
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 16493 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Π. Σαράκη και της κ.

Θ. Πέρκα, σελ. 16493, 16534 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το Ράλλειο Γυµνάσιο Θηλέων Πειραιά, το 3ο Δηµο-
τικό Σχολείο Παλαιού Φαλήρου, το Οµογενειακό Σχολείο των
Ηνωµένων Πολιτειών «Argyrios Fantis School», το 2ο Δηµο-
τικό Σχολείο Χανίων, το 2ο δηµοτικό σχολείο Κολυµβαρίου
Χανίων και από το 3ο Γυµνάσιο Βόλου , σελ. 16501, 16504,
16513, 16516, 16517, 16523 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 16493, 16494, 16496,
16501, 16504, 16505, 16507, 16513, 16514, 16517, 16521,
16523, 16525, 16527, 16534, 16536, 16556 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίων νόµου:, 
i. Οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών, Εξωτερικών, Εθνικής  Άµυνας, Εσωτερικών Προστα-
σίας του Πολίτη, Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιο-
σύνης, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, Εσωτερικών, καθώς και ο Υφυπουργός στον
Πρωθυπουργό κατέθεσαν στις 14.5.2024 σχέδιο νόµου: «Δια-
τάξεις για την ενίσχυση της προστασίας του καταναλωτή, της
ανάπτυξης και της εύρυθµης λειτουργίας της αγοράς, ρυθ-
µίσεις για την ενίσχυση των επιχειρήσεων που πλήττονται
από καταστροφές και άλλες διατάξεις», σελ. 16493 

ii. Οι Υπουργοί Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εθνικής  Άµυνας, Εσωτερι-
κών, Υγείας, Προστασίας του Πολίτη, Υποδοµών και Μετα-
φορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Δικαιοσύ-
νης, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, καθώς και ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εσωτερικών Κατέθεσαν στις 13-5-2024σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της από 23 Νοεµβρίου 2023 σύµβασης υπο-
παραχώρησης, µεταξύ αφενός του ελληνικού δηµοσίου, της
εταιρείας του Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του
Δηµοσίου ΑΕ και της εταιρείας Οργανισµός Λιµένος Καβάλας
ΑΕ και αφετέρου της εταιρείας «ΣΑΡΙΣΑ Υπο-Παραχώρηση
Λιµένος Καβάλας Φίλιππος ΙΙ Ανώνυµη Εταιρεία», της εται-
ρείας «Black_summit Financial Group Inc», της εταιρείας
«ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ Ανώνυµη Εταιρεία Συµµετοχών Ακινήτων Κατα-
σκευών» και της εταιρείας «Ευρωπαϊκές Επενδύσεις και Επι-
χειρήσεις Αεροδιαστηµικής Μονοπρόσωπη ανώνυµος Εται-
ρεία»., σελ. 16505 

ιιι. Οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων, Αθλητισµού, Υγείας, Προστασίας του Πολίτη, Υποδο-
µών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύ-
νης, Πολιτισµού, Μετανάστευσης και Ασύλου, Κοινωνικής Συ-
νοχής και Οικογένειας , Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Επικρα-
τείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού και Υγείας κατέθεσαν στις 13-5-2024 σχέδιο νόµου: «
Ίδρυση Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας, εκσυγ-
χρονισµός θεσµικού πλαισίου των Ανωτάτων Στρατιωτικών
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, σύσταση Κοινού Σώµατος Πληρο-
φορικής στις  Ένοπλες Δυνάµεις και λοιπές διατάξεις» σελ.
16505 

2. Κατάθεση προτάσεων νόµου:
i. Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-

Προοδευτική Συµµαχία και οι Βουλευτές του κόµµατός του
κατέθεσαν στις 1.5.2024 πρόταση νόµου: «Μέτρα για την
αντιµετώπιση της ακρίβειας και την πάταξη της κερδοσκο-
πίας», σελ. 16493 

ii. O Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ-
ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» και οι Βουλευτές του κόµµατός
του κατέθεσαν σήµερα 15/5/2024 τις εξής προτάσεις νόµων:

1. «Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου  Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδο-
νίας σχετικά µε την Εναέρια Αστυνόµευση του FIR των Σκο-
πίων (LWSS)», σελ. 16534 

2. «Κύρωση Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Γραµ-
µατείας Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Κυβέρνησης της Δηµο-
κρατίας της Βόρειας Μακεδονίας για την Επιτάχυνση της Δια-
δικασίας  Ένταξης της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδο-
νίας στην Ευρωπαϊκή  Ένωση», σελ. 16534 

3. «Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ της Κυβέρνη-
σης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δη-
µοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας για την ίδρυση Συντο-
νιστικής Επιτροπής για την Οικονοµική Συνεργασία.», σελ.
16534 

3. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτι-
σµού: «Κύρωση της σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαί-
ου µε την επωνυµία «Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο», ως δω-
ρεοδόχων, και των Σπυρίδωνα Ι. Λάτση και Ντόροθυ συζ. Σ.
Λάτση, ως δωρητών, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση, εκ µέ-
ρους των δωρητών, της εκπόνησης µελετών για την αναβάθ-
µιση και επέκταση του κτιρίου που στεγάζει το Εθνικό Αρχαιο-
λογικό Μουσείο», σελ. 16494 - 16536  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 16531 - 16556
ΓΕΡΟΩΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 16506 - 16519
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 16493 - 16506
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 16519 - 16531

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 16534, 16536, 16556
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 16507, 16513, 16515, 16517
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 16493, 16494, 16496, 16501, 

16504, 16505
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 16521, 16523, 16525, 16527

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΕ’

Τετάρτη 15 Μαΐου 2024



ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 16527, 16556

ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 16527

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού:
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 16499
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 16507
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 16496, 16530
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 16498
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 16525, 16526
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 16504, 16527
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 16515
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 16522, 16523, 16525
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 16495, 16530
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 16517
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ., σελ. 16502, 16515, 16521, 16526, 

16529, 16530, 16531, 16533
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 16494, 16529
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 16505
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 16516
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 16502, 16513, 16514
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 16511, 16513
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 16515, 16519, 16521
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 16502, 16527
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 16501, 16527

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 16522
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 16533
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 16523



Αθήνα, σήµερα στις 15 Μαΐου 2024, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας και Χριστός Ανέστη. Αρχίζει η συνε-
δρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 1-5-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΜΔ’ συνεδριάσεώς του, της Μεγάλης
Τετάρτης 1ης Μαΐου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο
του σχεδίου νόµου: «Ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδο-
σίας, χωροταξική αναδιάρθρωση των δικαστηρίων της πολιτικής
και ποινικής δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις».)

Προτού εισέλθουµε στη σηµερινή ηµερήσια διάταξη θα ήθελα
να προβώ σε κάποιες ανακοινώσεις προς το Σώµα:

Οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών Προστασίας του Πο-
λίτη, Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,

Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών,
καθώς και ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κατέθεσαν στις
14-5-2024 σχέδιο νόµου: «Διατάξεις για την ενίσχυση της προ-
στασίας του καταναλωτή, της ανάπτυξης και της εύρυθµης λει-
τουργίας της αγοράς, ρυθµίσεις για την ενίσχυση των επιχειρή-
σεων που πλήττονται από καταστροφές και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και οι Βουλευτές του κόµµατός του
κατέθεσαν στις 1-5-2024 πρόταση νόµου: «Μέτρα για την αντιµε-
τώπιση της ακρίβειας και την πάταξη της κερδοσκοπίας».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Επίσης ο Βουλευτής κ. Παύλος Σαράκης ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας στο εξωτερικό από 24 Μαΐου έως 25 Μαΐου 2024
και από 12 Ιουνίου έως 13 Ιουνίου 2024. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜE’

Τετάρτη 15 Μαΐoυ 2024



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού: «Κύ-
ρωση της σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού
και του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία
«Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο», ως δωρεοδόχων, και των Σπυ-
ρίδωνα Ι. Λάτση και Ντόροθυ συζ. Σ. Λάτση, ως δωρητών, σχετικά
µε τη χρηµατοδότηση, εκ µέρους των δωρητών, της εκπόνησης
µελετών για την αναβάθµιση και επέκταση του κτιρίου που στε-
γάζει το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της 25
Απριλίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνεδρίαση
εν συνόλω επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε οµοφώνως.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστά-

σιος Μπαρτζώκας για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, είναι ιδιαίτερη τιµή να εισηγούµαι το

νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, ένα τόσο σηµαντικό νοµοσχέ-
διο για τον ελληνικό πολιτισµό, για το Εθνικό Αρχαιολογικό Μου-
σείο, αλλά και για την πόλη της Αθήνας συνολικά. 

Θα ήθελα να επισηµάνω τον καθοριστικό ρόλο που έχει δια-
δραµατίσει η ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού, η Υπουργός κ.
Μενδώνη, που βήµα-βήµα, µε προσήλωση και υποµονή δίνει
σάρκα και οστά σε ένα όραµα πολλών ετών. Είναι ένα όραµα πο-
λύπλοκο, ιδιαίτερα φιλόδοξο, αλλά και ταυτόχρονα απόλυτα ανα-
γκαίο, το οποίο έχει ήδη ανακοινώσει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός,
ο Κυριάκος Μητσοτάκης, και αφορά στην αναµόρφωση και επέ-
κταση του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου. 

Σε αντίθεση µε όσα ίσως πιστεύαµε παλαιότερα, τα µουσεία
δεν είναι στατικοί χώροι µε εκθέµατα που απλά παρατηρούµε
προσπερνώντας τα. Είναι ένα κοµµάτι της ιστορικής µας αλή-
θειας που συνδέει παραστατικά και ζωντανά το χθες µε το σή-
µερα και µας οδηγεί στο να αναζητήσουµε και να διαµορφώ-
σουµε το αύριο. Είναι χώροι µε εκπαιδευτικό χαρακτήρα και ζω-
ντανοί, που εξελίσσονται και χρειάζεται να ακολουθούν την τε-
χνολογία και τις σύγχρονες τάσεις για να προσελκύουν κάθε
επισκέπτη από τα µικρά παιδιά µέχρι τους υπερήλικες. 

Αναµφίβολα, το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο είναι ένα στολίδι
παγκόσµιας εµβέλειας. Είναι η ναυαρχίδα της ελληνικής µουσει-
ακή εµπειρίας. Ξεχωρίζει τόσο για την ποσότητα όσο και για την
ποιότητα των εκθεµάτων του, αφού µε περισσότερα από έντεκα
χιλιάδες αντικείµενα κατατάσσεται χωρίς αµφιβολία σε ένα από
τα κορυφαία παγκοσµίως. 

Εξάλλου, συνιστά το σηµαντικότερο µουσείο στον πλανήτη για
την ελληνική κλασική αρχαιότητα. Έχει µακρά ιστορία και δια-
δροµή καθώς ιδρύθηκε το 1829 για να σηµατοδοτήσει την ανε-
ξάρτητη πολιτιστική πορεία του νεοσύστατου τότε ελληνικού
κράτους µετά την επανάσταση. Η ίδια η ύπαρξή του στον χώρο
που στεγάζεται σήµερα έχει στηριχθεί σε δωρεές και χορηγίες.
Εξάλλου, η έννοια της χορηγίας απαντάται στη χώρα µας από
αρχαιοτάτων χρόνων, από την εποχή της ακµάζουσας δηµοκρα-
τίας της αρχαίας Αθήνας, οπότε η χορηγία ήταν µια µορφή υπο-
χρεωτικής συµµετοχής των πλούσιων Αθηναίων στις δηµόσιες
δαπάνες.  Αντίστοιχα, στις δωρεές επιφανών Ελλήνων έχουν στη-
ριχθεί µεγάλα και σηµαντικά έργα του σύγχρονου ελληνικού κρά-
τους, καθώς είναι ένας τρόπος γι’ αυτούς τους ανθρώπους να
στηρίξουν την κοινωνία σε καίριους τοµείς, όπως η υγεία, ο πο-
λιτισµός και η εκπαίδευση.

Μια τέτοια ευγενική δωρεά είναι και η βάση του σηµερινού νο-
µοσχεδίου µας. Αποφασίζουµε, λοιπόν, για την κύρωση της σύµ-

βασης που υπεγράφη στις 17 Απριλίου του 2024 ανάµεσα στο
Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο και το Υπουργείο Πολιτισµού αφ’
ενός και στον Σπυρίδωνα Λάτση και Ντόροθι -σύζυγο Σπυρίδωνα
Λάτση- αφ’ ετέρου.

Νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε, όλες οι πλευρές του Κοινοβου-
λίου, ότι το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο ως έχει αυτήν τη στι-
γµή δεν µπορεί να ανταποκριθεί στον πολυδιάστατο ρόλο του.
Δυστυχώς η κτηριακή υποδοµή που εκτείνεται σε δεκαέξι χιλιά-
δες τετραγωνικά µέτρα δεν επαρκεί για να παρουσιάζονται όπως
τους αξίζει όλες οι συλλογές, αλλά και να φιλοξενούνται οι πε-
ριοδικές εκθέσεις. Αντιθέτως, πολλοί θησαυροί παραµένουν στις
αποθήκες ακριβώς διότι δεν υπάρχει η δυνατότητα να εκτεθούν
κατάλληλα. Είναι, λοιπόν, κάτι παραπάνω από αναγκαίο -θα έλεγα
εθνική µας υποχρέωση- να αναβαθµίσουµε το κεντρικό σπουδαίο
Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο και να το παραδώσουµε στις επό-
µενες γενιές στο µέγεθος και στο επίπεδο που του αρµόζει.

Αυτή η προσπάθεια εκκίνησε, λοιπόν, πριν κάποια χρόνια, όταν
και πάλι µε αξιοποίηση δωρεάς ύψους 650.000 ευρώ από την
ανώνυµη µη κερδοσκοπική εταιρεία της οικογένειας Νικόλαου
Λαιµού χρηµατοδοτήθηκε η εκπόνηση αρχιτεκτονικών ιδεών. Με
βάση την υπουργική απόφαση που εκδόθηκε το 2021 κατατέθη-
καν αρχιτεκτονικές ιδέες από δέκα αναγνωρισµένα διεθνώς αρ-
χιτεκτονικά γραφεία του εξωτερικού και σε συνεργασία µε δέκα
αντίστοιχα ελληνικά αρχιτεκτονικά γραφεία. Μάλιστα η συµµε-
τοχή των ελληνικών αρχιτεκτονικών γραφείων ήταν προαπαιτού-
µενο για κάθε υποψήφιο δίδυµο που κατέθεσε ιδέες. Εποµένως,
µε αυτόν τον τρόπο κατέστη επιβεβληµένη η παρουσία και η
οπτική και Ελλήνων αρχιτεκτόνων σε αυτήν την προσπάθεια.
Μέσα, λοιπόν, από αυτήν τη διαδικασία µε τη συµµετοχή διακε-
κριµένων αρχιτεκτόνων η Διεθνής Επιτροπή Αξιολόγησης ανέ-
δειξε οµόφωνα το αρχιτεκτονικό προσχέδιο των βραβευµένων
αρχιτεκτονικών γραφείων «David Chipperfield Architects» στο Βε-
ρολίνο και του Αλέξανδρου Τοµπάζη στην Αθήνα.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να τονίσω ότι κάποιες βασικές µα-
κέτες του προσχεδίου έχουν ήδη δοθεί στη δηµοσιότητα και νο-
µίζω ότι και ο πλέον αδαής σε σχέση µε την αρχιτεκτονική µπορεί
να αντιληφθεί ότι πρόκειται για ένα έργο που αναβαθµίζει αι-
σθητά την όψη αλλά και το µέγεθος του µουσείου, ένα µουσείο
το οποίο γίνεται πιο σύγχρονο, πιο επιβλητικό, περισσότερο
ορατό στον επισκέπτη ακόµα και από απόσταση, αλλά πάντοτε
σε απόλυτη αρµονία µε την αρχική αρχιτεκτονική γραµµή του και
σε συνάρτηση µε τον αστικό ιστό της πόλης της οποίας αποτελεί
αναπόσπαστο τµήµα.

Επιπλέον, ιδιαίτερης αξίας θα είναι και ο εµπλουτισµός του πε-
ριβάλλοντος χώρου µε φύτευση εµβληµατικών δέντρων, αλλά και
µε προσθήκη θαµνοειδούς βλάστησης που συνολικά θα αυξή-
σουν σηµαντικά την εικόνα του πρασίνου, δηµιουργώντας ένα µε-
γάλο και καλαίσθητο κήπο.

Και για να έρθω στο σήµερα, το παρόν νοµοσχέδιο περιλαµ-
βάνει τέσσερα άρθρα συνολικά. Βεβαίως σε αυτά έχει ενσωµα-
τωθεί και η σύµβαση δωρεάς που καλούµαστε να ακυρώσουµε
και η οποία είναι ύψους 40 εκατοµµυρίων ευρώ. Αντικείµενό της
είναι η κάλυψη από πλευράς των δωρητών χωρίς καµµία απολύ-
τως οικονοµική επιβάρυνση για το ελληνικό δηµόσιο του κόστους
εκπόνησης των απαραίτητων µελετών για να περάσουµε στη συ-
νέχεια στο στάδιο της κατασκευής.

Συγκεκριµένα, τα χρήµατα της δωρεάς θα κατευθυνθούν στην
εκπόνηση µελετών για την έκδοση της οικοδοµικής άδειας, στη
συνέχεια στην έκδοση της ίδιας της άδειας, αλλά και στην εκπό-
νηση µελέτης εφαρµογής και τευχών δηµοπράτησης. Έτσι, ο
σκοπός του νοµοσχεδίου, όπως περιγράφεται στο ίδιο το κεί-
µενο, συνίσταται σε δωρεά, προκειµένου να εξελιχθεί σε στάδιο
κατασκευής το αρχιτεκτονικό προσχέδιο που έχουµε στη διά-
θεσή µας.

Ενδεικτικά τα σηµαντικότερα σηµεία της υπογεγραµµένης
σύµβασης είναι τα παρακάτω:

Ορίζεται ότι οι δωρούµενες υπηρεσίες µπορούν να φθάσουν
έως τα 40 εκατοµµύρια ευρώ και καλύπτουν την εξέλιξη του αρ-
χιτεκτονικού προσχεδίου σε στάδιο κατασκευής, ποσό απόλυτα
επαρκές, µε βάση και τους υπολογισµούς του Υπουργείου, όπως
µας διαβεβαίωσε και η ίδια η Υπουργός.
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Επίσης, είναι σηµαντικό ότι ο ορίζοντας για την υλοποίηση
αυτών των µελετών είναι συγκεκριµένος και σχετικά άµεσος,
αφού το έργο θα πρέπει να ολοκληρωθεί σε τριάντα έξι µήνες
από την κύρωση, δηλαδή έως το 2027. Βεβαίως, υπάρχει και πρό-
βλεψη για την περίπτωση που µεσολαβήσουν περιστατικά ανω-
τέρας βίας. 

Φυσικά, καθορίζονται και οι προδιαγραφές που θα πρέπει να
πληρούν οι µελέτες, τις οποίες έχει θέσει το Υπουργείο Πολιτι-
σµού, πάντα µε βάση τη νοµοθεσία για το περιεχόµενο των µε-
λετών του ελληνικού δηµοσίου, τους κανόνες της επιστήµης και
της τέχνης και τις βέλτιστες διεθνείς πρακτικές. Επίσης, περιγρά-
φεται λεπτοµερώς ο έλεγχος στον οποίο θα υποβάλλεται κάθε
µελέτη, όπως και η διαδικασία έγκρισης και ο χρόνος εντός του
οποίου οφείλει να ολοκληρώνεται αυτή. Αναγκαία είναι και η πρό-
βλεψη που υπάρχει στο κείµενο της σύµβασης για την ακριβή
διαδικασία που θα ακολουθηθεί ώστε οι δωρητές να εξοφλούν
τα τιµολόγια που θα τους δίνονται και µάλιστα σε συγκεκριµένο
χρονοδιάγραµµα.

Προκειµένου να υπάρχει µια σωστή και ολοκληρωµένη εικόνα
της προόδου και των εργασιών συστήνεται επιτροπή παρακολού-
θησης του έργου. Η επιτροπή είναι πενταµελής και επιφορτίζεται
µε τη συστηµατική εποπτεία του έργου, καθώς και µε την αντιµε-
τώπιση τυχόν ζητηµάτων που θα ανακύψουν στην πορεία. Στο
τέλος κάθε διµήνου συντάσσει ενηµερωτική αναφορά που θα χο-
ρηγείται προς ενηµέρωση σε όλα τα συµβαλλόµενα µέρη, ενώ
θα συνεδριάζει τακτικά µία φορά τον µήνα. Ως µέλη της επιτρο-
πής υπηρετούν ο Πρόεδρος και ο Γενικός Διευθυντής του µου-
σείου και τρία στελέχη του Υπουργείου Πολιτισµού µε τις ειδικό-
τητες του µηχανολόγου µηχανικού, του πολιτικού µηχανικού και
του αρχιτέκτονα. 

Πολύ σηµαντικός όρος που έχει ενσωµατωθεί στην προς κύ-
ρωση σύµβαση είναι αυτός που διασφαλίζει ότι τα δικαιώµατα
πνευµατικής ιδιοκτησίας, τα οποία προκύπτουν από τις µελέτες,
θα ανήκουν στο Υπουργείο και στο µουσείο. Μοναδική υποχρέ-
ωση από πλευράς του µουσείου και του Υπουργείου Πολιτισµού
είναι η απόδοση του ονόµατος «Αίθουσα Ιωάννη και Εριέττας
Λάτση» σε αίθουσα του αναµορφωµένου µουσείου, ως ένδειξη
ευγνωµοσύνης και αναγνώρισης της δωρεάς που γίνεται.

Με όλα αυτά τα δεδοµένα κατά νου, είµαι σίγουρος ότι όλες
οι πλευρές του Κοινοβουλίου θα στηρίξουν τη σηµερινή νοµοθε-
τική πρωτοβουλία. Εξάλλου, και ενώπιον της Επιτροπής Μορφω-
τικών Υποθέσεων, την οποία κάναµε πριν από το Πάσχα, δεν
ακούσαµε αξιόλογες αντιρρήσεις γι’ αυτή καθαυτή τη σύµβαση
δωρεάς που συζητάµε. Νοµίζω ότι όλες και όλοι πρέπει να κρα-
τήσουµε την ουσία και τον πυρήνα του υπό εξέταση νοµοσχε-
δίου.

Πρόκειται για µια συµφωνία που απαλλάσσει πλήρως το ελλη-
νικό δηµόσιο από κόστη και η οποία εφόσον εφαρµοστεί θα µας
φέρει ένα βήµα πιο κοντά στον στόχο µας, να αποκτήσει η Αθήνα
και ολόκληρη η Ελλάδα ένα σύγχρονο Εθνικό Αρχαιολογικό Μου-
σείο, αντάξιο της βαριάς ιστορίας του και των ανεκτίµητων θη-
σαυρών που διαθέτει.

Δεν πρέπει να ξεχνάµε ποτέ ότι η µεγάλη πολιτιστική κληρο-
νοµιά µας, αυτή η µοναδική σε παγκόσµιο επίπεδο, είναι πρωτί-
στως µια µεγάλη τιµή, αλλά συνεπάγεται και σοβαρή ευθύνη να
διαφυλάξουµε σωστά όλα αυτά τα µνηµεία και κοµµάτια του πα-
ρελθόντος, αλλά και να τα παραδώσουµε στις επόµενες γενιές
Ελλήνων, όπως και στους επισκέπτες από όλον τον κόσµο για να
τα γνωρίσουν και να κάνουν και αυτοί ένα νοητό ταξίδι στον
χρόνο. Εποµένως, περισσότερο και πάνω απ’ όλα είναι µια αλη-
θινά εθνική υπόθεση για όλους µας η αναβάθµιση του Εθνικού
Αρχαιολογικού Μουσείου.

Σήµερα κάνουµε µια ιστορική αρχή. Βάζουµε τα θεµέλια για να
υλοποιήσουµε αυτό το µεγάλο όραµα, που αφορά τον πολιτι-
στικό πλούτο της χώρας µας, τη µουσειακή εµπειρία που αποκτά
ο επισκέπτης στο κεντρικό µεγάλο Αρχαιολογικό Μουσείο της
χώρας, αλλά και επιπλέον την εικόνα και τη ζωή σε ένα από τα
κεντρικότερα σηµεία της πρωτεύουσας. 

Θα κλείσω την τοποθέτησή µου µε την ευχή σήµερα το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο να δώσει την εικόνα της ενότητας σε θέµατα
πολιτιστικά και θέµατα µε εθνική διάσταση και να αποδείξει ότι

δεν έχει σηµασία σε ποια κοµµατική πλευρά ανήκει ο καθένας
από εµάς, γιατί όλοι µαζί εδώ είµαστε για να στηρίξουµε πρώτα
και πάνω απ’ όλα το εθνικό συµφέρον, να στηρίξουµε µια σύµ-
βαση πλήρως επωφελή για το ελληνικό δηµόσιο που θα µας βοη-
θήσει να πετύχουµε τον βασικό µας στόχο, τη χωρική και ποιοτική
ανανέωση του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου, που θα δώσει
ταυτόχρονα νέα πνοή και στον αστικό ιστό της πόλης µας, της
Αθήνας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
η εισηγήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Κυριακή Μάλαµα.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε µπροστά µας µια κύρωση

δωρεάς για την επέκταση του Αρχαιολογικού Μουσείου της Αθή-
νας, η οποία πρέπει να γίνει αντιληπτή και υπό το πρίσµα της ση-
µαντικότητας και της αναγκαιότητάς της, αλλά και σε συνάρτηση
µε τα πολιτικά και διαχειριστικά δεδοµένα που δηµιούργησε η
Κυβέρνηση και το Υπουργείο Πολιτισµού σε σχέση µε αυτό το
θέµα. 

Σε ό,τι αφορά το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο της Αθήνας,
το είπαµε και στην επιτροπή το επαναλαµβάνουµε και τώρα, πρό-
κειται για το πιο σηµαντικό µουσείο της κλασικής αρχαιότητας
παγκοσµίως, ένα µουσείο µε µοναδικά εκθέµατα παγκόσµιας µο-
ναδικότητας και ακτινοβολίας. 

Το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο όσο και αν επεκταθεί θα είναι
πάντα µικρό για να χωρέσει το µεγαλείο των εκθεµάτων που δια-
θέτει. Πάνω, λοιπόν, σε αυτή τη βάση υπήρξαν και στο παρελθόν
σοβαρές σκέψεις και ιδέες για την επέκταση του Εθνικού Αρχαι-
ολογικού Μουσείου. Οι περισσότερες από αυτές τις ιδέες η αλή-
θεια είναι ότι µελετούσαν την επέκταση προς την αντίθετη µεριά
από αυτήν δηλαδή που συζητάµε σήµερα, από το µπροστινό µέ-
τωπο, αφήνοντας έτσι την πρόσοψη του νεοκλασικού κτηρίου σε
οπτική επαφή µε τους κήπους, αλλά και µε το κτήριο του Εθνικού
Μετσόβιου Πανεπιστηµίου, διατηρώντας έτσι ένα οικιστικό σύ-
νολο µοναδικό, ένα αστικό τοπόσηµο, από τα λίγα που έχουν
αποµείνει και στην Αθήνα.

Ως προς το θέµα της δωρεάς επαναλαµβάνουµε επίσης, όπως
είπαµε και στην επιτροπή, ότι το κτήριο που στεγάζει το «Εθνικό
Αρχαιολογικό Μουσείο» είναι µακρά ιστορία δωρητών από το οι-
κόπεδο µέχρι την ολοκλήρωσή του, όπως το βλέπουµε σήµερα.
Άρα η δωρεά αυτή για τις µελέτες επέκτασης εγγράφεται σε µία
παράδοση δωρητών πολύ σηµαντική σε ιστορικό βάθος.

Τελευταία κοινή παραδοχή είναι ότι έχουµε ένα αρχιτεκτονικό
προσχέδιο µιας ιδέας, µιας σύµπραξης ενός ευρωπαϊκού και
ενός ελληνικού αρχιτεκτονικού γραφείου, η οποία παρουσιά-
στηκε στο ευρύ κοινό µέσα από κάποιες φωτορεαλιστικές απει-
κονίσεις, οι οποίες πιθανόν να άρεσαν, πιθανόν να µην άρεσαν,
αλλά δεν είναι για την ώρα αυτό το ζητούµενο. 

Εµείς δεν έχουµε αυτήν τη στιγµή τα δεδοµένα για να πούµε
εάν οι νέοι αυτοί βραχίονες που σχεδιάζονται θα περιορίσουν τη
θέαση της όψης του νεοκλασικού ή εάν είναι εφικτό να έχουµε
µια αίσθηση κήπου σε φυτά που θα τοποθετηθούν στις οροφές
αυτών των κατασκευών. Και εδώ, βέβαια, ξεκινάνε τα προβλή-
µατα. 

Η κυρία Υπουργός µάς είπε ότι συµµετείχε σε κύκλους Αθη-
ναίων πολιτών µαζί µε την κ. Μαρέβα Μητσοτάκη ήδη από το
2016 ή το 2017 µε αντικείµενο τον προβληµατισµό σε σχέση µε
την επέκταση του «Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου». Και µάλι-
στα η κυρία Υπουργός εγκάλεσε όσους αναρωτήθηκαν µε ποια
θεσµική ιδιότητα συµµετείχε, απαντώντας µε εκείνη του πολίτη.
Σεβαστό. Προφανώς και δικαιούται η κυρία Υπουργός ως πολίτης
της Αθήνας να έχει τέτοιους προβληµατισµούς, όµως δεν θα
ήταν εύλογο να έχουν το ίδιο δικαίωµα και άλλοι πολίτες; Γιατί
αποτελεί δικό της προνόµιο και µόνο και όχι των υπολοίπων;

Και ενώ βέβαια συζητάµε για την επέκταση του Αρχαιολογικού
Μουσείου θα πρέπει να πούµε ότι σήµερα το Αρχαιολογικό Μου-
σείο υπολειτουργεί, όπως υπολειτουργούν και τα υπόλοιπα µε-
γάλα µουσεία σε κάποια µε µειωµένο ωράριο, σε αλλά µε κλει-
στές αίθουσες. Θα ισχυριστείτε, βέβαια, ότι από σήµερα έχει επε-
κταθεί το ωράριο και θα είναι από τις 8 το πρωί µέχρι τις 8 το
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βράδυ σε ορισµένα. Με ποιο προσωπικό, κυρία Υπουργέ; Και µε
πόσες αίθουσες κλειστές; Αυτά πρέπει να απαντήσετε. 

Τα έργα σας είναι απολύτως ανακόλουθα των λόγων σας. Λέτε
ότι ανήκετε στον κύκλο, λοιπόν, που προβληµατίζονται οι Αθη-
ναίοι. Είστε και εσείς σε αυτόν τον κύκλο που ενδιαφέρεται για
το µουσείο. Εµείς, όµως, διαπιστώνουµε µια χαώδη απόσταση
από τα λεγόµενα, τα λόγια σας και από τα έργα σας. 

Γιατί όµως –επανέρχοµαι- αποφασίσατε έναν κλειστό διαγωνι-
σµό µε µόλις δέκα υποψηφίους, υποχρεωτικά από το εξωτερικό
σε πρώτη φάση; Γιατί την απόφαση σε σχέση µε το αρχιτεκτονικό
προσχέδιο έλαβε µία επιτροπή που ορίστηκε σε πολύ µεγάλο
βαθµό από την ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού; Δεν είχαν δι-
καίωµα και άλλοι πολίτες και άλλοι αρχιτέκτονες και άλλοι αρχαι-
ολόγοι της πόλης και της χώρας να θέσουν τις ιδέες τους, όπως
εσείς κάνατε ως πολίτης; 

Σήµερα αυτή η συγκεντρωτική διαδικασία βρίσκεται λοιπόν
αντιµέτωπη µε την κρίση του Συµβουλίου της Επικρατείας και ρω-
τάµε: Τι θα γίνει εάν κριθούν αντισυνταγµατικές οι υπουργικές
αποφάσεις µε τις οποίες φτάσαµε στον αρχιτεκτονικό διαγωνι-
σµό και στη συνέχεια στη δωρεά; Προφανώς θα τιναχθεί στον
αέρα. Υπάρχει σχετική ρήτρα µάλιστα µέσα που δίνει τη δυνατό-
τητα µονοµερούς αποχώρησης σε µία τέτοια απρόβλεπτη περί-
πτωση. Γιατί λοιπόν δεν επιλέχθηκε ένας ανοιχτός αρχιτεκτονικός
διαγωνισµός, όπως είχε γίνει και στην περίπτωση του Μουσείου
της Ακρόπολης; 

Πάνω στο θέµα των προσφυγών στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας έρχεται να προστεθεί και το πολύ σφιχτό µελετητικό χρο-
νοδιάγραµµα που προβλέπεται στη σύµβαση της δωρεάς και
που, κατά τη γνώµη µας, κινδυνεύει µε εκτροπή και µάλιστα απώ-
λεια της δωρεάς. 

Πώς είναι δυνατόν να ελπίζουµε ότι µέσα σε τριάντα έξι µήνες
θα ωριµάσει ένα τέτοιο σχέδιο µιας παρέµβασης τόσο µεγάλης
κλίµακας, όταν το αντίστοιχο διάστηµα για το Μουσείο της Ακρό-
πολης ήταν τουλάχιστον διπλάσιο; Πώς µπορούµε να αγνοή-
σουµε τη δικαστική και διοικητική πραγµατικότητα που έχουµε
µπροστά µας; Δεν είναι πιθανόν άραγε να υπάρξουν και άλλες
προσφυγές, ιδιαίτερα όταν δεν έχει γίνει καµµία διαβούλευση µε
την πόλη των Αθηνών, καµµία διαβούλευση µε τους ενδιαφερό-
µενους φορείς; 

Τι µας έχει διδάξει η ιστορία του Μουσείου της Ακρόπολης,
αλλά και συνολικά η διαχείριση των δηµοσίων έργων; Ότι χωρίς
κοινωνική συµµετοχή, µε απόφαση που δεν εµπλέκουν το σύνολο
των φορέων, ο δρόµος των προσφυγών προµηνύεται µακρύς και
σε πολλές περιπτώσεις κυριολεκτικά καταστροφικός. 

Άρα, λοιπόν, η επέκταση του Εθνικού Αρχαιολογικού Μου-
σείου, ναι, είναι µία αναγκαιότητα. Η δωρεά της οικογένειας
Λάτση για τις µελέτες είναι σηµαντική και σοβαρή προφανώς,
αλλά όλα αυτά ενδέχεται να υποθηκευτούν από αβεβαιότητες
που δηµιουργήσατε µε τη διαχείριση της υπόθεσης, εσείς, η ηγε-
σία του Υπουργείου Πολιτισµού, που διοργάνωσε έναν κλειστό
αρχιτεκτονικό διαγωνισµό, που λειτούργησε χωρίς διαβούλευση
σε ένα µεγάλο έργο αστικής ανάπλασης, που δεν συνοµίλησε µε
τον αρχαιολογικό κόσµο για το µεγαλύτερο µουσείο της χώρας
και που τελικά όλα αυτά θα τα βρούµε µπροστά µας στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας. Μέχρι τότε όλα όσα ακούµε από την ηγεσία
του Υπουργείου θα είναι απλώς ευχολόγια. 

Και επειδή η ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού αρέσκεται στα
µεγάλα οραµατικά σχέδια, αλλά στις διαχειριστικές αποτυχίες
τηρεί σιγή ασυρµάτου, θα θέλαµε η κυρία Υπουργός να µας πει
-σε αυτή την πρώτη σας κοινοβουλευτική παρέµβαση που θα κά-
νετε τώρα, µετά την έναρξη των κοινοβουλευτικών εργασιών- τι
πήγε στραβά και είδαµε αυτό το «καρναβάλι» θέαµα στον αρχαι-
ολογικό χώρο της Ακρόπολης; Δεν έβγαλε η κυρία Υπουργός
ούτε µία γραπτή ανακοίνωση και οχυρώθηκε πίσω από γραφει-
οκρατίες και εξηγήσεις υπηρεσιακών παραγόντων. 

Και εγώ θα ρωτήσω απλά: Οι πλαστικές περικεφαλαίες και τα
δόρατα, τα καρναβαλίστικα, όλα αυτά τα παιχνίδια που πέρασαν,
πώς πέρασαν στον αρχαιολογικό χώρο της Ακρόπολης; Απλή η
ερώτηση. Να µας απαντήσετε, σας παρακαλώ. 

Δεν αισθάνεστε ως ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού ότι
έχετε την απόλυτη πολιτική ευθύνη γι’ αυτή τη µνηµειώδη διαχει-

ριστική αποτυχία; Δεν πρέπει, κυρία Υπουργέ, να την αναλάβετε
την πολιτική ευθύνη αυτής της εικόνας, που µας εκθέτει διεθνώς
µε τα καρναβάλια στην Ακρόπολη; Εµείς αναµένουµε, λοιπόν, τις
απαντήσεις σας, γιατί πραγµατικά όταν έχουµε µια αποτυχία τέ-
τοιου βεληνεκούς, ξέρουµε ότι επιβάλλεται κάποιος να αναλάβει
και την ευθύνη. 

Εδώ βλέπουµε την ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού κρυπτό-
µενη από το ζήτηµα και πίσω από κάποια µπαλάκια υπηρεσιακών
ευθυνών, που στο τέλος καταλήγουν σε κάποιο λάθος ενός κά-
ποιου υπαλλήλου. 

Όµως η ύπαρξη µιας δεκαπεντάδας καρναβαλιστών στην
Ακρόπολη, που πιθανόν να σχετίζονται και µε τα κέφια κάποιων
επιφανών τουριστών, για µας ξέρετε τι σηµατοδοτεί; Ότι αν αυτό
συµβαίνει τώρα, τότε φανταζόµαστε τι ξέφρενο πάρτι θα συµβεί
µε τις πριβέ ξεναγήσεις των 5.000 ευρώ, όπου ο κάθε πλούσιος
θα βλέπει τον Ιερό Βράχο σαν θεµατικό πάρκο δικό του, δικό του
θεµατικό πάρκο, βλέπε Ντίσνεϊλαντ. 

Και θα ήθελα να κλείσω και µε ένα περιστατικό που µας έχει
θορυβήσει πάρα πολύ ως χώρα και που εµείς ως πολιτικός φο-
ρέας σάς το θέσαµε αµέσως µόλις είδαµε τη δηµόσια ανακοί-
νωσή σας από την επίσκεψή σας στην Κωνσταντινούπολη. Πή-
γατε στην Πόλη και συναντηθήκατε µε τον Υπουργό Πολιτισµού
της Τουρκίας, συνοδευόµενη µάλιστα από τον Υφυπουργό Εξω-
τερικών, για να οικοδοµήσετε µια θετική ατζέντα. Καµµία αντίρ-
ρηση επί τούτου. 

Όµως στις δηµόσιες δηλώσεις σας δεν είπατε κουβέντα για τη
µετατροπή των παγκόσµιων µνηµείων της Αγίας Σοφίας και της
Μονής της Χώρας σε τεµένη. Λίγες ηµέρες µετά την επίσκεψή
σας στην Τουρκία διοργάνωσε την πρώτη προσευχή στη Μονή
της Χώρας. Λυπούµαστε ιδιαίτερα που εσείς ως Υπουργός Πολι-
τισµού δεν αναφερθήκατε στο θέµα ούτε καν κατά τη διάρκεια
της επίσκεψής σας στην Κωνσταντινούπολη, αλλά ούτε και µέχρι
σήµερα, παρ’ όλο που σας καταθέσαµε και σχετική ερώτηση. 

Δυστυχώς αυτή η πολιτική γραµµή που ακολουθήσατε δεν εκ-
θέτει µόνο εσάς. Αυτό θα ήταν το λιγότερο. Εκθέτει τις δυνατό-
τητες και το εύρος της πολιτιστικής µας διπλωµατίας. Μειώνει,
µε άλλα λόγια, το διεθνές κύρος της χώρας µας στο διεθνές πο-
λιτιστικό στερέωµα. Μια τέτοια στάση σας στην Κωνσταντινού-
πολη θα µπορούσε να θεωρηθεί και ως βολική για την τουρκική
πλευρά. 

Ακόµη και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έδωσε στην ουσία, µέσα
σε εισαγωγικά, το «πράσινο φως» στον Τούρκο Πρόεδρο για την
παραµονή µετατροπής της Μονής της Χώρας από µουσείο σε τέ-
µενος, εστιάζοντας µόνο σε ζητήµατα προσβασιµότητας του κοι-
νού, λες και αυτό είναι µόνο το ζήτηµα. Ο συµβολισµός; Ούτε
βέβαια αναφέρθηκε ο κύριος Πρωθυπουργός στην Αγία Σοφία
ούτε για τη Μονή της Χώρας, ούτε λόγος για τον συµβολισµό. 

Αλλά θα σας καλέσουµε, την επόµενη φορά που θα προχωρή-
σετε σε τέτοιες κρίσιµες διπλωµατικές επαφές, να έχετε φροντί-
σει, κυρία Υπουργέ, να ενηµερώσετε προηγουµένως την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, µήπως και προλάβουµε αυτές τις τραγικές
ζηµιές. 

Με αυτές τις σκέψεις και µε δεδοµένα τα προβλήµατα που
προανέφερα, η στάση µας επί της κύρωσης της δωρεάς της οι-
κογένειας Λάτση είναι «παρών». 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-

ρία συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει από το ΠΑΣΟΚ η ειδική αγορήτρια κ. Πα-

ναγιώτα Γρηγοράκου.
Παρακαλώ να κλείσει και ο κατάλογος των εγγραφών. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά χαίροµαι πάρα πολύ

που το νοµοθετικό έργο της Βουλής ξεκινάει µετά από τις διακο-
πές του Πάσχα µε ένα νοµοσχέδιο, µε µια κύρωση σύµβασης του
Υπουργείου Πολιτισµού, και αυτό διότι νοµίζω ότι µας δίνεται µια
πάρα πολύ καλή ευκαιρία να µιλήσουµε για όλα αυτά τα θλιβερά
τα οποία έχουµε δει αυτές τις µέρες να εκτυλίσσονται σε ό,τι
αφορά το Υπουργείο Πολιτισµού.

Φυσικά θα ξεκινήσουµε µε τα πέντε µεγάλα µουσεία της χώ-
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ρας, τα οποία δεν κατάφεραν την περίοδο του Πάσχα να λειτουρ-
γήσουν µε το διευρυµένο θερινό ωράριο, επειδή δεν έχουν προσ-
λάβει ακόµα το απαραίτητο προσωπικό για τη φύλαξη και την
καθαριότητά τους. 

Όταν αναφερόµαστε στα πέντε µεγάλα µουσεία της χώρας εν-
νοείται πως αναφερόµαστε στο Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο,
στο Αρχαιολογικό Μουσείο του Ηρακλείου, στο Αρχαιολογικό
Μουσείο της Θεσσαλονίκης και στο Βυζαντινό Μουσείο της Αθή-
νας και της Θεσσαλονίκης, τα οποία έχουν µετατραπεί σε νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µε διορισµένα διοικητικά συµβούλια. 

Και είµαστε σίγουροι, κυρία Υπουργέ, πως σίγουρα κι εσάς
σας προβληµατίζει αυτή η εξέλιξη, διότι δεν µπορούµε να σκε-
φτούµε ότι πραγµατικά όταν είχατε αποφασίσει τη µετατροπή
αυτών των µουσείων σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου θεω-
ρούσατε ότι θα έχουµε αυτά τα αποτελέσµατα.

Είναι δυνατόν το Αρχαιολογικό Μουσείο της Αθήνας να λει-
τουργεί στις διακοπές του Πάσχα µε το ένα τρίτο των αιθουσών
του; Και µάλιστα ενηµερωνόµαστε ότι από σήµερα θα λειτουργεί
µε διευρυµένο ωράριο 8.00’ µε 20.00’ το βράδυ, ωστόσο πάνω
από δέκα αίθουσες θα είναι κλειστές. 

Είναι δυνατόν οι επισκέπτες να βρίσκουν το Αρχαιολογικό Μου-
σείο Ηρακλείου κλειστό στις 16.00’ το απόγευµα; 

Είναι δυνατόν το Βυζαντινό Μουσείο της Αθήνας να µην έχει
καθαριότητα από τον περασµένο Οκτώβριο; 

Είναι δυνατόν στο Αρχαιολογικό Μουσείο Θεσσαλονίκης να
παραµένουν κλειστές οι αίθουσες του πρώτου ορόφου, όπου
έχουν τα ευρήµατα από τη Μακεδονία; 

Η τουριστική περίοδος για εµάς εδώ στην Ελλάδα έχει ήδη ξε-
κινήσει και τα εµβληµατικά µας µουσεία βρίσκονται σε χειµερία
νάρκη . Ποιος ευθύνεται λοιπόν γι’ αυτό, εάν όχι οι διορισµένες
από εσάς διοικήσεις των εν λόγω µουσείων; 

Είναι προφανές άλλωστε και όλοι το γνωρίζουµε πως όταν διά-
φοροι επισκέπτες επισκέπτονται τη χώρα µας, θέλουν να το συν-
δυάσουν και µε την επίσκεψη σε διάφορα µουσεία και αρχαιο-
λογικούς χώρους. Δεν είναι λοιπόν δυνατόν να τα βρίσκουν κλει-
στά ή να ταλαιπωρούνται σε πολύωρες ουρές. Ο πολιτισµός
οφείλει να αναβαθµίζει την εικόνα της χώρας µας και όχι να την
υπονοµεύει. 

Αυτό άλλωστε δεν συµβαίνει µόνο εξαιτίας της ταλαιπωρίας
των επισκεπτών, αλλά και από κακόγουστες φιέστες, και αναφε-
ρόµαστε φυσικά στην απίστευτη παρέλαση των καρναβαλιστών
χλαµυδοφόρων που είδαµε στην Ακρόπολη. Τι ακριβώς συνέβη
δεν µάθαµε. Κάποιες αόριστες πληροφορίες έλεγαν πως δήθεν
ένας ολόκληρος θίασος µασκαρεµένων διέφυγε της προσοχής
των αρχαιοφυλάκων. Δεν θέλουµε να το πιστέψουµε, γιατί αν πρα-
γµατικά το πιστεύαµε θα αρχίζαµε να έχουµε αµφιβολίες για το τι
τελικά συµβαίνει στον µεγαλύτερο αρχαιολογικό χώρο της χώρας. 

Εκκρεµούν λοιπόν οι διάφορες απαντήσεις, όπως για παράδει-
γµα γιατί επετράπη στους Κούρους, στις Κόρες και τα αλευρω-
µένα αγάλµατα να ποζάρουν στον Ιερό Βράχο της Ακρόπολης
για τους Ινδούς επιχειρηµατίες; Πώς µπήκαν, αφού δεν είχαν
άδεια από το Υπουργείο Πολιτισµού; Και πώς βρέθηκε να τους
υποδέχεται η µπάντα του Λιµενικού Σώµατος; 

Μήπως θα πρέπει να συνηθίσουµε τέτοια θεάµατα στην Ακρό-
πολη τώρα που επιτρέπονται οι πριβέ ξεναγήσεις; Ποιο άλλωστε
είναι και το ελληνοϊνδικό επιµελητήριο, που έχει τέτοιες προσβά-
σεις ώστε να πραγµατοποιεί αµφιβόλου αισθητικής θεάµατα στο
κορυφαίο µνηµείο της χώρας; 

Πάµε λοιπόν τώρα στο συζητούµενο νοµοσχέδιο, που αφορά
τη δωρεά Λάτση προς το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο και συ-
γκεκριµένα τη χρηµατοδότηση εκ µέρους των δωρητών της εκ-
πόνησης µελετών για την αναβάθµιση και επέκταση του κτιρίου
που στεγάζει το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο. 

Το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο είναι το µεγαλύτερο µουσείο
της Ελλάδας και ένα από τα εµβληµατικότερα του κόσµου, αφού
περιλαµβάνει την πλουσιότερη συλλογή από πρωτότυπα έργα
του αρχαίου ελληνικού πολιτισµού. Στα έντεκα χιλιάδες εκθέµατά
του περιλαµβάνονται έργα τέχνης που προέρχονται από την Ελ-
λάδα, την Κύπρο, την Αίγυπτο, την Ιταλία και από άλλες περιοχές
και παρουσιάζουν πτυχές του αρχαίου ελληνικού κόσµου, των
πολιτιστικών του επιτευγµάτων, καθώς και των επαφών του µε

τον αρχαίο κόσµο. Στεγάζεται το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο
σε ένα επιβλητικό νεοκλασικό κτήριο στο κέντρο της Αθήνας και
αποτελεί σηµαντικό τοπόσηµο της περιοχής. 

Η επέκταση, λοιπόν, του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου
αποτελεί έργο τεράστιας εθνικής σηµασίας. Αφορά ένα σύνθετο
έργο ανάπλασης, σε µια κοµβική περιοχή της πρωτεύουσας και
νοµίζω πως όλοι κατανοούµε την αναγκαιότητά του, καθώς σή-
µερα αφ’ ενός οι χώροι του µουσείου δεν επαρκούν για την πλη-
θώρα των σηµαντικών εκθεµάτων, αφ’ ετέρου το µουσείο δια-
θέτει περιορισµένους ή παρωχηµένους χώρους για να ανταπο-
κριθεί και να καλύψει τις σύγχρονες µουσειακές απαιτήσεις. 

Μέσα λοιπόν, σε αυτό το πλαίσιο συζητάµε σήµερα για τη σύµ-
βαση της δωρεάς ανάµεσα στο Υπουργείο Πολιτισµού και το
Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο ως δωρεοδόχων και των Σπύρου
Λάτση και Ντόροθυ συζύγου Σπύρου Λάτση ως δωρητών, η
οποία υπεγράφη στις 17 Απριλίου του 2024 και ανέρχεται στο
ποσό έως 40 εκατοµµύρια ευρώ. 

Σύµφωνα µε το αντικείµενο της συζητούµενης σύµβασης δω-
ρεάς οι µελέτες θα πληρούν τις προδιαγραφές που έχει θέσει το
Υπουργείο Πολιτισµού για την εκπόνηση του αρχιτεκτονικού προ-
σχεδίου, τις απαιτήσεις της νοµοθεσίας για το περιεχόµενο των
µελετών του δηµοσίου, τους κανόνες της επιστήµης και της τέ-
χνης και τις βέλτιστες διεθνείς πρακτικές. 

Οι µελέτες θα εγκρίνονται από τις αρµόδιες υπηρεσίες και τα
κεντρικά συµβούλια του Υπουργείου Πολιτισµού, θα παρακολου-
θούνται από επιτροπή στελεχών του Υπουργείου και θα περιλαµ-
βάνουν την εκπόνηση µελέτης εφαρµογής και τευχών δηµοπρά-
τησης σύµφωνα µε τις προδιαγραφές του ελληνικού δηµοσίου,
καθώς και την έκδοση οικοδοµικής άδειας. 

Η ολοκλήρωση της εκπόνησης των µελετών προβλέπεται έως
το τέλος του πρώτου εξαµήνου του 2027. Όπως προκύπτει από
το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους η εν λόγω δωρεά καλύπτει το
συνολικό κόστος των µελετών και των υπηρεσιών υποστήριξης
του έργου.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να θέσουµε δύο θέµατα.
Το πρώτο θέµα αφορά το πάρα πολύ υψηλό κόστος το οποίο

βλέπουµε ότι θα έχουν αυτές οι µελέτες. Λέµε, λοιπόν, ότι υπάρ-
χει µία δωρεά έως 40 εκατοµµύρια ευρώ και εάν πάρουµε ως δε-
δοµένο ότι τις περισσότερες φορές οι µελέτες αποτελούν το 15%
µε 20% του κόστους τελικά των εργασιών, τότε ξέρουµε και αντι-
λαµβανόµαστε ότι θα πρόκειται για ένα πάρα πολύ µεγάλο έργο.

Σύµφωνα µε τη µελέτη βιωσιµότητας πρόκειται για ένα έργο
το οποίο θα κοστίσει περίπου 300 εκατοµµύρια ευρώ και να λά-
βουµε υπ’ όψιν ότι το Μουσείο της Ακρόπολης κόστισε 120 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Αναρωτιόµαστε, λοιπόν, από πού θα βρεθεί αυτή
η χρηµατοδότηση, από τη στιγµή που βλέπουµε ότι µέχρι το
τέλος του 2027 θα πρέπει να έχει δηµοπρατηθεί το έργο.

Και ένα δεύτερο θέµα το οποίο θα ήθελα να θέσω και εγώ προ-
σωπικά ως Βουλευτής Λακωνίας είναι φυσικά το νέο Αρχαι-
ολογικό Μουσείο της Σπάρτης, κυρία Υπουργέ, για το οποίο εµείς
οι Λάκωνες ακούµε πάρα πολλά εδώ και πάρα πολλά χρόνια,
αλλά βλέπουµε πάρα πολύ λίγα. Και αυτό το οποίο θα θέλαµε να
πούµε είναι ότι σήµερα µετά την έγκριση των οριστικών µελετών,
οι οποίες εκπονήθηκαν στο πλαίσιο Προγραµµατικής Σύµβασης
Πολιτιστικής Ανάπτυξης µε την Περιφέρεια Πελοποννήσου και
είχαν προϋπολογισµό 2.750.000 ευρώ, το έργο της δηµιουργίας
του νέου Αρχαιολογικού Μουσείου Σπάρτης, σύµφωνα µε τις
ανακοινώσεις του Υπουργείου Πολιτισµού πριν από λίγους µήνες,
υποτίθεται πως βρίσκεται στην τελική ευθεία. Όµως, όπως µα-
θαίνουµε, το έργο αυτό έχει προϋπολογισµό περίπου 32 εκατοµ-
µύρια ευρώ και αυτή τη στιγµή δεν φαίνεται να έχει χρηµατο-
δότηση από πουθενά. Δεν έχει ενταχθεί ούτε στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας ούτε στο Επιχειρησιακό Πρόγραµµα της
Πελοποννήσου.

Και ο λόγος που το αναφέρουµε είναι διότι αυτό το εµβληµα-
τικό έργο ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει έρθει στη Λακωνία και
το έχει τάξει ήδη δύο φορές, το έχει τάξει το 2019, το έχει τάξει
προεκλογικά το 2023 και µε τους ρυθµούς που πηγαίνουµε -λυ-
πάµαι που θα το πω- ενδεχοµένως να µας το ξανατάξει και το
2027, αν, βέβαια, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη ολοκληρώσει την τε-
τραετία της.
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Το ερώτηµα, λοιπόν, το οποίο προκύπτει είναι από πού θα χρη-
µατοδοτηθεί το συγκεκριµένο έργο και το µουσείο που τόσο
πολύ οι Λάκωνες περιµένουν για αυτή την πολύ µεγάλη ιστορία
την οποία έχει η Σπάρτη.

Ο λόγος που αναφέρω το συγκεκριµένο παράδειγµα δεν είναι
µόνο λόγω της εντοπιότητας και του θέµατος το οποίο αντιµετω-
πίζουν οι Λάκωνες πολίτες, αλλά είναι και γενικότερα λόγω του
ότι πάρα πολλές φορές σε διάφορα µέρη της Ελλάδας παρατη-
ρούµε διάφορες προεκλογικές ποµφόλυγες όσον αφορά το να
ιδρύσουµε, να φτιάξουµε νέα µουσεία, να ανοίξουµε αρχαιολογι-
κούς χώρους και τελικά βλέπουµε ότι όλα αυτά είναι προεκλογικά
και στο τέλος της ηµέρας δεν γίνεται απολύτως τίποτα.

Κλείνοντας, είπατε στην επιτροπή πως µέσω της επέκτασης
του µουσείου προσφέρεται µία µοναδική δυνατότητα αστικής
ανάπλασης και αναγέννησης της συγκεκριµένης περιοχής της
Αθήνας και του άξονα της Πατησίων που συνδέει την Οµόνοια µε
το Πεδίον του Άρεως και τη Φωκίωνος Νέγρη. Και συµφωνούµε
απόλυτα µε αυτό. Όµως, σε αυτή την περιοχή παραµένει ακόµα
κλειστό και χωρίς καµµία δικαιολογία το ανακαινισµένο «ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ» και φοβάµαι πως αν παραµείνει κλειστό σε συνδυασµό µε
τις εργασίες που θα ξεκινήσουν στο αρχαιολογικό µουσείο, η
αναγέννηση της περιοχής θα αναβληθεί για πάρα πολλά χρόνια
ακόµα.

Τη συζητούµενη σύµβαση δωρεάς το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής
την υπερψηφίζει, από τη στιγµή που προκύπτει πως από τη χρη-
µατοδότηση θα εξοικονοµηθεί δαπάνη για το δηµόσιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα της Ελλάδας, ο κ. Ιωάννης Δελής.
Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Και ας µου επιτραπεί, κατ’ αρχάς, µία σύντοµη παρέµβαση για

µια πολύ σκληρή πραγµατικότητα και επικαιρότητα. Τούτες τις
µέρες, λοιπόν, που σφίγγεται η ψυχή κάθε ανθρώπου µε τις τη-
λεοπτικές εικόνες από τη µαρτυρική Παλαιστίνη, τούτες τις µέρες
η καρδιά µας χτυπάει στη Γάζα και στη Ράφα, εκεί όπου από το
κράτος - δολοφόνος του Ισραήλ διαπράττεται µία σχεδιασµένη
γενοκτονία κατά του παλαιστινιακού λαού.

Ενώνουµε, λοιπόν, τη φωνή µας µε τους φοιτητές και τους ερ-
γαζόµενους όλου του κόσµου και απαιτούµε, ζητούµε να σταµα-
τήσει τώρα αυτή η γενοκτονία του παλαιστινιακού λαού, η
ελληνική Κυβέρνηση να πάψει να υποστηρίζει το κράτος του Ισ-
ραήλ και να πάψει να στέλνει φρεγάτες και πολεµικά εφόδια στη
Μέση Ανατολή και βεβαίως, να υλοποιηθεί άµεσα η πρόταση που
κατέθεσε σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ για την
αναγνώριση επιτέλους από την ελληνική Βουλή -µε βάση µια οµό-
φωνη απόφασή της άλλωστε- του ανεξάρτητου παλαιστινιακού
κράτους, να γίνει πράξη το παλαιστινιακό κράτος δίπλα στο Ισ-
ραήλ στα όρια του 1967 µε πρωτεύουσα την Ανατολική Ιερουσα-
λήµ.Είναι µια συζήτηση, βέβαια, για τον πολιτισµό και νοµίζω ότι
από αυτό πρέπει να ξεκινούµε.

Ερχόµενοι τώρα στο σηµερινό νοµοσχέδιο - σύµβαση, να
πούµε κατ’ αρχάς ότι τείνει πλέον να γίνει παράδοση και το συ-
ναντά κανείς πολύ συχνά σε όλους τους εµβληµατικούς χώρους
του πολιτισµού στη χώρα µας, στα µνηµεία και στα µουσεία της
να υπάρχει, και σε περίοπτη µάλιστα θέση συνήθως, µια φαντα-
χτερή πινακίδα µε τα ονόµατα κάποιων δωρητών προερχόµενων
συνήθως από το εφοπλιστικό κεφάλαιο. Θυµίζουµε ορισµένα µο-
νάχα, αλλά ενδεικτικά ωστόσο παραδείγµατα. Ο Αρχαιολογικός
Χώρος της Ακρόπολης φέρει την υπογραφή του Ιδρύµατος «Ωνά-
ση». Στην Εθνική Πινακοθήκη απέναντι από το «ΧΙΛΤΟΝ» εκεί κι
αν φιγουράρει και απ’ έξω και από µέσα το σήµα του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος», όπως και στην Εθνική Βιβλιοθήκη και στη
Λυρική Σκηνή στο Φάληρο. Όσον αφορά το Εθνικό Αρχαιολογικό
Μουσείο, εντάξει να δεχτούµε την παρατήρηση της κυρίας
Υπουργού στην επιτροπή, ότι δεν υπάρχει σε αυτό κάποια υπο-
γραφή της εφοπλιστικής οικογένειας Λαιµού που χρηµατοδότησε

µε 650.000 ευρώ -ποσό ευτελέστατο, βέβαια, για τα εφοπλιστικά
πορτοφόλια- την εκπόνηση των αρχικών αρχιτεκτονικών ιδεών
του νέου αρχαιολογικού µουσείου, το οποίο έως σήµερα τουλά-
χιστον δεν υπάρχει. 

Όµως, το κενό αυτό αναµένεται να καλυφθεί, καθώς αύριο,
προσεχώς, στο νέο µουσείο θα προστεθεί -και µε τον πιο επί-
σηµο, µάλιστα, τρόπο- η υπογραφή της οικογένειας Λάτση, κα-
θώς µε τη σύµβαση την οποία εισάγετε προς κύρωση τώρα και
όπως γράφετε στο 9ο άρθρο της, µία κεντρική παρακαλώ -κε-
ντρική βέβαια!- αίθουσα του αποπερατωµένου νέου κτηρίου του
Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου θα ονοµάζεται «Αίθουσα Ιωάν-
νη και Εριέττας Λάτση». Αρκούν, νοµίζουµε, αυτά τα παραδεί-
γµατα και δεν χρειάζονται περισσότερα.

Αλήθεια, τι να γυρεύει, άραγε, η αλεπού στο παζάρι; Κατ’
αρχάς µόνο πρωτόγνωρο δεν είναι το ιδιαίτερο ενδιαφέρον των
κεφαλαιοκρατών διαχρονικά για την άµεση αξιοποίηση και του
πολιτισµού και της παιδείας. Όλοι οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµι-
λοι της χώρας µας προς τον σκοπό αυτό έχουν από καιρό σκα-
ρώσει διάφορα ευαγή ιδρύµατα που τα συναντά κανείς πολύ
εύκολα στο κέντρο της Αθήνας. 

Εν τω µεταξύ, τα τελευταία χρόνια µε τις υποδείξεις της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης έχει προστεθεί και αυτή η λεγόµενη «εταιρική
κοινωνική ευθύνη». Πρόκειται φυσικά για ένα ιδεολόγηµα, σύµ-
φωνα µε το οποίο οι µεγάλες επιχειρήσεις είναι αυτές οι οποίες
οδηγούν στην ανάπτυξη και την πρόοδο της κοινωνίας και άρα,
θα πρέπει να επιδεικνύουν και ένα κοινωνικό πρόσωπο αναλαµ-
βάνοντας να αναπτύξουν και ορισµένους κοινωνικούς τοµείς,
πάντα βέβαια µε βάση τις δικές τους αξίες και τα δικά τους συµ-
φέροντα. Καλλιεργούν, δηλαδή, την επικίνδυνη αυταπάτη ότι το
κεφάλαιο µπορεί να έχει και κοινωνικό πρόσωπο και ότι τάχα µπο-
ρεί να βάλει τον άνθρωπο ακόµα και πάνω από τα κέρδη, όπως
έλεγαν µέχρι πριν λίγο, αλλά µπορεί και να συνεχίζουν να το λένε
κάποιοι.

Ταυτόχρονα, όµως, µέσα από διάφορες πολυπροβεβληµένες
δραστηριότητες τέτοιου είδους κοινωνικής ευθύνης εξασφαλί-
ζουν τη διαφήµισή τους και επιπλέον φιλοτεχνούν ή ορισµένοι
και αποκαθιστούν το όνοµά τους. Με λίγα λόγια, τόσο η δωρεά
όσο και η χορηγία αποτελούν βασικότατες κατευθύνσεις της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για τον πολιτισµό, ενώ δεν πρόκειται για και-
νούργιο φαινόµενο και ούτε αφορά βεβαίως µονάχα τον χώρο
του πολιτισµού. 

Από την ίδρυση ακόµα του ελληνικού κράτους, εφοπλιστές και
µεγαλοεπιχειρηµατίες δωρίζουν στο κράτος νοσοκοµεία, σχολεία
και άλλα κοινωνικά αγαθά αποκτώντας εσαεί τον τίτλο του εθνι-
κού ευεργέτη. Με τον τρόπο αυτό, οι συγκεκριµένοι κάθε φορά
δωρητές κεφαλαιούχοι, αλλά και συνολικότερα το κεφάλαιο προ-
βάλλονται ως η πραγµατική πηγή της λαϊκής ευηµερίας και της
προόδου. Προβάλλονται ως αυτοί οι οποίοι οδηγούν την κοινωνία
µπροστά και µε υψηλές µάλιστα αξίες και ευαισθησίες ειδικά απέ-
ναντι στον πολιτισµό αυτού του τόπου. Κι ας έστησε ένας από
αυτούς, ο Συγγρός, για παράδειγµα, το πρώτο µεγάλο χρηµατι-
στηριακό σκάνδαλο στη χώρα µας στα τέλη του 19ου αιώνα µε τα
µεταλλεία του Λαυρίου πτωχεύοντας χιλιάδες ανθρώπους που
του εµπιστεύτηκαν τις οικονοµίες τους -δεν παρέλειψε φυσικά να
φτιάξει και φυλακές- κι ας έβλεπε αυτός ο µέγας εθνικός ευερ-
γέτης στο πρόσωπο ενός ολόκληρου Παπαδιαµάντη απλώς έναν
επαίτη µε µπαστούνι, όπως έλεγε. 

Μπορεί τα ποσά των δωρεών να είναι για όλους µας δυσθεώ-
ρητα, αλλά για τους δωρητές αποτελούν ψίχουλα, αφού έχουν
δισεκατοµµύρια κέρδη από ένα σωρό κρατικές παροχές και δι-
ευκολύνσεις, τις οποίες βέβαια χρυσοπληρώνει ο ελληνικός
λαός, όπως οι συνταγµατικά καθιερωµένες σκανδαλώδεις φορο-
απαλλαγές των εφοπλιστών, η άγρια εκµετάλλευση των εργαζο-
µένων στις επιχειρήσεις τους, όπως και ολόκληρων λαών σε
χώρες του λεγόµενου «Τρίτου Κόσµου», καθώς συµµετέχουν στη
ληστεία των πλουτοπαραγωγικών πηγών τους. 

Ας έρθουµε, όµως, στη σηµερινή σύµβαση και ας γίνουµε λι-
γάκι πιο συγκεκριµένοι. Θυµίζουµε ότι ο όµιλος Λάτση δωρίζει
µεν το ποσό των 40 εκατοµµυρίων ευρώ, αλλά µερικά χρόνια
πριν, µε αποφάσεις των προηγούµενων κυβερνήσεων της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ –που σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ αγωνιά για
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να µη χάσουµε τη δωρεά αυτή και τους Πρωθυπουργούς των
οποίων, δηλαδή τον κ. Σαµαρά, τον κ. Τσίπρα και τον κ. Μητσο-
τάκη ονοµαστικά και προσωπικά ευχαρίστησε ο ίδιος ο κ. Λάτσης-
απέκτησε τα έξι χιλιάδες στρέµµατα του πρώην αεροδροµίου του
Ελληνικού σχεδόν δωρεάν, όπως σχεδόν τζάµπα αγόρασε και τα
Ελληνικά Πετρέλαια που σε έναν µόλις χρόνο του απέφεραν κέρ-
δος εκατοντάδων εκατοµµυρίων. 

Είναι φανερό, λοιπόν, ότι οι δωρεές και οι ευεργεσίες δεν γί-
νονται ποτέ µε το αζηµίωτο και όπως λέει ο λαός µας «Τώρα µας
δίνουν το αυγό, µα πριν µας πήρανε την κότα». Και, τελικά, κο-
στίζουν και πανάκριβα στον ελληνικό λαό όχι µόνο οικονοµικά,
αλλά και ιδεολογικά, αφού αυτό που µένει τελικά είναι αυτή η µε-
γάλη πινακίδα και οι ευχαριστίες προς τον ευεργέτη και πουθενά
–µα, πουθενά- µε ποιανών τον ιδρώτα φτιάχνονται όλοι αυτοί οι
λεγόµενοι «εθνικοί ευεργέτες». Πώς το είπε ο Μπρεχτ στις «Ερω-
τήσεις ενός εργάτη που διαβάζει»; Είπε «Ποιος έχτισε τη Θήβα
την εφτάπυλη; Στα βιβλία δεν βρίσκεις παρά των βασιλιάδων τα
ονόµατα. Οι βασιλιάδες κουβάλησαν τα αγκωνάρια; Η µεγάλη
Ρώµη είναι γεµάτη αψίδες θριάµβου. Ποιος τις έστησε; Ο Καίσα-
ρας νίκησε τους Γαλάτες. Δεν είχε ούτε έναν µάγειρα µαζί του;
Κάθε δέκα χρόνια και ένας µεγάλος άνδρας. Ποιος πλήρωσε τα
έξοδα; Πόσες και πόσες ιστορίες! Πόσες και πόσες απορίες!».

Σε κάθε περίπτωση, είναι κραυγαλέα η αντίφαση από τη µία να
ετοιµάζονται ανακαινίσεις, επεκτάσεις -καλοδεχούµενες βεβαίως,
αλίµονο!- και την ίδια στιγµή να υπάρχουν στο ίδιο αυτό µουσείο
αίθουσες, όπως και στα υπόλοιπα µουσεία –που πρόσφατα έγι-
ναν µάλιστα και νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου- οι οποίες πα-
ραµένουν κλειστές λόγω έλλειψης προσωπικού. Τα µουσεία,
όµως, ξέρετε, δεν είναι µονάχα προθήκες και µνηµεία, αγάλµατα,
αγγεία και όλα αυτά τα εξαιρετικά καλλιτεχνήµατα. Είναι και οι
άνθρωποί τους. 

Θυµίζουµε, τέλος, ότι ο τρόπος επιλογής των συγκεκριµένων
αρχιτεκτονικών γραφείων είχε ξεσηκώσει τότε µεγάλες αντιδρά-
σεις από επιστηµονικούς φορείς και σωµατεία, καθώς για µια
ακόµα φορά µε το τέχνασµα των δωρεών και των χορηγιών –ήταν
τότε η περίπτωση της οικογένειας Λαιµού- οι ανοιχτοί διαγωνι-
σµοί παρακάµπτονταν, κατά κανόνα µε αντιδεοντολογικές, παρά-
τυπες, ακόµη και µε παράνοµες διαδικασίες. 

Ουσιαστικά, µε το τέχνασµα αυτών των χορηγιών ο δηµόσιος
χώρος εκχωρείται στις επιθυµίες των µεγαλοεπιχειρηµατιών, οι
οποίοι επιλέγουν, µε κριτήρια βέβαια συµφεροντολογικά, τον µε-
λετητή του έργου –αλίµονο!- όπως είχαµε σηµειώσει τότε και σε
µια σχετική κοινοβουλευτική ερώτηση που είχαµε καταθέσει ως
ΚΚΕ για το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Για όλους, λοιπόν, τους παραπάνω λόγους το κόµµα µας, το
ΚΚΕ, επιµένει ότι η δαπάνη για τις υποδοµές, για τον εξοπλισµό,
για τη λειτουργία όλων των κρατικών δοµών και των κοινωνικών
υπηρεσιών, συνεπώς και των µουσείων, θα πρέπει να καλύπτο-
νται εξ ολοκλήρου και αποκλειστικά από το κράτος. 

Εσείς δεν είστε που µιλάτε για την ισχυρή Ελλάδα που ανήκει
στο σκληρό πυρήνα της Ευρωζώνης; Ούτε την ανακατασκευή
του πιο σηµαντικού της µουσείου δεν µπορεί αυτή η ισχυρή Ελ-
λάδα να χρηµατοδοτήσει ή µήπως δεν θέλετε, προκειµένου να
αφήνετε το πεδίο ελεύθερο σε επίδοξους ευεργέτες; Φέτος µα-
ζεύτηκαν 4 δισεκατοµµύρια ευρώ παραπάνω από τους φόρους
που πλήρωσε ο λαός. Ούτε 40 εκατοµµύρια δεν µπορείτε να
βρείτε για τις τεχνικές µελέτες του πιο σηµαντικού αρχαιολογι-
κού µουσείου του κόσµου, όχι µόνο της Ελλάδας; 

Χρήµατα, λοιπόν, υπάρχουν από την υπερφορολόγηση του ελ-
ληνικού λαού, αλλά δυστυχώς ποτέ, µα ποτέ δεν γυρίζουν σε
αυτόν, γιατί χαρίζονται στους µονοπωλιακούς οµίλους, οι οποίοι
χτίζουν -µε το αζηµίωτο βέβαια- το κοινωνικό τους προφίλ και µε
αυτό τον τρόπο, την ίδια στιγµή που κερδοσκοπούν σε βάρος του
λαού. 

Για όλους αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε φυσικά τη ση-
µερινή σύµβαση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια από την Ελληνική Λύση,

η κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπούλου.

ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ευχηθώ
σε όλο τον κόσµο: Χρόνια πολλά, Χριστός Ανέστη, υγεία, χαρά
και ειρήνη σε όλο τον κόσµο. 

Το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο αποτελεί το παλαιότερο και
µεγαλύτερο αρχαιολογικό µουσείο της Ελλάδος, αλλά ταυτό-
χρονα είναι και ένα από τα πιο επιβλητικά µουσεία του δυτικού
πολιτισµού. Γι’ αυτό, η αναβάθµιση και η επέκταση του κτηρίου
που στεγάζει το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο θα πρέπει να
ανταποκρίνεται στην πολιτιστική ταυτότητα της χώρας. 

Οι επεµβάσεις που πρόκειται να γίνουν, συνεπεία της δωρεάς
που συζητούµε σήµερα, και φυσικά η µελέτη σκοπιµότητας και
οι διαδικασίες θα πρέπει να είναι διαφανείς και να υπάρξει δυνα-
τότητα διαβούλευσης σε θεσµικό ή και σε επιστηµονικό πλαίσιο.
Βεβαίως, πρέπει να συνοδεύονται και από διάλογο. 

Ένα µουσείο πρέπει να έχει επιστηµονικούς, ερευνητικούς και
εκπαιδευτικούς σκοπούς και να συνδέεται άµεσα µε την πολιτι-
στική ταυτότητα της χώρας και την εικόνα της διεθνώς. 

Οι ταχείες κοινωνικές και πολιτισµικές εξελίξεις και η ραγδαία
τεχνολογική ανάπτυξη έχουν διαµορφώσει ένα νέο κοινό µε αυ-
ξηµένες απαιτήσεις και διαφορετικές πολιτιστικές, εκπαιδευτικές
και κοινωνικές ανάγκες, ενδιαφέροντα και προσδοκίες, το οποίο
αναζητά στο µουσείο, όχι µόνο τον θεµατοφύλακα των συλλο-
γών, αλλά έναν σύνθετο και πολυδύναµο θεσµό µε εξωστρέφεια
και δυνατότητα επικοινωνίας τόσο του γενικού πολιτιστικού µη-
νύµατος, όσο και της ειδικότερης µαρτυρίας που απορρέει από
τις συλλογές του κάθε µουσείου ξεχωριστά. 

Τα στοιχεία του παρελθόντος θα µπορούσαµε να πούµε ότι
αποτελούν ταυτόχρονα αφετηρία για την πορεία ενός λαού. Δια-
δίδονται µέσα στον χρόνο και διατηρούνται ως πολιτισµικά κει-
µήλια τόσο µέσα στη συνείδηση του ανθρώπου, όσο και
εµπράκτως, µέσω της διαφύλαξης του υλικού πολιτισµού. 

Στον πυρήνα του µουσείου πρέπει να βρίσκεται ο ίδιος ο άν-
θρωπος. Θα πρέπει να ενισχύει την κοινωνία. 

Η λέξη µουσείο στην αρχαία Ελλάδα σήµαινε τέµενος των µου-
σών. Αποτελούσε χώρο διαλογισµού και ήταν σχεδιασµένο, έτσι
ώστε να µπορεί να εµπνεύσει φιλοσοφικές συζητήσεις. Η εξέλιξή
του είναι σε άµεσο διάλογο µε την ίδια την κοινωνία, µέσα στην
οποία σαν οργανισµός ζει και αναπτύσσεται. Είναι, λοιπόν, κοµ-
βικής σηµασίας και αποτελείται από πολλές και διαφορετικές
πτυχές.

Σύµφωνα µε το άρθρο 1, όπου αναλύεται ο σκοπός, µε το πα-
ρόν νοµοσχέδιο επιδιώκεται η δωρεά, χωρίς καµµία οικονοµική
δαπάνη του Υπουργείου Πολιτισµού και του νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Εθνικό Αρχαιολογικό Μου-
σείο». Προωθείται, µέσω αυτής, η παροχή των υπηρεσιών που
απαιτούνται για να εξελιχθεί η κατασκευή του αρχιτεκτονικού
προσχεδίου, το οποίο εκπονήθηκε σύµφωνα µε σχετική υπουρ-
γική απόφαση της Υπουργού Πολιτισµού, αξιολογήθηκε από διε-
θνή επιτροπή αξιολόγησης και αφορά στην αναβάθµιση και
επέκταση του κτηρίου που στεγάζει το Εθνικό Αρχαιολογικό Μου-
σείο. 

Υπενθυµίζεται ότι µε το ν.5021/2023 το Εθνικό Αρχαιολογικό
Μουσείο, το Αρχαιολογικό Μουσείο Θεσσαλονίκης, το Αρχαι-
ολογικό Μουσείο Ηρακλείου, το Βυζαντινό και Χριστιανικό Μου-
σείο και το Μουσείο Βυζαντινού Πολιτισµού έχουν τραπεί σε
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. 

Όπως είχαµε τονίσει, το µουσείο είναι κοινωνικό αγαθό, χώρος
ανοιχτού διαλόγου, διαφορετικής έκφρασης µε τη συµµετοχή
της κοινότητας και ως εκ τούτου, τα ιδιωτικά συµφέροντα δεν
έχουν καµµία θέση σε αυτά. Υπερασπιζόµασταν και εξακολου-
θούµε να υπερασπιζόµαστε τον δηµόσιο χαρακτήρα των µου-
σείων. Στόχος κάθε κυβέρνησης θα έπρεπε, κατά την άποψή µας,
να είναι η βελτίωση της κτηριακής υποδοµής των µουσείων και η
αναβάθµιση των προδιαγραφών ασφαλείας τους.

Σύµφωνα µε το άρθρο 2, αντικείµενο του παρόντος είναι η κύ-
ρωση της σύµβασης δωρεάς που υπογράφηκε την 17η Απριλίου
του 2024 µεταξύ αφ’ ενός του Υπουργείου Πολιτισµού και του
νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Εθνικό
Αρχαιολογικό Μουσείο» ως δωρεοδόχων και αφ’ ετέρου του Σπυ-
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ρίδωνα Ιωάννη Λάτση και Ντόροθυ συζύγου Σπυρίδωνος Λάτση
ως δωρητών. 

Οι δωρητές αναλαµβάνουν να χρηµατοδοτήσουν αποκλειστικά
µε δική τους δαπάνη, χωρίς καµµία επιβάρυνση των δωρεοδό-
χων, και έως του ποσού των 40 εκατοµµυρίων ευρώ, την παροχή
των υπηρεσιών, ώστε τα αρχιτεκτονικά γραφεία που εκπόνησαν
το αρχιτεκτονικό προσχέδιο να εκπονήσουν τις περαιτέρω απαι-
τούµενες µελέτες για την υλοποίησή του. Τις αδυναµίες του δη-
µοσίου έρχονται να καλύψουν για ακόµη µία φορά οι ιδιώτες. 

Αναφορικά µε το κείµενο της συµφωνίας, στο άρθρο 2 όπου
εξειδικεύεται το αντικείµενο και το ποσό της δωρεάς αναφέρεται
το αντικείµενο της σύµβασης που είναι η χρηµατοδότηση εκ µέ-
ρους των δωρητών των απαιτούµενων υπηρεσιών µε αποκλει-
στικά δική τους δαπάνη, άνευ ουδεµίας οικονοµικής συµµετοχής
των δωρεοδόχων.

Το συνολικό κόστος των δωρούµενων υπηρεσιών υπολογίζεται
στα 40 εκατοµµύρια κατ’ ανώτατο όριο, αλλά δεν αναφέρεται
πουθενά η περίπτωση υπέρβασης αυτού του ορίου. Στην παρά-
γραφο 2 αυτού του άρθρου θα έπρεπε να αναφέρεται ότι το συ-
νολικό κόστος των δωρούµενων υπηρεσιών προϋπολογίζεται στο
ποσόν των 40 εκατοµµυρίων ευρώ κατά µέγιστο όριο και καλύ-
πτει στο σύνολό του την εξέλιξη του αρχιτεκτονικού προσχεδίου
σε στάδιο κατασκευής, αποκλεισµένης κάθε περίπτωσης υπέρ-
βασης αυτού. 

Στο άρθρο 3, αναφορικά µε τον χρόνο υλοποίησης του έργου,
αναφέρεται ότι η υλοποίηση του έργου θα ολοκληρωθεί σε τριά-
ντα έξι µήνες από την κύρωση της σύµβασης µε νόµο. 

Σύµφωνα µε το παράρτηµα 3, διαπιστώνεται ότι το έργο χωρί-
ζεται σε πέντε στάδια: το προκατασκευαστικό στάδιο, το στάδιο
της προµελέτης, το στάδιο της οριστικής µελέτης, το στάδιο της
µελέτης εφαρµογής και το στάδιο των τευχών δηµοπράτησης. Η
δωρεά υπενθυµίζεται ότι καλύπτει µέχρι και τα τεύχη δηµοπρά-
τησης. Από κει και πέρα, τι µέλλει γενέσθαι; 

Στο άρθρο 4 αναφορικά µε τα συµφωνητικά παροχής των δω-
ρούµενων υπηρεσιών, οι δωρούµενες υπηρεσίες θα παρασχε-
θούν δυνάµει συµφωνητικών, τα οποία θα καταρτιστούν µεταξύ
µουσείου ως αναθέτουσα αρχή και µελετητών ή συνεργατών
τους. Πρόκειται για µια πρόβλεψη η οποία περιπλέκει τα πρά-
γµατα και η σύµβαση χάνει σε θέµατα διαφάνειας. Τουλάχιστον
το προσχέδιο των συµφωνητικών θα έπρεπε να ενσωµατωνόταν
στο παρόν. Έτσι όπως τίθεται, το µουσείο ως αναθέτουσα αρχή
θα µπορεί να αναθέτει ανάλογα µε το είδος του διαγωνισµού σε
µελετητές και συνεργάτες τους κατά το δοκούν µε ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται. 

Με το άρθρο 5 της σύµβασης προβλέπεται ότι οι µελέτες θα
πληρούν τις προδιαγραφές που έχει θέσει το Υπουργείο Πολιτι-
σµού για την εκπόνηση του αρχιτεκτονικού προσχεδίου, τις απαι-
τήσεις της νοµοθεσίας και το περιεχόµενο των µελετών του
ελληνικού δηµοσίου και λοιπά, κάθε µελέτη ελέγχεται κατά τη
διάρκεια και την ολοκλήρωση κάθε σταδίου και υπογράφεται από
τους υπεύθυνους υποστήριξης ως προς την πληρότητα και επάρ-
κειά τους. Σε περίπτωση έγκρισης, την επόµενη ηµέρα ο πρό-
εδρος του µουσείου διαβιβάζει στο Υπουργείο την αποδεκτή
µελέτη. Ουσιαστικά περιγράφονται τα στάδια έγκρισης των εκ-
πονούµενων µελετών. 

Ωστόσο, πουθενά δεν αναφέρεται τι γίνεται σε περίπτωση κα-
θυστέρησης έγκρισης ούτε ορίζεται ένα ανώτατο χρονικό περι-
θώριο έγκρισης της µελέτης από το ΔΣ του µουσείου. Το ίδιο
γίνεται και όταν η εγκεκρινόµενη µελέτη αποστέλλεται από το ΔΣ
του µουσείου στις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου για
εγκρίσεις - θεωρήσεις. Όλες αυτές οι παραλείψεις µπορούν να
βγάλουν το έργο εκτός προγραµµατισµού. 

Στο άρθρο 6 περιγράφεται ο τρόπος εξόφλησης των σχετικών
τιµολογίων. Αναφέρεται γενικά και αόριστα ότι η ενηµέρωση εξό-
φλησης προς τους δωρητές θα γίνεται µετά την ολοκλήρωση του
άρθρου 5 και του ελέγχου των µελετών. Θα πρέπει µετά τον
έλεγχο και τη θεώρηση των µελετών από τις αρµόδιες υπηρεσίες
του Υπουργείου να αποστέλλεται σχετική ενηµέρωση, αλλιώς
υπάρχει κίνδυνος λανθασµένης ερµηνείας που θα οδηγήσει το
ΔΣ του µουσείου να µην αναµένει τη θεώρηση της µελέτης από
το Υπουργείο και να αποστέλλει την ενηµέρωση εξόφλησης προς

τους δωρητές χωρίς να έχει ολοκληρωθεί πλήρως το στάδιο
ελέγχου. 

Εφόσον η διάταξη αυτή σχετίζεται µε την εξόφληση των τιµο-
λογίων προς τους µελετητές για την εκπόνηση των µελετών, θα
έπρεπε να υπάρχει και µια ποινική ρήτρα καθυστερηµένης παρά-
δοσης µελέτης ή υπέρβασης του προκαθορισµένου χρόνου πα-
ράδοσης. 

Με το άρθρο 7 προβλέπεται η συγκρότηση πενταµελούς επι-
τροπής παρακολούθησης του έργου µε σκοπό τη διασφάλιση της
οµαλής και έγκυρης υλοποίησης αυτού. Η πενταµελής επιτροπή
απαρτίζεται από τον πρόεδρο του µουσείου, τον γενικό διευθυ-
ντή του µουσείου, έναν µηχανολόγο µηχανικό του Υπουργείου,
έναν πολιτικό µηχανικό του Υπουργείου και έναν αρχιτέκτονα του
Υπουργείου, ενώ καθήκοντα γραµµατέα ασκεί υπάλληλος του
Υπουργείου ειδικότητας ΔΕ Διοικητικού - Λογιστικού. Τα µέλη της
επιτροπής θα αµείβονται και πώς;

Σχετικά µε τα δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας του άρθρου
8 προβλέπεται ότι από την εξόφληση των τιµολογίων από τους
δωρητές όλα τα πνευµατικά δικαιώµατα από τις µελέτες εισφέ-
ρονται από τους δωρητές στο Υπουργείο και το µουσείο χωρίς
οποιουδήποτε ανταλλάγµατος. Πρέπει στη συγκεκριµένη διάταξη
να προστεθεί παράγραφος που θα σχετίζεται µε το απόρρητο
εχεµύθειας όλων των εµπλεκόµενων µερών σχετικά µε τα πνευ-
µατικά δικαιώµατα των δωρούµενων µελετών. 

Στο άρθρο 10 αναφέρονται οι υποχρεώσεις των δωρητών και
των δωροδούχων. Συγκεκριµένα οι δωρητές υποχρεούνται στην
εξόφληση των τιµολογίων των µελετητών και υπευθύνων επεξερ-
γασίας του έργου και πέραν της εξόφλησης δεν µπορεί να ανα-
ζητηθεί αξίωση ή ευθύνη από την ανάθεση των δωρούµενων
υπηρεσιών και από την άλλη το Υπουργείο και το µουσείο οφείλει
να διευκολύνει τις διαδικασίες και να ελέγχει την τήρηση των
προβλεπόµενων. Οι υποχρεώσεις αυτές περιγράφονται και στα
προηγούµενα άρθρα.

Με το άρθρο 11 προβλέπεται ότι η ισχύς αυτής άρχεται από
την υπογραφή της υπό την αίρεση της κύρωσής της µε νόµο. Η
σύµβαση ολοκληρώνεται µε την εξόφληση εκ µέρους των δωρη-
τών όλων των δωρούµενων υπηρεσιών, ενώ σε περίπτωση επέ-
λευσης γεγονότος ανώτατης βίας οι προθεσµίες του παραρτή-
µατος 3 αναστέλλονται για όσο διάστηµα διαρκεί αυτή και το
χρονοδιάγραµµα προσαρµόζεται ανάλογα. Αν όµως η αναστολή
διαρκέσει παραπάνω από έτος, τότε οι δωρητές θα δύνανται να
καταγγείλουν τη σύµβαση. Αυτό φυσικά και θα αφήσει ξεκρέµα-
στο το δηµόσιο. Εδώ έπρεπε να υπάρχει εδάφιο που θα αποποι-
είται και το δηµόσιο την ευθύνη σε περίπτωση αναστολής πέραν
του έτους. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 12 η σύµβαση λύεται αν δεν κυρωθεί µε
νόµο, αν ολοκληρωθεί το έργο, διά καταγγελίας σε περίπτωση
παραβίασης όρου και διά καταγγελίας των δωρητών αν καταστεί
αδύνατη ή εξόχως δυσχερής. Πρέπει να αποσαφηνιστεί τι εννο-
είτε µε τον όρο «εξόχως δυσχερής». Σας ρωτήσαµε και κατά τη
συζήτηση του σχεδίου νόµου «Δηµιουργική Ελλάδα» και απά-
ντηση δεν µας δώσατε. 

Η επιλογή του διευθυντή «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» γιατί δεν εµπί-
πτει στις διατάξεις του άρθρου 3 του ν.5062/2023 για τη διαδι-
κασία επιλογής διοικήσεων; Πέρασαν τέσσερα χρόνια από τον
ν.4735/2020 και πέντε µήνες από τον ν.5062/2023 και δεν κάνατε
απολύτως τίποτα για την επιλογή του προέδρου και του αντιπρο-
έδρου του ΔΣ. Αντίθετα σε µία επίδειξη αλαζονείας µε τις µετα-
βατικές διατάξεις του άρθρου 79 του ν.5105/2024 λέτε ότι µε
απόφαση του εποπτεύοντος Υπουργού ορίζεται το προσωρινό
διοικητικό συµβούλιο του «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» µέχρι την ολοκλή-
ρωση της διαδικασίας του Μέρους Α’ του ν.5062/2023, δηλαδή
ότι θα τον διορίσετε εσείς. 

Δυστυχώς δεν πρωτοτυπήσατε. Απ’ ότι είδαµε το ίδιο έγινε σε
πολλές περιπτώσεις. Έχουµε ήδη καταθέσει ερωτήσεις για την
περίπτωση του ΙΕΠ, του ΔΟΑΤΑΠ, του ΕΟΠΠΕΠ, του ΙΤΥΕ Διό-
φαντος και του ΙΝΕΔΙΒΙΜ. Νοµοθετείτε, αλλά δεν εφαρµόζετε.
Απλώς το διαδίδετε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης για να φαίνε-
ται ότι δίνεται έµφαση στην αξιοκρατία. Στην πράξη έχετε κάνει
επάγγελµα τη λαφυραγώγηση του κράτους. 

Κυρία Υπουργέ, τι έγινε στην Ακρόπολη στις 27 του περασµέ-
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νου µήνα µε το δρώµενο εντός πολλών εισαγωγικών και µε ηθο-
ποιούς µεταµφιεσµένους σε αρχαίους Έλληνες; Πώς τους επε-
τράπη η είσοδος; Σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα που θα καταθέ-
σουµε στα Πρακτικά, η είσοδος της οµάδας στο µνηµείο ενώ έχει
ήδη ενδυθεί µε την αρχαιοελληνική περιβολή, επιβεβαιώνεται και
από τις κάµερες ασφαλείας του αρχαιολογικού χώρου. Δόθηκε
έγγραφη ή προφορική άδεια από τις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου ή τελικά αντιµετωπίζετε τα µνηµεία µας σαν ξέφραγα
αµπέλια; «Οργή έχει προκαλέσει η απόφαση του Υπουργείου Πο-
λιτισµού να προσφέρει τη δυνατότητα ιδιωτικών ξεναγήσεων
στον Ιερό Βράχο της Ακρόπολης, έναντι του διόλου ευκαταφρό-
νητο ποσού των 5.000 ευρώ», γράφει η βρετανική «GUARDIAN».
Και αυτό το καταθέτουµε. Είναι µία απόφαση που αποκλείει τον
κόσµο, κλείνει το µάτι στην ελίτ και αντιβαίνει στο ίδιο το πνεύµα
της Ακρόπολης ως συµβόλου της δηµοκρατίας. Και εσείς κατά
τα λοιπά σφυρίζετε αδιάφορα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-

λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα εννέα
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Ράλλειο Γυµνάσιο Θηλέων Πειραιά.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρα-
τίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι ένας µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο

Δηµοτικό Σχολείο Παλαιού Φαλήρου.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από τη Νέα Αριστερά κ.

Θεανώ Φωτίου.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρώνουµε σήµερα µια δωρεά 40 εκατοµµυρίων, έως 40 εκα-

τοµµυρίων του ζεύγους Λάτση, για να γίνουν οι µελέτες εφαρµο-
γής µιας αρχιτεκτονικής πρότασης που επελέγη ως η επικρατέ-
στερη σε διεθνή κλειστό αρχιτεκτονικό διαγωνισµό. 

Εµείς ως Νέα Αριστερά ισχυριζόµαστε ότι τόσο τα δεδοµένα
που δόθηκαν στον διεθνή διαγωνισµό ήταν λανθασµένα και οδή-
γησαν τους συµµετέχοντες σε λάθος προτάσεις, όσο και αυτή
καθαυτή η διαδικασία. Θα πω γιατί τα δεδοµένα που δόθηκαν
στον διαγωνισµό ήταν λανθασµένα. 

Η ιδέα προέκυψε, όπως οµολογούν ο Πρωθυπουργός και η κ.
Μενδώνη, από µια παρέα άτυπη ολωσδιόλου και αναρµόδια το
2017. Ρώτησα πολλές φορές την Υπουργό ποιοι ήταν στην
παρέα. Εκτός από την κ. Μαρέβα Γκραµπόφσκι που ξέρουµε γιατί
ήταν η σύζυγος του Πρωθυπουργού και την κ. Μενδώνη, ακόµη
δεν έχω µάθει ποιοι ήταν οι άλλοι ειδήµονες. Είχαν την άποψη ότι
το Αρχαιολογικό Μουσείο έπρεπε να επεκταθεί υπογείως, διότι
οι θησαυροί του δεν χώραγαν στο υφιστάµενο κτήριο. Σωστά,
έπρεπε να επεκταθεί υπογείως. Πού να πήγαινε; Αλλά τι λέγανε;
Ότι έπρεπε να συνδεθεί µε το «ΑΚΡΟΠΟΛ» που ήταν απέναντι,
κάτω από την Πατησίων, γιατί το «ΑΚΡΟΠΟΛ» θα χρησιµοποιείτο
για την επέκταση του µουσείου, εκτός των άλλων. Αυτό ήταν
εντελώς λανθασµένο σχέδιο, όπως απεδείχθη εκ των υστέρων
και εγκαταλείφθηκε, δηλαδή δεν συνδέθηκε ποτέ µε το «ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ» υπογείως. Τι µας έµεινε, όµως; Ότι θα προεκτείνετο υπο-
γείως µπροστά από το Αρχαιολογικό Μουσείο.

Τι σηµαίνει, όµως, όταν λέµε επέκταση υπόγεια ενός µουσείου;
Δεν σηµαίνει ότι έχουµε αιθουσούλες των τριών µέτρων κάτω
από το έδαφος και δεν το βλέπει κανείς. Σηµαίνει ότι έχουµε αί-

θουσες µε µεγάλο ύψος –όπως ξέρετε, έτσι είναι οι αίθουσες των
αρχαιολογικών µουσείων- και άρα όλη αυτή η υπόγεια µπροστά
στο µουσείο επέκταση σήµαινε ότι δηµιουργείτο ένα νέο τείχος
πάνω στην Πατησίων. Αυτό σηµαίνει ότι θα έβγαινε το έδαφος
πάνω από την Πατησίων και έτσι όντως γίνεται. Το έδαφος ση-
κώνεται ψηλά πάνω από την Πατησίων. 

Εποµένως µε αυτή την πρόταση καταστρέφεται η εικόνα του
µοναδικού τοπόσηµου του Αρχαιολογικού Μουσείου στην πόλη
των Αθηνών, καταστρέφεται εντελώς, αλλά και διεθνώς, γιατί
όλοι ξέρουν τη γνωστή εικόνα του Αρχαιολογικού Μουσείου.

Γι’ αυτό να ξέρετε σήµερα ότι, όσοι ψηφίζετε τη δωρεά, στην
πραγµατικότητα καταστρέφετε ένα τοπόσηµο της πόλης και κά-
νετε µια εντελώς λάθος κίνηση για το πώς πρέπει να επεκταθεί
το µουσείο. 

Ρωτήσαµε πολλές φορές ποια ήταν η οµάδα των ειδηµόνων
του 2017. Απάντηση δεν πήραµε. Και βεβαίως η κ. Μενδώνη δεν
ήξερε το 2017 όπως δεν ήξερε και το 2019 όπως δεν ήξερε και
το 2021 τις αντίστοιχες µελέτες του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτε-
χνείου, Τµήµα Αρχιτεκτόνων, που τις είχε κάνει από το 1990 και
το οποίο έλεγε ότι έπρεπε να επεκταθεί το µουσείο δίπλα, στην
Τοσίτσα. Γιατί έτσι η Τοσίτσα µπορούσε να παραλάβει τα µεγάλα
ύψη και να δηµιουργήσει ένα νέο πράγµατι τοπίο ενώ αυτό δεν
µπορούσε να γίνει µε την επέκταση µπροστά. Αυτό πρέπει να ξέ-
ρετε όλοι, ότι δηλαδή η φοβερή οµάδα ειδηµόνων δεν ήξερε ότι
οι πραγµατικοί ειδήµονες είχαν κάνει µελέτες, είχαν πει. Είχαµε
κάνει άπειρες µελέτες µε τους φοιτητές µας. Ήταν µελέτες προ-
ωθηµένες για το πώς θα γινόταν αυτή η επέκταση στην Τοσίτσα.
Οι ειδήµονες, όµως, της κ. Μενδώνη τις αγνοούσαν εντελώς. 

Τι συνέβη τώρα µε αυτή την ιστορία; Συνέβη το φοβερό ότι το
ελληνικό τµήµα του ICOMOS στην ανακοίνωσή του αναφέρει ότι
ενώ η πρόταση µελέτης διακηρύσσει πως φιλοδοξεί σε µια αρ-
µονική ισορροπία ανάµεσα στην υφιστάµενη αρχιτεκτονική σύν-
θεση και στη νέα επέκταση, κάτι τέτοιο δεν φαίνεται στην πράξη.
Δεν τα λέει η Νέα Αριστερά. Τα λέει το ελληνικό τµήµα του ICO-
MOS. Δηµιουργείτε µία σειρά περιορισµών καθώς το πεδίο µπρο-
στά από το µουσείο ανυψώνεται και περικλείεται µε κτηριακά
µέτωπα που αποκόβουν τη θέα της µνηµειακής του πρόσοψης
από το άµεσο αστικό περιβάλλον. Θα βλέπουµε, δηλαδή –λέω
εγώ τώρα- το µουσείο, όπως το ξέραµε, µε drone. Είναι αδύνατο
να το ξαναδούµε πια από κανένα σηµείο της πόλης. Το έχετε κα-
ταλάβει αυτό; 

Η ανακοίνωση, όµως, δεν φτάνει εκεί. Μιλάει και για κίνδυνο
να αποβληθεί το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο από τον Οργανι-
σµό Πολιτιστικής Κληρονοµιάς λόγω της µετατροπής του σε νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου του οποίου διορίζετε τη
διοίκηση. Σας είπαν και άλλοι συνάδελφοι και θα το επαναλάβω.
Πέντε µουσεία κάνατε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Πώς
λειτουργούν; Χάλια. Δηλαδή, ένα χρόνο τώρα από τότε που τα
κάνατε δεν υπάρχει προσωπικό. Λειτουργούν µισές ώρες, δεί-
χνουν τις µισές αίθουσες. Μουσεία τεράστιας επισκεψιµότητας.
Όχι µόνο το Αρχαιολογικό των Αθηνών, όχι µόνο το φοβερό του
Ηρακλείου µε τεράστια επισκεψιµότητα και θησαυρούς, αλλά και
της Θεσσαλονίκης και πάει λέγοντας. Αυτά καταφέρατε. 

Ας επιστρέψω, όµως, στην υπόθεση και τι συµβαίνει µε τη δια-
δικασία. Όπως σας έχω πει, κυρία Υπουργέ, δυστυχώς είµαι ει-
δήµων. Δίδασκα αρχιτεκτονική σύνθεση πάρα πολλά χρόνια στο
Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο και βέβαια ξέρω τον Τσίπερφιλντ
πολύ καλά. Το γραφείο Τσίπερφιλντ είναι ένα εξαιρετικό αρχιτε-
κτονικό γραφείο. Αλλά όπως είπα και πριν, όσο τέλειος αρχιτέ-
κτονας κι αν είναι κανείς, αν του δίνουν λάθος δεδοµένα, λάθος
λύσεις κάνει. Αυτό συνέβη στον Τσίπερφιλντ. 

Η διαδικασία, όπως σας είπα, είναι προβληµατική. Πρώτος
λόγος. Αντί το Υπουργείο Πολιτισµού να προκηρύξει έναν διεθνή
αρχιτεκτονικό διαγωνισµό σύµφωνα µε τις προδιαγραφές της
διεθνούς ένωσης αρχιτεκτόνων UIA της UNESCO, όπως ρητά
προέβλεπε η σχετική υπουργική απόφαση, επέλεξε αυθαίρετα µε
υπουργική απόφαση της κ. Μενδώνη να οργανώσει κλειστό αρ-
χιτεκτονικό διαγωνισµό µε δέκα µόνο γραφεία -και µάλιστα του
εξωτερικού- αναθέτοντας στα ελληνικά γραφεία δευτερεύοντα
υποβαθµισµένο λόγο. Δηλαδή, µετείχαν του εξωτερικού µε συ-
µπράττοντες τα ελληνικά γραφεία γιατί προφανώς έπρεπε να
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έχουν τα ελληνικά ιδιαίτερα δεδοµένα. 
Αυτή η επιλογή, όχι µόνο είναι παράνοµη, αλλά, όπως υπο-

γραµµίζει και το ελληνικό τµήµα του ICOMOS, ελληνικό τµήµα
δηλαδή Διεθνούς Συµβουλίου Μνηµείων και Τοποθεσιών -αυτό
είναι το ICOMOS- δηλαδή του τεχνικού συµβούλου της UNESCO,
αποκλείει στην πραγµατικότητα αυτή τη διακίνηση ιδεών αρχιτε-
κτονικών η οποία είναι η παραγωγή των νέων αρχιτεκτονικών συλ-
λήψεων. Αυτή είναι όλη η ιστορία και γι’ αυτό επιµένουµε. 

Και ο διαγωνισµός διεξήχθη, όχι σύµφωνα µε το ισχύον νοµο-
θετικό πλαίσιο για δηµόσια έργα, αλλά υπό την εποπτεία ιδιωτι-
κής εταιρείας υποστήριξης που µάλιστα εδρεύει στο εξωτερικό.
Δηλαδή, όλη η διαδικασία παρακάµπτει την ελληνική νοµοθεσία. 

Και τα λέω όλα αυτά, διότι προσωπικά, σε παλαιότερους και-
ρούς, µετείχα στον διαγωνισµό -τον διεθνή- του Μουσείου της
Ακρόπολης, έτυχα του τρίτου βραβείου και άρα γνωρίζω καλώς
τις διαδικασίες. 

Δεύτερον, η επιτροπή αξιολόγησης των προτάσεων των δέκα
ξένων γραφείων διορίστηκε εντελώς αυθαίρετα από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού κατά παράβαση και της σχετικής υπουργικής
απόφασης. Τι θα πει «διορίστηκε κατά παράβαση των κανονι-
σµών»; Σηµαίνει ότι όταν έχεις ένα αρχιτεκτονικό διαγωνισµό
ιδεών, τότε η πλειοψηφία είναι αρχιτέκτονες, πολεοδόµοι κ.λπ..
Εδώ δεν υπήρχε αυτό. Εδώ η πλειοψηφία δεν είναι οι ειδήµονες.
Και µάλιστα ο Σύλλογος Αρχιτεκτόνων και η Πανελλήνια Ένωση
Αρχιτεκτόνων έχουν καταφύγει στο Σ.τ.Ε., όπως είπαν και οι
άλλοι συνάδελφοι πριν από εµένα, και αναµένεται η υπόθεση το
φθινόπωρο. 

Συνεπώς η διαδικασία δωρεάς που µας ζητάτε να κυρώσουµε
σήµερα και ειδικότερα τα άρθρα 3 και 12 της σύµβασης που ει-
σάγεται ως σώµα µε το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου, βρίσκονται
στον αέρα. 

Συγκεκριµένα, τι θα γίνει -σας ρωτώ περαιτέρω- αν δεν τηρηθεί
το χρονοδιάγραµµα των τριάντα έξι µηνών; Ξέρετε πόσο έκανε η
µελέτη εφαρµογής του Μουσείου της Ακρόπολης; Έξι χρόνια.
Εδώ βλέπουµε, δηλαδή, ότι η παράταξη του «Μένουµε Ευρώπη»
αντιµετωπίζει τη χώρα µας όχι ως µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, αλλά ως τριτοκοσµικό κράτος, του οποίου ο Πρωθυπουργός
εφαρµόζει ιδιότυπες πολιτισµικές και αντιθεσµικές, παράνοµες
και αδιαφανείς πολιτικές της δικής του επιλογής. Δεν έχουµε δει
ξανά στην ανθρωπότητα Πρωθυπουργό να βγαίνει και να λέει
«ιδέα µου» σε τέτοιου είδους διαδικασίες. 

Και, βεβαίως, θα σταθώ στην Επιτροπή Παρακολούθησης του
έργου, όπως αναφέρεται στο άρθρο 7 της σύµβασης. Είναι πολύ
περίεργο που στον νόµο, αντίθετα από ό,τι κάνετε πάντα, ορίζετε
-το Υπουργείο Πολιτισµού- τα πρόσωπα της επιτροπής όχι απλώς
µε τις ιδιότητές τους -διότι αυτά κάνετε- δηλαδή, να λέτε «διευ-
θυντής κάποιας διεύθυνσης, προϊστάµενος τµήµατος κ.λπ.» αλλά
ονοµαστικά. Είναι αυτό το περιβόητο που είπε η Υπουργός ότι
«θα εκσυγχρονίσουµε τα µουσεία, διότι η γραφειοκρατία του δη-
µοσίου είναι αυτή τη στιγµή ασφυκτική». Κατόπιν τούτου, έκανε
έτσι ώστε τα πέντε µουσεία να µη λειτουργούν καθόλου µετά που
τα απελευθέρωσε και τα εκσυγχρόνισε. 

Και κλείνω, µε το εξής: Εµείς, ως Νέα Αριστερά, θέλουµε να
αναφερθούµε και λίγο στους δωρητές. Όπως ξέρετε, οι δωρητές
είναι πάντα µία υπόθεση που την κάνουν για το καλό του κρά-
τους. Δεν την κάνουν για το πώς θα διαιωνίσουν το όνοµά τους.
Εκτός αν βρισκόµαστε ακόµη στην εποχή του Αβέρωφ Τοσίτσα,
το 1878, όπου οι δωρητές βάζουν το όνοµά τους µπροστά στο
Πολυτεχνείο και άρα το Πολυτεχνείο είναι “Αβέρωφ Τοσίτσα”.
Εντάξει; Λέω ότι µάλλον έχουµε προχωρήσει από τότε. 

Λέω επίσης ότι οι δωρητές ίσως θα έπρεπε να έχουν καταλάβει
αν αυτό που χρηµατοδοτούν αυτή τη στιγµή είναι λάθος, είναι
λάθος για την πόλη, είναι λάθος για το αρχαιολογικό µουσείο και
κατακρίνεται από τη διεθνή αρχιτεκτονική κοινότητα.

Και για τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας. Μας λέτε να ψη-
φίσουµε όλοι εδώ γιατί είναι µια εθνική υπόθεση. Σας αρέσει
αυτό. Το «εθνική υπόθεση» είναι οτιδήποτε φέρνετε. Κάθε νοµο-
σχέδιο είναι εθνική υπόθεση και δεν έχουµε διαφορές και είµαστε
όλοι ίδιοι. Από πού ακούστηκε ότι ο πολιτισµός είναι ουδέτερος;
Τι είδατε στη Eurovision αυτές τις µέρες; Την ουδετερότητα του
πολιτισµού είδατε; Είδατε ακριβώς τι συνέβη εκεί και σήµερα µας

λέτε, µην ανησυχείτε, είµαστε όλοι µια οικογένεια εδώ, δεν έχετε
διαφορετικές απόψεις πολιτισµικές. Έχουµε και παραέχουµε και
είναι εντελώς αντίθετες µε τις δικές σας. 

Με αυτή την έννοια εµείς, έτσι κι αλλιώς, δεν πρόκειται να κυ-
ρώσουµε τη συγκεκριµένη δωρεά και θα την καταψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία
συνάδελφε. Τον λόγο τρέχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νίκης ο κ. Σπυρίδων Τσιρώνης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Χριστός Ανέ-

στη!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αληθώς ο Κύριος!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ακούστηκε κι ένα. Δόξα τω Θεώ!
Η όλη διαχείριση του έργου της επέκτασης και της αναβάθµι-

σης του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου προκάλεσε από την
αρχή τις σφοδρές αντιδράσεις σύσσωµης της ελληνικής αρχιτε-
κτονικής κοινότητας, του ελληνικού τµήµατος του Διεθνούς Συµ-
βουλίου Μνηµείων και Τοποθεσιών που είχε εκδώσει ανακοίνωση-
καταπέλτη των αρχαιολόγων και µεµονωµένων προσωπικοτήτων,
καθώς επελέγη ένας κλειστού τύπου διαγωνισµός ο οποίος απέ-
κλειε την ισότιµη συµµετοχή των ελληνικών αρχιτεκτονικών γρα-
φείων. 

Η ανωτέρω επιλογή απέκλειε την ελεύθερη συµµετοχή της αρ-
χιτεκτονικής σκέψης, την ελεύθερη συµµετοχή αρχιτεκτόνων,
απαξιώνοντας λόγω και έργω τους Έλληνες εµπειρογνώµονες
και απαξιώνοντας σε διεθνές επίπεδο και µε τρόπο προσβλητικό
την πολιτισµική ταυτότητα της χώρας. 

Αντιδράσεις προκλήθηκαν και για τη σύσταση της διεθνούς πο-
λυεπιστηµονικής επιτροπής αξιολόγησης την οποία αποφάσισε
και όρισε η Υπουργός Πολιτισµού, καθώς απουσίαζαν θεσµικά
πρόσωπα, ενώ τέθηκαν ερωτήµατα για ορισµένα εξ αυτών που
συµµετείχαν. Είναι αναµφισβήτητο ότι συγκεκριµένη επιτροπή
αξιολόγησης παραβιάζει ουσιώδεις πρόνοιες του νόµου για έναν
διαγωνισµό αρχιτεκτονικού αντικειµένου, όπως, παραδείγµατος
χάριν, ότι η πλειοψηφία των µελών της επιτροπής αξιολόγησης
πρέπει να είναι αρχιτέκτονες ή πολεοδόµοι, χωροτάκτες, αρχιτέ-
κτονες. Ο παράνοµος διαγωνισµός του Υπουργείου Πολιτισµού
προκάλεσε τις αντιδράσεις των θεσµικών φορέων. Μάλιστα, ο
Σύλλογος Αρχιτεκτόνων και η Πανελλήνια Ένωση Αρχιτεκτόνων
έχουν καταφύγει στο Συµβούλιο της Επικρατείας.

Άκουσα, κυρία Υπουργέ, τα όσα είπε τόσο στην επιτροπή όσο
και πριν από λίγο η κ. Φωτίου που λόγω του αντικειµένου της κα-
τέχει εξειδικευµένες παρατηρήσεις πάνω σε τρωτά σηµεία της
προς κύρωση σύµβασης. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Θα απα-
ντήσω µία προς µία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Επισηµαίνω µερικά από αυτά που ση-
µείωσα και στις επιτροπές, το πώς δροµολογήθηκε δηλαδή η όλη
αυτή αδιαφανής διαδικασία. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός αποκά-
λυψε ότι οι εν λόγω σχεδιασµοί οργανώθηκαν από άτυπη οµάδα
που λειτουργούσε ήδη από το 2017 υπό την ηγεσία της συζύγου
του Πρωθυπουργού. Τι δουλειά έχει, κυρία Υπουργέ, και υπό
ποια ιδιότητα συµµετείχε η σύζυγος του Πρωθυπουργού σε συ-
σκέψεις που αφορούσαν την επέκταση του Εθνικού Αρχαιολογι-
κού Μουσείου; Με ποια ιδιότητα και για ποιον σκοπό συµµε-
τείχατε στην άτυπη αυτή οµάδα και εσείς, όταν το 2017 αφ’ ενός
µεν δεν είχατε κάποια θεσµική ιδιότητα αφ’ ετέρου ανήκατε και
σε άλλον πολιτικό φορέα; Ποια άλλα πρόσωπα και µε ποια ιδιό-
τητα συµµετείχαν; Για ποιον λόγο προκρίθηκε χρονικά η κοστο-
λόγηση του έργου µε το υπέρογκο ποσό των 300 εκατοµµυρίων
ευρώ µέσω µιας προµελέτης µε χορηγία του Ιδρύµατος «Σταύ-
ρος Νιάρχος», δύο ολόκληρα χρόνια πριν υπάρξει αρχιτεκτονική
προµελέτη;

Για ποιον λόγο προτιµήθηκε ιδιωτική χορηγία απ’ την ΑΜΚΕ
Λαιµού για τον διαγωνισµό ενός εµβληµατικού δηµοσίου έργου;
Για ποιον λόγο παρακάµφθηκαν  νόµιµες διαδικασίες και συνεχί-
ζουν να παρακάµπτονται, ενώ η υπόθεση του παράνοµου κλει-
στού διαγωνισµού εκκρεµεί στο Συµβούλιο της Επικρατείας;

Σε όλα τα ανωτέρω ερωτήµατα που έθεσε και ο τόσο -για
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εσάς- απεχθής -µάλλον- Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων, η
µόνη απάντηση που δώσατε, κυρία Υπουργέ, ήταν ότι θα έρ-
θουµε στην Ολοµέλεια και µπορούµε να πούµε όλους τους λό-
γους. Οπότε σας περιµένουµε να ακούσουµε έναν προς έναν
τους λόγους αυτούς. Τώρα είµαστε στην Ολοµέλεια και τις περι-
µένουµε αυτές τις απαντήσεις.

Σε αυτούς τους δύσκολους καιρούς για τη χώρα, που οι δυνα-
τότητές της έχουν συρρικνωθεί, είναι δεδοµένο ότι πρέπει κατ’
αρχάς να εκτιµούµε και να χαιρετίζουµε τις προσφορές δωρεών
από ιδρύµατα και ιδιωτικούς φορείς που συµβάλλουν στην προ-
ώθηση του δηµοσίου και κοινωνικού συµφέροντος, ακόµα και αν
αυτές οι δωρεές είναι ένα µικρό αντίδωρο µπροστά στα µεγάλα
δώρα που έχετε κάνει ως Κυβέρνηση, όπως η σχεδόν δωρεάν πα-
ραχώρηση του Ελληνικού και πλείστα άλλα φορολογικά και µη
δώρα.

Και µιας και εσείς, κυρία Υπουργέ και η Κυβέρνησή σας έχει
τον τρόπο να βρίσκει δωρεές, επιτρέψτε µας να σας περιγρά-
ψουµε τη λειτουργία ορισµένων µουσείων της χώρας στο διά-
στηµα αυτό, µήπως καταφέρετε µέσω κάποιας δωρεάς να ενισ-
χύσετε και το έµψυχο δυναµικό αυτών των µουσείων. Στο Εθνικό
Αρχαιολογικό Μουσείο όλο το Πάσχα και ως 14 Μαΐου λειτούρ-
γησε µόνο µια βάρδια, δηλαδή έκλεινε το µεσηµέρι, ενώ είχε τις
µισές αίθουσες κλειστές. Σήµερα, 15 Μαΐου, είναι η πρώτη µέρα
του Μουσείου µε το ωράριό του να επεκτείνεται µέχρι τις 20.00’,
όµως και αυτό µε κάποιες αίθουσες κλειστές. Δηλαδή, πήγαιναν
επισκέπτες και έβρισκαν την πόρτα κλειστή µετά τις 16.00’.

Όσον αφορά το Βυζαντινό Μουσείο της Αθήνας, το ωράριο πα-
ραµένει 9.00’ µε 16.00’. Δεν έχει γίνει κάτι για το θερινό ωράριο,
µια προκήρυξη ή ανακοίνωση πρόσληψης. Οι φύλακες, µόνιµοι
και συµβασιούχοι, καλύπτουν µόνο το µισό µουσείο. Το άλλο µισό
είναι κλειστό. Από 20 Μαΐου θα είναι ανοιχτό µόνο το ένα τρίτο
του µουσείου. Δεν έχει υπάρξει καν προκήρυξη για έκτακτο προ-
σωπικό φύλαξης και τίθεται σοβαρό πρόβληµα ασφάλειας µετά
το περιστατικό της κλοπής των καλωδίων χαλκού από τον κήπο
του µουσείου που έγινε στις 2 Απριλίου του 2024. Για την κλοπή
δε δόθηκαν απαντήσεις, δεν υπήρξε καµµία ανακοίνωση από το
Υπουργείο Πολιτισµού ή από το µουσείο. Το δεδοµένο είναι ότι
δεν λειτουργεί ο κλιµατισµός ως αποτέλεσµα της κλοπής αυτής
των καλωδίων και από τον Οκτώβριο το Μουσείο είναι χωρίς κα-
θαριότητα και παραµένει στην κατάσταση αυτή.

Όσον αφορά το Αρχαιολογικό Μουσείο Θεσσαλονίκης, το
ωράριο είναι 9.00’ µε 16.00’ καθηµερινά µε κλειστές στον όροφο
αίθουσες µε τα ευρήµατα της Μακεδονίας και της Θεσσαλονίκης.
Στο δε ισόγειο υπάρχουν τρεις εκθέσεις οι οποίες δεν είναι πά-
ντοτε όλες ανοιχτές. Οι συµβασιούχοι φύλακες που δεν έχουν
ακόµα προσληφθεί, όταν θα καταφέρουν να προσληφθούν, δεν
θα επαρκούν για να λειτουργεί το Μουσείο έως τις 20.00’. Το
ωράριο του Μουσείου Βυζαντινού Πολιτισµού Θεσσαλονίκης
µέχρι στιγµής είναι από τις 8.30’ έως τις 15.30’. Στο Μουσείο Βυ-
ζαντινού Πολιτισµού δύο αίθουσες παραµένουν σταθερά κλει-
στές. Στον εκθεσιακό χώρο του Λευκού Πύργου επίσης δύο
κλειστές αίθουσες.

Στο Ηράκλειο, στο Αρχαιολογικό Μουσείο, όλο τον Απρίλιο και
τον Μάιο έως την Τρίτη 14 Μαΐου το ωράριο ήταν ως τις 15.30’.
Οι τουρίστες, δηλαδή, του Πάσχα το έβρισκαν κλειστό µετά το
µεσηµέρι ή πλήρωναν εισιτήριο για να δουν τον έναν όροφο του
µουσείου καθώς ο επάνω όροφος ήταν κλειστός, εκτός από την
αίθουσα µε τις τοιχογραφίες. Μόλις σήµερα θα επεκταθεί έως
τις 20.00’, για κάποιες µέρες της εβδοµάδας, όχι όλες. Δυστυχώς
και σε αυτό το µουσείο δεν υπάρχει καθαριότητα, παρά τους χι-
λιάδες καθηµερινούς επισκέπτες.

Αυτά όλα, δυστυχώς, είναι τα αποτελέσµατα της εφαρµογής
του ν.5021/2023 τον οποίο εσείς ως Υπουργός και η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας ψηφίσατε. 

Τέλος, ας µας επιτραπεί και µια αναφορά στη συµµετοχή της
πατρίδας µας στο woke πανηγύρι της Eurovision -µιας και ανα-
φερόµαστε στον πολιτισµό-, στο οποίο φέτος µάλιστα µε το απα-
ράδεκτο τραγούδι της Ιρλανδίας έγινε και η επίσηµη βάφτιση της
Ευρώπης στον εωσφορισµό. Το υποπροϊόν που παράγει η Euro-
vision, ειδικά τα τελευταία χρόνια, είναι το απόλυτο κιτς σκηνικής
παρουσίας τραγουδιών που ουδεµία σχέση έχουν µε τη µουσική.

Τα εκτελούν ηµίγυµνοι κλόουν ή τέρατα που κραυγάζουν χο-
ροπηδώντας άναρθρες κραυγές, άντρες που διαφηµίζουν τα οπί-
σθιά τους, άλλοι που αυτοπροσδιορίζονται ως άφυλα, «they» ή
«them», µε µοναδικό επιδεικνυόµενο προσόν τον σεξουαλικό
τους προσανατολισµό. Επιχειρούν να επιβάλουν τη woke κουλ-
τούρα θυσιάζοντας την αξιοπρέπειά τους, τα ήθη και τα έθιµα
της Γηραιάς Ηπείρου, δηµιουργώντας στρεβλά πρότυπα στη νε-
ολαία που τους ακολουθεί στα social media.

Ο νικητής του φετινού διαγωνισµού, το Νέµο, αλλά και όσοι
βρέθηκαν στις πρώτες θέσεις δείχνουν ξεκάθαρα ότι και φέτος
η woke κουλτούρα και η διαφορετικότητα ήταν οι πρωταγωνιστές
σε µια Eurovision που παίρνει διαστάσεις σεξουαλικής προπα-
γάνδας.

Η Ευρώπη ολοταχώς βουλιάζει στα σκοτάδια του Μεσαίωνα
και ακόµα πιο πίσω, στις δαιµονικές νέες θρησκείες της αρχαι-
ότητας. Τα διεθνιστικά πανηγύρια µυούν έτσι απροκάλυπτα
πλέον τις µάζες στην αρχαία ειδωλολατρία. Και όλη αυτή η οπι-
σθοδρόµηση προς το έρεβος παρουσιάζεται σαν πολιτιστική κο-
ρωνίδα ελευθερίας και αφύπνισης. Οδεύουµε ολοταχώς προς µια
καθολική αποδόµηση των εννοιών του έθνους, του φύλου και της
φυλής, προς ένα ιδιότυπο σκοταδισµό και µια φανατική προσή-
λωση στη µη κανονικότητα που παραπέµπει στις πιο σκοτεινές
στιγµές ολοκληρωτικών καθεστώτων, χωρίς καµµία διάκριση µε-
ταξύ των θετικών και των αρνητικών στοιχείων του ευρωπαϊκού
πολιτισµού.

Εννοείται ότι αυτό το επίσηµο ανάθεµα προς τον θεό που έγινε
στη φετινή Eurovision, και που ποικιλοτρόπως εκπέµπει τα τελευ-
ταία χρόνια η Ευρώπη, θα το πληρώσει πολύ ακριβά, όπως ορί-
ζουν οι πνευµατικοί νόµοι.

Θα ήθελα να κάνω και µια αναφορά για τη µετατροπή της
Μονής της Χώρας από τον Τούρκο Πρόεδρο σε τζαµί. Δυστυχώς
-και αυτό είναι το επίρρηµα που κάθε φορά χρησιµοποιούµε για
να περιγράψουµε τα έργα της Κυβέρνησης- τα τελευταία χρόνια
και ειδικά τους τελευταίους µήνες παρακολουθούµε ένα εθνικό
κατάντηµα δίχως ιστορικό προηγούµενο. Μια φοβική κυβέρνηση
έχει βαλθεί να διασύρει συνεχώς την πατρίδα µας και να την οδη-
γεί από τη µια διπλωµατική σφαλιάρα στην άλλη. Την Ελλάδα του
κ. Μητσοτάκη, δυστυχώς, «τη γλεντάει» ο κάθε σοβινιστής γείτο-
νας της κάθε αλυτρωτικής προπαγάνδας. Δεµένος χειροπόδαρα
από τα ευρωατλαντικά δεσµά, ο Πρωθυπουργός έχει µετατρέψει
τη χώρα µας σε σάκο του µποξ στο γεωπολιτικό ρινγκ των Βαλ-
κανίων. Όταν για πέντε χρόνια αποµειώνεις συστηµατικά το
εθνικό µας κύρος και εγκαταλείπεις όλες τις κόκκινες γραµµές,
νοµοτελειακά θα έρθει η στιγµή -και ήρθε- που η Τουρκία, η Αλ-
βανία και τα Σκόπια θα σε κάνουν διπλωµατικό τους παίγνιο και,
µάλιστα, ταυτόχρονα γιατί το ετοιµοθάνατο θήραµα το µυρίζο-
νται και το περικυκλώνουν όλα τα όρνια µαζί.

Ο Πρωθυπουργός συναντά τον κ. Ερντογάν στην Άγκυρα µε
την Τουρκία το προηγούµενο διάστηµα να έχει δεσµεύσει µε
NAVTEX ακόµα και το κεντρικό Αιγαίο, να έχει απαγορεύσει τη
δηµιουργία θαλάσσιων πάρκων στα χωρικά µας ύδατα, να έχει
µετατρέψει τη Μονή της Χώρας σε τζαµί και να εισαγάγει το
δόγµα της γαλάζιας πατρίδας στα τουρκικά σχολεία.

Η Κυβέρνησή σας όµως πουλάει ήρεµα νερά και φιλία σε
όσους ανεγκέφαλους έχουν αποµείνει να την πιστεύουν, την ίδια
στιγµή που ο Ερντογάν υποστηρίζει ότι κακώς δεν καταλήφθηκε
και η άλλη µισή Κύπρος, αλλά και ότι θεωρεί δική του πόλη τη
Θεσσαλονίκη, ο κ. Γεραπετρίτης κάνει τεµενάδες και λέει ότι έχει
κουραστεί να είναι µε το δάκτυλο στη σκανδάλη, η κ. Μπακο-
γιάννη µιλάει για τουρκικά δικαιώµατα στο Αιγαίο και ο κ. Καιρί-
δης λανσάρει τη βίζα για την απόβαση των Τούρκων στα νησιά
µας.

Κι εσείς, κυρία Υπουργέ, φωτογραφίζεστε περιχαρής µε φόντο
τον Κεµάλ Ατατούρκ στη Χίο χωρίς να σας ενοχλεί τίποτα. Συγκε-
κριµένα, σε τουρνουά βόλεϊ γυναικών που έγινε στη Χίο το διή-
µερο 10 και 11 Μαΐου 2024 µε οµάδες από τη Χίο και τη Σµύρνη
τα µέλη της τουρκικής αποστολής έστησαν σε περίοπτη θέση στο
γήπεδο µια σηµαία της Τουρκίας που είχε και τον Μουσταφά
Κεµάλ Ατατούρκ. Κανένας από τους Έλληνες παράγοντες δεν
έκανε τίποτα για να κατεβάσει την κατάπτυστη σηµαία σε έναν
µαρτυρικό τόπο όπως είναι η Χίος όπου οι Τούρκοι κατέσφαξαν
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τον ελληνικό πληθυσµό στις 30 Μαρτίου του 1922.
Πραγµατικά προκαλεί τεράστια θλίψη το γεγονός ότι δεν ευαι-

σθητοποιήθηκε κανείς για να βάλει την τουρκική αποστολή στη
θέση της. Υποτίθεται ότι αυτοί οι αγώνες γίνονται στα πλαίσια
της ελληνοτουρκικής φιλίας. Και τελικά οι Τούρκοι τους µετέτρε-
ψαν σε πολεµική φιέστα, προσβάλλοντας τη µνήµη των νεκρών
Ελλήνων στη Χίο, τον Πόντο και τη Μικρά Ασία.

Από την άλλη ο τουρκόφιλος Έντι Ράµα διάλεξε την ηµεροµη-
νία συµπλήρωσης ενός έτους από την παράνοµη σύλληψη του
Φρέντη Μπελέρη για να πραγµατοποιήσει προεκλογική καµπάνια
αλυτρωτισµού µέσα στην ίδια µας τη χώρα. 

Βλέπετε, σε αντίθεση µε τον κ. Μητσοτάκη, ο κ. Ράµα δεν έχει
παρατηµένους στους συµπατριώτες του. Κάθε άλλο! Θυµάστε
ότι ο κ. Ράµα είχε περάσει από «κόσκινο» τον Πρωθυπουργό της
χώρας, για να τον αφήσει να µιλήσει σε λίγους Έλληνες σε Χει-
µάρρα, Λειβαδιά και Δερβιτσάνη. Φυσικά, ο Πρωθυπουργός δεν
είχε υψηλότερες απαιτήσεις, όπως είχε ο κ. Ράµα, του έφταναν
µερικές φωτογραφίες για να τις ανεβάσει στα social media και
να το παίξει «ντεµέκ» πατριώτης. 

Και ενώ ο κ. Ράµα πραγµατοποιεί µια κανονική εθνοκάθαρση
στην ιερή γη της Ηπείρου, ήρθε ανενόχλητος στην ξέφραγη
χώρα µας ως ιδιώτης επισκέπτης και µίλησε σαν επίδοξος κατα-
κτητής, φωνάζοντας ότι «η Ελλάδα ανήκει στους Έλληνες όσο
και στους Αλβανούς», µέσα στην καρδιά της Ελλάδας! Πούλησε
στους χιλιάδες συµπατριώτες του την ιδέα της µεγάλης Αλβα-
νίας, έθεσε ζήτηµα Τσαµουριάς, βάφτισε «Αλβανίδα» την Μπου-
µπουλίνα και αποθεώθηκε µε τον ύµνο των Ουτσεκάδων, που
έλεγε «Κόσοβο, Αλβανία, Μακεδονία είναι ένα», να συνοδεύει
όλες τις επευφηµίες των συµπολιτών του. 

Εκµεταλλεύτηκε στο έπακρο το ευνοϊκό µοµέντουµ και απλά
παραµέρισε τους «προσκυνηµένους» της ελληνικής Κυβέρνησης,
για να υψώσει εκείνος ανάστηµα. 

Τα ίδια και χειρότερα έχουµε και µε το κρατίδιο των Σκοπίων.
Φτάσαµε στην εποχή που ένα µικρό πολυεθνικό µόρφωµα µάς
κάνει διπλωµατικό bulling. Η νέα Σκοπιανή Πρόεδρος ορκίστηκε
στο όνοµα της «Μακεδονίας» σκέτο και ο Πρωθυπουργός έτρεξε
πίσω από την Ούρσουλα και τον Μπορέλ, για να κάνουν «ντα»
τους Σκοπιανούς εθνικιστές! 

Αντί ο Πρωθυπουργός να αντιµετωπίσει το θέµα ως καθαρά δι-
µερές και εθνικό, φοβερίζει τα Σκόπια µε µια δήθεν διακινδύ-
νευση της ευρωπαϊκής τους πορείας. Φυσικά, δεν τολµά ούτε
κατά διάνοια να καταγγείλει το «κουρελόχαρτο» των Πρεσπών,
ούτε καν σαν απειλή, σε θεωρητικό επίπεδο. 

Φτάσαµε στον απόλυτο εθνικό εξευτελισµό, να παρακαλάει η
ελληνική Κυβέρνηση τους Σκοπιανούς να σεβαστούν την προδο-
τική Συµφωνία των Πρεσπών και να µην έχουν παραπάνω αξιώ-
σεις από αυτή. 

Πραγµατικά, η κατρακύλα είναι τόσο µεγάλη και οι µειοδοσίες
τόσες πολλές, που οφείλεται καθαρά σε παρέµβαση του θεού το
ότι η χώρα δεν έχει καταρρεύσει ακόµα ολοκληρωτικά. Γιατί,
όπως είναι γνωστό, «Δρυός πεσούσης πας ανήρ ξυλεύεται». 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το Ράλλειο Γυµνάσιο Θηλέων Πειραιά (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των
Σπαρτιατών ο κ. Ιωάννης Κόντης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, εύχοµαι χρόνια

πολλά και Χριστός Ανέστη, αφού άνοιξε η Βουλή και έχουµε την
πρώτη συνεδρίαση µετά το Πάσχα. 

Αυτή την κύρωση, που συζητάµε σήµερα, δεν µπορούµε να µην
την αποδεχθούµε σαν δωρεά ενός ιδρύµατος, µε το οποίο προ-
σωπικά έχω και δεσµούς στην αρχική µου ενασχόληση µε τη ναυ-

τιλία. Το πρώτο πλοίο µου ήταν το «ΠΕΤΡΟΛΑ 33» του κ. Λάτση,
το Σπύρος Λάτσης προηγουµένως και είδα από κοντά τον ανθρώ-
πινο χαρακτήρα του καπετάν Γιάννη του Λάτση και παρακολού-
θησα τη µετέπειτα αρωγή του στους Έλληνες της Βορείου Ηπεί-
ρου. Ο Γιάννης ο Λάτσης, ο καπετάν Γιάννης, ήταν από την Κο-
ρυτσά ο πατέρας του και γεννήθηκε στο Κατάκολο. Παρακολού-
θησα τις δωρεές που έκανε όλα τα χρόνια µέσω των ιδρυµάτων,
τον τρόπο που αντιµετώπιζε όλους εµάς. Να ξέρετε ότι προίκιζε
όλα τα κορίτσια των ναυτικών τότε, τους έδινε τα σπίτια, ήταν
ένας άνθρωπος πραγµατικός. Τον θυµάµαι µε συγκίνηση. Και δεν
µπορώ να πω όχι σε αυτή τη δωρεά που υπό άλλες συνθήκες θα
έλεγα όχι για τους λόγους µε τους οποίους βλέπω να έχει συντα-
χθεί η συµφωνία. 

Μιλάµε, δηλαδή, για µία ανάθεση µελέτης σε αρχιτεκτονικά
γραφεία βάσει µιας αξιολόγησης κάποιων -υποτίθεται, όχι υποτί-
θεται- κάποιων διεθνών τεχνοκρατών, η οποία τους δίνει το δι-
καίωµα να φτάσουν µέχρι το ποσό των 40 εκατοµµυρίων για την
εκπόνηση της µελέτης, κάτι το οποίο φαντάζει πολύ µεγάλο,
έστω και αν το κόστος κατασκευής είναι 300 εκατοµµύρια. 

Να σκεφτείτε ότι στη Βραζιλία, όταν φτιάχτηκε το Μουσείο
Γκούγκενχαϊµ στο Ρίο κόστισε γύρω στο 1% η εκπόνηση της µε-
λέτης από όλο το κόστος και µιλάµε για ένα τεράστιο έργο στο
Νιτερόι και σε άλλα παρόµοια έργα. Τώρα εδώ βλέπουµε να φτά-
νει γύρω στο 10% µε 20%, απ’ ό,τι ακούω. Γιατί, δεν µπορώ να
καταλάβω. 

Πρέπει να πούµε εκ προοιµίου στους µελετητές ότι θα µπο-
ρούν να προσποριστούν το ποσό των 40 εκατοµµυρίων, ενώ θα
µπορούσαν να τους πουν να γίνει µια µελέτη, να γίνει ένας δια-
γωνισµός αρχικά µε προτάσεις, για µια µελέτη, στο ποσό της κα-
τασκευής αυτής που προϋπολογίζουµε και τα υπόλοιπα χρήµατα
που θα έµεναν από τη δωρεά να προστεθούν στο κατασκευα-
στικό αναγκαίο ποσό. 

Έτσι το βλέπω εγώ. Μπορεί να το βλέπω και τελείως πρόχειρα,
αλλά θεωρώ ότι είναι υπέρογκο το να πάρουν 40 εκατοµµύρια
ευρώ σήµερα. Θυµάµαι πως ούτε ο Καλατράβα δεν πήρε τέτοια
ποσά, ο οποίος έφτιαξε το Ολυµπιακό Στάδιο και κάποια άλλα
έργα. 

Εν πάση περιπτώσει, θεωρούµε ακόµη ότι και το άρθρο 12 θα
πρέπει να αλλάξει, γιατί, αν υπάρξουν κάποια κολλήµατα εκεί, θα
µπορεί να καταγγελθεί η σύµβαση ή θα πρέπει να το δούµε µε
κάποια άλλη διατύπωση, τουλάχιστον στα δύο τελευταία άρθρα
του, στο 3 και 4, στο δικαίωµα της µονοµερούς καταγγελίας. Θε-
ωρούµε ότι η οικογένεια Λάτση τιµά τη µνήµη του αείµνηστου κα-
πετάν Γιάννη και έτσι πρέπει να πάρουµε τα χρήµατα αυτά και να
φροντίσουµε να διατεθούν για τον ελληνικό λαό, όπως θα πρέπει. 

Ένα άλλο σηµείο που θα πω τώρα, πριν κλείσω τη σύντοµη οµι-
λία µου -γιατί δεν έχω να πω πολλά πάνω στη σύµβαση- έχει να
κάνει µε την ντροπιαστική αποδοχή πλέον σε µετατροπές τζαµιών
των ιερών µονών που έχουµε στην Κωνσταντινούπολη και στην
Τουρκία. Είναι ντροπή για την Χριστιανοσύνη, για τους Έλληνες.
Μην ξεχνάµε ότι είµαστε κατά 90% µε 95% χριστιανοί ορθόδοξοι. 

Μας προσβάλλει σαν λαό και νοµίζουµε ότι πλέον αντί διαβη-
µάτων θα πρέπει η Ελλάδα να πάρει µέτρα. Ένα µέτρο το οποίο
θα µπορούσαµε να πάρουµε, άσχετα αν δεν είναι Τούρκοι εδώ,
θα ήταν και εµείς να κάνουµε εκκλησία το µουσουλµανικό τζαµί
εδώ. Τουλάχιστον να ταρακουνήσουµε τον “wanna be” ηγέτη των
απανταχού µουσουλµάνων Ερντογάν, να δει ότι δεν καθόµαστε
να προσκυνάµε ή να δεχόµαστε µάλλον -όχι να προσκυνάµε-
αδιαµαρτύρητα όσα κάνουν. 

Αυτή είναι τεράστια προσβολή για τους χριστιανούς να βλέ-
πουν να γίνονται τζαµιά τα ιερά, ιερά και όσια, χώροι ιερής ευλά-
βειας της πίστης µας, µιας πίστης η οποία βγαίνει µέσα από
χιλιετηρίδες και εµείς να καθόµαστε να τον παρακολουθούµε ή
να περιµένουµε τους διεθνείς οργανισµούς, οι οποίοι, όπως εί-
δαµε, τον χάιδεψαν προχθές και του συνέστησαν να είναι πιο
ήρεµος και πιο καλός στα θέµατα αυτά. Νοµίζουµε ότι πρέπει να
το δούµε πολύ σοβαρά. 

Εµένα προσωπικά µε προσβάλλει και προσβάλλει και όλους
όσους γνωρίζω και ίσως θα πρέπει να αντιδράσουµε µε τον
τρόπο που είπα. Σίγουρα και εγώ δεν θέλω να προσβάλουµε
άλλες θρησκείες, αλλά δεν νοµίζω ότι θα είναι προσβολή να αντι-
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δράσουµε µε τον τρόπο που αυτοί αντιδρούν εναντίον µας. 
Δεν έχω να πω κάτι άλλο ούτε θα αναφερθώ σε άλλα θέµατα.

Δεν είναι η κουβέντα που θέλω να κάνω αυτή τη στιγµή. Είµαστε
υπέρ της αποδοχής της προσφοράς αυτής, αλλά µε κάποιες
διορθώσεις στη σύµβαση, όπως είπα και σίγουρα είµαστε αντί-
θετοι στον τρόπο µε τον οποίο δόθηκε ή ανατέθηκε µάλλον σε
αυτά τα δύο γραφεία, τους µελετητές αυτούς και τους διαχειρι-
στές του έργου. Η ανάθεση αυτού του έργου θα πρέπει να γίνει
ίσως µε έναν τρόπο πιο ξεκάθαρο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Πριν δώσω τον λόγο στον εισηγητή της Πλεύσης Ελευθερίας,
να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. Οι Υπουργοί Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, Υγείας, Προστασίας του Πολίτη,
Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανά-
πτυξης, Δικαιοσύνης, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, καθώς και ο
Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών Κατέθεσαν στις 13-5-2024
σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από 23 Νοεµβρίου 2023 σύµβασης
υποπαραχώρησης, µεταξύ αφενός του ελληνικού δηµοσίου, της
εταιρείας του Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δη-
µοσίου ΑΕ και της εταιρείας Οργανισµός Λιµένος Καβάλας ΑΕ
και αφετέρου της εταιρείας «ΣΑΡΙΣΑ Υπο-Παραχώρηση Λιµένος
Καβάλας Φίλιππος ΙΙ Ανώνυµη Εταιρεία», της εταιρείας «Black-
summit Financial Group Inc», της εταιρείας «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ Ανώνυµη
Εταιρεία Συµµετοχών Ακινήτων Κατασκευών» και της εταιρείας
«Ευρωπαϊκές Επενδύσεις και Επιχειρήσεις Αεροδιαστηµικής Μο-
νοπρόσωπη Ανώνυµος Εταιρεία». 

Δεύτερον, οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων, Αθλητισµού, Υγείας, Προστασίας του Πολίτη, Υποδοµών
και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Πολιτισµού, Με-
τανάστευσης και Ασύλου, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού και Υγείας κατέθεσαν στις 13-5-2024
σχέδιο νόµου: «Ίδρυση Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτο-
µίας, εκσυγχρονισµός θεσµικού πλαισίου των Ανωτάτων Στρα-
τιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, σύσταση Κοινού Σώµατος
Πληροφορικής στις Ένοπλες Δυνάµεις και λοιπές διατάξεις». 

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές. 
Παρακαλώ τον κ. Μπιµπίλα, εισηγητή από την Πλεύση Ελευθε-

ρίας, να έλθει στο Βήµα, µε τον οποίον ολοκληρώνουµε τον
κύκλο των εισηγητών. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Χρόνια πολλά, κατ’ αρχάς, σε όλους
και να ξεκινήσω λέγοντας ότι εµείς στην Πλεύση Ελευθερίας,
κυρία Υπουργέ, όπως γνωρίζετε µπορεί να µην είµαστε ειδήµονες
πάνω σε θέµατα αρχιτεκτονικής, όµως είµαστε πολύ ευαισθητο-
ποιηµένοι σε ό,τι αφορά την πολιτιστική µας κληρονοµιά και σε
θέµατα πολιτισµού, τα οποία η Πλεύση Ελευθερίας τα έχει βάλει
στο πρόγραµµά της. 

Σε αυτό το πρόγραµµα έχουµε εντάξει και την επιστροφή όλων
των κλεµµένων αρχαιοτήτων µας, και όχι µόνο αυτών που αφαί-
ρεσε βιαίως ο λόρδος Έλγιν από την Ακρόπολη, αλλά κάθε µι-
κρού ή µεγάλου κοµµατιού των θησαυρών µας που βρίσκονται
στα ξένα χέρια και πρέπει να επαναπατριστούν όλα, όπως εµείς
ποτέ δεν ξεχνάµε και τη διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών και
αποζηµιώσεων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
Επίσης διαµαρτυρόµαστε για κάθε τι που γίνεται και µετατρέ-

πει ένα µνηµείο µιας θρησκείας σε τόπο λατρείας άλλης θρη-
σκείας, όπως συµβαίνει αυτές τις µέρες. 

Με αυτό το σκεπτικό και γνωρίζοντας τον σηµαντικό όγκο των
αποθηκευµένων σηµαντικών ευρηµάτων δεν µπορούµε παρά να
υπερτονίσουµε την αναγκαιότητα της ύπαρξης ενός νέου κτηρια-
κού συγκροτήµατος µουσείου, γιατί αυτό επιβάλλει η επιτακτική

ανάγκη αυτοί οι θησαυροί να γίνουν προσβάσιµοι και στον λαό
µας και στα εκατοµµύρια των τουριστών που έρχονται κάθε
χρόνο για να τους θαυµάσουν. 

Τα σχέδια που έχουν έρθει όµως στο φως δείχνουν ότι το νέο
κτηριακό συγκρότηµα θέλει και προσπαθεί να εναρµονιστεί µε το
περιβάλλον και ελπίζουµε και ευχόµαστε ότι δεν πρέπει να επι-
σκιάσει επ’ ουδενί το ήδη υπάρχον καταπληκτικό και εµβληµατικό
αυτό κτήριο του Εθνικού µας Αρχαιολογικού Μουσείου. Τα φω-
τογραφικά σχέδια που έχουµε δει δεν δείχνουν επαρκώς τι θα
συµβεί. Δεν δείχνουν επαρκώς αν θα κρυφτεί αυτό το κτήριο, και
αν κρυφτεί νοµίζουµε ότι θα είναι κάτι ολέθριο. 

Όµως µε την ύπαρξη ενός τέτοιου µουσείου είναι πια εφικτό
και φαίνεται καθαρά ότι δεν είναι καθόλου παράλογη η απαίτησή
µας να επιστραφούν όλες οι κλεµµένες αρχαιότητες για να βρουν
τον τόπο τους µέσα στο καινούργιο µουσείο. Μια σειρά πράξεων
όµως, όπως δηµοσίως έχει από πλευρές πολλές καταγγελθεί,
µας βάζει σε απορίες. 

Διότι η αρχική προσπάθεια για την ανέγερση του µουσείου ξε-
κινάει παλιότερα, όχι στο µακρινό παρελθόν, όταν οι πρώτες συ-
ναντήσεις µε τον κ. Μητσοτάκη έγιναν το 2016 µε φορείς του
Υπουργείου Πολιτισµού. 

Η ίδια η κυρία Υπουργός, η οποία τότε ήταν µέλος του ΚΙΝΑΛ
και στέλεχος του τοµέα πολιτισµού, δήλωσε κατά τις 15-2-23,
κατά την παρουσίαση της επιλεγείσας αρχιτεκτονικής πρότασης,
ότι ήδη από το 2016 ήταν σε συνεννόηση µε τον κ. Μητσοτάκη.
Αυτό φυσικά δείχνει και το ουσιαστικό της ενδιαφέρον για την
επίτευξη αυτού του σκοπού, αλλά δεν γνωρίζουµε αν αυτό ήταν
σε γνώση του κόµµατος που τότε βρισκόταν. 

Η ίδια η Υπουργός αναφέρει επίσης ότι ήταν αρχές του φθινο-
πώρου του 2016 και µετά την εκλογή του κ. Μητσοτάκη στη θέση
του Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας που σε µια συζήτησή τους
ανέφερε πόσο πολύ τον ενδιέφερε η ουσιαστική αναβάθµιση του
Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου. Η ίδια µάλιστα έχει καταθέσει
ότι µε τη µεθοδικότητα και τη διαχειριστική ικανότητα που δια-
κρίνει τον Πρωθυπουργό συγκρότησε µια µικρή πολυεπιστηµο-
νική και συνεκτική οµάδα, που συνεδρίαζε σε τακτά διαστήµατα
ή στο σπίτι του ή στο ίδρυµα Κωνσταντίνου Μητσοτάκη. Αυτά
µέχρι τους πρώτους µήνες του 2019. Τότε πλέον το σχέδιο είχε
πάρει µια οριστική µορφή, οι παρεµβάσεις που έπρεπε να γίνουν
για να µπορέσει να ξεκινήσει ο αρχιτεκτονικός σχεδιασµός είχαν
καταγραφεί.

Οι απορίες οι εύλογες είναι οι εξής: Παρά το ότι όλα αυτά δεί-
χνουν πραγµατικό ενδιαφέρον από την πλευρά της Υπουργού για
να βρεθεί λύση για το νέο µουσείο, µε ποια ιδιότητα ακριβώς
συµµετείχε σε αυτές τις κλειστές συσκέψεις; Εµείς δεν θα χαρα-
κτηρίσουµε εκ προοιµίου επιλήψιµο το ενδιαφέρον της κυρίας
Υπουργού. Ποιοι άλλοι ήταν όµως τα µέλη της συντακτικής αυτής
οµάδας που ήταν παρόντες στην παρουσίαση της επιλεγείσας
αρχιτεκτονικής πρότασης; 

Στις συσκέψεις αυτές, όπως ακούγεται και λέγεται, βρισκόταν
και η σύζυγος του Πρωθυπουργού, η Μαρέβα Μητσοτάκη. Εάν,
ναι, µε ποια ιδιότητα ακριβώς βρισκόταν; Ο κ. Μητσοτάκης την
ευχαρίστησε, λέγοντας ότι αθόρυβα και χωρίς να διεκδικήσει
ποτέ οποιαδήποτε προβολή, υπήρξε η καρδιά αυτής της µεγάλης
προσπάθειας. Και αυτό µπορεί να είναι µια αλήθεια και δεν µπο-
ρεί σε κανέναν πολίτη αυτής της χώρας να αµφισβητηθούν οι
καλές του προθέσεις. Όµως ποια ήταν η συγκεκριµένη της ιδιό-
τητα; 

Στις προγραµµατικές δηλώσεις της κυβέρνησής του 2019 ο
Πρωθυπουργός εξήγγειλε την επέκταση του Εθνικού Αρχαιολογι-
κού Μουσείου και ευχαρίστησε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»
για την προσφορά του να χρηµατοδοτήσει την προµελέτη σκο-
πιµότητας ανάπλασης του µουσείου και του περιβάλλοντος
χώρου, το οποίο είναι ένα τοπόσηµο για την Αθήνα και την ιστο-
ρία της. 

Αρχές Δεκεµβρίου του 2020 προβάλλεται στον Τύπο η παρου-
σίαση από τον Πρωθυπουργό και από την κ. Μενδώνη της ολο-
κληρωµένης µελέτης του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», που
είχε αναλύσει ζητήµατα εναλλακτικών λύσεων σε συνδυασµό µε
τη βιωσιµότητα και το κόστος τους. 

Όµως το 2021 µε την υπουργική απόφαση της κ. Μενδώνη ορί-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜE’ - 15 ΜΑΪΟΥ 2024 16505



ζεται επταµελής επιτροπή αξιολόγησης από τρία µέλη της αστι-
κής µη κερδοσκοπικής εταιρείας «Οικογένεια Νικολάου Λαιµού
ΑΜΚΕ» και τέσσερα από το Υπουργείο Πολιτισµού και καθορίζε-
ται το έργο της, µε το άρθρο 3, η επιλογή τουλάχιστον δέκα αρ-
χιτεκτονικών γραφείων του εξωτερικού, που θα προσκληθούν να
υποβάλουν αρχιτεκτονικά προσχέδια έναντι οικονοµικής αµοιβής,
µε την υποχρέωση συνεργασίας µε ένα τουλάχιστον ελληνικό
γραφείο ή οµάδα. Σε αυτή την ΑΜΚΕ συµµετείχε και ο Θωµάς
Δοξιάδης, που διατηρεί γραφείο αρχιτεκτονικής τοπίου. 

Το Υπουργείο Πολιτισµού ανάρτησε στις 21 Δεκεµβρίου µε
δελτίο Τύπου το 2021 σύµβαση δωρεάς για το ποσό των 650.000
ευρώ µε την ΑΜΚΕ της εφοπλιστικής οικογένειας Νικολάου και
Ειρήνης Λαιµού για τη χρηµατοδότηση εκπόνησης µελέτης αρ-
χιτεκτονικής ιδέας-προσχεδίου για την αναβάθµιση, ανάδειξη και
υπόγεια επέκταση του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου, τη λει-
τουργία του σε συνδυασµό µε το κτήριο «ΑΚΡΟΠΟΛ», το οποίο
δυστυχώς ακόµα παραµένει κλειστό, και την πρόβλεψη δυνατό-
τητας επικοινωνίας µε το συγκρότηµα του Εθνικού Μετσόβιου
Πολυτεχνείου και την ανάπλαση όλου του περιβάλλοντος χώρου. 

Εποµένως η συγκεκριµένη ΑΜΚΕ θα αναλάµβανε, αντί του ελ-
ληνικού δηµοσίου, να διεξαγάγει τον διαγωνισµό για την αρχιτε-
κτονική προµελέτη της εξαγγελθείσας υπόγειας επέκτασης του
Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου, ένα τεράστιο έργο, που ανα-
µένεται να κοστίσει συνολικά 300 εκατοµµύρια ευρώ, και µάλιστα
µε κλειστή διαδικασία µεταξύ δέκα αρχιτεκτονικών γραφείων του
εξωτερικού. 

Πρόεδρος αυτής της συγκεκριµένης ΑΜΚΕ, η οποία συστά-
θηκε τον Νοέµβριο του 2020 µε κεφάλαιο 10.000 ευρώ, είναι ο κ.
Θωµάς Δοξιάδης, ο οποίος έχει αναλάβει µεγάλα έργα στην
Αθήνα µε το γραφείο του, µε απευθείας αναθέσεις από τον
πρώην Δήµαρχο Αθηναίων κ. Κώστα Μπακογιάννη και τον Δήµο
Αθηναίων, όπως οι παρεµβάσεις στον Μεγάλο Περίπατο και το
Experience Park στο Ελληνικό και αλλού, σε συνεργασία µε τη
«Lamda Development».

Μετά την περίπτωση της Εθνικής Πινακοθήκης και τη χρυσή
χορηγία από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», που προκάλεσε αρ-
κετές αντιδράσεις για τον τρόπο που δροµολογήθηκε, ήρθε τώρα
και η σειρά του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου να ακολουθή-
σει τον δρόµο της δωρεάς, µε παράκαµψη του νοµικού πλαισίου
που αφορά τη λειτουργία του δηµοσίου και µε εµπλοκή κάποιων
ιδιωτικών συµφερόντων. 

Και στις δύο περιπτώσεις ακολουθείται η ίδια διαδροµή από
την Κυβέρνηση στα πρότυπα του «Διαζώµατος» του Σταύρου
Μπένου, όπου ο χορηγός καταβάλλει ένα µικρό χρηµατικό ποσό
σε σχέση µε το συνολικό κόστος του έργου -13 εκατοµµύρια
ευρώ στο σύνολο των 60 εκατοµµυρίων ευρώ στην περίπτωση
της Πινακοθήκης-, αλλά στην πορεία επιβάλλει τους κανόνες του,
ορίζει µελετητές και εργολάβο, επιβλέπει την υλοποίηση του
έργου και, τελικά, επιβαρύνει οικονοµικά το δηµόσιο µε δυσβά-
σταχτα κόστη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Η αδιαφάνεια αυτή, λοιπόν, στις διαδικασίες και η παράκαµψη
των προβλέψεων του νόµου για τα δηµόσια έργα και τα έργα πο-
λιτισµού τείνουν να µετατραπούν σε µία κανονικότητα και µάλι-
στα µε παρεµβάσεις που επηρεάζουν άµεσα τη ζωή των πολιτών.

Σε αυτό το σχέδιο εντάσσονται τόσο οι σχετικές πολεοδοµικές
διευθετήσεις όσο και οι εγκρίσεις από το Υπουργείο Πολιτισµού
και τον δήµο για το εννιαόροφο ξενοδοχείο που θα ανεγερθεί στη
γωνία των οδών Μάρνη και Πατησίων, αλλά και η µετατροπή του
«ΑΚΡΟΠΟΛ» σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, µε πολιτική
εποπτεία του εκάστοτε Υπουργού Πολιτισµού. Παρά τις εξαγγε-
λίες, το «ΑΚΡΟΠΟΛ», δυστυχώς, όπως είπα, µένει κλειστό, χωρίς
διευθυντή, ακόµα και διοικητικό συµβούλιο, µετά από δύο χρόνια
που πέρασαν από το σχετικό νοµοσχέδιο.

Η υπόγεια επέκταση του ΕΑΜ, η σύνδεσή του µε το «ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ» και η επικοινωνία µε το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο -το
αρχικό σχέδιο ήταν η επέκταση στον χώρο του Πολυτεχνείου,
αλλά εγκαταλείφθηκε πολύ γρήγορα, µετά τις σφοδρές αντιδρά-
σεις της επιστηµονικής κοινότητας και την παράλειψη της Κυβέρ-
νησης να ελέγξει πρότερη συµφωνία σχετικά µε το κληροδότηµα

της Ελένης Τοσίτσα- αποτελούσε ένα από τα εµβληµατικά έργα
που παρουσίασε στις προγραµµατικές δηλώσεις ο κ. Μητσοτά-
κης το 2019, όπως είπα. Το Υπουργείο Πολιτισµού, ωστόσο, δεν
προχώρησε σε ενηµέρωση για τους αναλυτικούς όρους της σύµ-
βασης και της δωρεάς για τον προϋπολογισµό αλλά και για τη
διαβούλευση µε την επιστηµονική κοινότητα του Εθνικού Μετσο-
βίου Πολυτεχνείου. Έχει καθορίσει τελικά το Υπουργείο ή το ελ-
ληνικό δηµόσιο το ανώτατο ύψος της δαπάνης για το έργο
επέκτασης του ΕΑΜ; Μήπως το κόστος είναι πολύ µεγάλο και για
αυτό δεν το βλέπει το φως της δηµοσιότητας;

Επιπλέον, στο συγκεκριµένο προβλέπεται και η ανάπλαση του
περιβάλλοντος χώρου του µουσείου, µία συνθήκη που επηρεάζει
άµεσα την κοινωνική ζωή των πολιτών και ανοίγει περαιτέρω τον
δρόµο για τον εξευγενισµό και την εκτόξευση της αγοράς του
real estate στην περιοχή. Μην ξεχνάµε ότι στην ίδια περιοχή γί-
νεται και η επέκταση του µετρό, που αλλάζει εντελώς τη σύνθεση
και την όψη όλης αυτής της περιοχής.

Μια σειρά έργων τα οποία σχετίζονται µε τον πολιτισµό στηρί-
ζονται κατά κύριο λόγο σε χορηγίες εφοπλιστών, βιοµηχάνων και
µεγάλων ιδρυµάτων. Είναι µια πολιτική που αποτελεί συγκεκρι-
µένη επιλογή από την ηγεσία και τις στοχεύσεις του Πρωθυπουρ-
γού.

Ο σχεδιασµός για την υπόγεια επέκταση του ΕΑΜ έχει κατα-
τεθεί εδώ και αρκετά χρόνια και έγινε αποδεκτός από την τότε
αρχαιολογική κοινότητα. Ωστόσο, ενώ ήδη είχαν εκπονηθεί αρ-
χιτεκτονικές και γεωτεχνικές µελέτες για αυτό το έργο -κάποιες,
µάλιστα, υπό την εποπτεία του Υπουργείου Πολιτισµού-, δεν δό-
θηκαν σε διαβούλευση.

Συγκεκριµένα, η Υπουργός Πολιτισµού υπέβαλε ένα αίτηµα
δωρεάς στις 6-8-2019 στο Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» για το
ΕΑΜ και µέσα σε είκοσι µέρες η διοίκηση του ιδρύµατος ενηµέ-
ρωσε µε επιστολή ότι έκανε αποδεκτό αυτό το αίτηµα, µε τον όρο
να τηρηθούν οι προϋποθέσεις που έθεσε. Ποιες ήταν, όµως,
αυτές οι προϋποθέσεις; Δεν τις γνωρίζουµε και δεν δηµοσιεύτη-
καν οι αρχικοί όροι της δωρεάς. Γι’ αυτό και απορούµε γιατί, ενώ
είχαν συµβεί όλα αυτά, τελικά προτιµήθηκε η ΑΜΚΕ του κ. Λαι-
µού.

Αντίστοιχα, άλλες δύο µελέτες, µία επικαιροποιηµένη γεωτε-
χνική από το 2002 και µία αρχιτεκτονική, οι οποίες είχαν υλοποι-
ηθεί µε χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου και εποπτεία του
Υπουργείου, παραµένουν -δυστυχώς και αυτές- στην αφάνεια και
δηµιουργούν πολλά ερωτήµατα. Δεν έχει αποφανθεί κανένας αρ-
µόδιος φορέας ότι οι προηγούµενες µελέτες δεν είναι ρεαλιστι-
κές ή ότι προσκρούουν σε κάποια εµπόδια. Έχουµε ξαναδεί να
µπαίνουν στο συρτάρι µελέτες και ένα έργο να ξεκινάει πάλι από
την αρχή για κάποιους συγκεκριµένους λόγους.

Προκύπτει εποµένως ένα εύλογο ερώτηµα: Γιατί αγνοούνται
οι µελέτες που έχουν πραγµατοποιηθεί µε την εποπτεία του
Υπουργείου Πολιτισµού;

Η Εθνική Πινακοθήκη υπέπεσε σε αντίστοιχη διαχείριση.
Υπήρχε ήδη µια προµελέτη επέκτασης από τον κ. Φατούρο, η
οποία έµεινε στην αφάνεια, µέχρι που ήρθε ένας χορηγός -εν
προκειµένω το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»- για να επιβάλει τον
µελετητή.

Πολλά ερωτήµατα και γκρίζες ζώνες δηµιουργούνται γύρω
από την απόφαση να πραγµατοποιηθεί η εκκίνηση στο σχέδιο για
το ΕΑΜ µέσα από τη δωρεά της συγκεκριµένης ΑΜΚΕ και µάλι-
στα µε ένα µικρό ποσό, 650.000 ευρώ, σε σχέση µε τον συνολικό
προϋπολογισµό για το έργο.

Σύµφωνα µε την απόφαση, ο δωρητής διενεργεί διαγωνισµό
µε δέκα γραφεία του εξωτερικού και αυτός επιλέγει τους µελε-
τητές, θα επηρεάσει τον αρχιτεκτονικό σχεδιασµό και θα προσ-
λάβει συνεργάτες της επιλογής του κατά τη διάρκεια της υλοποί-
ησης του έργου. Μήπως, όµως, έτσι ο νόµος γίνεται µε το δίκαιο
του χορηγού;

Με τη µεθοδολογία που ακολουθείται ο ίδιος ο χορηγός, µε
βάση τη δική του µελέτη, επιλέγει, στην πραγµατικότητα χωρίς
διαγωνισµό, τον εργολάβο. Και αυτό γιατί µια µελέτη δηµιουργεί
τεχνικές προδιαγραφές και καθορίζει την πορεία υλοποίησης
ενός έργου. Τα χρήµατα, όµως, για τον εργολάβο δεν καλύπτο-
νται από τη δωρεά, αλλά πληρώνονται από το ελληνικό δηµόσιο,
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καθώς στην πορεία συνήθως εντάσσεται σε ΕΣΠΑ ή στο Ταµείο
Ανάκαµψης για να ολοκληρωθεί. Χαρακτηριστικά παραδείγµατα
αντίστοιχων χορηγιών µε κόστος αποτελούν και η Εθνική Πινα-
κοθήκη και ο Λόφος του Στρέφη.

Επιπλέον, ένα από τα ζητήµατα που έθεσε µε ανακοίνωσή του
ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων είναι ότι δεν φαίνεται να
υπάρχουν ρήτρες και προβλέψεις, ώστε τα µέλη της διοίκησης
της συγκεκριµένης ΑΜΚΕ, που αναλαµβάνει τη δωρεά, αλλά και
οι επιχειρήσεις του οµίλου του δωρητή να µη συµµετάσχουν στον
διαγωνισµό και στην υλοποίηση του έργου, καθώς απολαµβά-
νουν και τα προνόµια των δωρητών, όπως είναι η απαλλαγή από
τον ΦΠΑ.

Οι απορίες µας, λοιπόν, είναι οι εξής: Για ποιον λόγο δεν δη-
µοσιοποιήθηκε ολόκληρη -ή έστω το αποτέλεσµα- της µελέτης
ανάπλασης, καθώς και το κόστος που εκπόνησε δωρεάν το
Ίδρυµα «Νιάρχος»; Για ποιον λόγο δεν δηµοσιοποιήθηκε η σύµ-
βαση της δωρεάς των µόλις 650.000 ευρώ της ΑΜΚΕ Λαιµού -
Δοξιάδη; Γιατί µε ένα τόσο µικρό ποσό δωρεάς δέχτηκε το
Υπουργείο τους όρους της ΑΜΚΕ; Γιατί το Υπουργείο δέχτηκε τη
συµµετοχή στην επιτροπή αξιολόγησης τριών εκπροσώπων του
δωρητή; Για ποιον λόγο δεν έγινε ανοικτός και διαυγής διαγωνι-
σµός, αλλά προσκλήθηκαν συγκεκριµένα γραφεία και αποκλει-
στικά γραφεία από το εξωτερικό; Για ποιον λόγο και ποιον
σχεδιασµό εξυπηρετεί ο αποκλεισµός ελληνικών αρχιτεκτονικών
γραφείων; Γιατί έγιναν δεκτοί τέτοιοι όροι από το Υπουργείο;

Για όλα αυτά και χωρίς ίχνος στείρας αντιπολιτευτικής διάθε-
σης, θα θέλαµε να υπάρχει πλήρης διαφάνεια. Επί παραδείγµατι,
στο άρθρο 3 της σύµβασης δωρεάς προβλέπεται χρόνος τριάντα
έξι µηνών για την υλοποίηση του έργου, αλλά δεν προβλέπεται
τι θα γίνει αν δεν τηρηθεί το χρονοδιάγραµµα των τριάντα έξι
µηνών. Στο άρθρο 4 υπάρχει αδιαφάνεια, δεδοµένου ότι δεν γνω-
στοποιούνται τα συµφωνητικά µεταξύ µουσείου, δωρητών, µελε-
τητών και υπευθύνων υποστήριξης του έργου. Στο άρθρο 6
υπάρχει κατ’ εµάς αδιαφάνεια, δεδοµένου ότι η πραγµατική εξό-
φληση των τιµολογίων θα γίνεται απευθείας µεταξύ δωρητή και
µελετητή. 

Για όλα αυτά θα πρέπει να δίνονται εύλογες και απαραίτητες
επεξηγήσεις, ώστε να µην υπάρχουν ούτε να ενσπείρονται στον
ελληνικό λαό υπόνοιες αδιαφάνειας και εύνοιας προς ορισµέ-
νους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλησπέρα σας! Εύ-

χοµαι χρόνια πολλά, µε υγεία, δύναµη και αντοχή προς όλες και
όλους!

Ολοκληρώθηκε η λίστα των εισηγητών και ειδικών δωρητών και
τώρα τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Πρέπει να επισηµάνω ότι έχει απόλυτο δίκιο η κυρία Υπουρ-
γός. «Χριστός Ανέστη» λέµε, κυρία Πρόεδρε της Βουλής. Το
«χρόνια πολλά» είναι όταν γιορτάζω εγώ, εσείς και οι υπόλοιποι
φίλοι και γνωστοί. Έχει απόλυτο δίκιο, λοιπόν, η κυρία Υπουργός.
Λέµε «Χριστός Ανέστη» και «Αληθώς Ανέστη» ανταπαντά ο έτε-
ρος.

Ξεκινώντας τώρα τη σηµερινή µου οµιλία και επειδή δεν υπάρ-
χει λόγος να ασχοληθώ πολύ µε το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να πω
ότι έχω δυσάρεστες πληροφορίες για τη Νέα Δηµοκρατία. Αύριο
το πρωί θα πάνε οι πραγµατογνωµοσύνες από τα Τέµπη µε µία
εκ νέου κατάθεση στοιχείων από Καναδά, από Αγγλία και από
άλλες χώρες. 

Και επειδή, κυρία Πρόεδρε -θα έχετε πληροφόρηση, φαντάζο-
µαι, κι εσείς-, έρχονται πουλάκια και εκπλήξεις πολλές και η συ-
γκάλυψη είναι µπροστά. Την επιχειρήσατε και τώρα θα πληρώ-
σετε, θέλετε, δεν θέλετε.

Εγώ θα θέσω τρία, τέσσερα βασικά ερωτήµατα που απαντώ-
νται από την πραγµατογνωµοσύνη. Ισχύει ότι στην εµπορική αµα-
ξοστοιχία υπήρχαν δεκαπέντε τόνοι ξυλολίου; Ναι ή όχι; Δεκα-
πέντε! Θα τα βρείτε µπροστά σας αύριο το πρωί. Σας ξαναλέω
ότι πολλοί από εσάς θα πάτε φυλακή.

Δεύτερον, όταν είπα εδώ ότι εξαφανίστηκαν και εξαϋλώθηκαν
τα κοντέινερ, βγήκε ένα µπουµπούκι που λέγεται «Κυβερνητικός
Εκπρόσωπος», ο Μαρινάκης, και είπε: «Αυτά πού τα βρήκατε;
Αυτά εξαϋλώθηκαν». Στην πραγµατογνωµοσύνη, λοιπόν, αναφέ-
ρεται ότι δύο κοντέινερ λείπουν. Εδώ έχει µεγάλη σηµασία γιατί
λείπουν τα κοντέινερ. Διότι τι είχαν τα κοντέινερ έχει σηµασία.
Σας είπα ότι τον Μάρτιο του 2023 ανέλαβα προσωπικά την ιστο-
ρία αυτή, γιατί έχασα φίλο εκεί -και ας το αµφισβήτησε ο παλαιός
µου φίλος, ο Γεωργιάδης, εδώ µέσα- και λέγεται Γιώργος Κυρια-
κίδης. Είναι µεταξύ των νεκρών. Μιλάµε για τριάντα χρόνια φι-
λίας. 

Ισχύει ότι από τη σύγκρουση επέζησε διψήφιος αριθµός αν-
θρώπων οι οποίοι από την έκρηξη κάηκαν; Αύριο το πρωί θα απα-
ντηθούν αυτά. Εγώ σας λέω ότι ισχύουν όλα αυτά. Και κάηκαν
ζωντανοί! Ισχύει ότι οι ράγες είχαν σηµάδια εκτροχιασµού, ναι ή
όχι; Σας λέω πράγµατα που θα τα βρείτε αύριο το πρωί εσείς.
Εκατοντάδες µέτρα από το σηµείο της συγκρούσεως των δύο
τρένων! Ήταν ασφαλισµένες όπως έπρεπε οι λαµαρίνες που έκο-
ψαν κεφάλια ανθρώπων µέσα στα βαγόνια; Σας λέω, λοιπόν, τι
θα ακουστεί αύριο. 

Το χειρότερο, δε, είναι ότι αυτοί τους οποίους έστειλε η Κυ-
βέρνηση για να κάνουν έρευνα -υπάρχουν µαρτυρίες πλέον και
ένορκες καταθέσεις- επιχείρησαν να αποπροσανατολίσουν την
έρευνα και αντί να πηγαίνουν να ψάχνουν εκεί που πρέπει, στα
κοντέινερ της εταιρείας «ZIMONITOR», έψαχναν αλλού. Ψάξτε
την εταιρεία αυτή που φαίνεται στις φωτογραφίες. Ξέρει η κ.
Κωνσταντοπούλου, µε κοιτάει. Η εταιρεία στα βαγόνια γράφει
ένα όνοµα. Αυτή η εταιρεία µεταφέρει εύφλεκτα υλικά και υλικά
όπως το ξυλόλιο, το τολουόλιο, κ.λπ.. Κανείς δεν ακούµπησε την
εταιρεία αυτή. Δεν τόλµησε κανείς να µιλήσει. Μεταφέρει ειδικά
χηµικά και εύφλεκτα υλικά. 

Σας είπα ότι θα σας πάµε µέχρι τέλους και θα µπουν «βραχιο-
λάκια»! Δεν θα τη γλιτώσετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τη γλιτώσατε στις προηγούµενες εκλογές του 2023 µε τη συ-

γκάλυψη, αλλά τώρα δεν θα τη γλιτώσετε. Και ευτυχώς υπάρχει
Ευρωπαίος εισαγγελέας -και πρέπει να πω και «µπράβο» στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ που το κυνήγησε το θέµα-, γιατί, αν δεν υπήρχε Ευρωπαίος
εισαγγελέας, θα τα είχατε κουκουλώσει όλα!

Θα ξεκουκουλώσουµε την µπόχα, τη βρώµα, τη δυσωδία! Θα
αποκαλύψουµε ποιοι δολοφόνησαν τα παιδιά αυτά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και δεν θα πω το χειρότερο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -δε-

σµεύτηκα να µην το αποκαλύψω σήµερα, θα αποκαλυφθεί αύριο
το πρωί-, για το αν συγκρούστηκαν και πώς συγκρούστηκαν τα
δύο τρένα. Σας είπα, έχει πολλή µπόχα η ιστορία αυτή, πολλή
βρώµα και δυσωδία, όσο και αν προχωρεί η Κυβέρνηση σε συ-
γκάλυψη, όσο και αν θέλει ο Πρωθυπουργός ο ίδιος, ο οποίος
έδινε εντολές, όπως είπε εδώ µέσα. Ο Πρωθυπουργός εκείνο το
βράδυ, ο ίδιος προσωπικά, έλεγε «έδινα εντολές, δεν κοιµήθηκα»
και αποδεικνύεται τώρα ότι εκείνο το βράδυ επιχειρήθηκε συγκά-
λυψη. Άρα ο ηθικός -για να µην πω, ο φυσικός- αυτουργός είναι
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης! Το είπε ο ίδιος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε και στα υπόλοιπα θέµατα. Αύριο θα έχουµε τα σπου-

δαία. Πάµε τώρα στα ελληνοτουρκικά. 
Δεν θα αναφερθώ, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας,

στο τι θέλει η Τουρκία. Η Τουρκία επιδιώκει κυριαρχία γεωπολι-
τισµική -το έχω πει χιλιάδες φορές- και προβολή ισχύος, διότι
έτσι έλεγε ο Θουκυδίδης ότι µπορείς να επιβάλλεις τη βούλησή
σου. Απλά πράγµατα! Όµως, ποιος διαβάζει Θουκυδίδη; Κανέ-
νας. 

Τι έκανε η Νέα Δηµοκρατία, όµως, µε τη µειωµένη επήρεια του
κ. Νίκου Δένδια, που προαλείφεται για διάδοχος του Μητσοτάκη;
Διότι αυτός έκανε τη µειωµένη επήρεια. Ο Νίκος Δένδιας άφησε
κενό το Καστελόριζο και αυτό σηµαίνει ότι η λογική της Τουρκίας
µε το τουρκολυβικό µνηµόνιο εδώ έρχεται και κουµπώνει. Ή συµ-
φώνησε ο Δένδιας και η Νέα Δηµοκρατία να αφήσουν «κερκό-
πορτα» κάτω από το Καστελόριζο και το φωνάζαµε εδώ πριν τις
εκλογές του 2023 -το 2019 ούρλιαζα και έλεγα «µην κάνετε µει-
ωµένη επήρεια»- ή ήταν ανόητος και επέλεξε την ανόητη επιλογή
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να αφήσει «κερκόπορτα». Άλλη λύση ή δικαιολογία δεν υπάρχει.
Τι είχε πει η Ελληνική Λύση, κύριε συνάδελφε; Κύριε Πλεύρη,

φώναζα χρόνια, από το 2007, το 2008, το 2009: Κάντε τον East-
Med. Ο EastMed είναι ο αγωγός που σώζει γεωπολιτικά την Ελ-
λάδα. Είναι αντιρωσικός αγωγός και το λέµε εµείς, που µας λέτε
ότι είµαστε φιλορώσοι. Εσείς τα λέτε εδώ. Ο πλέον αντιρωσικός
αγωγός είναι ο EastMed. Μας κάνει ενεργειακό κόµβο και µπο-
ρούµε να εξορύξουµε το φυσικό αέριο, που πρέπει να το εξορύ-
ξουµε. Και αυτό αντιρωσικό είναι, το ότι φωνάζουµε για εξορύ-
ξεις. Είναι αντιρωσικό, µε την έννοια της οικονοµικής αντιπαρά-
θεσης. Σας τα λέω για να καταλάβετε πόσο κενοί από επιχειρή-
µατα είστε. Κάντε τον EastMed και θα έχει «ατσαλωθεί», θα έχει
«χαλυβδωθεί» η άµυνα της χώρας. Τελεία και παύλα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Λέγαµε για την Ινδία. Κάτι πήγατε να κάνετε, κάτι ψιλοκάνατε.

Η Ινδία επιταχύνει τις διαδικασίες µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ο
Πρωθυπουργός πηγαίνει σαν χελώνα. 

Η Ινδία είναι πολύ σηµαντική για την Ελλάδα, διότι οι Ινδοί είναι
αντίπαλοι του Πακιστάν και αντίπαλοι της Τουρκίας ταυτόχρονα.
Άρα, λοιπόν, αυτή η συµµαχία µε την ισχυρή Ινδία µάς δίνει άλλου
είδους ερείσµατα. 

Πάµε στα λάθη της εξωτερικής πολιτικής της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Το είπα και προηγουµένως. Εσείς στη Νέα Δηµοκρατία αλλά
και στα υπόλοιπα κόµµατα δεν βλέπετε ότι στα Βαλκάνια σιγο-
βράζει η ιστορία; Δυστυχώς, σιγοβράζει. Δυστυχώς, υπάρχουν
σωβινισµοί και µιλιταρισµοί. Δυστυχώς, υπάρχουν ανιστόρητες
διεκδικήσεις και προκλήσεις. Αυτό οφείλεται σε δύο ενδεχόµενα,
σε δύο γεγονότα, όπως έλεγε ο Νεοκλής Σαρρής. Τα Βαλκάνια
βρίθουν από ειδοποιούς διαφορές: θρησκεία -Ισλάµ και Ορθοδο-
ξία- και γλώσσα. Εκεί εδράζονται η κόντρα και η σύγκρουση. Και
εδώ σας λέω, εσείς τι κάνατε; Τον γεωπολιτισµό, που φωνάζω
χρόνια ότι είναι ο οδηγός µιας σοβαρής χώρας για την άσκηση
εξωτερικής πολιτικής, δεν τον υλοποιήσατε ποτέ. 

Τι έκανε ο Ράµα; Τι έκανε η Πρόεδρος των Σκοπίων; Τι έκανε ο
Ερντογάν; Γεωπολιτισµό! Αυτό είναι. Τι έκαναν, λοιπόν; Χρησιµο-
ποίησαν τις µειονότητες ως µοχλούς συµπιέσεως στο εσωτερικό
της Ελλάδος. Τι είπε ο Ερντογάν; Τούρκοι κάτοικοι της Θράκης
οι µουσουλµάνοι αδελφοί µας. Τι είπε ο Ράµα; Μειονότητα Τσά-
µηδων και αλβανική µειονότητα στην Ελλάδα. Τι είπε η Πρόεδρος
Σκοπίων; Για µεγάλη Μακεδονία και µακεδονική µειονότητα στην
Ελλάδα. 

Αντί να µιλάµε εµείς για Βόρειο Ήπειρο, για Κωνσταντινού-
πολη, για Έλληνες, αντί να µιλάµε απλά ελληνικά για την Κύπρο
µας,…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
…αντί να µιλάµε και για τα Σκόπια και την ελληνική µειονότητα,

έρχονται και µας βάζουν γκολ στην έδρα µας. 
Σας τα λέω πολιτικά. Και αυτά δεν τα έχω πει εγώ, αλλά ο µε-

γάλος δάσκαλος -και δικός µου- ο Νεοκλής Σαρρής, µία µεγάλη
µορφή, που ήξερε πολύ καλά τα γεωστρατηγικά και τα γεωπολι-
τικά. 

Πώς ασκεί ο Πρωθυπουργός την εξωτερική πολιτική; Θα σας
πω εγώ. «Αχρείαστη η µετατροπή της Αγίας Σοφίας σε τζαµί».
«Αχρείαστη η µετατροπή της Μονής της Χώρας σε τζαµί». «Πε-
ριττή η επίσκεψη Ράµα». Θέλετε την άποψή µου; Άχρηστος και
περιττός είναι αυτός ο Πρωθυπουργός, που θεωρεί περιττή και
άχρηστη αυτή την ιστορία. Τελεία και παύλα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ποια είναι, λοιπόν, τα αποτελέσµατα του υποπατριωτισµού που

καλλιεργείτε, κύριε συνάδελφε; Η σκοπιανή fake Makedonia να
ονοµάζεται πλέον Μακεδονία, δυστυχώς -ούτε Βόρεια Μακεδονία
δεν τη λέτε πολλοί από εσάς, δυστυχώς!-, οι µουσουλµάνοι της
Θράκης να ονοµάζονται Τούρκοι και ο Ράµα να κάνει πάρτι στην
Αθήνα. Καταντήσατε την Ελλάδα καρπαζοεισπράκτορα των Βαλ-
κανίων! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτή είναι εθνική πολιτική και η εξωτερική πολιτική της Ελλά-

δας µε αυτή την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του Κυριά-
κου Μητσοτάκη!

Την ώρα, λοιπόν, που πήγαινε ο Πρωθυπουργός εκεί, κύριοι
συνάδελφοι, είχαν περικυκλώσει πολεµικά πλοία τη Ρόδο, αλλά

τα ελληνικά µέσα µούγκα! Δεν µίλησε κανένα! Την ώρα που ήταν
ο Πρωθυπουργός εκεί και µιλούσε µε τον Ερντογάν, γύρω από
τη Ρόδο υπήρχαν εκατοντάδες πολεµικά πλοία της Τουρκίας.
Έκαναν την άσκηση «Θαλασσόλυκος». Στον «Θαλασσόλυκο», στο
συνολικό σχέδιό του, είναι η κατάληψη νησιού. Είµαι βέβαιος ότι
η άσκηση αυτή µιλάει για την κατάληψη, για παράδειγµα, της Αυ-
στραλίας -νησί-ήπειρος είναι- ή της Μαδαγασκάρης. 

Αυτές οι ασκήσεις, κύριοι συνάδελφοι, γίνονται για έναν και
µόνο λόγο. Τεστ κάνουν στα ανακλαστικά της Ελλάδος. 

Και τι έκαναν αυτοί; Ακούστε τη λογική τους. Έφεραν δηµο-
σκοπήσεις: Η Νέα Δηµοκρατία στο 34%! Δηλαδή, προσπαθείτε
να αποσυµπιέσετε την πίεση που ασκείται στην Κυβέρνηση, η
οποία καταρρέει, µε τις δηµοσκοπήσεις. Είναι για τεχνητές ανα-
πνοές. 

Τι έκανα, λοιπόν, εγώ; Κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας, ακούστε µε λίγο. Για αυτή τη δηµοσκόπηση που βγήκε, λοι-
πόν, έψαξα τον κύριο που την έκανε. Βρήκα τη σελίδα του στο
Facebook. Ακούστε: «Όλες και όλοι παρόντες», λέει ο δηµοσκό-
πος. Δεν θα πω το όνοµα της εταιρείας, αλλά τι λέει ο κύριος
αυτός στη δική του σελίδα. Πού να είµαστε παρόντες; Τη Δευ-
τέρα 11 Μαρτίου στο Βελλίδειο Συνεδριακό Κέντρο, στον Μητσο-
τάκη. 

Δηµοσκόπος είναι αυτός. Άλλο. «Άπαντες παρόντες σταθερά,
τολµηρά, µπροστά», δηµοσκόπος. Πάλι Θεσσαλονίκη, άλλη
ανάρτηση. Έχει τα βίντεο όλα του Μαρινάκη, του Κυβερνητικού
Εκπροσώπου, τον Υπουργό σας, τον κ. Βορίδη. Τι λέει εδώ; ΔΕΠ
Α’ Θεσσαλονίκης. Είναι η δηµοτική επιτροπή. Είναι µέλος µάλλον.
Στο Facebook του. Αυτός είναι ο δηµοσκόπος. Αυτός κάνει δη-
µοσκοπήσεις. Τι λέει εδώ; «Πενήντα χρόνια Νέα Δηµοκρατία, συ-
νέδριο». Στη σελίδα του ανθρώπου που κάνει δηµοσκόπηση είναι
αυτές οι φωτογραφίες. 

Εγώ θα ντρεπόµουν, κύριοι συνάδελφοι. Θα ντρεπόµουν να
επικαλούµαι έναν άνθρωπο ο οποίος είναι πρωτίστως Νέα Δηµο-
κρατία και όχι δηµοσκόπος. Κι όµως τον επικαλείστε.

Και βγαίνει, κύριε Πρόεδρε, ο Μαρινάκης και λέει «Απέχουµε
τριάντα µονάδες από τον ΣΥΡΙΖΑ, εβδοµήντα πέντε από τον
τρίτο». Έτσι δεν φτιάχνετε κράτος ούτε κυβέρνηση. Το βαθύ κοµ-
µατικό κράτος της Νέας Δηµοκρατίας, το σάπιο και διεφθαρµένο,
θα το ξηλώσουµε εµείς από την Ελληνική Λύση άπαξ διά παντός,
γιατί είναι σάπιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και το χειρότερο. Φεύγει ο Πρωθυπουργός, κύριε συνάδελφε,

και λέει ο Φιντάν: «Είδατε; Δεν θα κάνει θαλάσσια πάρκα ο Πρω-
θυπουργός Μητσοτάκης». Το ανακοίνωσε επίσηµα εδώ µέσα.
«Γιατί εµείς αντιδράσαµε», λέει.

Κυβέρνηση που θέλει να κάνει στις Κυκλάδες θαλάσσια πάρκα
-µε τα οποία εγώ διαφωνώ, ξέρετε, εγώ προτιµώ τις εξορύξεις-
και επειδή το λέει η Τουρκία πείθεται να µην τα κάνει πώς λέγεται,
κύριοι συνάδελφοι; Πώς λέγεται ο υποτροπιασµός τους; Πείτε
µου εσείς. Να σας πω εγώ. Δουλοπρεπής! Δουλοπρεπής είναι η
Νέα Δηµοκρατία και ο Πρωθυπουργός της χώρας απέναντι στον
Ερντογάν. Η δουλεία σας και εθελοδουλία αποδεικνύεται. Φιντάν.
Λίγο πριν φύγει. Εκεί ήταν ο Μητσοτάκης.

Και πάµε στο χειρότερο ευφυολόγηµα που έχω ακούσει ποτέ.
Το ακούω από όλους εδώ µέσα, καµµιά φορά και από τον ΣΥΡΙΖΑ
και από άλλους και από το ΠΑΣΟΚ. Όλοι καλλιεργείτε µια αί-
σθηση, τα σύνορα της Ελλάδος είναι ευρωπαϊκά. Δεν είναι ελλη-
νική ΑΟΖ, λέει ο Δένδιας, είναι ευρωπαϊκή. Τι άλλο λέει; Δεν είναι
ελληνική κληρονοµιά, είπε ο Πρωθυπουργός, η Αγία Σοφία, είναι
παγκόσµια. Η Μονή της Χώρας, λέει, είναι παγκόσµια πολιτιστική
κληρονοµιά. Δηλαδή η εκκλησία αυτή είναι παγκόσµια κληρονο-
µιά, δεν είναι ορθόδοξη, δεν είναι ελληνική, είναι παγκόσµια. Και
βγαίνει η Ευρώπη, λοιπόν, και λέει: «Τα διµερή θέµατα Ελλάδας
- Τουρκίας, Ελλάδας - Αλβανίας λύστε τα µόνοι σας».

Για να καταλάβετε ότι οικοδοµείτε ψευδαισθήσεις. Δεν υπάρχει
ελληνικό πρόβληµα που η Ευρώπη θα µας καλύψει. Δεν είναι
ούτε ευρωπαϊκό ούτε παγκόσµιο το πρόβληµα, είναι το φοβικό
σύνδροµο του Πρωθυπουργού και της Νέας Δηµοκρατίας να ορ-
θώσει περήφανα ανάστηµα και να πει τα µεγάλα «Όχι».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για µία ώρα και είκοσι λεπτά µίλησε ο Έλληνας Πρωθυπουρ-
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γός µε τον Ερντογάν κατ’ ιδίαν και ρωτώ εγώ: Γιατί δεν µας είπαν
τι είπε; Δεν µίλησε κανένας. Μία ώρα και είκοσι λεπτά µόνοι τους.
Μυστική διπλωµατία κάνει ο Πρωθυπουργός; Τι είναι; Οικογενει-
ακή υπόθεση του Μητσοτάκη η εξωτερική πολιτική; Δεν ενηµε-
ρώνει κανέναν. Δεν έρχεται εδώ, δεν µας λέει τι κάνει, δεν µας
λέει τι συζητάει, δεν µας λέει τι δεσµεύεται να µην κάνει, όπως
τα θαλάσσια πάρκα, τα οποία ανακοίνωσε εδώ, αλλά δεν θα τα
κάνει. Αυτό λέγεται εξωτερική πολιτική για οίκτο. Και θέλετε να
σας απαντήσω τι κράτος κάνετε; 

Πριν από λίγες µέρες ο Άρειος Πάγος έκοψε µερικά κόµµατα
από τις εκλογές και έχω µπροστά µου το Κόµµα Ισότητας, Ειρή-
νης και Φιλίας, που κατεβαίνει κανονικά στις εκλογές, ένα κόµµα,
κύριοι συνάδελφοι, που έχει µόνο µουσουλµάνους που δηλώνουν
Τούρκοι στο ψηφοδέλτιο. Πού ήταν η Νέα Δηµοκρατία να κάνει
ανάχωµα και να τους σταµατήσει; Τούρκοι δηλώνουν όλοι. Και
έχει και µια Ελληνίδα η οποία µιλάει για µακεδονική ψευτοµει-
ονότητα στη βόρειο Ελλάδα. 

Πείτε µου εσείς πόσο έντιµο και εθνικά σωστό είναι να κρίνεις
άλλους ότι δηµιουργούν προβλήµατα, δεν έχουν τις προϋποθέ-
σεις να έχουν κόµµα και τους το κόβετε, αλλά εδώ στους Τούρ-
κους επιτρέπετε; Αλλά έχω µια σύµπτωση εδώ. Πότε ιδρύθηκε
το κόµµα; Την εποχή που ο πατέρας του σηµερινού Πρωθυπουρ-
γού Κωνσταντίνος Μητσοτάκης συνεργάστηκε µε τον φιλο-
τούρκο ή Τούρκο, αν θέλετε, Σαδίκ και έκανε κυβέρνηση. Πότε
είναι; Εδώ είναι. Το 1990 η κυβέρνηση Μητσοτάκη, λίγο αργό-
τερα έγινε το κόµµα. Συµπτώσεις.

Με τον Σαδίκ συγκυβέρνησε ο Πρωθυπουργός τότε. Τον Σαδίκ,
τον γνωστό πράκτορα της Τουρκίας συγκυβέρνησε η τότε Νέα
Δηµοκρατία. Τότε έγινε το κόµµα και σήµερα µε Νέα Δηµοκρατία
πάλι επιτρέπετε τουρκικό κόµµα να κατεβαίνει στις εκλογές και
να µην κατεβαίνουν άλλα κόµµατα. Πόσο έντιµο, ηθικό είναι
αυτό; 

Κυρία Υπουργέ, εγώ σας εκτιµώ πάρα πολύ. Θα ήθελα, όµως,
να αποφεύγετε τα προσωπικά λάθη. Αυτή η φωτογραφία δεν πε-
ριποιεί τιµή για σας. Το λέω µε συµπάθεια. Το να σας βάλουν
αυτοί εκεί δεν θα το δεχτείτε. Είστε Υπουργός της Ελλάδος. Στις
19 Μαΐου έχουµε τη Γενοκτονία των Ποντίων. Ο Κεµάλ την έκανε.
Και κάθεστε µε αυτούς -δεν ξέρω ποιοι είναι οι κύριοι- και στη
µέση είστε εσείς κάτω από τον Κεµάλ. Το κάνουν όλοι οι πολιτικοί
της Ελλάδος. Μπορεί να µην το ξέρετε εσείς. Είναι λογικό, αν-
θρώπινο. Σε βάζουν, βγαίνεις µία φωτογραφία και από πίσω είναι
ο Κεµάλ. Αυτό όµως σηµειολογικά δείχνει κάτι, ότι αυτός που
έσφαξε Ποντίους, Μικρασιάτες και Θρακιώτες, ο Κεµάλ Ατα-
τούρκ, τιµάται από την Τουρκία και ο Έλληνας ο Υπουργός, που
εκπροσωπεί τον σφαγµένο Έλληνα, κάθεται κάτω από τον Κεµάλ.
Δεν σας λέω ότι είναι µε δόλο. Είναι απρονοησία; Το κάνουν,
όµως, πολλοί. Είναι λάθος. Είναι η άποψή µας. 

Και το λέω αυτό γιατί οκτώ αδέρφια ξεκίνησαν ο προπάππους
µου από τη Μικρά Ασία το 1922-23 να έρθουν στην Ελλάδα διω-
γµένοι, κατατρεγµένοι και έµειναν τέσσερις. Σφάχτηκαν στη δια-
δροµή οι υπόλοιποι. Αυτό να µην το ξεχνάµε. Και 19 Μαΐου καλώ
όλους τους Βουλευτές και όλους τους Έλληνες στις εκδηλώσεις
για τη Γενοκτονία των Ποντίων εδώ κάτω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να είµαστε όλοι εκεί!
Πάµε και στο χειρότερο, κύριοι συνάδελφοι. Όταν λέτε ψέ-

µατα, επειδή οι άλλοι τα καταπίνουν αµάσητα, σηµαίνει ότι θα τα
καταπιούµε κι εµείς; Τι είπε ο Πρωθυπουργός; Θα σας πω εγώ.
Ακούστε. Είπε ότι δεν παραβιάζουν τον εναέριο χώρο της Ελλά-
δας τουρκικά αεροσκάφη. Και τι µάθαµε σήµερα; Ξέρετε γιατί
δεν παραβιάζουν; Γιατί δεν πετούν τα ελληνικά! Από τον 25ο µε-
σηµβρινό και ανατολικά δεν πετούν ελληνικά αεροσκάφη. Αυτό
είναι το moratorium. Δηλαδή στο δικό µου Αιγαίο να µην πετάω
εγώ, για να µην πετάει και ο Τούρκος! Να το «Turkaegean» του
Αδώνιδος Γεωργιάδη και του Μάκη Βορίδη, που θα άλλαζαν πριν
έναν χρόνο! Δώσατε το όνοµα του Αιγαίου, του Αιγαία, στους
Τούρκους και λέγεται «Turkaegean» διεθνώς, Όπως οι άλλοι έδω-
σαν το όνοµα Μακεδονία και δεν ντρεπόµαστε. Και έχουν το θρά-
σος και µιλάνε εδώ µέσα. Και λέτε όλοι να τα βρούµε. Με ποιους
να τα βρούµε;

Πάµε λίγο στα Σκόπια. Όλοι εδώ µέσα τα βάλατε µε την Πρό-

εδρο των Σκοπίων, αυτή την κυρία -πώς λέγεται-, η οποία έχει την
καταγωγή της από τη Φλώρινα. Είναι από τους γενιτσάρους του
1945-49, ΣΝΟΦίτες, για να τα λέµε όλα. Η ιστορία είναι αµείλικτη. 

Ακούστε τώρα τι γίνεται. Λέτε ότι φταίει η Πρόεδρος, η τάδε.
Δεν θα πω το όνοµά της. Φταίει -ξέρω εγώ- ο Υπουργός. Συγ-
γνώµη ρε παιδιά, συγγνώµη κύριοι συνάδελφοί µου, το VMRO
ποιος το εξέλεξε;. Ο σκοπιανός λαός -µε τον οποίο δεν έχουµε
να χωρίσουµε τίποτα-, ο οποίος µαθαίνει ότι είναι απόγονοι του
Μεγαλέξανδρου, οι οποίοι έχουν δώδεκα µέτρα άγαλµα στην
πλατεία των Σκοπίων, αλλά εσείς επιµένετε να τη λέτε Βόρεια
Μακεδονία. Δεν υπάρχει ούτε βόρεια ούτε νότια Μακεδονία. Η
Μακεδονία είναι µία, είναι Ελλάδα και το λέγατε στα συλλαλητή-
ρια µε περικεφαλαίες. Τώρα βγάλατε τις περικεφαλαίες και τη
λέτε Βόρεια Μακεδονία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άρα, λοιπόν, το πρόβληµά µας δεν είναι η Πρόεδρος των Σκο-

πίων. Όχι. Είναι η λογική µε την οποία µαθαίνουν την ιστορία
τους. Είναι η λογική µε την οποία οι ίδιοι οι λαοί επιλέγουν -ποι-
ους;- τους κοµιτατζήδες. Το VMRO είναι το χειρότερο που θα
µπορούσε να επιλέξει ένας λαός. Είναι ένα φασιστικό, ναζιστικό
κόµµα. Είναι ναζιστικό κόµµα, κανονικά ναζιστικό. Και έχουν πρό-
εδρο ναζιστικού κόµµατος ως πρόεδρο της χώρας και θέλετε διά-
λογο µε αυτούς! Αυτό είναι το VMRO, κύριοι συνάδελφοι, για να
µαθαίνουµε λίγο ιστορία. 

Έλεγε ο Πρωθυπουργός. Διαβάζω τι έλεγε. Κάθε βήµα των
Σκοπίων προς την Ευρώπη εξαρτάται από την ειλικρινή τήρηση
των συµφωνηθέντων. Πήραν είσοδο στο ΝΑΤΟ, πήραν µακεδο-
νική εθνότητα και γλώσσα, παίρνουν και Μακεδονία σκέτη τώρα
και εµείς απειλούµε ότι δεν θα δώσουµε και είσοδο στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Εµείς θα τιµήσουµε το δάκρυ του Κωνσταντίνου Καραµανλή
για τη Μακεδονία. Η Ελληνική Λύση εκτιµά ότι τον µεγάλο άνδρα,
ο οποίος βουρκώνοντας στο αεροδρόµιο «ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ» είπε ότι
η Μακεδονία είναι Ελλάδα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και αν θέλει η Νέα Δηµοκρατία να τιµήσει τον µεγάλο Καρα-

µανλή, µία είναι η λύση. Δεν θα το κάνετε εσείς; Θα το κάνουµε
εµείς, κύριοι συνάδελφοι. Αυτή είναι η Συµφωνία των Πρεσπών.
Αν υπήρχε αξιοπρεπής εθνική, πατριωτική, κοινωνική, λαϊκή κυ-
βέρνηση ελληνική, θα έκανε αυτό εδώ: 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος σκίζει ένα έγγραφο) 

Αυτό αξίζει! Την έσκισαν µόνοι τους.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Άρα εσείς να το κάνετε εδώ έντιµα. Φέρτε τα µνηµόνια εδώ
τώρα, σήµερα, αύριο, να τα καταψηφίσουν όλα τα κόµµατα εδώ.
Φέρτε τα µνηµόνια συνεργασίας των Σκοπίων να τα καταψηφί-
σουµε όλοι. Γιατί αυτοί ακύρωσαν τη συµφωνία, όχι εµείς, που
είναι προδοτική για εµένα, είναι λάθος. Αλλά ας τα φέρετε, για
να δούµε πόσες γαργάρες ακόµα θα κάνουν οι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Και κάνατε και το εξής, κύριοι συνάδελφοι: Χαϊδέψατε τον
Ράµα. Τον φέρατε εδώ και έλεγε πάλι ψέµατα ο Πρωθυπουργός.
Μα, πόσο ψεύτες είναι στη Νέα Δηµοκρατία; Είπε ότι δεν µπορεί
να ακυρώσει -λέει- την επίσκεψη Ράµα, την ιδιωτική. Γιατί λέτε
ψέµατα; Η Μέρκελ, κύριε συνάδελφε που µε βλέπεις, εσύ απέ-
ναντι, δεν ακύρωσε την επίσκεψη Ερντογάν στις προηγούµενες
εκλογές και τις επισκέψεις που ήταν να κάνει στη Γερµανία; Αλλά
οι Γερµανοί είχαν µια Μέρκελ ισχυρή, µια Μέρκελ που αγαπούσε
τη Γερµανία. Εµείς έχουµε έναν Μητσοτάκη, που δεν αγαπάει κα-
θόλου την Ελλάδα. Δεν µπορώ να το ερµηνεύσω αλλιώς. Δεν
µπορώ αλλιώς να το πω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πείτε µου εσείς δικαιολογία. Διότι δεν ήταν ιδιωτική επίσκεψη

µε κινητοποίηση. Ιδιωτική επίσκεψη είναι «πηγαίνω µπάνιο στη
Γλυφάδα», «πίνω καφέ στο Κολωνάκι», δεν κάνω εκδήλωση µε
Τσάµηδες και Γκέγκηδες µέσα στο Γαλάτσι.

Σας είπε και το εξής: «Η Ελλάδα ανήκει στους Έλληνες όσο
ανήκει στους Αλβανούς». Τι λέτε, ρε; Τι λέτε, ρε Τσάµηδες και
Γκέγκηδες; Ο Ανδρέας Παπανδρέου απήντησε: «Η Ελλάδα ανή-
κει στους Έλληνες και σε κανέναν άλλον».
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μας είπε και ότι η Μπουµπουλίνα ήταν Αλβανίδα. Εντάξει. Εάν

δείτε τι λένε στα TikTok οι Αλβανοί, τι λένε στα social media, θα
πάθετε φρίκη. Λένε ότι στη Μεγάλη Ελλάδα οι κάτοικοι της Με-
γάλης Ελλάδος είναι αλβανικής καταγωγής, όλοι στην Κάτω Ιτα-
λία, όλοι. Λένε ότι όλη η Ελλάδα είναι από Αλβανούς.

Εγώ έχω µια αντίληψη, κύριε συνάδελφε. Αδελφό κόµµα δεν
είναι ο Μπερίσα σε εσάς; Εννοώ ιδεολογικά. Ο άνθρωπος αντι-
πολίτευση είναι. Δεν κάνει µια εκδήλωση και αυτός κάτω από την
Ακρόπολη; Εδώ στον εχθρό του κόµµατός σας ιδεολογικά, στον
Ράµα, επέτρεψαν να κάνει στο Γαλάτσι. Δώστε και σ’ αυτόν κάτω
από την Ακρόπολη, γιατί λένε οι Αλβανοί ότι την Ακρόπολη τη
φτιάξανε Αλβανοί,

Καταλαβαίνετε τι κάνετε; Το έχετε αντιληφθεί; Αφού δηµοκρα-
τική χώρα έχουµε, ας το κάνουµε κι αυτό, να απαντήσουµε έτσι. 

Ξέρετε ποια θα ήταν µια σοβαρή κυβέρνηση; Τέλος τα κονδύ-
λια στον Αλβανό Ράµα µε τους Γκέγκηδες και αυτούς τους τύ-
πους που λέγονται Γσάµηδες, δεν θα πάρουν ούτε ένα ευρώ και
επιτόπου προστασία της ελληνικής µειονότητας της Βορείου
Ηπείρου. Αυτό θα έκανε µια σοβαρή κυβέρνηση πατριωτική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Απέλαση όλων των σωβινιστών που είναι στο Γαλάτσι, Γκέγκη-

δων και Τσάµηδων, γιατί δυναµιτίζουν την ειρήνη στα Βαλκάνια.
Οι Γκέγκηδες και οι Τσάµηδες δυναµιτίζουν την ειρήνη στα Βαλ-
κάνια. Οι λαοί των Βαλκανίων έχουν χορτάσει από πολέµους. Θέ-
λουµε ειρήνη, δεν θέλουµε πόλεµο. Θέλουµε να συνυπάρξουµε,
αλλά δεν επιτρέπουµε σε κανέναν να διεκδικεί ούτε ένα εκατοστό
ελληνικής γης και θα λάβει την απάντηση που του αξίζει και του
αρµόζει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και ενώ γίνονται αυτά, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-

τίας, καταθέτω στα Πρακτικά τη δήλωση του Ράµα, που έκρυψαν
όλα τα µέσα ενηµέρωσης. Τι κάνει η Αλβανική Πρεσβεία, κύριοι
συνάδελφοι; Σας το διαβάζω. Ξεκινάει διαδικασία εκδήλωσης εν-
διαφέροντος για εκµάθηση αλβανικής γλώσσας για το πρό-
γραµµα του Υπουργείου Παιδείας «Δάσκαλοι στην Ελλάδα».
Ακούστε τα µαντάτα σας. Στόχος η εκµάθηση της αλβανικής
γλώσσας για παιδιά Αλβανών στην Ελλάδα, διδασκαλία ιστορίας
της Αλβανίας, όπου µέσα στα ιστορικά βιβλία λένε ότι οι Σπέτσες
ήταν αλβανικές. Θα τα διδάσκουµε στην Ελλάδα. Το λέει ο Ράµα.
Το καταθέτω στα Πρακτικά και αφήνω και το σύστηµα αυτό όλο,
µπας και το ψάχνετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε συνάδελφε, ξέρετε από ποιον πριµοδοτείται το πρό-
γραµµα; Από την αλβανική κυβέρνηση; Πού τα βρήκε τα λεφτά;
Από µορφωτικά προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
εσείς δίνετε. Δηλαδή η Νέα Δηµοκρατία δίνει µορφωτικά προ-
γράµµατα µέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην Αλβανία και ο
Ράµα τα δίνει στην Ελλάδα, για να µαθαίνουν ιστορία οι Αλβανοί.
Αυτοί είστε! 

Πάρτε και την απάντηση της Κοµισιόν. Τι σας είπε η Κοµισιόν;
Διµερή θέµατα δεν θα πρέπει να καθυστερούν τη διεύρυνση της
Ευρωπαϊκής Ενώσεως και εσείς λέτε ότι θα κόψετε και την Αλ-
βανία και τα Σκόπια από τη διεύρυνση. Ψέµατα λέτε. Συνεχώς
λέτε ψέµατα. 

Γιατί, όµως, λέτε αυτό; Διότι εσείς στη Νέα Δηµοκρατία, εσείς
στο ΠΑΣΟΚ κι εσείς του ΣΥΡΙΖΑ δυστυχώς κάνατε ένα λάθος. Για
εµένα είναι εθνικό έγκληµα. Ψήφισαν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο οι Βουλευτές σας να αρθεί το βέτο. Το δικαίωµα του βέτο το
ψήφισαν πολλοί Ευρωβουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ –όχι όλοι, οι περισ-
σότεροι-, του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. Το πυρηνικό
όπλο της Ελλάδος, το ατοµικό όπλο µιας χώρας µικρής, που λέ-
γεται Ελλάδα απέναντι στη Γερµανία, το βέτο, ψήφισαν Ευρω-
βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, Ευρωβουλευτές του ΠΑΣΟΚ
και Ευρωβουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να µην το έχει στη διάθεσή της
η Ελλάδα. Αυτοί είστε, που λέει και ο Κουτσούµπας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ποιο βέτο; Ούτε βέτο έχουµε πλέον. Πού πάτε; Τι κάνατε;

Κλείνοντας θα ήθελα να ρωτήσω τον κύριο συνάδελφο. Το
Πάσχα πήγατε σε εκκλησίες; Πήγατε. Ακούστε, κύριε συνάδελφε.
Πραγµατικά η εργαλειοποίηση της Ορθοδοξίας από τη Νέα Δη-
µοκρατία δεν είχε προηγούµενο. Έπαθα σοκ. Αφού είδα τον
Πρωθυπουργό µετά της συζύγου του, µε ένα τεράστιο σταυρό η
σύζυγός του, µε τον Άδωνη στα τέσσερα γονυκλινή και να κάνει
χειροφιλήµατα σε µητροπολίτες, σε καντήλια, σε εικόνες, σκέ-
φτηκα να τον ψηφίσω κι εγώ. «Μα», λέω, «ο άνθρωπος είναι θρή-
σκος, δεν λέει ψέµατα. Είναι πολύ θρήσκος». Τον είδα και λέω
«είναι πολύ καλοί χριστιανοί. Δεν µπορεί να είναι υποκριτές». Με
τον φωτογράφο τους, µε τα κεράκια τους, µε τις συζύγους τους,
µε τα παιδάκια τους, όλοι στην εκκλησία όπως παλιά πηγαίναµε
στην εκκλησία.

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Είδατε καµµία φωτογραφία δική
µου; Δεν υπάρχει ούτε µία φωτογραφία δική µου εδώ και επτά-
οκτώ χρόνια που είµαι Πρόεδρος του κόµµατος από παρόµοια
εκδήλωση, γιατί η πίστη είναι πίστη. Είναι βιωµατική σχέση µε τον
Θεό. Το να πηγαίνω εγώ µε φωτογράφο, µε βιντεάκια για να δεί-
χνω ότι είµαι χριστιανός µε τη σύζυγό µου, αυτό λέγεται φαρι-
σαϊσµός. Και ο φαρισαϊσµός τιµωρείται από το ποίµνιο, να ξέρε-
τε. Και θα σας πω το εξής. Λέγατε χριστεµπόρους εµάς. Εµένα.
Λέγατε χριστέµπορο εµένα. Χριστέµποροι είστε και φαίνεστε.
Ψηφίσατε τον γάµο των οµοφυλοφίλων και πηγαίνατε µετά στις
εκκλησίες αµετανόητοι, ανάβοντας κεράκια στα καντήλια και στις
εικόνες. Είστε υποκριτές. Μπείτε στα προφίλ τα δικά σας και θα
δείτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριοι συνάδελφοι, µε κατηγορήσατε. Εγώ είµαι έντιµος, κύριε

Πλεύρη µου. Την προηγούµενη φορά που λογοφέραµε οι δυο
µας εδώ µέσα µου είπατε κάτι για χειρόγραφα. Το ενθυµείστε;
Είδατε ότι ο Θεός το δίκιο δεν το ευλογεί; Εγώ επί δέκα χρόνια
είχα το βίντεο του Άδωνι Γεωργιάδη. Δεν το έδειξα ποτέ µου,
γιατί πιστεύω ότι στην πολιτική πρέπει να υπάρχει ηθική, γιατί η
πολιτική δεν είναι βούρκος που θέλει να κυλιέται ο Πρωθυπουρ-
γός. Είχα το βίντεο που παρουσίαζε χειρόγραφα ο ίδιος. Και είπε
και άλλα εκεί µέσα. Από το 2016 έχω το βίντεο. Αυτή είναι η δια-
φορά µας. Εγώ δεν παίζω βρώµικα, όπως παίζει ο Πρωθυπουρ-
γός, το περιβάλλον του και ο Άδωνις Γεωργιάδης. Εµείς τιµάµε
την πολιτική. Χτυπήµατα κάτω από τη µέση σε κανέναν δεν έριξα
ποτέ. Το κάνατε επί εννέα χρόνια. Εγώ ξέρω τι περνούσα ενώ
είχα το βίντεο δίπλα µου και έλεγα να το µεταδώσω. Αλλά έχω
µια συνείδηση. Και τη δική µου συνείδηση, κύριε συνάδελφε, δεν
την ανταλλάσσω µε µια καρέκλα Υπουργού, ούτε µε µια καρέκλα
Πρωθυπουργού. Ό,τι πιστεύω, το λέω. Ό,τι εννοώ, το πιστεύω.
Και ό,τι εννοώ και πιστεύω, θα το κάνω πράξη. Θα επαναφέρουµε
την ηθική στην πολιτική. Τελεία και παύλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ο Μητσοτάκης τρέµει την Ελληνική Λύση. Φαίνεται. Έβαλε τη

δηµοσκόπηση του οπαδού της Νέας Δηµοκρατίας να χτυπήσει
τα υπόλοιπα κόµµατα. Όλους τους έριξε κάτω. Όλοι κάτω. Τρία
εσείς, µηδέν εσείς. Φύγετε εσείς. Εσάς σας πέρασαν από πίσω.
Έτσι βολεύει. Ο ΣΥΡΙΖΑ λίγο κάτω, το ΠΑΣΟΚ να κυλιστεί κάτω.
Μόνο ο Μωυσής, το τσιτάχ της πολιτικής, 35%.

Ακούστε. Δεν είναι η πολιτική ζούγκλα. Η πολιτική είναι πολι-
τική. Έχει έλλογα όντα. Όσο και να κοροϊδεύετε τον λαό, µία
φορά, δύο φορές, µπορεί να ξεγελαστεί. Για πάντα ο Έλληνας
δεν ξεγελιέται και θα σας απαντήσει στις 9 Ιουνίου. Κλείνοντας,
κύριε συνάδελφε, θα πω κάτι και το εννοώ αυτό που θα πω και
δεν µε ενδιαφέρει αν θα παρεξηγηθούν ορισµένοι. Φτιάξατε πάλι
δύο υποκοµµατίδια. Να τα χαίρεστε. Έχετε έναν τύπο ο οποίος
δεν βγήκε καν Βουλευτής. Έγινε πρόεδρος ενός κόµµατος και
περιφέρεται σε όλα τα κανάλια από το πρωί µέχρι το βράδυ. Δι-
καίωµά σας. Όσο και να πουσάρετε µια φούσκα, φούσκα ήταν,
φούσκα είναι και θα σκάσει. Δεν πρόκειται να γίνει τροχοπέδη
στην πορεία της Ελληνικής Λύσης καµµία φούσκα, κανένα υπο-
κοµµατίδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
Επειδή αναµένω από τη Νέα Δηµοκρατία να παίξει πάλι βρώ-

µικα προεκλογικά να της υποµνήσω κάτι. Να υποµνήσω και στον
Πρωθυπουργό. Έχουµε δεκάδες βίντεο του ίδιου του Πρωθυ-
πουργού, δεκάδες βίντεο Υπουργών. Δεν παίξαµε βρώµικα. Σας
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προειδοποιώ, όµως, ότι αν συνεχίζετε να παίζετε βρώµικα δεν θα
περιµένω πάλι εννέα χρόνια για να βγάλω βίντεο. Θα βγάλω βί-
ντεο και θα κάνουµε πάρτι, µεγάλο πάρτι. Είστε ικανοί να πείτε
ότι είµαι serial killer εγώ. Είστε ικανοί να πείτε ότι σκότωσα πέντε
- έξι ανθρώπους και τους τσιµέντωσα. Είστε ικανοί να πείτε ότι η
κ. Κωνσταντοπούλου είχε βιάσει δεκαεπτά ανθρώπους και τους
πέταξε στα σκουπίδια. Είστε ικανοί να κάνετε τα πάντα. Και παι-
δοβιαστές να µας βγάλετε και παιδεραστές. Τα πάντα. Είστε ικα-
νοί να βρωµίσετε µε τη λάσπη και τον βόθρο που σας διακρίνει
όλο το πολιτικό προσωπικό για να επιβιώσετε εσείς. Δεν θα σας
το επιτρέψουµε.

Στις 9 Ιουνίου αυτό το σύστηµα θα πάρει το µήνυµά του. Αντι-
συστηµικά, εθνικά, λαϊκά, κοινωνικά, πατριωτικά, χειρόγραφα και
µε σταυρό. Θα το πάρετε το µήνυµά σας. Γιατί εµείς έχουµε
πάθος µας την Ελλάδα και δύναµή µας είναι οι Έλληνες. Στις 9
Ιουνίου ραντεβού µε το µέλλον, κύριοι συνάδελφοι. Ραντεβού µε
την αλήθεια.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών, ο κ. Στί-
γκας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρία
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε φορά που παίρνω
τον λόγο εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο σκέφτοµαι ότι δεν θέλω να
κάνω στείρα αντιπολίτευση και να κατακεραυνώνω την Κυβέρ-
νηση για οτιδήποτε κάνει κακό ή καλό. Προσπαθώ µέσα από την
ειδησεογραφία και τα πεπραγµένα της Κυβέρνησης να βρω, του-
λάχιστον, κάτι καλό που κάνει η Κυβέρνηση για τη χώρα µας και
αν γίνεται, χωρίς κόµπλεξ, να δώσω και τα εύσηµα.

Εις µάτην. Καµµία είδηση καλή. Αντιθέτως, τα πράγµατα είναι
δυσοίωνα και πάµε από το κακό στο χειρότερο.

Στην προκειµένη περίπτωση, για το σηµερινό νοµοσχέδιο,
κυρία Υπουργέ λέµε «ναι» στη δωρεά αυτή του Σπύρου Λάτση.
Βεβαίως, να πούµε ότι δεν είναι έργο της Κυβέρνησης. Είναι έργο
ενός φιλανθρώπου, που κάνει ό,τι µπορεί για να βοηθήσει τη
χώρα.

Θα ξεκινήσω, βέβαια, τη σηµερινή οµιλία για τα ελληνοτουρ-
κικά, που για µία φορά ακόµα ο Πρωθυπουργός της χώρας πήγε
στην Άγκυρα, στη φωλιά του θηρίου και γιατί άραγε; Ως επαίτης,
ως ζητιάνος και ως υποτακτικός, παρά τις ποµπώδεις εκφράσεις
και ζητωκραυγές για τη διακήρυξη των Αθηνών και το υποτιθέ-
µενο µορατόριουµ στο Αιγαίο. Η Τουρκία αποδεικνύει για µία
φορά ακόµα ότι είναι λύκος και µάλιστα µε άγριες διαθέσεις ένα-
ντι της χώρας µας.

Ο Πρωθυπουργός και το Υπουργείο Εξωτερικών δεν βλέπουν
τις µεθοδεύσεις της Τουρκίας ή κάνουν ότι δεν βλέπουν; Γιατί ο
κίνδυνος είναι πολύ µεγαλύτερος από αυτόν που νοµίζουµε. Ο κ.
Μητσοτάκης για το µόνο που ενδιαφέρεται είναι η προώθηση της
woke ατζέντας, δηλαδή, τα δικαιώµατα µιας µειοψηφίας που χαί-
ρει ιδιαίτερης λατρείας από τον Πρωθυπουργό, τα δικαιώµατα
των λαθροεισβολέων που έχουν γεµίσει τη χώρα µας, η δήθεν
πάταξη της φοροδιαφυγής, εξοντώνοντας τους µικροµεσαίους,
το κουκούλωµα, βεβαίως, του εγκλήµατος των Τεµπών και άλλα
πολλά.

Ο κ. Μητσοτάκης εκτός από το να γυρίζει την πλάτη στα προ-
βλήµατα αυτού του τόπου, αλλά και να δείχνει την πλάτη του και
τα γόνατά του στους εχθρούς του έθνους µας, ξέρει να κάνει τί-
ποτε άλλο; Γιατί και να γονατίζεις είναι µια ιδιαίτερη τεχνική.

Ως Έλληνας πολιτικός που θέλω µόνο το καλό του έθνους µας
και την ευηµερία του ελληνικού λαού, θα το ξαναπώ µία φορά
ακόµα: Καµµία επαφή και καµµία συνδιαλλαγή µε τους βάρβα-
ρους Μογγόλους. Εµείς οι Έλληνες, ως λαός, έχουµε τεράστια
δύναµη και µπορούµε να καταφέρουµε πολλά, αλλά δεν έχουµε
πολιτικούς µε τσαγανό και το απαραίτητο εκείνο ειδικό βάρος,
που κάνει ξεχωριστούς πραγµατικά κάποιους ανθρώπους.

Παράδειγµα: Η νέα γέφυρα που στήνεται τώρα στους Κήπους
του Έβρου. Γίνεται διαπλάτυνση για να αναπτυχθεί, λέει, το δι-
µερές εµπόριο µεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας. Αν πάρουµε τα
στοιχεία, τα οικονοµικά στοιχεία -τα οποία είναι εις βάρος µας-

περισσότερες εξαγωγές κάνει η Τουρκία παρά εµείς προς την
Τουρκία. Άρα αυτή η διαπλάτυνση εξυπηρετεί µόνο και µόνο την
Τουρκία. Και για εµάς τους Έλληνες θα ήταν ένας µοχλός πίεσης
προς την Τουρκία να τη σταµατήσουµε, να τη φρενάρουµε κατά
κάποιο τρόπο, σε όλα αυτά που κάνει εις βάρος της πατρίδας
µας. Γιατί οι Τούρκοι µόνο µπροστά στα όπλα και στα λεφτά κά-
νουν πίσω.

Εκµεταλλεύονται εδώ και δεκαετίες έναν µεγάλο, στρατηγικής
σηµασίας δρόµο, όπως είναι η Εγνατία Οδός και µεταφέρουν ει-
σάγουν προϊόντα από τους Κήπους του Έβρου µέχρι την Ηγου-
µενίτσα.

Το έχω ξαναπεί, θα το πω και µία ακόµα φορά µπας και το
ακούσει κάποιος στην Κυβέρνηση και σηκώσουν λίγο κεφάλι. Θα
έπρεπε κανονικά για κάθε βάρκα που έρχεται στο Αιγαίο µε λα-
θραίους, το τελωνείο του Έβρου να κλείνει για µία εβδοµάδα κι
αν το ξανακάνουν για δεύτερη εβδοµάδα και τρίτη και πάει λέ-
γοντας. Μόνο έτσι, κατά κάποιον τρόπο, θα καταλάβουν οι Τούρ-
κοι κάποια πίεση. Θα πονέσει η τσέπη τους σε πρώτη φάση.
Διαφορετικά, ας πάνε να δουν τι σηµαίνει οδικό δίκτυο στη Βουλ-
γαρία, στα Σκόπια, στην Αλβανία, στην Ουγγαρία και στη Ρουµα-
νία. Μόνο τότε θα καταλάβουν οι Τούρκοι και ποιους έχουν
απέναντί.

Πάµε παρακάτω. Έγινε η µετατροπή της βυζαντινής Μονής της
Χώρας σε τζαµί και το Υπουργείο Εξωτερικών εκείνη την ηµέρα
θυµήθηκε να κάνει ανακοίνωση µόλις εννιάµιση η ώρα το βράδυ
που είχαν τελειώσει και τα δελτία ειδήσεων. Και ποια ήταν αυτή
η ανακοίνωση; Μία χλιαρή ανακοίνωση. Τίποτε περισσότερο. Σαν
να µην έγινε τίποτα. Δεν τους ένοιαξε. Τα ίδια δεν είχαµε ζήσει κι
όταν οι Τούρκοι έκαναν τζαµί την Αγιά Σοφιά; Πάλι τίποτα. Δεν
έγινε τίποτα.

Πάµε παρακάτω λίγο. Τα κοιτάσµατα νοτίως της Κρήτης η εται-
ρεία που έχει αναλάβει την έρευνα είπε πριν από λίγες ηµέρες
ότι είναι γύρω στα 700 δισεκατοµµύρια κυβικά. Οι ανάγκες της
χώρας φτάνουν γύρω στα 6 δισεκατοµµύρια κυβικά. Αυτοµάτως
αυτό σηµαίνει ότι λύνουµε και το ενεργειακό πρόβληµα της
χώρας µας, αλλά και κατά κάποιο τρόπο και το ενεργειακό πρό-
βληµα της Ευρώπης και βεβαίως έρχονται και χρήµατα µέσα στα
δηµόσια ταµεία. 

Αντ’ αυτού, τι έχουµε; Έχουµε µία Κυβέρνηση υποτακτική, µια
Κυβέρνηση που δεν µιλάει. Και ξέρετε γιατί δεν µιλάει; Γιατί
έχουµε απειλές από το τουρκικό ναυτικό. Θα µας µάθουν οι
Τούρκοι τώρα και ναυτοσύνη. Θα µας απειλήσουν οι Τούρκοι. Κα-
ταλάβατε σε ποια σηµεία υποταγής έχουµε φτάσει;

Ο κ. Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία δεν πήραν χαµπάρι
ακόµα κάποια άλλα πράγµατα, όπως τα µαθήµατα στα τουρκικά
σχολεία που θα µαθαίνουν τα νέα τα παιδιά τις τουρκικές διεκδι-
κήσεις στο Αιγαίο και το τι σηµαίνει «γαλάζια πατρίδα». Αυτά θα
µαθαίνουν οι Τούρκοι. Δηλαδή, εν ολίγοις, θα έχουµε έναν πολ-
λαπλασιασµό του Ερντογάν για τις επόµενες δεκαετίες και εκα-
τονταετίες πιθανόν, µέχρι να µας καταπιούν.

Κι εµείς µόνοι µας εδώ στο «Ελλαδιστάν», έτσι όπως έχουν κα-
ταντήσει τη χώρα µας, βγάζουµε τα µάτια µας µόνοι µας. Έχουµε
σβήσιµο της ιστορίας, γκρέµισµα εθνικών και θρησκευτικών συµ-
βόλων, προσβολή νεκρών ηρώων, άρνηση της γενοκτονίας των
αδελφών Ποντίων, προσβολή των κυνηγηµένων και σφαγµένων
Ελλήνων στη Σµύρνη και βεβαίως, ξεχνάµε και τις τουρκικές θη-
ριωδίες και την κατοχή της Μεγαλονήσου.

Πριν από λίγες ηµέρες σε γήπεδο βόλεϊ γυναικών στη Χίο είχαν
αναρτήσει µπροστά µπροστά τη φωτογραφία του αρχισφαγέα
Κεµάλ Ατατούρκ. Δεν µίλησε κανένας. Δεν διαµαρτυρήθηκε κα-
νένας. Τίποτα. Δηλαδή πρέπει να βλέπουµε συνεχώς τον Κεµάλ
και σε ελληνικές εκδηλώσεις. Και βεβαίως µας ενηµερώνει το
τσίρκο της ΕΡΤ του αργόµισθου Ζούλα ότι αυτή η δήλωση -λέει-
έχει σκοπό την περαιτέρω σύσφιξη των ελληνοτουρκικών σχέ-
σεων σε επίπεδο συλλογικών φορέων. Τέτοια σύσφιξη, τι να πω.
Προφανώς αυτό εννοούσαν στη διακήρυξη των Αθηνών, όταν
έλεγαν για σύσφιξη σχέσεων.

Δεν θα πούµε, βεβαίως, για το σπίτι του Νικηταρά, του Μακρυ-
γιάννη, που είναι σωροί από ερείπια, ενώ το σπίτι του Κεµάλ Ατα-
τούρκ στη Θεσσαλονίκη είναι µουσείο και όχι µόνο είναι µουσείο,
φυλάσσεται και πολύ καλά.
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Και συνεχίζει το παραµάγαζο της Κυβέρνησης, η ΕΡΤ, για µία
φορά ακόµα µε την κακόγουστη φάρσα στη Eurovision, που δύο
χορευτές της αγενέστατης Σουδανής -λες και δεν είχαµε άλλους
να στείλουµε, που δήθεν λέει ότι εκπροσώπησε την Ελλάδα και
µε χρήµατα του ελληνικού λαού σε αυτό το τσίρκο- να δηλώνουν
ότι είναι Τούρκοι της δυτικής Θράκης. Πόσο πιο χαµηλά µπορεί
να πέσει αυτή η χώρα, όπως την καταντήσανε καρπαζοεισπρά-
κτορα του κάθε πικραµένου που θέλει συνεχώς να µας ταπεινώ-
νει; Δεν υπάρχουν Έλληνες; Ακόµα και η γυφτοσκοπιανή Πρόεδ-
ρος αποκάλεσε αυτό το µόρφωµα των Σκοπίων σκέτο «Μακεδο-
νία» χωρίς το «Βόρεια».

Εµείς οι Σπαρτιάτες λέµε για µία φορά ακόµα ότι δεν αποδε-
χόµαστε ούτε το «Βόρεια». Δεν υπάρχει «Βόρεια Μακεδονία»,
γιατί η Μακεδονία είναι µία και ελληνική. Η Μακεδονία ήταν και
θα είναι του Αλέξανδρου η γη. Τέλος. Σκόπια και Σκόπια, τίποτε
άλλο δεν υπάρχει. Γιατί εµείς είµαστε στο µυαλό, στην καρδιά
και στην ψυχή Έλληνες και δεν ανήκουµε σε κάποια συνοµοταξία
που ξεπούλησαν τη Μακεδονία, τη Μακεδονία του Αλέξανδρου,
του Φιλίππου, του Αριστοτέλη, του Παύλου Μελά και όλων των
µακεδονοµάχων και όλων όσων έδωσαν µάχες για τη ζωή τους
για το µεγαλείο της Ελλάδας. Και πίσω δεν θα κάνουµε ποτέ.
Πέρα από αυτό, ξέρουµε ότι οι Σκοπιανοί δεν τηρούν τη συµφω-
νία που υπέγραψαν και αντί να σηκώσει το γάντι ο κ. Μητσοτάκης
και να καταργήσει µονοµερώς αυτή την κατάπτυστη συµφωνία,
πέρα βρέχει. Ποιος θα µιλήσει, όµως; Ποιος; Ο ικέτης που όταν
γινόντουσαν τα συλλαλητήρια στην Αθήνα και στην Θεσσαλονίκη
είχε πάει για σκι στα Τρίκαλα Κορινθίας; Τα θυµόσαστε αυτά, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας;

Και όπως, βεβαίως, λέει και ο λαός, µάθανε ότι πλακώσανε -
λέει- και οι γύφτοι και αναφέροµαι βεβαίως στον θρασύτατο Αλ-
βανό Έντι Ράµα και το παραλήρηµά του, που εδώ στην Αθήνα
έκανε φιέστα αλβανική και κουβάλησε και Αλβανούς από την Αλ-
βανία. Δεν µας έφταναν, δηλαδή, αυτοί που είναι εδώ πέρα. Έδω-
σαν κάποιοι προσκυνηµένοι το πράσινο φως στον Αλβανό να
έρθει εδώ στη χώρα µας, που έπρεπε να είναι persona non grata
γι’ αυτό που έχει κάνει και άλλα πολλά βεβαίως. Γιατί εδώ και
έναν χρόνο κρατάει παράνοµα φυλακισµένο τον νόµιµα εκλε-
γµένο δήµαρχο της Χειµάρρας, τον Φρέντι Μπελέρη. Και, βε-
βαίως, δεν πήραν χαµπάρι στο Υπουργείο Εξωτερικών και στη
Νέα Δηµοκρατία ότι η ηµεροµηνία έλεγε 12 Μαΐου, την ηµέρα δη-
λαδή που συνέλαβαν τον Μπελέρη. Εγώ, αν ήµουν πρωθυπουρ-
γός, τον Αλβανό δεν θα τον άφηνα σε ησυχία, δεν θα ήξερε πού
να κρυφτεί. Γιατί, επιτέλους, πρέπει ως Έλληνες να προστατεύ-
σουµε την ελληνική µειονότητα, γιατί είναι ελληνική η µειονότητα
και δεν έχουµε κάνει τίποτα γι’ αυτούς τους ανθρώπους. Ζουν
στο Μεσαίωνα ακόµα.

Και βέβαια σαν να µην έφτανε αυτό, προσπάθησε στο παρα-
λήρηµά του ο ναρκέµπορος να µας µάθει και ιστορία. Βάφτισε -
λέει- Αλβανίδα την Μπουµπουλίνα µας, τη Μπουµπουλίνα τη δική
µας που έδωσε την περιουσία της και έδωσε και τη ζωή της
ακόµα για την πατρίδα. Είπε ότι η Ελλάς έχει ανάγκη τους Αλβα-
νούς. Η Ελλάς δεν έχει ανάγκη κανέναν. Μπορούµε και µόνοι
µας. Είπε, βέβαια, και το αµίµητο, ότι η Ελλάδα ανήκει στους Έλ-
ληνες, αλλά και στους Αλβανούς. Να τη µοιραστούµε την Ελλάδα
µας! Αναφέρθηκε βεβαίως -και δεν µίλησε κανένας, κύριε
Πλεύρη- στους ναζί, αρχιπροδότες Τσάµηδες και έθεσε, βέβαια,
και θέµα µειονότητας των Αλβανών στην Ελλάδα. Όλα τα είχαµε,
οι Αλβανοί µας έλειπαν.

Και, βεβαίως, οι υποτακτικοί των Αθηνών πιπιλάνε ακριβώς την
ίδια καραµέλα που πιπίλαγαν και για την Τουρκία. Ό,τι παραβιά-
σεις έκανε η Τουρκία, ό,τι εγκλήµατα κατά της Ελλάδος κάνει η
Τουρκία που µας προσβάλλει συνεχώς ότι δεν ανήκουν νησιά σε
εµάς και ανήκουν στην Τουρκία ή δεν ξέρω πού αλλού, το ίδιο
κάνουν. Λέει ότι µε αυτά που κάνουν, δεν συνάδουν µε την ευ-
ρωπαϊκή προοπτική είτε της Τουρκίας είτε της Αλβανίας.

Και µιας που είπα «ευρωπαϊκή πορεία», υπάρχει κάποιος εκεί
που λέγεται Μαργαρίτης Σχοινάς. Αυτός τι ρόλο παίζει; Είναι Έλ-
ληνας Επίτροπος στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Υποστηρίζει τα συµ-
φέροντα της Ελλάδος;

Γιατί βγήκε προχθές και διαµαρτυρήθηκε –λέει- γιατί στο τσίρ-
κο δεν υπήρχε σηµαία της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή δεν υπήρχε

σηµαία των άφιλων, κάτι τέτοιο. Αντί να υποστηρίξει την Ελλάδα,
υποστηρίζει το τσίρκο; Αυτή είναι η δουλειά του;

Αυτά και άλλα πολλά αποδεικνύουν ότι η Ελλάδα δεν έχει ηγέ-
τες, αλλά προσκυνηµένους, οι οποίοι, χωρίς ντροπή και αιδώ,
αφήνουν τη χώρα και τον ελληνικό λαό βορά στα νύχια των ξένων
συµφερόντων.

Όπως, λοιπόν, τα έχουν κάνει µαντάρα έξω, τα ίδια και χειρό-
τερα έχουν κάνει και µέσα. Ο κ. Μητσοτάκης έχει το θράσος να
ζητάει την ψήφο του ελληνικού λαού µε την υπενθύµιση, βεβαίως,
ότι µετά από αυτόν είναι το χάος. Παλιά τακτική είναι αυτή. Σπέρ-
νουν τον φόβο και µετά το παίζουν σωτήρες, γιατί τα ίδια έλεγαν
και κάποιοι άλλοι δικτάτορες και κατέληξαν κάπου αλλού.

Σιγά-σιγά έρχεται η πρόοδος, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
όπως βεβαίως και η τεχνογνωσία. Το πάτε καλά. Όµως, ξέχασα
ότι ο κ. Μητσοτάκης ανήκει στο δηµοκρατικό τόξο, µαζί µε άλ-
λους λούµπεν ή µπαντίτος που εξακολουθούν να ληστεύουν ασύ-
στολα την Ελλάδα.

Το κόµµα που λέγεται Νέα Δηµοκρατία υλοποιεί µε ιδιαίτερο
πάθος και ζήλο τη woke ατζέντα και µαζί µε κοµµατικούς παρα-
τρεχάµενους και ολιγάρχες σε όλα τα επίπεδα σφυρηλατούν τις
αλυσίδες θανάτου του ελληνικού λαού. Αυτό το κόµµα, λοιπόν,
που λέγεται Νέα Δηµοκρατία, µαζί µε άλλα -το ΠΑΣΟΚ και τον
ΣΥΡΙΖΑ- έστησαν τη µεγαλύτερη φορολογική ληστεία που γνώ-
ρισε ποτέ αυτός ο τόπος. Καταστρέφοντας τη µεσαία και αγρο-
τική τάξη, αναγκάζοντας εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες να
πάρουν των οµµατιών τους και να ρίξουν µαύρη πέτρα πίσω τους,
διέλυσαν τη βιοτεχνία και τη βιοµηχανία, έπεσαν µαζί µε τα funds
ως ύαινες στην ιδιωτική περιουσία και στους κόπους µιας ζωής,
καταληστεύοντας τους Έλληνες. Βλέπε ηλεκτρονικοί πλειστηρια-
σµοί και όχι µόνο. Επέβαλαν το µαφιόζικο τεκµαρτό εισόδηµα
στους ελεύθερους επαγγελµατίες το οποίο -άκουσον, άκουσον-
εάν κάποιοι δύσµοιροι τολµήσουν να αµφισβητήσουν έρχεται το
Υπουργείο Οικονοµικών και λέει ότι θα πληρώσουν πρώτα το χα-
ράτσι και µετά θα ελεγχθούν σε βάθος πενταετίας. Και, βεβαίως,
οι µαφιόζοι το πάνε και λίγο πιο κάτω. Λένε ότι θα ανοίξουν οι
τραπεζικοί λογαριασµοί όχι µόνο του υπόχρεου επιχειρηµατία,
αλλά και της οικογένειάς τους. Η τροµοκρατία κυριολεκτικά σε
όλο της το µεγαλείο. Όπως πάνε οι µαφιόζοι σε επιχειρήσεις και
λένε: «Θα µου δώσεις τόσα» και λέει ο επιχειρηµατίας: «Μα, δεν
βγάζω τόσα» και οι µαφιόζοι απαντάνε: «Δεν µε ενδιαφέρει». Το
ίδιο κάνει και η Νέα Δηµοκρατία αυτή τη στιγµή, που έχει πάρει
τη συνταγή από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το ΠΑΣΟΚ. Η τροµοκρατία
σε όλο της το µεγαλείο. Επέβαλαν την πρωτοφανή στα παγκό-
σµια χρονικά προκαταβολή φόρου -ελληνική εφεύρεση- το τέλος
επιτηδεύµατος και άλλα πολλά, κλείνοντας χιλιάδες επιχειρήσεις,
µε αποτέλεσµα σήµερα η χώρα µας να είναι η φτωχότερη στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, ένα σκαλί επάνω από τη Βουλγαρία.

Σύµφωνα µε στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης το ΑΕΠ της
χώρας µειώθηκε κατά 22%, ενώ –ακούστε- της Λιθουανίας ανέ-
βηκε κατά 94%, της Εσθονίας κατά 86%, της Πολωνίας κατά 57%,
της Σλοβενίας κατά 32% και της Κροατίας κατά 31%. Σχεδόν
όλες αυτές οι χώρες ανήκαν στο ανατολικό µπλοκ. Πώς γίνεται
αυτό;

Τα αστεία τελείωσαν. Κάτι θα αλλάξει. Εποµένως µαύρο στη
Νέα Δηµοκρατία και στους υπόλοιπους εδώ µέσα που αποφασί-
ζουν και διατάσσουν. Μαύρο στους άθεους, τους διεθνιστές και
τους θεοµπαίχτες. Μαύρο στους δυνάστες του ελληνικού λαού
και στους µαυραγορίτες που έβαλαν την αγαπηµένη µας χώρα
σε τροχιά θανάτου και υπέγραψαν και µε τα δύο χέρια όλα τα
µνηµόνια που ήρθαν εδώ. Μαύρο σε έναν Πρωθυπουργό που ξε-
κλήρισε χιλιάδες ανθρώπους, στέλνοντάς τους µε το ζόρι και µε
απειλές να εµβολιαστούν, λες και ήταν πρόβατα, λέγοντάς τους
ψέµατα ότι το εµβόλιο της AstraZeneca είναι απολύτως ασφα-
λές.

Ποιος να ξεχάσει αυτό που έλεγε ο κ. Μητσοτάκης το 2021;
Ότι είναι πιο πιθανό να τρακάρεις, πηγαίνοντας στο εµβολιαστικό
κέντρο, από το να πάθεις κάτι από το εµβόλιο.

Εδώ είναι οι δηλώσεις του κ. Μητσοτάκη.
Ποιος θα ξεχάσει τότε, που ήµασταν εγκλωβισµένοι µέσα στα

σπίτια µας, και στέλναµε µηνύµατα για να βγάλουµε τα σκουπί-
δια;
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Ποιος θα ξεχάσει, τότε: «µήνυµα» για να βγάλουµε τον σκύλο,
«µήνυµα» για να βγούµε έξω, να πάρουµε αέρα, ως ελεύθεροι
άνθρωποι. Έκλεισαν και τις εκκλησιές µας. Ούτε να προσευχη-
θούµε δεν µπορούσαµε, να πάρουµε δύο ανάσες παρηγοριάς
από τον Θεό. Δεν είχαµε και τίποτε άλλο. Ο κ. Μητσοτάκης «χα-
ριεντιζόταν» στην Ικαρία. Αυτά δεν τα ξεχνάµε, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας. Αν δεν ξυπνήσουµε, η Ελλάδα τετέλεσται. Γι’ αυτό
ο ελληνικός λαός δεν πρέπει να ξεχάσει ότι ο αυταρχικός «µη-
τσοτακισµός» πρέπει να σβήσει από την Ελλάδα, για να δει ο
τόπος καλύτερες ηµέρες.

Εµείς, οι «Σπαρτιάτες» µιλάµε και θα µιλάµε πάντα. Δεν θα µας
κλείσετε τη φωνή, κύριε Μητσοτάκη, όσες προσπάθειες και να
κάνετε. Και πεθαµένους, δεν µπορείτε να µας αντιµετωπίσετε.
Και ξέρετε γιατί; Γιατί, πίσω µας είναι διακόσιες πενήντα χιλιάδες
ψηφοφόροι, που τώρα -να είστε σίγουροι- έχουν γίνει πολύ πε-
ρισσότεροι. Το γνωρίζετε, βεβαίως, πάρα πολύ καλά. Γι’ αυτό
προσπαθείτε να µας φιµώσετε και να ανακόψετε τη δύναµή µας,
που είναι πανευρωπαϊκή. Η ορµή του χειµάρρου που δεν ελέγ-
χετε θα στραφεί επάνω σας και θα σας πνίξει. Θα σας «µαυρί-
σουν» οι ψηφοφόροι στις Ευρωεκλογές. Και πρέπει να το κάνουν
τόσο για επιβράβευση των δικών µας σταθερών αξιών όσο και τα
επαίσχυντα νοµοσχέδια που πρόστυχα πετάξατε στα µούτρα
τους. Αλλά ποιος έχασε το δηµοκρατικό φρόνηµα για να το
βρείτε εσείς, κύριε Μητσοτάκη; Είστε ένας ολετήρας και τίποτε
περισσότερο.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δεκατέσ-
σερις µαθήτριες και µαθητές, δεκατέσσερις συνοδοί και δύο εκ-
παιδευτικοί από το Οµογενειακό Σχολείο των Ηνωµένων Πολι-
τειών «Argyrios Fantis School». 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Πλεύρης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πρώτα από όλα είναι ιδιαιτέρως συγκινητικό ότι παρα-
κολουθούν τη συνεδρίαση άτοµα της οµογένειας, σε µία περίοδο
που µε αυτήν εδώ την Κυβέρνηση και µε αυτό το Κοινοβούλιο συ-
νολικά καταφέραµε να λύσουµε ένα κεντρικό θέµα, το οποίο είχε
να κάνει µε τη δυνατότητα ψήφου στους αποδήµους από τον
χώρο τον οποίον βρίσκονται. Ήταν ένα νοµοσχέδιο που είχε τη
συναίνεση πολλών κοµµάτων για να υλοποιηθεί και αυτό είναι ένα
σηµαντικό ως έµπρακτο δείγµα προς αυτούς τους ανθρώπους.

Θα αναφερθώ πρώτα από όλα σε κάτι που εγώ περίµενα ότι οι
Αρχηγοί οι οποίοι µίλησαν θα αναφέρονταν. 

Σήµερα είναι, κυρία Υπουργέ, πάρα πολύ σηµαντική ηµέρα,
γιατί στην πραγµατικότητα για την Ελλάδα, για το Αρχαιολογικό
Μουσείο, αλλά και για την πόλη της Αθήνας γίνεται το πρώτο µε-
γάλο βήµα. Θυµάµαι πριν πέντε ή έξι χρόνια ότι το είχατε παρου-
σιάσει, κυρία Υπουργέ σε εκδήλωση που είχαµε κάνει για την
ανάγκη της ύπαρξης και του τρόπου ανάπτυξης του Αρχαιολογι-
κού Μουσείου της Αθήνας. Αυτό είναι ιδιαιτέρως σηµαντικό, γιατί
εκτός από το γνωστό Μουσείο της Ακρόπολης που έχουµε στην
Αθήνα, υπάρχει το Αρχαιολογικό Μουσείο που έχει πολύ µεγάλη
επισκεψιµότητα και µε τις παρεµβάσεις οι οποίες θα γίνουν,
οπωσδήποτε θα µπορούν να εκτεθούν πολύ περισσότερα εκθέ-
µατα του ελληνικού πολιτισµού, ώστε να υπάρξει πολύ µεγαλύ-
τερη επισκεψιµότητα.

Είναι ιδιαιτέρως σηµαντικό για την πόλη της Αθήνας, γιατί είναι
σε ένα σηµείο το οποίο γνωρίζουµε, µιλώντας πολλές φορές µε
τους κατοίκους, ότι δεν βρίσκεται στην καλύτερη δυνατή κατά-
σταση. Αναφορικά µε το σκέλος της ποιότητας ζωής, αντιλαµβα-
νόµαστε ότι θα υπάρξει ένας σηµαντικός πνεύµονας, όπου θα
αναπτυχθεί γύρω του όλος ο αστικός ιστός, η Αθήνα µας και
οπωσδήποτε θα αναπτυχθεί, συνολικά, η κοινωνική και οικονο-

µική ζωή του τόπου.
Κι εκεί πέρα, επειδή το άκουσα αυτό προηγουµένως, προ-

σέξτε, τώρα αν φτάσουµε και τον πολιτισµό -γιατί το άκουσα, το
ανέφερε η κ. Φωτίου τι έγινε στη Eurovision ο πολιτισµός µε τις
πολιτικές αντιλήψεις- ναι, προφανώς στον πολιτισµό µπορεί να
υπάρχουν και πολιτικές επιρροές, αλλά επί της αρχής φαντάζο-
µαι ένα πολιτιστικό κοµµάτι, να πάει κάποιος να δει ένα έργο τέ-
χνης, είτε είναι αριστερός είτε είναι δεξιός, άµα δει τη Μόνα Λίζα
στο Λούβρο λόγου χάριν, θεωρώ ότι θα το δει και θα κάνει την
κριτική που θέλει. Ακόµα και αν δει και την «Αγία Οικογένεια» πάλι
του Ντα Βίντσι, θα κάνει την κριτική, την οποία θέλει. Αλλά το
έργο τέχνης ως έργο τέχνης θα είναι ωραίο, από όποια πλευρά
και αν υπάρχει. Γιατί ακούσαµε κι αυτή την προσέγγιση.

Οπότε στα θέµατα πολιτισµού µπορεί προφανώς να διαφω-
νούµε, σε θέµατα που µπορούν να έχουν να κάνουν είτε µε την
ανάπτυξη είτε µε τη διαδικασία είτε µε διαχειριστικά θέµατα,
αλλά µην µπαίνουµε και σε ένα σκέλος να διαφωνούµε για αυτο-
νόητα πράγµατα. Αν δηλαδή ένα έργο τέχνης το έχει κάνει αρι-
στερός, δεν πρέπει να αρέσει σε έναν δεξιό ή αν το έχει κάνει
δεξιός, δεν πρέπει να αρέσει σε έναν αριστερό.

Πέρα, όµως, από το νοµοσχέδιο, ειδικά οι Αρχηγοί που προ-
ηγήθηκαν προσπάθησαν οπωσδήποτε -και πιστεύω ότι τις επό-
µενες τρεις εβδοµάδες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα το
βιώσουµε ακόµα πιο έντονα επειδή µπαίνουµε σε ένα προεκλο-
γικό πλαίσιο- έγινε µια ολόκληρη κουβέντα για διαφορετικά θέ-
µατα. Λογικό ήταν µετά τις διακοπές του Πάσχα, υπάρχουν
αρκετά θέµατα να συζητήσουµε.

Αλλά εγώ θέλω να καταλάβω και να δούµε κάποια από τα θέ-
µατα που αναπτύχθηκαν. Πριν πάµε στο σκέλος της εξωτερικής
πολιτικής, άκουσα από τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης να λέει
για µια πραγµατογνωµοσύνη, την οποία πραγµατογνωµοσύνη
δεν την γνωρίζουµε και κανονικά δεν πρέπει να τη γνωρίζει κανέ-
νας γιατί η πραγµατογνωµοσύνη έχει παραγγελθεί από τη δικαιο-
σύνη, τηρείται η διαδικασία της ανάκρισης, η οποία θα έρθει, η
οποία θα λέει µια σειρά από πράγµατα και να απαντήσουµε σε
αυτά τα πράγµατα. Τώρα είναι σοβαρή προσέγγιση αυτή;

Δεν θα µπω στο σκέλος το αυτονόητο, ότι η πραγµατογνωµο-
σύνη που παραγγέλνει η δικαιοσύνη προφανώς αξιολογείται από
τη δικαιοσύνη και τα ευρήµατα και πώς θα δράσει στο δικαστικό
επίπεδο και δεν είναι θέµα της Κυβέρνησης ή της Βουλής να απα-
ντήσει. Αλλά ας το ξεπεράσουµε αυτό. Να απαντήσει η Βουλή σε
κάτι το οποίο θα έρθει, το οποίο δεν το γνωρίζουµε, αλλά µε κά-
ποιον τρόπο το γνωρίζει ο κ. Βελόπουλος, να θεωρήσουµε δεδο-
µένα αυτά, τα οποία είπε και να απαντήσουµε σε αυτά;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλαβαίνω, σε προεκλογική
τροχιά είµαστε, δηµοσκοπήσεις βγαίνουν εδώ. Οι δηµοσκοπήσεις
µού θύµισε η τοποθέτηση που έγινε προηγουµένως την προεκλο-
γική κουβέντα. Και κάποιοι άλλοι αµφισβητούσαν τις δηµοσκο-
πήσεις πριν τις βουλευτικές εκλογές και τελικά είχαν δίκιο ως
προς το ποσοστό που πήραµε, αλλά στην αντίθετη πλευρά. Τε-
λικά οι δηµοσκοπήσεις τούς ευνοούσαν στο ποσοστό και πήραν
πολύ λιγότερο.

Το αν θα πέσουν µέσα ή δεν θα πέσουν µέσα οι δηµοσκοπή-
σεις θα το δούµε και τα αποτελέσµατα θα τα δούµε. Να µην
υπάρχει άγχος. Να µην υπάρχει άγχος. Όλα τα κόµµατα θα κά-
νουν τον προεκλογικό τους αγώνα. Εµείς αναφερόµαστε σε µια
σειρά από θέµατα και κοιτάµε στα µάτια τους Έλληνες πολίτες,
και αντίστοιχα θα κάνουµε πολιτική.

Βλέπω, όµως, ότι σιγά-σιγά κάποιοι θα πάνε να επιλέξουν µια
τοξικότητα, την οποία βλέπουµε σε καθηµερινό επίπεδο. Διότι
είναι σύνηθες, όταν δεν έχεις σειρά επιχειρηµάτων, όταν γνωρί-
ζεις ότι δεν µπορείς να αντιπαρατεθείς µε µια πολιτική η οποία
γίνεται και έχει την έγκριση των Ελλήνων πολιτών, είτε σε ποσο-
στό εκλογών είτε σε δηµοσκοπήσεις, αυτοµάτως είναι πολύ πιο
εύκολο να γυρίσεις την κουβέντα σε θέµατα τα οποία µπορείς να
αναπτύξεις πολύ πιο εύκολα την τοξικότητα. Και προφανώς
υπάρχει και το άγχος άλλων κοµµάτων, αν θα µπούνε ή δεν θα
µπούνε στο Ευρωκοινοβούλιο, άλλα κόµµατα αν θα είναι δεύτερα
ή τρίτα κ.λπ.. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν έχου-
µε άγχος εµείς!
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αλλά είναι λογικό ότι ενώ εµείς πηγαί-
νουµε µε µια συγκεκριµένη ατζέντα, η οποία λέει µε θετικό πρό-
σηµο να στηριχθεί το έργο που κάνουµε, κάποιοι άλλοι έχουν ως
µοναδική ατζέντα: «Δώστε µήνυµα στον Μητσοτάκη να πέσει ο
Μητσοτάκης από την Κυβέρνηση ή να έχει τέτοιο ποσοστό στις
ευρωεκλογές που να δηµιουργηθεί κυβερνητική κρίση». Όλα
αυτά, όµως, εδώ πέρα είµαστε, 9 Ιουνίου θα δούµε τι θα γίνει και
τι θα ψηφίσει ο ελληνικός λαός. 

Ακούστηκαν πράγµατα µετά σχετικά µε την εξωτερική µας πο-
λιτική και από τον Πρόεδρο των Σπαρτιατών και από τον Πρό-
εδρο της Ελληνικής Λύσης. Και στα τρία επίπεδα τα οποία
αναφέρετε της εξωτερικής πολιτικής πάµε να δούµε τι γίνεται.
Πρώτα από όλα στα ελληνοτουρκικά, µε µια σταθερή γραµµή στα
εθνικά θέµατα όλο το προηγούµενο διάστηµα καταφέραµε να
αποµονώσουµε την Τουρκία. Πετύχαµε πολύ σηµαντικές επιτυ-
χίες σε όλο το διεθνές επίπεδο και σήµερα έχουµε καταφέρει,
χωρίς να έχουµε κάνει καµµία υποχώρηση από τις εθνικές γραµ-
µές, αντιθέτως, στηρίζοντας την εθνική γραµµή όπως υπάρχει,
να λέµε ότι µπορούµε να συζητάµε µαζί τους.

Και η συζήτηση αυτή δίνει και µια δυνατότητα αποκλιµάκωσης,
χωρίς σε καµµία περίπτωση να δηµιουργεί το οποιοδήποτε πλαίσιο,
το οποίο προσπαθήσατε να παρουσιάσετε, υποχωρητικότητας.

Αντιθέτως, οι εθνικές γραµµές παραµένουν ακέραιες. Μέσα
στην Κωνσταντινούπολη, µέσα στην Άγκυρα, όπου έχουµε βρε-
θεί, θέτουµε όλα τα θέµατα τα οποία υπάρχουν. Και µέσα σε αυτό
το πλαίσιο λέµε ναι, ξέρουµε ότι έχουµε διαφορές, δεν τρέφουµε
αυταπάτες ότι ξαφνικά λύθηκαν τα θέµατα, αλλά από την άλλη
πλευρά µπορούµε να συζητούµε για να υπάρχει ένα πλαίσιο κα-
λύτερης αποκλιµάκωσης.

Συνεπώς, και στο πλαίσιο που έχει να κάνει µε τα θέµατα τα
ελληνοτουρκικά αλλά και µε την Κύπρο µας, είµαστε σε αγαστή
συνεργασία µε την Κύπρο. Δεν τίθεται κανένα θέµα υποχώρησης
και αντιθέτως οι επιτυχίες οι συνολικές που έχουµε αυτά τα πέντε
χρόνια έχουν αποτυπωθεί στο διεθνές στερέωµα.

Ερχόµαστε τώρα στο κοµµάτι το οποίο αναφέρεται στην επί-
σκεψη του Ράµα. Πρώτα από όλα εδώ πέρα κάποια στιγµή πρέπει
κάποιοι να αποφασίσουν, ο Φρέντης Μπελέρης είναι καλός για
δήµαρχος Χειµάρρας, αλλά είναι κακός ως υποψήφιος Ευρωβου-
λευτής; Δεν γίνεται. Αν είναι καλός ως δήµαρχος και λέµε ότι
σωστά πήγε ως δήµαρχος, δεν έγινε ξαφνικά ακροδεξιός, όταν
πάει και κατεβαίνει στο Ευρωκοινοβούλιο, κριτική την οποία κά-
νουν τα κόµµατα της αριστεράς. Διότι ο Αλέξης Τσίπρας όταν συ-
ναντούσε την οικογένεια του Φρέντη Μπελέρη δεν έλεγε τα
πράγµατα που ακούµε σήµερα από την πλευρά στελεχών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και της Νέας Αριστεράς.

Από την άλλη πλευρά, από την πτέρυγα των κοµµάτων, τα
οποία ενοχλήθηκαν ακόµα περισσότερο που ο Φρέντης Μπελέ-
ρης είναι υποψήφιος, δεν µπορεί να είναι ο αγωνιστής όσο βρί-
σκεται στη φυλακή και όταν κατεβαίνει µαζί µας να πάει να παίξει
το παιχνίδι του Ράµα. Αυτή ήταν απόλυτη προσβολή, το οποίο
έχει ειπωθεί από στελέχη των κοµµάτων τα οποία πίστευαν ότι
µπορούν να δηµιουργήσουν ψηφοθηρικά σε ένα εθνικό θέµα.

Εµείς λέµε µε έναν ξεκάθαρο τρόπο «σεβασµό στα δικαιώµατα
των Ελλήνων της Βορείου Ηπείρου». Τα δικαιώµατα αυτά ειδικά
πλήττονται στη Χειµάρρα, γιατί υπάρχει και το πλαίσιο που έχει
να κάνει µε το ιδιοκτησιακό. Και δεν µένουµε µόνο στις καταδίκες
τις οποίες έχουµε πετύχει, αλλά µε έναν έντονο συµβολισµό, συµ-
µετέχει στο ευρωψηφοδέλτιό µας, ακριβώς για να δείξουµε ότι
την επόµενη µέρα θα ελέγχεται η οποιαδήποτε ευρωπαϊκή προ-
οπτική της Αλβανίας από τους ανθρώπους που έχουν βιώσει στο
πετσί τους το µη κράτος δικαίου της Αλβανίας. 

Και πραγµατικά δεν κατάλαβα, πολλά πράγµατα διατυπώνο-
νται και ξέρετε είναι ωραίο να λέγονται. Ειπώθηκε εδώ πέρα το
αν οι Αλβανοί, οι οποίοι βρίσκονται εδώ πέρα θα µπορούν να δι-
δάσκονται είτε τη γλώσσα τους είτε την ιστορία τους. Γιατί, οι
Έλληνες, όπου κι αν βρίσκονται, δεν το θεωρούµε αυτονόητο ότι
θα διδάσκονται αυτά τα πράγµατα; Και είναι πολύ προτιµότερο
να τα διδάσκονται αυτά µέσω ευρωπαϊκών κονδυλίων, γιατί µέσω
ακριβώς ευρωπαϊκών κονδυλίων µπορείς σε µεγάλο βαθµό να
έχεις παρέµβαση και σε πλαίσιο, το οποίο συνδέεται µε αυτή τη
διδασκαλία.

Αλλά είναι δυνατόν να λέµε τώρα κάτι που µπορεί να ακούγεται
ευχάριστα; Δηλαδή αυτό που εµείς διεκδικούµε για τους Έλλη-
νες όπου βρίσκονται, δεν µπορεί να το έχουν κάποιοι άλλοι; Ή
όταν αντίστοιχα ο Έλληνας Πρωθυπουργός έρχεται και λέει ότι
θα κάνει τις περιοδείες, όπου κρίνει ότι µπορεί να τις κάνει, εµείς
να παίζαµε το παιχνίδι ακριβώς αυτό που ήθελε ο Ράµα, να πάµε
να δηµιουργήσουµε απαγορεύσεις για να µπει µετά µια λογική
συµψηφισµών ως προς το πώς σέβεται το κάθε κράτος το άλλο
ή πώς σέβεται η Ελλάδα αρχηγό ενός κόµµατος. Ήρθε, έφερε
µαζί του, όσοι είδατε και το βίντεο, κόσµο. Υπάρχουν χιλιάδες Αλ-
βανοί που εργάζονται εδώ πέρα. Βρέθηκαν κάποιοι περισσότεροι
µεταφερόµενοι να πάνε εκεί.

Και η απάντηση δίνεται ακριβώς µε τη στάση της Ελληνικής
Κυβέρνησης, που η στάση της Ελληνικής Κυβέρνησης δείχνει ότι
στηρίζει αυτόν, ο οποίος είναι φυλακισµένος Δήµαρχος Χειµάρ-
ρας.

Και τελευταίο κοµµάτι, το οποίο έχει αναπτυχθεί και πάλι,
µπήκε στον δηµόσιο διάλογο, αυτά τα οποία γίνονται τώρα µε τη
βόρεια γείτονα ακριβώς δικαιώνουν τη στάση της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Και εδώ πέρα -µε συγχωρείτε- ο ΣΥΡΙΖΑ µην προσπαθεί να
κάνει µια σπέκουλα σε αυτό το σκέλος. Ο Έλληνας Πρωθυπουρ-
γός από αυτό εδώ το Βήµα στις 24-1-2019 είχε πει ότι ό,τι ψηφι-
στεί στις Πρέσπες είναι τώρα, τώρα πρέπει να αποτραπεί. Και η
Νέα Δηµοκρατία καταψήφισε τη Συνθήκη των Πρεσπών, όπως
και το ΠΑΣΟΚ, µε βασικό και κεντρικό γνώµονα ότι η σύνθετη
ονοµασία ως προς το όνοµα δεν ακολουθούσε την ιθαγένεια, την
εθνότητα και τη γλώσσα. Γιατί, δυστυχώς, η εθνότητα, η ιθαγέ-
νεια µε το άρθρο 3 παράγραφος 1, Β’ και Γ’ -Β’ εθνότητα-ιθαγέ-
νεια και Γ’ γλώσσα- αναφέρονται ως µακεδονική στη Συνθήκη των
Πρεσπών.

Όµως άπαξ και ψηφιζόταν αυτή η συνθήκη, προφανέστατα οι
µόνες δυνατότητες που υπάρχουν σε διεθνείς συνθήκες είναι να
παρακολουθείς την τήρηση αυτών των διεθνών συνθηκών και να
κάνεις τις πράξεις που ορίζονται από τις διεθνείς συνθήκες. Αυτό
δεν σηµαίνει ότι αλλάζει στάση η Νέα Δηµοκρατία. 

Η Νέα Δηµοκρατία κατά της Συνθήκης των Πρεσπών είναι,
κατά της Συνθήκης των Πρεσπών ήταν, κατά της Συνθήκης των
Πρεσπών θα συνεχίσει να είναι, αλλά είναι ψηφισµένη διεθνής
συνθήκη και άρα δεσµεύει τη χώρα. Και η δυνατότητα η οποία
υπάρχει είναι, µε βάση το πλαίσιο που ορίζεται ως κυρώσεις, να
παρακολουθείς και να έχεις έναν κρατηµένο βασικό όπλο, που
είναι η ευρωπαϊκή προοπτική, από τη στιγµή που το ΝΑΤΟ έχει
εκχωρηθεί. 

Συνεπώς, οι υπεύθυνοι πολιτικά ήταν αυτοί που τον Ιανουάριο
ψήφισαν τη συνθήκη και σήµερα αυτά τα οποία γίνονται, δείχνουν
ακριβώς ότι αυτή η κακή συνθήκη, αυτή η άθλια συνθήκη δεν
ήταν ούτε καν κατοχυρωµένη σε αυτά τα ελάχιστα. 

Και ο µόνος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που εγκαλεί την Ελ-
λάδα να φέρει τα πρωτόκολλα συνεργασίας είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν
το έχει ζητήσει κανένας άλλος. Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι ο µόνος που το
ζητάει. Δεν µας έχει πει ένα όργανο «γιατί δεν τα έχετε φέρει
προς ψήφιση». Και δικαιώνεται η στάση της ελληνικής πλευράς.
Γιατί σε αυτή την κακή Συνθήκη µε την οποία ποδηγετήσατε τη
χώρα, εµείς ερχόµαστε και λέµε «πάµε να προστατεύσουµε ό,τι
µπορεί να γίνει» και προφανώς αυτή η προστασία γίνεται παρα-
κολουθώντας την άλλη πλευρά και µη ολοκληρώνοντας διαδικα-
σίες οι οποίες δεν έχουν επιστροφή. 

Συνεπώς και στα τρία επίπεδα τα οποία αναφέρθηκαν, τα ελ-
ληνοτουρκικά, το σκέλος των ελληνοαλβανικών και το σκέλος
που έχει να κάνει µε τα Σκόπια, η ελληνική πλευρά είναι ξεκά-
θαρη. Υπηρετεί απόλυτα τις εθνικές θέσεις και µε αυτό τον τρόπο
εµείς πηγαίνουµε και τα εξηγούµε και τα λέµε στους πολίτες,
γιατί η εθνική γραµµή δεν είναι κραυγές, η εθνική γραµµή είναι
να υπάρχουν αποτελέσµατα και µε Κυριάκο Μητσοτάκη Πρωθυ-
πουργό και Κυβέρνηση Νέα Δηµοκρατία στο κοµµάτι της εξωτε-
ρικής πολιτικής συνεχώς κάνουµε περήφανη την Ελλάδα.

Με όλες αυτές τις σκέψεις θα πρέπει τουλάχιστον, παρά τις
διαφορές µας, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που φέρνει η Υπουρ-
γός Πολιτισµού να ψηφιστεί από το σύνολο της Βουλής, ώστε να
µπορέσουµε οι Αθηναίοι να έχουµε ένα Αρχαιολογικό Μουσείο
όπως µας αξίζει. 

16514 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Τζανακόπουλος,

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς, έχει ζητή-
σει να κάνει µια µικρή παρέµβαση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Επί της διαδικασίας, κυρία
Πρόεδρε.

Θα ήθελα να ρωτήσω την κυρία Υπουργό αν προτίθεται, πριν
τις οµιλίες των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, να κάνει την οµι-
λία της όπως είθισται µετά την ολοκλήρωση του κύκλου των ει-
σηγητών του νοµοσχεδίου, έτσι ώστε να µπορέσουµε να αξιο-
λογήσουµε τις απαντήσεις σε ερωτήµατα που τέθηκαν, σοβαρά
ερωτήµατα για το αντικείµενο του νοµοσχεδίου και να απαντή-
σουµε σε αυτά τα οποία προτίθεται η ίδια να πει ή αν θεωρεί ότι
ο κοινοβουλευτικός διάλογος θα εξαντληθεί απλώς και µόνο µε
µια τοποθέτησή της, αφού έχουν ολοκληρωθεί οι οµιλίες και των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων ή ενδεχοµένως και κάποιων εκ
των οµιλητών. Γιατί θεωρώ ότι αυτό δεν προάγει τον κοινοβου-
λευτικό διάλογο. 

Σκοπεύετε απλώς να κάνετε ένα κλείσιµο επί της συζήτησης ή
θα µπορέσουµε να κάνουµε και πολιτικό διάλογο για µία σοβαρή
νοµοθετική πρωτοβουλία που παίρνετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η κυρία Υπουργός, η
κυρία Μενδώνη έχει τον λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Έχω απαντή-
σει και έχω δηλώσει ήδη από την Επιτροπή Μορφωτικών ότι θα
µιλήσω στο τέλος. Το έχω πει, είναι σαφές, είναι γνωστό. Θα απα-
ντήσω σε αυτά τα οποία θέτετε…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτός είναι κοινοβουλευτι-
κός διάλογος; 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Αυτό δεν
απαγορεύεται από τον Κανονισµό της Βουλής. Φροντίστε εσείς
να υπηρετείτε τον Κανονισµό της Βουλής και µετά να κάνετε υπο-
δείξεις. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, αλλά τι είθισται!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κύριε Τζα-

νακόπουλε, δεν µπορεί να γίνει διάλογος επ’ αυτού.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Προφανώς δεν µπορεί να

γίνει διάλογος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η κυρία Υπουργός θα

τοποθετηθεί την ώρα που επέλεξε.
Τον λόγο τώρα έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας Νίκη κ. Κουρουπάκη.
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Χριστός Ανέ-

στη!
Πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου, θα ήθελα να υπενθυµίσω

στον κ. Πλεύρη κάποια δήλωση που έκανε η κ. Ντόρα Μπακο-
γιάννη, η οποία όχι µόνο είναι υπέρµαχος της Συµφωνίας των
Πρεσπών, αλλά διεκδικεί και την πατρότητά της, σύµφωνα µε δη-
µοσιεύµατα πάντα.

Πριν την τοποθέτησή µου στο υπό ψήφιση σχέδιο κύρωσης της
δωρεάς στο Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο, θα ήθελα να θυµίσω
σε όλους µας τα λόγια ενός µεγάλου ευεργέτη των ηµερών µας,
του αείµνηστου Ιάκωβου Τσούνη: «Ο πιο σπουδαίος για µένα
είναι ο πατριώτης, όχι εκείνος που έχει λεφτά, όχι εκείνος που
έχει τιµητικές διακρίσεις. Δίχως πατρίδα, ούτε ο πλούτος ούτε η
δόξα ούτε οι χαρές υπάρχουν». Αυτό είναι το δικό µας µέτρο στη
Νίκη, για να ορίσουµε κάποιον ως ευεργέτη, το ανιδιοτελές και
χωρίς αντάλλαγµα αίσθηµα προσφοράς.

Έρχοµαι τώρα στην υπό ψήφιση σύµβαση δωρεάς. Όπως γνω-
ρίζετε, υπάρχει ήδη θεσµικό πλαίσιο αν κάποιος επιθυµεί να κάνει
δωρεά σε έναν φορέα του δηµοσίου, υπάρχει το άρθρο 3α του
ν.4182/2013. Στο άρθρο αυτό περιγράφεται η διαδικασία που
πρέπει να ακολουθήσει κάποιος για να προχωρήσει σε µία δωρεά
προς φορέα του δηµοσίου.

Ποιος είναι, λοιπόν, ο λόγος που κατ’ εξαίρεση η συγκεκριµένη
σύµβαση έρχεται σήµερα προς ψήφιση;

Μία πρώτη λογική εξήγηση είναι ότι δεν υπάρχουν τα χρήµατα
για να γίνει το συγκεκριµένο έργο στο Εθνικό Αρχαιολογικό Μου-
σείο, οπότε µόνο µε δωρεά θα µπορούσατε να καλύψετε αυτή τη
δαπάνη και γι’ αυτό είσαστε αναγκασµένοι να κάνετε ό,τι σας ζη-

τάει ο δωρητής, δηλαδή να επικυρώσετε µε νόµο τη σύµβαση δω-
ρεάς. Αυτό, φυσικά, προδίδει οικονοµική αδυναµία και έρχεται
σε αντίθεση µε το αφήγηµα της ισχυρής οικονοµίας που προσπα-
θεί να χτίσει ο κ. Χατζηδάκης. Αν δεν σας βρίσκονται 40 εκατοµ-
µύρια ευρώ για να γίνει το έργο αυτό, τότε για ποια ισχυρή
οικονοµία µιλάµε; Όµως, δεν εκπλήσσοµαι. Εδώ η Κυβέρνηση
δεν µπορεί να διαθέσει 15,4 εκατοµµύρια ευρώ για να εξαιρέσει
από τον φόρο εισοδήµατος τους πολύτεκνους, θα είχε 40 εκα-
τοµµύρια ευρώ για έργα στον πολιτισµό;

Μία δεύτερη εξήγηση έχει να κάνει µε το γεγονός ότι η Κυβέρ-
νησή σας δεν πιστεύει και πολύ στην ισονοµία. Μπορεί η διαδι-
κασία του άρθρου 3α του ν.4182/2013 να είναι διαθέσιµη να την
ακολουθήσει κάθε ενδιαφερόµενος δωρητής, όµως, κάποιοι φαί-
νεται ότι µπορούν να επιτύχουν µία προνοµιακή µεταχείριση,
προκειµένου να επιβάλλουν τους όρους τους.

Το θέµα, όµως, για εµάς δεν είναι µόνο οικονοµικό, αλλά και
ζήτηµα αξιών. Αντιλαµβάνοµαι ότι µπροστά στο οικονοµικό όφε-
λος οι αξίες για τη Νέα Δηµοκρατία έχουν µειωµένη βαρύτητα.
Για ποιες αξίες να µιλάµε σε ένα κόµµα, που προκειµένου να ικα-
νοποιήσει κάποιες µειοψηφίες εντός και εκτός συνόρων, αλλοι-
ώνει το νόηµα σε έννοιες θεµελιωµένες από την αυγή του
ανθρώπου, όπως η οικογένεια και η µητρότητα; Τη στιγµή που
δεινοπαθεί κάθε έννοια κράτους δικαίου από την Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη, η ισονοµία θα ξέφευγε; Όταν στον πυρήνα της πολιτι-
κής σου θέσης έχεις τη λατρεία του οικονοµικού κέρδους, δεν
υπάρχουν αρχές, µόνο η λογική κόστους-οφέλους.

Έτσι και εδώ, αν δώσουµε µία προνοµιακή µεταχείριση σε κά-
ποιον οικονοµικά εύρωστο πολίτη της χώρας, παραβιάζοντας την
αρχή της ισονοµίας, τότε κερδίζουµε 40 εκατοµµύρια ευρώ. Όσο
και αν µπορεί κάποιος να αντιληφθεί ανθρώπινα την προσωπική
επιθυµία του δωρητή να τιµήσει τους γονείς του, τα ζητήµατα πο-
λιτικής αρχής πρέπει να προτάσσονται. Αν κάποιος επιθυµεί να
δωρίσει, ας το κάνει άνευ ανταλλάγµατος και το κράτος θα πρέ-
πει από την άλλη να κάνει αυτό που ηθικά του αναλογεί τιµώντας
τον ευεργέτη, εκτός φυσικά αν υπάρχει τέτοια έλλειψη εµπιστο-
σύνης, ώστε να µην σας εµπιστεύεται η οικογένεια των δωρητών.
Αυτό, όµως, δεν είναι λόγος για να παρακαµφθεί η αρχή της ισο-
νοµίας.

Ένα τρίτο στοιχείο που θα ήθελα, επίσης, να επισηµάνω είναι
το αντικείµενο της δωρεάς. Η δωρεά αφορά αποκλειστικά και
µόνο σε παροχή υπηρεσιών και όχι στην κατασκευή κάποιου
έργου. Η δωρεά αφορά υπηρεσίες και µόνο υπηρεσίες. Γι’ αυτό
θεωρώ ότι 40 εκατατοµµύρια ευρώ αποκλειστικά σε τέσσερις
µόνο εταιρείες, δηλαδή στο αρχιτεκτονικό γραφείο «David Chip-
perfield», στο αρχιτεκτονικό γραφείο «Αλέξανδρος Τοµπάζης &
Συνεργάτες», στην εταιρεία «Hill International» και στην «Βεντου-
ράκης-Ταβανιώτης & Συνεργάτες Α.Ε. Μελετών» είναι µια αδι-
καιολόγητα µεγάλη δαπάνη.

Για να δώσω ένα µέγεθος σύγκρισης, µε τα χρήµατα αυτά θα
µπορούσε να πληρωθεί ο φόρος εισοδήµατος όλων των πολυτέ-
κνων της χώρας για δύο χρονιές. Για εµάς 40 εκατοµµύρια ευρώ
είναι ένα εξαιρετικά µεγάλο ποσό και συνιστά υπερβολή να χο-
ρηγηθεί σε αµοιβές τεσσάρων γραφείων αρχιτεκτόνων. Για εµάς
είναι µια σπατάλη, γιατί όσο και να κοστολογούν τις υπηρεσίες
τους, αυτό το ποσό είναι εξωπραγµατικό. Και µόνο το µέγεθός
του µας δηµιουργεί πολύ σοβαρά ερωτηµατικά αδιαφάνειας. 

Είµαστε, όµως, αναγκασµένοι να είµαστε αρνητικοί και για έναν
ακόµη λόγο που έχει να κάνει µε τις προτεραιότητες που έχουµε
ως Νίκη. Πιστεύουµε ότι µέσα στην κοινωνία υπάρχουν πολύ σο-
βαρές ανάγκες που µπορούν να ανακουφιστούν ουσιαστικά και
µε πολύ λιγότερα ποσά. Ενδεικτικά αναφέρω τους πληµµυροπα-
θείς της Θεσσαλίας, τους πολύτεκνους ή τους δανειολήπτες που
χάνουν τα σπίτια τους από τα funds για ποσά µερικών δεκάδων
χιλιάδων ευρώ. Για εµάς προέχει η κάλυψη των αναγκών αυτών
των ανθρώπων και όχι τα γραφεία των τεσσάρων αρχιτεκτόνων.

Όσο, λοιπόν, υπάρχουν τόσο οξυµένες κοινωνικές ανάγκες, η
δωρεά 40 εκατοµµυρίων σε αρχιτεκτονικά γραφεία µόνο για µε-
λέτες είναι προκλητική και όπως λέει και ο Πρωθυπουργός σας,
αχρείαστη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
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νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαεννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας Νίκη κ. Νατσιός. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Χριστός Ανέστη!
Ακούσαµε σήµερα τον κύριο Πρωθυπουργό να λέει ότι είναι

προτεραιότητα της Κυβέρνησης το δηµογραφικό πρόβληµα και
η προστασία της ελληνικής οικογένειας. Επί ερειπίων διαπιστώ-
σεις είναι αυτές! Το δηµογραφικό πρόβληµα είναι το υπ’ αριθµόν
«ένα» πρόβληµα της πατρίδας µας. Αν αφαιρέσουµε το περικάρ-
πιο όλων των προβληµάτων που αντιµετωπίζει η πατρίδα, θα
δούµε ότι όλα εκβάλλουν και έχουν στην καρδιά τους µία λέξη.
Όλα τα προβλήµατα! Και το αµύνης, και το εξωτερικής πολιτικής
και το παιδείας και το υγείας και το ασφαλιστικό και ο πρωτογε-
νής τοµέας. Η λέξη αυτή, λοιπόν, είναι µία: Δηµογραφικό πρό-
βληµα.

Προ µηνός επισκέφθηκα τον Νοµό Έβρου. Συζητώντας, λοι-
πόν, µε τον σεβαστό Επίσκοπο Ορεστιάδας γι’ αυτό το πρό-
βληµα, µου ανέφερε το εξής τραγικό. Μέσα στη χρονιά η οποία
παρήλθε, το 2023, παρέστη σε εκατόν πενήντα κηδείες και µόλις
µία ή δύο, αν θυµάµαι καλά, βαφτίσεις παιδιών. 

Μέσα σε µια δωδεκαετία, η λεγόµενη «υπογεννητικότητα» -
πρέπει να µιλάµε πλέον για δηµογραφική πανωλεθρία- εξαφάνισε
είκοσι επτά χιλιάδες παιδιά από τα θρανία. Κράτος και κοινωνία
µετατρεπόµαστε προϊόντος του χρόνου σε ένα απέραντο γηρο-
κοµείο και όπως παραστατικώς ειπώθηκε, στα σουπερµάρκετ οι
πάνες των γερόντων πιάνουν περισσότερο µέρος από τις πάνες
των παιδιών. 

Αδειάζουν, αγαπητοί µου, τα θρανία από τα παιδιά. Το δηµο-
γραφικό πρόβληµα, η δηµογραφική πανωλεθρία, παραµένει το
µεγαλύτερο έγκληµα εις βάρος της Ελλάδος και εµείς δεν στα-
µατάµε να το λέµε. Ένα βασικό σύνθηµά µας προεκλογικώς –
µιλάω για τις εθνικές εκλογές, αλλά και τώρα το τονίζουµε και
ανεµίζουµε τη σηµαία συνεχώς, δεν θα πάψουµε να το αναφέ-
ρουµε- είναι το εξής: Τούτη τη δύσκολη εποχή που διέρχεται η
πατρίδα µας χρειαζόµαστε παιδιά και παιδεία. 

Τα τελευταία στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ έρχονται και επιβεβαιώνουν
συνεχώς το τεράστιο πρόβληµα. Σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, από
το 2019 ως το 2021, µία παράµετρος, δηλαδή ο αριθµός των εγ-
γεγραµµένων µαθητών, έχει σηµειώσει απελπιστική βουτιά, απο-
καλύπτοντας την τροµακτική συρρίκνωση του πληθυσµού των
παιδιών. Συγκεκριµένα, το 2010 οι εγγεγραµµένοι µαθητές στα
δηµοτικά σχολεία ήταν εξακόσιες τριάντα τρεις χιλιάδες διακό-
σιοι ενενήντα ένας και το 2021, µία δεκαετία αργότερα, ήταν εξα-
κόσιες έξι χιλιάδες τετρακόσιοι µαθητές. Εξαφανίστηκαν είκοσι
επτά χιλιάδες µαθητές, δηλαδή µία πόλη όπως η Μυτιλήνη ή η
Χίος. Ένας πληθυσµός τριάντα χιλιάδων παιδιών εξαφανίστηκε
µέσα σε µία δεκαετία εξαιτίας της άφρονης πολιτικής. 

Αγαπητοί µου, µετά την Ανάσταση του Σωτήρος Χριστού, θα-
νάτου εορτάζουµε νέκρωση. Εύχοµαι, λοιπόν, από τα βάθη της
καρδιάς µου να µας αξιώσει η Παναγία να γιορτάσουµε και την
ανάσταση του έθνους µας. Μας το υπενθύµισαν όλα αυτά που
είδαµε µετά την Ανάσταση. 

Είδαµε, όµως, αυτές τις µέρες που ακολούθησαν την Ανάστα-
ση, την πρόεδρο των Σκοπίων να αρνείται πεισµατικά κατά την
ορκωµοσία της να πει τη χώρα της «Βόρεια Μακεδονία», όπως
επιβάλλει η κατάπτυστη και προδοτική Συµφωνία των Πρεσπών. 

Και να θυµίσω στον κ. Γεωργιάδη, ο οποίος δεν παρίσταται,
πως µιλάµε για την ίδια συµφωνία που, όπως θα λέγατε, θα την
αλλάζατε, κύριε Γεωργιάδη, στο «άψε-σβήσε». «Εγώ δεν θα πω
ποτέ «Βόρεια Μακεδονία», διαρρηγνύατε τα ιµάτιά σας τηλεοπτι-
κώς πριν από κάποιον καιρό, ενώ σήµερα είδαµε την Κυβέρνηση

γονυπετώς να παρακαλεί να µη χαλάσει η Συµφωνία των Πρε-
σπών. Ήταν τότε, µόλις το 2019 –και αναφέροµαι στον κ. Γεωρ-
γιάδη- που µαζί µε τον σύντροφό του εν όπλοις στην πολιτική, θα
έλεγα, Μάκη Βορίδη, στο Σύνταγµα κατήγγειλαν τη Συµφωνία
των Πρεσπών, βεβαίως προς άγραν ψήφων. Και πού φτάσαµε σή-
µερα; Η εθνοσωτήριος Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να πα-
ρακαλεί –επαναλαµβάνω- τους Σκοπιανούς να τηρήσουν την
επονείδιστη συµφωνία και για εµάς τους Μακεδόνες και γενικά
για όλους εµάς τους Έλληνες.

Και αντί τελικά να αλλάξει η συµφωνία, αλλάξατε εσείς, κύριε
Γεωργιάδη. Και θυµάµαι, έτσι µε λύπη, τον Ιούνιο του 2018 που
ψηφίστηκε η προδοτική συµφωνία, αµέσως τον Σεπτέµβριο –
µέσα στη σχολική τάξη τα θυµάµαι αυτά, πέµπτη δηµοτικού τότε
δάσκαλος- µας ήρθαν βιβλία γεωγραφίας στα οποία είχαν προ-
λάβει να καταγραφούν τα Σκόπια ως «Βόρεια Μακεδονία». Βε-
βαίως, προσωπικώς είχα πει στους µαθητές µου τη συγκεκριµένη
σελίδα να τη σκίσουν από τα σχολικά τους βιβλία και να την πε-
τάξουν στον κάλαθο των αχρήστων. 

Επίσης, να πω και κάτι άλλο. Τον Μάιο του 2021 η κ. Μπακο-
γιάννη διεκδίκησε την πατρότητα –είναι καταγεγραµµένο αυτό-
της προδοτικής Συµφωνίας των Πρεσπών. Και θα πω το εξής: Ο
αρχαίος ελληνικός λόγος σ’ αυτές τις περιπτώσεις όταν κάποιοι
διαγκωνίζονται για το ποιος έχει την πατρότητα ή θέλει να κερδί-
σει σε κάτι το οποίο είναι εις βάρος ενός λαού, είναι κάτι άθλιο
και άσχηµο, λέει πάρα πολύ σοφά την παροιµία «Εν αµίλλαις πο-
νηραίς, αθλιότερος ο νικήσας». 

Η κατρακύλα, λοιπόν, της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη δεν
έχει τέλος. Τα νταηλίκια στο εσωτερικό έγιναν διπλωµατικοί τε-
µενάδες στην Τουρκία και τελικά ο Έλληνας Πρωθυπουργός για
το ζήτηµα της Μονής της Χώρας, στη συνάντησή του µε τον Ρε-
τζέπ Ερντογάν, αρκέστηκε σε µερικές ανεµικές δηλώσεις, χαρα-
κτηρίζοντας τη βεβήλωση του ιστορικού ρωµαίικου µνηµείου µε
την εξής πολύ σκληρή λέξη, στο άκουσµα της οποίας οι Τούρκοι
άρχισαν να τρέµουν, ότι αυτή η συµφωνία είναι -άκουσον-άκου-
σον!- αχρείαστη. Αυτό το επίθετο τροµοκρατίας για τους Τούρ-
κους χρησιµοποίησε ο κύριος Πρωθυπουργός. 

Αγαπητέ κύριε Μητσοτάκη, δηλώσατε στεναχωρηµένος και δυ-
σαρεστηµένος για το γεγονός ότι η Μόνη της Χώρας θα λειτουρ-
γήσει πλέον ως τέµενος και ζητήσατε να µείνει προστατευόµενο
τι; Μουσείο. Τι έγινε; Φοβηθήκατε να µιλήσετε για τον ελληνορ-
θόδοξο χαρακτήρα της Μονής και αρκεστήκατε στο χαρακτηρι-
σµό της ως «πολιτιστικού θησαυρού», που πρέπει να ανήκει σε
όλους; Ίδια βαρύτητα έχουν η Μονή της Χώρας ή η Αγιά Σοφιά
µε κάποια µικρότερης, ήσσονος σηµασίας µνηµεία παγκοσµίως; 

Το ίδιο στενοχωρηµένος και δυσαρεστηµένος ήταν ο κ. Μη-
τσοτάκης και το 2020 που πάρθηκε η τουρκική απόφαση να γίνει
τέµενος η Μονή της Χώρας ή η στεναχώρια του κ. Μητσοτάκη
άργησε τέσσερα χρόνια; 

Η αλήθεια είναι, κύριε Πρωθυπουργέ, πως η Τουρκία, η Αλβα-
νία και τα Σκόπια έχουν βρει πεδίον δόξης λαµπρόν, λόγω της
ανθελληνικής κυβερνητικής πολιτικής σας και κάνουν ό,τι θέλουν
εκτός αλλά και εντός Ελλάδος. Ούτε άπατρις διεθνιστής µπίζνε-
σµαν να ήσασταν, κύριε Μητσοτάκη, εσείς και η Κυβέρνησή σας!
Ακόµη έχω στο µυαλό µου τους τεµενάδες που έκανε ο κ. Γερα-
πετρίτης στην τελευταία επίσκεψη του Ερντογάν στην πατρίδα
µας. Τέτοια υπόκλιση δεν έχει δει ο κ. Ερντογάν ούτε από τον
πλέον ένθερµο ψηφοφόρο του κόµµατός του στην Τουρκία! 

Όµως, τι λέµε τώρα; Εδώ ο τουρκόφιλος Αλβανός Πρωθυ-
πουργός Έντι Ράµα διάλεξε να κάνει προεκλογική συγκέντρωση
στην Αθήνα την ηµεροµηνία συµπλήρωσης ενός έτους από την
παράνοµη σύλληψή του Φρέντι Μπελέρι, χωρίς να έχουν εκλογές
στην Αλβανία. Ακούµε περίεργα πράγµατα, οξύµωρα, πράγµατα
και θάµατα! Χωρίς να γίνονται εκλογές στην Αλβανία, προεκλο-
γική συγκέντρωση στην Ελλάδα! 

Εάν δεν το καταλάβατε, στην καρδιά της Αθήνας ο Έντι Ράµα
µετέφερε µε πούλµαν από την Αλβανία πάνω από τρεις χιλιάδες
συµπατριώτες του, για να τους µιλήσει στο Γαλάτσι. Διαβάστε τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης στην Αλβανία, ειδικά αυτά που ανή-
κουν στην αντιπολίτευση, για να δείτε τι συνέβη. 

Την ίδια ώρα και ενώ ακραία στοιχεία στην Αλβανία προωθούν
όλο και πιο έντονα την ιδέα της µεγάλης Αλβανίας, ο Έντι Ράµα
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έθεσε ζήτηµα Τσαµουριάς. Ξέρουµε τι εγκληµατίες ήταν οι Τσά-
µηδες κατά την περίοδο του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου και της φρι-
κτής τριπλής κατοχής, που υπέστη τότε η πατρίδα µας. Βάφτισε
-παρακαλώ!- τη Μπουµπουλίνα, την ένδοξη ηρωίδα, Αλβανίδα και
αποθεώθηκε µε τον ύµνο των εγκληµατιών «Ουτσεκάδων».

Πάµε τώρα και στη Μύκονο. Ξέρετε ότι είκοσι πέντε άτοµα από
το Πακιστάν συγκρούστηκαν µε µαχαίρια και ρόπαλα, µε έναν
νεκρό και έναν βαριά τραυµατία στη Μύκονο; Μάλιστα, είµαστε
στην αρχή της τουριστικής περιόδου. Μάθατε τελικά γιατί δια-
φωνούσαν; Γιατί τα «πετσωµένα» µέσα µαζικής ενηµέρωσης στην
Ελλάδα µίλησαν για εργαζόµενους σε εστιατόρια της Μυκόνου.
Μήπως συγκρούστηκαν µε µαχαίρια και ρόπαλα, επειδή δεν συµ-
φώνησαν µε τη λάντζα; 

Χάθηκε µια ανθρώπινη ζωή. Βεβαίως και λυπούµαστε, όµως τε-
λικά µήπως µάθαµε, εάν πίσω από τη σύγκρουση και το ραντεβού
θανάτου κρύβονταν υποθέσεις ναρκωτικών;

Οι εικοσιπέντε Πακιστανοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέ-
γεται πως ήταν λαθροµετανάστες και βρίσκονταν παράνοµα στο
νησί, καθώς είχαν κατηγορηθεί στο παρελθόν για διακίνηση ναρ-
κωτικών. Μάλιστα, σύµφωνα µε µαρτυρίες κατοίκων, οι Πακιστα-
νοί ανήκαν σε συµµορία που στο παρελθόν είχε κατηγορηθεί για
προσέγγιση τουριστών µε στόχο την πώληση ναρκωτικών. 

Τροµάζω στην ιδέα, αν στη Μύκονο έχει χαθεί κάθε έλεγχος
γι’ αυτά τα θέµατα, τι συµβαίνει στην υπόλοιπη Ελλάδα. Αν δεν
µπορείτε να ελέγξετε την παρανοµία στη Μύκονο, σε ένα σχετικά
µικρό νησί της Ελλάδας, πώς αλήθεια να σας πιστέψουν οι Έλ-
ληνες ότι µπορείτε να ελέγξετε την παρανοµία στην Αθήνα, τη
Θεσσαλονίκη και τα υπόλοιπα µεγάλα αστικά κέντρα της χώρας;

Και πάµε τώρα στο woke πανηγυράκι της Eurovision που σιγά
σιγά δείχνει τη σατανοκίνητη ατζέντα του. Είναι υπερβολές αυτά;
Το είδατε το τραγούδι της Ιρλανδίας και την επίσηµη βάπτιση της
Ευρώπης στον εωσφορισµό; 

Πείτε µας αλήθεια -και αυτό θέλω το ερώτηµα να απαντηθεί
και επίσηµα- πόσο στοιχίζει στον Έλληνα φορολογούµενο η Eu-
rovision και η συµµετοχή της χώρας µας σε αυτή τη σχιζοφρένεια
του woke-ισµού; Γιατί πολύ φοβάµαι πως όλη η διαδικασία της
συµµετοχής της χώρας σε αυτή την παράνοια µάς έχει στοιχίσει
πάνω από 500.000 ευρώ. Όταν ο λαός πένεται, εµείς πληρώ-
νουµε, επαναλαµβάνω, γι’ αυτή την σατανοκίνητη εκδήλωση,
όπως την είδαν όλοι οι Έλληνες και όχι µόνο, 500.000 ευρώ. 

Θυµίζω στο σηµείο αυτό τη δήλωση του Κυβερνητικού Εκπρο-
σώπου κ. Παύλου Μαρινάκη ότι «Όταν κάποιος εκπροσωπεί µια
χώρα, ακόµη και σε έναν µουσικό διαγωνισµό, και ταξιδεύει µε
έξοδα του Έλληνα φορολογούµενου, πρέπει να προσέχει τη συ-
µπεριφορά του, τη δηµόσια εικόνα του και γενικότερα, όλη την
παρουσία του». 

Η Ευρώπη δυστυχώς βουλιάζει στα σκοτάδια του Μεσαίωνα -
παλιβαρβαρισµός λέγεται αυτό-, στις δαιµονικές θρησκείες της
αρχαιότητας, τις παγανιστικές. Και µόνο ντροπή µπορεί να νιώσει
κάποιος βλέποντας αυτή την κατάσταση. Ντράπηκα µε αυτό που
είδα, για να µην πούµε ότι αηδίασα.

Και να σηµειώσω ότι εκείνο που δεν γνωρίζουµε ωστόσο είναι
η καταλληλότητα του προγράµµατος, αφού η ΕΡΤ παρουσίασε
τον µουσικό διαγωνισµό χωρίς το κατάλληλο σήµα παρακολού-
θησης που µπαίνει. Δηλαδή η Eurovision, ο διαγωνισµός, δεν είχε
επισήµανση για την κατάταξη του προγράµµατος σε κάποια από
τις ηλικιακές κατηγορίες, η οποία είναι υποχρεωτική για τα υπό-
λοιπα τηλεοπτικά προγράµµατα. Μάλιστα ούτε στην πλατφόρµα
του ERTFLIX, όπου έχει ανέβει –τι ανέβασµα είναι αυτό;- ολό-
κληρη η εκποµπή υπάρχει σήµανση. Ο διαγωνισµός της Euro-
vision είναι το µοναδικό πρόγραµµα που δεν έχει σήµανση
καταλληλότητας. 

Πολλοί γονείς -και τηλέφωνα µας πήραν- εµβρόντητοι, οργι-
σµένοι, είδαν µαζί µε τα παιδιά τους τις προστυχιές και τα µί-
γµατα σατανισµού και αναισχυντίας µαζί µε τα παιδιά τους, γιατί
δεν είχαν προειδοποιηθεί. Και µετά απορούµε και πέφτουµε από
τα σύννεφα γιατί έχουν αγριέψει τα παιδιά µας. 

Βέβαια εντύπωση προκαλεί που τον κ. Μαρινάκη πείραξε η
αντίδραση της Μαρίνας Σάττι, όπως τη λένε την τραγουδίστρια,
προς την εκπρόσωπο του Ισραήλ και δεν βρήκε να πει ούτε κου-
βέντα για τον Αλβανό Πρωθυπουργό που ήρθε κύριος θα λέγαµε

στην Αθήνα και έθεσε και ζήτηµα αλβανικής µειονότητας. 
Αλήθεια, µιας και µιλήσαµε για ντροπή, υπάρχει κάποιος εκεί

στην Κυβέρνηση που να νιώθει πως έχει να πει µια µεγάλη συγ-
γνώµη για το µπάζωµα της αλήθειας µε το εµβόλιο της Astra Ze-
neca; Αν δεν το έχετε καταλάβει, δώσατε σε µισό εκατοµµύριο
ανθρώπους ένα δυνητικά φονικό σκεύασµα, ενώ γνωρίζατε ότι
είναι προβληµατικό. 

Ήταν τέλη Μαΐου του 2021 σας θυµίζω όταν εν µέσω πανδη-
µίας είχε σκάσει η βόµβα της παραίτησης του καθηγητή παθο-
λογίας-ανοσολογίας κ. Παναγιώτη Βλαχογιαννόπουλου από την
επιτροπή φαρµακοεπαγρύπνησης, ΕΦΑΡ, που ανήκει στον ΕΟΦ.
Η αιτία; Μέσω µιας επιστολής-όνειδος προς το Υπουργείο Υγείας
ο καθηγητής έκανε λόγο για προσπάθειες ηθεληµένης υποβάθ-
µισης επιπλοκών του εµβολίου της Astra Zeneca στην υγεία των
ανθρώπων. Ο κ. Βλαχογιαννόπουλος διαπίστωσε εξοργιστική
απροθυµία -δική του η φράση- του ΕΟΦ να γνωµατεύσει ότι το
εγκεφαλικό που υπέστη µια γυναίκα που πέθανε στο Γενικό Κρα-
τικό Νοσοκοµείο Αθηνών είχε πιθανή σύνδεση µε τον εµβολιασµό
της µε Astra Zeneca. 

Ο τότε Υπουργός Υγείας κ. Βασίλης Κικίλιας είχε κληθεί να
δώσει απαντήσεις για τις καταγγελίες του καθηγητή και µπά-
ζωσε, κατά την προσφιλή τακτική της Κυβέρνησης, την υπόθεση
µε ψεύδη, οδηγώντας τον κόσµο σε «υγειονοµικά Τέµπη» µεγά-
λων διαστάσεων. Ο ίδιος ο κ. Γκίκας Μαγιορκίνης µάλιστα παρα-
δέχτηκε ότι η επιτροπή εµβολιασµού φόρτωσε συνειδητά το
προβληµατικό σκεύασµα στους άνω των εξήντα, σαν να ήταν επι-
τροπή θεών που αποφάσιζαν ποιος θα ζήσει και ποιος θα πεθά-
νει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κλείσω µε το κοσµοχαρµό-
συνο µήνυµα. «Χριστός Ανέστη εκ νεκρών, θανάτω θάνατον πα-
τήσας και τοις εν τοις µνήµασιν, ζωήν χαρισάµενος». Και όπως
ακούµε εκείνη την ωραία νύχτα στις εκκλησιές µας, «Αναστήτω
ο Θεός, και διασκορπισθήτωσαν οι εχθροί αυτού».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και
τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο δηµοτικό σχολείο Κο-
λυµβαρίου Χανίων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλλαγής, κ. Μάντζος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Χρόνια Πολλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τις εορτές

που πέρασαν. Η Βουλή επιστρέφει µετά το διάλειµµα του Πάσχα
σε ένα έντονο πολιτικό περιβάλλον. Σε λίγες εβδοµάδες έχουµε
άλλωστε ευρωπαϊκές εκλογές, κρίσιµες, στις 9 του Ιουνίου, εκλο-
γές που είναι σε πολύ µεγάλο βαθµό και µια διαδικασία υπερά-
σπισης της ίδιας της φιλελεύθερης δηµοκρατίας, του ευρωπαϊ-
κού κεκτηµένου, των ελευθεριών απέναντι στις ιδέες του µίσους,
του σκότους, στην Ακροδεξιά, στις διακρίσεις, στις ανισότητες
που διευρύνονται.

Και δεν θα το έκανα αυτό, δεν θα έκανα αυτή την παρέκβαση
να συνδέσω τη Eurovision µε την ευρωπαϊκή και εθνική πολιτική
σκηνή, αν δεν άκουγα µε τα αυτιά µου όπως και οι υπόλοιποι εδώ,
απ’ αυτό εδώ το ιερό Βήµα έναν άνθρωπο που ισχυρίζεται ότι
είναι Αρχηγός κόµµατος να αναφέρεται σε µία καλλιτέχνιδα, σε
µια πολίτη αυτής της χώρας µε ένα χαρακτηρισµό που πιστεύει
εκείνος ότι είναι µειωτικός, η «Σουδανή». 

Κατ’ αρχάς το «Σουδανός» είναι εθνικός επιθετικός προσδιο-
ρισµός. Δεν είναι βρισιά. Ο τρόπος µε τον οποίο εκτοξεύθηκε
αυτός ο χαρακτηρισµός υποδηλώνει ακριβώς τον κίνδυνο των
ιδεών του µίσους και του σκότους για την Ευρώπη και την Ελ-
λάδα. Η καταγωγή, το χρώµα, η θρησκευτική συνείδηση, η εθνι-
κότητα των γονέων των Ελλήνων ή και των ίδιων των κατοίκων
αυτής της χώρας δεν έχουν καµµία απολύτως αξία και σηµασία
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στον δηµόσιο λόγο και στη δηµόσια ζωή. Όλες και όλοι απ’ όπου
και να καταγόµαστε, όπου και να πιστεύουµε, όποιο και αν είναι
το χρώµα µας, είµαστε το ίδιο άνθρωποι και έχουµε τα ίδια δι-
καιώµατα και κανένας ιδίως εδώ µέσα στη Βουλή των Ελλήνων
δεν δικαιούται να εργαλειοποιεί εθνικές καταγωγές εναντίον συ-
νανθρώπων µας. 

Αυτά, µόνο αυτά, αντί πολλών που θα µπορούσαν να ειπωθούν,
γι’ αυτό που ακούστηκε εις βάρος της καλλιτέχνιδος Μαρίνας
Σάττι, η οποία µας εκπροσώπησε σε αυτό τον διαγωνισµό.

Είναι χρέος σε αυτήν ακριβώς την Αίθουσα και σε αυτήν ακρι-
βώς τη συγκυρία να µιλήσουµε µε όρους ειλικρίνειας για το κοι-
νωνικό κράτος, το κράτος δικαίου, την πολιτική ζωή ευρύτερα.
Και µιλώντας για ειλικρίνεια δεν µπορώ, κυρία Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, να µην τοποθετηθώ στην αρχή αυτής της
οµιλίας στο πεδίο της εξωτερικής πολιτικής που και στον δρόµο
προς τις ευρωπαϊκές εκλογές έχει ιδιαίτερη σηµασία και σπου-
δαιότητα. 

Εδώ θα κάνω τη δεύτερη παρέκβαση, ακούγοντας πρώτιστα
πριν από λίγο τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµο-
κρατίας να καταλογίζει στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης εργα-
λειοποίηση της υπόθεσης Μπελέρη, λέγοντας ότι ισχυριζόµαστε
ότι ο Μπελέρης παίζει παιχνίδια. Όχι, τουλάχιστον εµείς. Είναι η
Νέα Δηµοκρατία που παίζει παιχνίδια µε τον εκλεγµένο Δήµαρχο
Φρέντι Μπελέρη. Η συµπερίληψή του στο ψηφοδέλτιο της Νέας
Δηµοκρατίας κόντρα στην εισήγηση του Υπουργείου Εξωτερι-
κών, απ’ ό,τι διαβάζουµε, είναι ο ορισµός της εργαλειοποίησης
µιας εθνικής υπόθεσης για την προσπάθεια απόκτησης µικροκοµ-
µατικού οφέλους έναν µήνα πριν από τις εκλογές, µε τα γνωστά
αποτελέσµατα και της πανηγυρικής προεκλογικής δήθεν για τις
εκλογές του 2025 συγκέντρωσης του κ. Ράµα στο Γαλάτσι προ-
χθές, την ηµέρα σύλληψης του Φρέντι Μπελέρη πριν από ένα
έτος, αλλά και µε την αποστροφή της εκπροσώπου της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής πριν από λίγες µόνο ηµέρες σε διµερές ζήτηµα,
ενώ το ζήτηµα της προστασίας των δικαιωµάτων των µειονοτή-
των και της ελληνικής µειονότητας στη Βόρεια Ήπειρο, αλλά και
το ζήτηµα της λειτουργίας του κράτους δικαίου στη Δηµοκρατία
της Αλβανίας θα έπρεπε και είναι ενταξιακό ζήτηµα για την πο-
ρεία της γείτονος χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Πριν από λίγα λεπτά ολοκληρώθηκε στην Αίθουσα της Γερου-
σίας η συνεδρίαση της Επιτροπής Άµυνας και Εξωτερικών για τα
ελληνοτουρκικά. Είναι µια συζήτηση που έγινε κεκλεισµένων των
θυρών και σεβόµαστε όλες και όλοι, τα µέλη της επιτροπής, αυτό
τον κανόνα. 

Αυτό το οποίο θα αρκεστώ να πω είναι ότι αυτό το οποίο θέ-
σαµε και θέτουµε διαρκώς στον Υπουργό των Εξωτερικών και
στο Υπουργείο είναι πως ο διάλογος και η επικοινωνία µε την
Άγκυρα θα πρέπει να γίνεται και να εξακολουθεί να γίνεται πάνω
σε βάσεις ειλικρίνειας, ειλικρίνειας όµως αµοιβαίας και αποδεί-
ξιµης µε πράξεις, ενέργειες και παραλείψεις. Και δυστυχώς η κλι-
µάκωση της τουρκικής προκλητικότητας στον δρόµο προς την
Άγκυρα κλόνισε και κλονίζει την πίστη µας ότι υπάρχει πραγµα-
τική ειλικρίνεια, όχι µόνο µε τα σχολικά βιβλία που αναπαράγουν
και διαιωνίζουν –φοβόµαστε- το αφήγηµα και το δόγµα της «γα-
λάζιας πατρίδας», όχι µόνο µε τις Navtex και τις αντιδράσεις της
τουρκικής κυβέρνησης στα εθνικά σχέδια για δηµιουργία θαλάσ-
σιων πάρκων στο Αιγαίο, αλλά και στον χώρο του πολιτισµού, τον
οποίο συζητούµε σήµερα, και της ιστορίας.

Αναφέροµαι ευθέως στη µετατροπή της Μόνης της Χώρας της
Κωνσταντινούπολης σε ισλαµικό τέµενος, πιο σωστά στην ολο-
κλήρωση µιας ειληµµένης και ήδη γνωστής εδώ και τέσσερα του-
λάχιστον χρόνια αποφάσεως της τουρκικής κυβερνήσεως, ενός
χώρου που από το 1985 αποτελεί µνηµείο παγκόσµιας πολιτιστι-
κής κληρονοµιάς, ενός χώρου οικουµενικού. Είναι ένας χώρος
στον οποίο δεν πρέπει να προτάσσεται η µία ιστορική περίοδος
έναντι της άλλης, αν το δούµε και µε όρους µουσειολογικούς. 

Η Μονή της Χώρας δεν είναι ένα οποιοδήποτε µνηµείο, ένα
απλό τοπόσηµο της βυζαντινής βασιλεύουσας. Εκεί βρίσκονται
µερικά από τα πιο σηµαντικά και αντιπροσωπευτικά της βυζαντι-
νής τέχνης ψηφιδωτά και τοιχογραφίες, ένα «τρισδιάστατο έργο
τέχνης» έχει χαρακτηριστεί από τους διεθνείς ακαδηµαϊκούς, που
όφειλε και οφείλει να µείνει µνηµείο, µουσείο, όχι χώρος λατρείας

οποιασδήποτε θρησκείας πλέον, όχι µόνο για λόγους θρησκευ-
τικούς, πολιτιστικούς, αλλά και τεχνικούς. Η Αγιά Σοφιά είναι από
το 2020 τέµενος, τζαµί και είναι οι ίδιοι οι Τούρκοι αρχαιολόγοι
που µιλούν για φθορές. Προσέξτε: Οι Τούρκοι αρχαιολόγοι µι-
λούν επιστηµονικά για φθορές. 

Η ελληνική Κυβέρνηση οφείλει να συντηρεί τη διεθνή διάσταση
του ζητήµατος. Δεν είναι ένα διµερές ζήτηµα, είναι διεθνές και
σίγουρα είναι ευρωπαϊκό. Ακουµπά στα θεµέλια του κοινού ευ-
ρωπαϊκού πολιτισµού. 

Ο Πρωθυπουργός σε πρώτο χρόνο µίλησε µόνο για αχρείαστη
ενέργεια. Στην Άγκυρα έθεσε όντως το ζήτηµα, για να πάρει
όµως από τον κ. Ερντογάν µια απάντηση που µιλούσε απλώς για
προσβασιµότητα, λες και η Μόνη της Χώρας είναι µια απλή δη-
µόσια υποδοµή που το ζήτηµά της είναι αν έχει πρόσβαση ο κα-
θένας σε αυτήν.

Το ελληνικό Υπουργείο Πολιτισµού είναι αρµόδιο όχι µόνο για
το πολιτιστικό κεφάλαιο εντός της επικράτειας, αλλά και εκτός
αυτής. Υπερασπίζει και οφείλει να υπερασπιστεί το brand name
της χώρας µας και των πολιτιστικών δειγµάτων του ελληνισµού
απανταχού της γης όλων των ιστορικών περιόδων. 

Στα τέλη του Απριλίου του 2024 βρεθήκατε πράγµατι, κυρία
Υπουργέ, στην Κωνσταντινούπολη και συναντήσατε τον οµόλογό
σας κ. Ερσόι. Συζητήσατε το θέµα; Το θέσατε; Τι σας είπε εκεί-
νος; Θα περιµένουµε στο τέλος αυτής της συνεδρίασης την απά-
ντησή σας.

Η απόφαση αυτή, κυρία Υπουργέ –και το γνωρίζετε καλύτερα-
έχει ληφθεί από το Συµβούλιο της Επικρατείας της Τουρκικής Δη-
µοκρατίας το 2019. Η κυβέρνηση της Τουρκίας επιβεβαίωσε και
δηµοσίευσε την απόφαση το 2020. Τι κάναµε έκτοτε; Πόσες
φορές θέσαµε το ζήτηµα στην UNESCO;

Μας αρκούν οι έγγραφες συστάσεις του διεθνούς αυτού ορ-
γανισµού; Γιατί περιµέναµε, κύριε Υπουργέ, την περασµένη Πα-
ρασκευή για να γίνει διάβηµα στον οργανισµό; Ο µόνιµος αντι-
πρόσωπός µας εκεί, ο κ. Κουµουτσάκος, αν µη τι άλλο έχει και
την πολιτική και τη διπλωµατική εµπειρία. Χθες έγινε συµβούλιο
Υπουργών Πολιτισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης εάν δεν απατώ-
µαι, κυρία Υπουργέ. Θέσατε το ζήτηµα αυτό το οποίο είναι πια
τετελεσµένο; Εγώ λέω όχι. Εσείς;

Επί του σχεδίου νόµου. Η Νάγια Γρηγοράκου, η ειδική αγορή-
τριά µας, έχει αναδείξει όλες τις παρατηρήσεις µας και για το κό-
στος του έργου το οποίο µε έναν απλό υπολογισµό σύµφωνα µε
τα παγίως ισχύοντα αλλά και µε τη µελέτη βιωσιµότητας και σκο-
πιµότητας υπολογίζεται στα 300 εκατοµµύρια ευρώ. Εµείς ανα-
ρωτιόµαστε αν υπάρχει -και ρωτάµε- χρονοδιάγραµµα και προ-
γραµµατισµός από πού θα βρεθούν αυτά τα χρήµατα, ώστε µέσα
στο 2027 να έχει δηµοπρατηθεί το έργο. 

Θα σταθώ στο ζήτηµα της λειτουργίας των µουσείων ως µο-
νάδων πολιτισµού. Πριν πάω εκεί όµως θα ήθελα να θίξω και το
ζήτηµα του ανακαινισµένου φαντάσµατος, του «Ακροπόλ Παλ-
λάς», ενός φορέα απέναντι από το µουσείο που δεν έχει λειτουρ-
γήσει καθόλου έως τώρα και η Κυβέρνησή σας οφείλει εξηγήσεις
γι’ αυτή την τετραετή αδράνεια. Λογοδοσία. 

Η Αθήνα, πράγµατι, έχει ανάγκη από ένα µουσείο σύγχρονο
και λειτουργικό, ένα εµβληµατικό, όπως είναι και σήµερα, Εθνικό
Αρχαιολογικό Μουσείο το οποίο αποτελεί σηµείο αναφοράς στον
πολιτισµό της χώρας µας και το οποίο, πράγµατι, δεν µπορεί
πλέον λόγω του περιορισµένου µεγέθους του να ανταποκριθεί
στις σηµερινές ανάγκες. Αλλά η Αθήνα, η Ελλάδα έχει πρώτιστα
πρώτα και κύρια ανάγκη από µουσεία που να λειτουργούν. Τα
πέντε µεγάλα µουσεία που δεν κατάφεραν την περίοδο του
Πάσχα να λειτουργήσουν µε το διευρυµένο θερινό ωράριο το
έκαναν αυτό επειδή δεν έχουν ακόµη προσλάβει το απαραίτητο
προσωπικό φύλαξης και καθαριότητας. Μουσεία παρουσιάζουν
προβλήµατα λειτουργίας που προσοµοιάζουν στους πιο προβλη-
µατικούς δηµόσιους οργανισµούς. Ποιος ευθύνεται γι’ αυτά τα
προβλήµατα αν όχι οι διορισµένες διοικήσεις από το ίδιο το
Υπουργείο Πολιτισµού; Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της εφαρ-
µογής του νόµου 5021/2023 διότι µέχρι πέρυσι όλα αυτά τα µου-
σεία λειτουργούσαν 8 το πρωί µε 8 το βράδυ ήδη από την 1η του
Απρίλη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
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πρόεδρος της Βουλής, κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)
Συζητάµε για παράδειγµα σήµερα για το Εθνικό Αρχαιολογικό

Μουσείο. Πάµε να δούµε πώς λειτουργεί αυτό; Όλο το Πάσχα
και έως τις 14 Μαΐου λειτούργησε µε µονή βάρδια. Έκλεινε το
µεσηµέρι ενώ είχε και τις µισές αίθουσες κλειστές. Από σήµερα
λειτουργεί 8 το πρωί µε 8 το βράδυ πράγµατι µε δεκατρείς αί-
θουσες κλειστές στον πάνω όροφο του µουσείου. Τρεις αίθουσες
ανοιχτές δεκατρείς κλειστές. Στο Αρχαιολογικό Μουσείο της
Θεσσαλονίκης το ωράριο είναι 9 το πρωί µε 4 το απόγευµα κα-
θηµερινά. Κλειστές οι αίθουσες µε τα ευρήµατα της Μακεδονίας
και της Θεσσαλονίκης. Της Μακεδονίας που τόσο πολύ υπερα-
σπιζόµαστε στον δηµόσιο λόγο, ιδίως τις τελευταίες ηµέρες. Στο,
δε, ισόγειο όπου υπάρχουν τρεις εκθέσεις, δεν είναι πάντα όλες
ανοιχτές. Πάµε στο Ηράκλειο, στην Κρήτη µια κατ’ εξοχήν τουρι-
στική πόλη. Όλον τον Απρίλιο και τον Μάιο έως και την Τρίτη 14
Μαΐου, το ωράριο ήταν ως τις 15.30 µ.µ.. Οι τουρίστες το Πάσχα
το έβρισκαν κλειστό µετά το µεσηµέρι ή πλήρωναν εισιτήριο για
να δουν µόνο τον έναν όροφο. Ο πάνω όροφος είναι πάντα κλει-
στός εκτός από την αίθουσα µε τις τοιχογραφίες, ευτυχώς. Είναι
ντροπιαστική η εικόνα των προθηκών, όπως και των αποχωρητή-
ριων του µουσείου σε αυτή την κατάσταση σε ένα µουσείο µε την
επισκεψιµότητα του Ηρακλείου. Το µουσείο στο Αργοστόλι στην
Κεφαλονιά δέκα χρόνια κλειστό. Μόλις προχθές διαβάσαµε κάτι
σε σχέση µε την ανακαίνισή του και την λειτουργία του. Γιατί τέ-
τοια καθυστέρηση παντού; 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, λίγα λεπτά απ’ τη δευτερολογία µου θα ήθελα.
Δεν σας τα λέµε µόνο εµείς. Σας τα λένε οι ίδιοι οι επιστήµο-

νες, η επιστηµονική κοινότητα, ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαι-
ολόγων που αναφέρει πολλές και κλειστές αίθουσες. Σε κοινή
ανακοίνωσή τους τα Σωµατεία Υπαλλήλων του Υπουργείου σας
στις 29 Απριλίου µαζί µε την Ένωση Ελλήνων Αρχαιολόγων ανα-
φέρουν ότι σε αυτά τα πέντε µουσεία πρότυπα, νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου, πέρασε ολόκληρη η χειµερινή περίοδος µε κυ-
ρίαρχη την εικόνα εγκατάλειψης, µε αίθουσες κλειστές λόγω της
υποστελέχωσης σε φυλακτικό προσωπικό και προσωπικό καθα-
ριότητας. Και ενώ η εφαρµογή του θερινού ωραρίου επετεύχθη,
πράγµατι, από την Πρωταπριλιά και µετά κανονικά σε όλους τους
αρχαιολογικούς χώρους στα εναποµείναντα µουσεία στην ευ-
θύνη του Υπουργείου Πολιτισµού, αφού εκεί έγιναν οι διαδικα-
σίες για την πρόσληψη έκτακτου φυλακτικού προσωπικού, αυτό
δεν συνέβη στα δήθεν ευέλικτα αυτόνοµα νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου που λειτουργούν µε διαφορετική ταχύτητα από
όλα τα υπόλοιπα µε χειµερινό ωράριο ενώ έχει ξεκινήσει ήδη η
περίοδος υψηλής επισκεψιµότητας. 

Και εµείς αναρωτιόµαστε και ρωτάµε ευθέως, πού είναι επιτέ-
λους η µεταρρύθµιση των µουσείων; Πού είναι η αυτοτέλεια, η
βελτίωση αποδοτικότητας, η καταπολέµηση της γραφειοκρατίας;
Οι άνθρωποι του πολιτισµού που αγωνίζονται, σας φωνάζουν
διαρκώς τις παθογένειες που δηµιούργησε αντί να βελτιώσει ο
ν.5021/23. 

Εσείς, όµως, κωφεύετε και συνεχίζετε να τους αγνοείτε. Και
όχι µόνο αυτό, τους αντιµετωπίζετε και εχθρικά αντί να αφου-
γκραστείτε όσα σας λένε για την κατάσταση στα µουσεία. Και
εδώ, µια κρίσιµη παρένθεση διαδικασίας αλλά και ουσίας. Εµείς
κατανοούµε ότι σε επίπεδο πολιτικό µπορεί να υπάρχει προσω-
πικό πρόβληµα της ηγεσίας του Υπουργείου µε τη διοίκηση του
Συλλόγου των Αρχαιολόγων. Όµως, εµείς αναρωτιόµαστε, πώς
µπορούµε ως Βουλευτές, ως πολιτεία, να νοµοθετούµε ερήµην
της επιστηµονικής κοινότητας; 

Η δεδοµένη ασυµµετρία τού πολιτικού συστήµατος µετά τις
εκλογές τού Ιουνίου 2023, δεν επιτρέπεται να µεγαλώνει ακόµα
περισσότερο µέσα από τις συµπεριφορές των Υπουργών και των
Υπουργείων. Δεν µπορεί η κυβερνητική εξουσία, όση και αν είναι,
να µετουσιώνεται σε αλαζονεία. Αυτό το συµπεριφορικό πρότυπο
δεν είναι απλώς πολιτικά αποκρουστικό, αλλά είναι και θεσµικά
επικίνδυνο. 

Η Κυβέρνηση εισηγείται και η Βουλή αποφασίζει ερήµην των
άµεσα εµπλεκοµένων. Και αναφέροµαι φυσικά, κυρίως, στο προ-
ηγούµενο σχέδιο νόµου που κλήθηκε η Βουλή να ψηφίσει, για τις

ανασκαφές, χωρίς να ρωτήσει εκείνους που τις διενεργούν τους
αρχαιολόγους. Και αυτά συµβαίνουν στην Ελλάδα, σε µια χώρα
που χτίστηκε κυριολεκτικά πάνω στον αρχαίο της κόσµο και που
επενδύει σε αυτόν πολιτιστικά, εκπαιδευτικά και τουριστικά. 

Φυσικά, λοιπόν, θέλουµε προβολή αυτού του πλούτου, αυτού
του αρχαιολογικού και πολιτιστικού θησαυρού, προβολή σοβαρή
όµως, όχι µε όρους Bollywood, όπως σας κατέδειξε και η Νάγια
Γρηγοράκου και άλλοι συνάδελφοι και όπως είδαµε, δυστυχώς,
στην Ακρόπολη µε αυτή την κιτς τελετή, ιδιωτική ξενάγηση, δε-
ξίωση -πείτε την όπως θέλετε- µε κακοποίηση των αρχαιοελληνι-
κών προτύπων και υποδειγµάτων. 

Ξέρετε, κυρία Υπουργέ, κάποτε ασκούσαµε ως χώρα δριµεία
κριτική στους Βρετανούς -και σωστά- για τη διοργάνωση δεί-
πνων, εσπερίδων, στην αίθουσα του Βρετανικού Μουσείου όπου
φιλοξενούνται και εκτίθενται τα γλυπτά του Παρθενώνα. Εσείς -
και πολύ σωστά- µε ιδιαίτερη σφοδρότητα τον περασµένο Φε-
βρουάριο αντιδράσατε όταν οι Βρετανοί διοργάνωσαν επίδειξη
µόδας στην Αίθουσα αυτή. 

Αναρωτιέµαι πώς µπορούµε να ανεχόµαστε τέτοιου είδους
δραστηριότητες στον ίδιο τον ιερό βράχο της Ακρόπολης, έξω
από τον Παρθενώνα, εκεί ακριβώς όπου είναι η φυσική θέση όλων
αυτών των γλυπτών. Έτσι δεν αποδυναµώνουµε -αναρωτιέµαι και
νοµικά και πολιτικά- τα εθνικά µας επιχειρήµατα, τα επιχειρήµατα
που δεκαετίες τώρα η ελληνική πλευρά, δικαίως και επιµόνως,
επικαλείται έναντι της βρετανικής, για την επανένωση των γλυ-
πτών; 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, καταλήγοντας πως ο καµβάς
της σηµερινής συζήτησης οφείλει να είναι ένα ερώτηµα: Τι µου-
σειακή πολιτική θέλουµε στον τόπο µας; Θέλουµε µουσεία, ναι,
στελεχωµένα, µε ανθρώπους που να έχουν γνώση και να είναι
αρκετοί σε αριθµό, ώστε να λειτουργήσουν τα µουσεία µας. Μου-
σεία ανοικτά, προσβάσιµα, σε διαρκή διάδραση µε τις τοπικές
κοινωνίες και δεν αρκούν οι µελέτες όσο καλές και αν είναι και
όσο αναγκαίες και αν είναι. Χρειάζεται µια ολοκληρωµένη µου-
σειακή πολιτική από την πατρίδα µας. 

Όλα όσα προσπαθήσαµε να σηµειώσουµε -και στην επιτροπή
και εδώ- δεν είναι µια στείρα επιχειρηµατολογία, δεν είναι µια
γραµµή άµυνας µιας αρνητικής αντιπολίτευσης. Το αντίθετο.
Κάθε βήµα προς τα εµπρός το στηρίζουµε, αποδεχόµενοι κάθε
ιδιωτική πρωτοβουλία που θεραπεύει, πράγµατι, το δηµόσιο συµ-
φέρον, επιβεβαιώνοντας πρώτον, το µεταρρυθµιστικό περιεχό-
µενο της δικής µας πολιτικής ταυτότητας και δεύτερον, ενισ-
χύοντας το δικαίωµα ελέγχου, το δικό µας δικαίωµα ελέγχου,
στην Κυβέρνηση στο κρίσιµο πεδίο της πολιτιστικής κληρονοµιάς
και στη διεθνή της διάσταση, κυρία Υπουργέ. 

Εκεί ακριβώς κρύβεται ένα βασικό αντικείµενο της αποστολής
τού Υπουργείου Πολιτισµού, ένα στοιχείο που µπορεί να το ανι-
χνεύσει κανείς στις ιστορικές καταβολές του Υπουργείου Πολιτι-
σµού, στις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και του Ανδρέα Παπανδρέου,
µε τη µεγάλη Ελληνίδα Μελίνα Μερκούρη στο τιµόνι του Υπουρ-
γείου, εκφράζοντας αυθεντικά τα δίκαια αιτήµατα για επανένωση
των αρχαιολογικών µας θησαυρών µε την πατρίδα των δηµιουρ-
γών τους, την Ελλάδα.

Και η υπόθεση της Μονής της Χώρας, κυρία Υπουργέ -από την
οποία άρχισα σήµερα- είναι η πιο χειροπιαστή απόδειξη αυτής
της διατύπωσης. Αυτή η διεθνής διάσταση της πολιτιστικής µας
πολιτικής, οφείλει να είναι στον πυρήνα αυτής της πολιτικής, της
εθνικής πολιτιστικής πολιτικής και στην Ελλάδα. Δεν χωρούν εδώ
η αλαζονεία, οι εµµονές και οι αγκυλώσεις. Δεν υπάρχει προσω-
πική πολιτική στον πολιτισµό ούτε είναι η πολιτιστική κληρονοµιά
µας περιουσία µιας ελίτ. Δεν αφορά σε µια κάστα ο πολιτισµός
αλλά σε όλους τους κατοίκους αυτής της χώρας και, εν τέλει,
αυτής της οικουµένης. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Τζανακόπουλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, είµαι υποχρεωµένος να ξεκινήσω µε µια ανα-
γκαστική όσο και δυστυχή αναφορά διότι αυτές τις µέρες που µι-
λάµε εξελίσσεται στη Γάζα, στη Ράφα µια πραγµατική γενοκτο-
νία. Παιδιά, γυναίκες, άρρωστοι και άρρωστες, ηλικιωµένοι, άτο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜE’ - 15 ΜΑΪΟΥ 2024 16519



µα µε αναπηρία, άµαχοι, βρίσκονται εγκλωβισµένοι σε αυτό το
σύγχρονο κολαστήριο. 

Αυτή την εγκληµατική, τη δολοφονική πολιτική του κράτους
του Ισραήλ, την υποστηρίζει ενεργά η ελληνική Κυβέρνηση συ-
ντασσόµενη και πολλές φορές υπερθεµατίζοντας ακόµα και σε
σχέση µε εξαιρετικά αντιδραστικές δυνάµεις, τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, ακόµα και δυνάµεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Μιλάµε
εδώ πραγµατικά για το σύνδροµο του υποτακτικού στην εξωτε-
ρική πολιτική, όταν έχουµε να κάνουµε µε τον πλέον δολοφονικό
αποικιοκρατικό ιµπεριαλισµό. 

Νοµίζω ότι φάνηκε αυτό το σύνδροµο από την αντίδραση της
Κυβέρνησης χθες στη Νοµική, όπου οι φοιτητές της Νοµικής,
ακολουθώντας το κάλεσµα των συναδέλφων τους από τις Ηνω-
µένες Πολιτείες, κατέλαβαν συµβολικά το κτήριο για να αναδεί-
ξουν τη γενοκτονία, για να εκφράσουν την αλληλεγγύη τους στον
παλαιστινιακό λαό, την αντίθεσή τους στη δολοφονική πολιτική
του Ισραήλ. 

Προσέξτε ποια είναι η διαφορά και γιατί µιλώ για το γεγονός
ότι η Κυβέρνηση υπερθεµατίζει. Στις Ηνωµένες Πολιτείες η κα-
τασταλτική επιλογή έγινε δεκαπέντε µέρες µετά την έναρξη των
κινητοποιήσεων και των καταλήψεων. Στη Νέα Δηµοκρατία πήρε
µία µέρα για να δοθεί εντολή εκκαθάρισης της κατάληψης. Τόσο
πολύ σας ενόχλησε το αντιπολεµικό µήνυµα και το µήνυµα αντί-
στασης απέναντι σε αυτή τη δολοφονική πολιτική τού κράτους
του Ισραήλ και απέναντι στη διάθεση των φοιτητών να δείξουν
την αλληλεγγύη τους στον παλαιστινιακό λαό. Αυτό είναι µόνο
ένα δείγµα της αντίληψης που έχετε για την εξωτερική πολιτική. 

Άκουσα µε µεγάλη προσοχή την τοποθέτηση του κ. Πλεύρη,
περνώντας σε ένα άλλο ζήτηµα που απασχολεί κυρίως, έτσι όπως
φάνηκε από την τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου
της Νέας Δηµοκρατίας, την αντιπαράθεση σας µε τα διάφορα
ακροδεξιά µορφώµατα του ελληνικού Κοινοβουλίου για το ποιος
είναι πιο πατριώτης, για το ποιος είναι πιο πιστός στα διδάγµατα,
αν θέλετε, του χουντικού ρητού «πατρίς-θρησκεία-οικογένεια». 

Όµως, η τοποθέτηση του κ. Πλεύρη είχε µια βαθιά αντίφαση.
Αναφέρθηκε στη Συµφωνία των Πρεσπών και είπε ότι η αναφορά
της Προέδρου της Βόρειας Μακεδονίας στην ορκωµοσία της
στον όρο «Μακεδονία» νοµιµοποιείται, δήθεν, από το άρθρο της
Συνθήκης των Πρεσπών που καθορίζει την ιθαγένεια για τους πο-
λίτες της Βόρειας Μακεδονίας. Καταλαβαίνετε ότι αυτό που είπε
ο κ. Πλεύρης αφ’ ενός νοµιµοποιεί τη στάση της Προέδρου της
Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας, της δίνει δηλαδή ένα επι-
χείρηµα, αλλά την ίδια στιγµή έρχεται σε πλήρη αντίθεση και αντί-
φαση µε τις αντιδράσεις που προήλθαν από τη µεριά ευρωπαϊ-
κών δυνάµεων, από την µεριά της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Και αναρωτιέται κανείς, για ποιον λόγο αντέδρασε η Γερµανία,
για ποιον λόγο αντέδρασε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για ποιον λόγο
υπήρξαν όλες αυτές οι διεθνείς αντιδράσεις, αν ισχύει το επιχεί-
ρηµα του κ. Πλεύρη ότι αυτό το οποίο έκανε η Πρόεδρος της Δη-
µοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας νοµιµοποιείται από τη συν-
θήκη των Πρεσπών;

Εδώ υπάρχει µια χαρακτηριστική αντίφαση της επιχειρηµατο-
λογίας σας, όµως η αντίφαση είναι απλώς και µόνο το σύµπτωµα.
Ξέρετε, το σύµπτωµα στην ψυχανάλυση είναι αυτό το οποίο δη-
µιουργείται όταν υπάρχουν ανεπίλυτες συγκρούσεις. Όταν υπάρ-
χουν ανεπίλυτες εσωτερικές συγκρούσεις αναδύεται το σύµπ-
τωµα. Είναι η µορφή που παίρνει η ασυνείδητη σύγκρουση. Αλλά
εν πάση περιπτώσει, το θέµα δεν είναι τόσο πολύ οι αντιφάσεις
και οι ασυνείδητες συγκρούσεις της παράταξής σας.

Το θέµα είναι ότι η Νέα Δηµοκρατία έχοντας επενδύσει σε µια
ακροδεξιά και ταυτόχρονα αλλοπρόσαλλη εξωτερική πολιτική και
µια αλλοπρόσαλλη ρητορεία, όταν έρχεται σε σύγκρουση µε την
πραγµατικότητα, βρίσκεται εκτεθειµένη προς τα Δεξιά της. Δη-
λαδή, τι συµβαίνει; Θερίζετε τις θύελλες από τους ανέµους που
εσείς οι ίδιοι σπείρατε όλα τα προηγούµενα χρόνια και συνεχίζετε
να σπέρνετε µε την εθνικιστική σας ρητορεία. Αυτό σας καθιστά
έκθετους στην ακροδεξιά κριτική και αυτό σας οδηγεί και σε
αυτές τις αντιφατικές και αλλοπρόσαλλες πολιτικές τοποθετή-
σεις.

Διότι, ξέρετε, για να σας το πω όσο το δυνατόν πιο λαϊκά,
όποιος ανακατεύεται µε τις περικεφαλαίες τον τρώνε οι Βελό-

πουλοι. Αυτό έχει συµβεί στη Νέα Δηµοκρατία. Τα ίδια συµβαί-
νουν, λοιπόν, µε τη Βόρεια Μακεδονία, τα ίδια συµβαίνουν µε την
Αλβανία, τα ίδια συµβαίνουν µε την Τουρκία. Σε όλο το εύρος της
εξωτερικής πολιτικής είσαστε εγκλωβισµένοι στις δικές σας πο-
λιτικές αντιφάσεις και εγκλωβισµένοι από την εθνικιστική ρητο-
ρεία και πολιτική την οποία ασκούσατε όλα τα προηγούµενα
χρόνια, µε τα συλλαλητήρια, µε τη στάση σας στο µεταναστευ-
τικό και το προσφυγικό, ων ουκ έστιν αριθµός. Τώρα προσπα-
θείτε, αφού έχετε µετατοπίσει το πεδίο της πολιτικής αντι-
παράθεσης προς τα άκρα Δεξιά, να υπερασπιστείτε τις θέσεις
σας µε µια ακριβώς αλλοπρόσαλλη πολιτική ρητορεία.

Το θέµα, όµως, εδώ είναι ότι ακριβώς λόγω αυτής της πολιτι-
κής την οποία έχετε ακολουθήσει, δεν έχετε δυνατότητες επανα-
καθορισµού της εξωτερικής πολιτικής. Είστε εγκλωβισµένοι σε
αυτή την αλλοπρόσαλλη στρατηγική και την ίδια στιγµή δεν µπο-
ρείτε να εγγυηθείτε µια σταθερή, φιλειρηνική, πολυδιάστατη,
ενεργητική εξωτερική πολιτική. Αυτό είναι το πρόβληµα και αυτό
πια δεν είναι πρόβληµα της Νέας Δηµοκρατίας, αυτό είναι πρό-
βληµα της χώρας. Το χειρότερο, όµως, εδώ είναι ότι ακόµη και
αυτοπροσδιοριζόµενα ως προοδευτικά κόµµατα θεωρούν ότι
µπορούν να αντιπαρατεθούν µε τη Δεξιά µετατοπιζόµενα στο
δικό της πεδίο, µετατοπιζόµενα και διολισθαίνοντας στο δικό της
γήπεδο. Εξ ου και οι πατριωτικές κορώνες, εξ ου και οι σταυροί,
εξ ου και η σιωπή για το έγκληµα του κράτους του Ισραήλ και
πολλά, πολλά ακόµα.

Η µετατόπιση, όµως, αυτή στο πεδίο της Δεξιάς δεν αφορά
µόνο την εξωτερική πολιτική. Η στρατηγική διολίσθησης στο
πεδίο της Δεξιάς αφορά σχεδόν όλα πλέον τα ζητήµατα, τις ερ-
γασιακές σχέσεις, τη φορολογική πολιτική, το κοινωνικό κράτος
µε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, τους εξοπλισµούς, το µεταναστευ-
τικό και προσφυγικό. Συζητάµε, δηλαδή, για µια απόλυτη µετα-
τόπιση της πολιτικής ατζέντας στο πεδίο της Δεξιάς και µετά
αναρωτιόµαστε για ποιον λόγο κερδίζει έδαφος ή φαίνεται να
κερδίζει έδαφος η άκρα Δεξιά.

Και αυτό ακριβώς είναι το δώρο στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη.
Είναι µια έµµεση ψήφος εµπιστοσύνης, καθώς πλέον το θέµα δεν
είναι οι πολιτικές, δεν είναι η ιδεολογία, δεν είναι η κατεύθυνση,
δεν είναι τα διαφορετικά κοινωνικά συµφέροντα που συγκρούο-
νται. Άλλα ζητήµατα απασχολούν την καθηµερινότητα της πολι-
τικής αντιπαράθεσης, όπως το life style, η τάδε συνάντηση, ποιος
έκανε το τάδε βίντεο και ποιος έκανε το δείνα βίντεο. Τελικά είναι
απλώς και µόνο η διαχείριση, το µάνατζµεντ µιας υπάρχουσας
κατάστασης. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα αυτή τη στιγµή του
ευρύτερου δηµοκρατικού και προοδευτικού -και Αριστερού θα
πω εγώ- χώρου. Δεν υπάρχουν πια κοινωνικές τάξεις, δεν υπάρ-
χουν δυνάµεις, δεν υπάρχουν συµφέροντα.

Εµείς από τη δική µας µεριά λέµε ότι εξακολουθούµε να πι-
στεύουµε και στην ύπαρξη αντιτιθέµενων κοινωνικών συµφερό-
ντων και στην πολιτική σύγκρουση και στην πολιτική αντιπα-
ράθεση επί των πραγµατικών ζητηµάτων που αφορούν τις εργα-
σιακές σχέσεις, που αφορούν τον µισθό, που αφορούν τις συλ-
λογικές συµβάσεις εργασίας, που αφορούν τα ιδιωτικά πανε-
πιστήµια. Συνεχίζουµε να πιστεύουµε ότι είναι ο ρόλος του δη-
µοσίου να εγγυάται την καθολική πρόσβαση στην υγεία, συνεχί-
ζουµε να πιστεύουµε ότι είναι ο ρόλος του δηµοσίου να εγγυάται
τη λειτουργία της ανώτατης εκπαίδευσης και να είναι αποκλει-
στικό δικαίωµα του δηµοσίου να έχει πανεπιστήµια και µια σειρά
από άλλα πράγµατα τα οποία από την πορεία που έχουν πάρει
τα πράγµατα φαίνεται ότι δεν είναι αγκυλώσεις και ιδεοληψίες,
αλλά είναι πραγµατικά πολιτικά και κοινωνικά επίδικα της εποχής
µας. 

Θα χρειαστώ κάποιον χρόνο και από τη δευτερολογία µου,
κύριε Πρόεδρε. 

Έρχοµαι στα ζητήµατα που αφορούν τον πολιτισµό.
Δεν είναι εδώ ο κ. Πλεύρης. Θα ήταν ενδιαφέρον. Θα του έλε-

γα ότι δεν είναι ώρα να κάνουµε διάλογο περί αισθητικής, γιατί
άνοιξε και διάφορα ζητήµατα αισθητικής φιλοσοφίας στην τοπο-
θέτησή του σχετικά µε το αν το έργο τέχνης είναι ουδέτερο ή δεν
είναι ουδέτερο, για το αν η Μόνα Λίζα είναι καθολική ή δεν είναι
καθολική, η εµβέλειά του κ.λπ., ζητήµατα που σχετίζονται µε το
υψηλό.
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Εν πάση περιπτώσει, θα πω το εξής. Ακόµα και αν δεχθεί κα-
νείς ότι το έργο τέχνης είναι καθολικό -το οποίο εν πάση περι-
πτώσει είναι προς συζήτηση- ο τρόπος µε τον οποίο εκτίθεται, το
µέρος στο οποίο εκτίθεται, το βλέµµα που το κοιτάει, η ένδυση
που απαιτείται για να το κοιτάξεις δεν είναι ζητήµατα ουδέτερα.
Όµως, εν πάση περιπτώσει, δεν είναι εδώ ο χώρος για να κά-
νουµε αισθητική συζήτηση.

Γιατί το είπε όµως αυτό ο κ. Πλεύρης; Το είπε απαντώντας σε
ένα σχόλιο της κ. Φωτίου ότι ακόµα και στη Eurovision φάνηκε
ότι η πολιτική εισέβαλε, µπήκε µέσα. Και το σχόλιο αυτό δεν αφο-
ρούσε προφανώς την ποιότητα του «χ» ή του «ψ» τραγουδιού, αν
ήταν καλό ή κακό το τραγούδι του Ισραήλ. Αυτό το οποίο αφο-
ρούσε το σχόλιο ήταν µια πολιτική απόφαση της EBU να επιτρέ-
ψει ακριβώς την παρουσία του Ισραήλ στον διαγωνισµό της
Eurovision. Άρα, εδώ δεν µιλάµε περί αισθητικής, µιλάµε περί πο-
λιτικών επιλογών και του τρόπου µε τον οποίο τα διαφορετικά
κοινωνικά συµφέροντα εισβάλουν στον χώρο του πολιτισµού,
στις δηµόσιες πολιτικές για τον πολιτισµό.

Και αυτό το σχόλιο της κ. Φωτίου, επιτρέψτε µου να πω, ότι
ήρθε ως απάντηση στο κάλεσµα της κ. Μενδώνη να ψηφίσουµε
όλοι µαζί, σαν µια αγαπηµένη οικογένεια, τον νόµο τον οποίο
προτείνει στις επιτροπές και σε συνεντεύξεις και δεν ξέρω πού
αλλού.

Ήταν απάντηση, λοιπόν, σε εσάς, κυρία Υπουργέ, στο κάλεσµα
να ψηφίσουµε όλοι µαζί, ως µια αγαπηµένη οικογένεια, για να νο-
µιµοποιήσουµε το νοµοσχέδιο. 

Και αφού θέλετε να τα ακούσετε, θα τα ακούσετε τώρα.
Το ξέρω ότι δεν έχετε µιλήσει, κυρία Υπουργέ, διότι φοβάστε

στο πλαίσιο του νοµοθετικού έργου. Εδώ δεν είναι κοινοβουλευ-
τικός έλεγχος. Εδώ κάνουµε νοµοθετικό έργο. Και στο νοµοθε-
τικό έργο η Υπουργός πρέπει να έχει το πολιτικό σθένος να
υπερασπιστεί το νοµοσχέδιό της και να ακούσει και τις ανταπα-
ντήσεις των Βουλευτών και όχι να κρύβεται για να µιλήσει στο
τέλος, δήθεν παριστάνοντας τον τιµητή. Διότι αυτό κάνετε.

Δεν τολµάτε να απαντήσετε στις επικρίσεις, στα ερωτήµατα,
στις κριτικές. Αµφισβητείτε τη δυνατότητα του Κοινοβουλίου, των
Βουλευτών, των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, των πολιτικών
Αρχηγών να σας απαντήσουν και θέλετε να κλείσετε τη συζή-
τηση. Γιατί; Διότι, δεν έχετε τι να απαντήσετε και θέλετε να κερ-
δίσετε τη µάχη των εντυπώσεων, µε την υποστήριξη των µέσων
ενηµέρωσης, που ξέρετε εκ των προτέρων ότι έχετε. Ελπίζω,
αυτό να το εκλάβετε ως πολιτική πρόκληση και να πάρετε τώρα
τον λόγο. Πραγµατικά, το ελπίζω! 

Ήρθε, λοιπόν, το σχόλιο της κ. Φωτίου ως απάντηση στην πρό-
κληση, στο κάλεσµα της κ. Μενδώνη, να υποστηρίξουµε το νο-
µοσχέδιό της. Να το υποστηρίξουµε, γιατί; Για να δώσουµε ψήφο
εµπιστοσύνης στον «πολιτισµό ΙΧ», στον πολιτισµό που γίνεται
πίσω από κλειστές πόρτες, µε άτυπες οµάδες στις οποίες συµ-
µετέχει από το 2016 και η ίδια η κυρία Υπουργός µαζί µε την σύ-
ζυγο του Πρωθυπουργού, την κ. Γκραµπόφσκι και µάλιστα µε
επικεφαλής την κ. Γκραµπόφσκι, που είναι η καρδιά, κατά τα λε-
γόµενα του κ. Μητσοτάκη, του σχεδίου, που εσείς φέρνετε σή-
µερα.

Αναρωτιέµαι, µε ποια ιδιότητα; Με ποια ιδιότητα συµµετέχει σε
αυτές τις άτυπες οµάδες, που ορίζουν τον ρυθµό της πολιτιστι-
κής πολιτικής και της µουσειακής πολιτικής στη χώρα; Και γιατί
δεν απαντάτε, εδώ και πέντε χρόνια για το ποιοι συµµετείχαν σ’
αυτή την άτυπη οµάδα, εκτός από εσάς και την κ. Γκραµπόφσκι-
Μητσοτάκη; Γιατί δεν απαντάτε; Πείτε µας ήταν ο τάδε, ο τάδε
και ο τάδε. Μία ερώτηση αρκεί να απαντήσετε. Δεν είναι τόσο φο-
βερό! Τολµήστε! Τολµήστε να µας πείτε ποιοι ήταν. Και εσείς ως
τι συµµετείχατε σ’ αυτή την οµάδα, µε ποια ιδιότητα; Το τότε
κόµµα σας γνώριζε τη συµµετοχή σας στη συγκεκριµένη οµάδα; 

Άρα, λοιπόν, εµείς, τον «πολιτισµό ΙΧ» της κ. Μενδώνη και οποι-
ουδήποτε άλλου, των εξωθεσµικών παρεµβάσεων, των οµάδων
µε προνοµιακές σχέσεις µε το Μέγαρο Μαξίµου δεν πρόκειται να
τον στηρίξουµε. Διότι, ο «πολιτισµός ΙΧ» οδηγεί στην παρακµιακή
κατάσταση, που παρατηρήθηκε στα πέντε µεγάλα µουσεία της
χώρας, µε µισό προσωπικό, µε µισές ώρες λειτουργίας στο Ηρά-
κλειο, στην Αθήνα, στη Θεσσαλονίκη όλο το προηγούµενο διά-
στηµα, ενώ πέρσι τέτοιον καιρό, πριν από την εκσυγχρονιστική

σας πρωτοβουλία, κ. Μενδώνη, που εκσυγχρονίσατε δήθεν τα
µουσεία, µετατρέποντάς τα σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου, λειτουργούσαν όλη την ηµέρα και µε εκατόν είκοσι ανθρώ-
πους περισσότερους προσωπικό. Και τώρα µετά την εκσυγ-
χρονιστική σας παρέµβαση, είδαµε πόσο καλά πήγαµε. 

Δεν πρόκειται να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στον πολιτισµό
της βεντέτας που έχετε ανοίξει µε αρχαιολόγους, µε αρχιτέκτο-
νες, µε καλλιτέχνες κάθε είδους, εικαστικούς, ηθοποιούς. Η
ΠΟΘΑ έβγαλε ανακοίνωση για τον τρόπο µε τον οποίο διαχειρί-
ζεστε το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Δεν πρόκειται να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στον πολιτισµό
της προσωπικής σας βεντέτας και των προσωπικών σας σχεδια-
σµών. Ούτε µπορούµε να παρακολουθήσουµε τον αδιαφανή λα-
βύρινθο αυτής της νοµοθετικής πρότασης, την οποία φέρνετε, η
οποία κρύβει τις προνοµιακές σχέσεις αυτής της Κυβέρνησης µε
συγκεκριµένα ιδιωτικά συµφέροντα είτε αυτά λέγονται Νιάρχος
είτε αυτά λέγονται Λαιµός είτε αυτά λέγονται Λάτσης.

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και το κάνουµε µε αίσθηµα ευ-
θύνης απέναντι στον πολιτισµό και απέναντι στους ανθρώπους
του πολιτισµού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει η κυρία Υπουργός.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε Τζανα-

κόπουλε, σας έχουµε συνηθίσει στον δηµόσιο λόγο σας να είστε
προσβλητικός έως υβριστικός. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας έβρισα;
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Εποµένως,

δεν µου προξενούν καµµία εντύπωση όλα αυτά τα οποία λέτε, τα
οποία θα µπορούσα να χαρακτηρίσω πάρα πολύ εύκολα ότι είναι
επί προσωπικού. 

Ακούστε, έχω υποστηρίξει πάρα πολλές φορές -και όχι από
αυτή τη θέση µόνο- ότι ο πολιτισµός είναι µια βαθύτατη πολιτική
έννοια και ευτυχώς, ευτυχώς αυτός ο πολιτισµός, ακριβώς επειδή
είναι πολιτικός και πολιτικής σηµασίας, µάς διαφοροποιεί από
εσάς, από εσάς και τα πεπραγµένα σας, πριν βρεθείτε στη Νέα
Αριστερά. 

Από εκεί και πέρα, επειδή επιµένετε πάρα πολύ υπό ποια ιδιό-
τητα µετείχα το 2017, θα επαναλάβω αυτό το οποίο έχω πει: Την
επιστηµονική µου ιδιότητα δεν µπορεί να µου την αφαιρέσει κα-
νένα κόµµα. Είµαι επιστήµονας, γνωρίζω πάρα πολύ καλά τα θέ-
µατα. Ήµουν επί δέκα χρόνια Γενική Γραµµατέας του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού, εποµένως είχα όλη την εµπειρία και όλη τη δυ-
νατότητα να µετέχω σε οποιοδήποτε think tank είχε δηµιουργηθεί
από µία οµάδα πολιτών, αλλά επειδή…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): …επειδή µέ-

νετε µόνο σε σκοπιµότητες και µικροπολιτικές, οι παρωπίδες
υπάρχουν και δεν µπορείτε να δείτε ότι αυτά τα οποία συζητού-
σαµε το 2017 δεν έχουν καµµία σχέση. Είναι µια θεωρητική βάση
που δεν επηρέασαν καθόλου τις πολιτικές µας επιλογές το 2019
και θα τα ακούσετε στη συνέχεια, ό,τι και να σας λένε, όποιοι και
να σας λένε. 

Όσο, δε, για τα µουσεία ως νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
θα σας απαντήσω κατά λέξη αµέσως µετά -έχω απαντήσει άλλω-
στε, είναι δηµόσια, µπορείτε να τα δείτε και µπορείτε να τοποθε-
τηθείτε επ’ αυτού, εάν θέλετε- σεβόµενη τον χρόνο που έχει
ζητήσει η κ. Κωνσταντοπούλου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Πρό-
εδρε, έχετε τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Γεια σας. 

Δεν ξέρω αν είδατε το δεκάλεπτο βίντεο της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας για τις ευρωεκλογές, αλλά είναι η αποτύπωση της κοινοβου-
λευτικής µας δράσης αυτούς τους δέκα και κάτι µήνες που η
Πλεύση Ελευθερίας βρίσκεται στη Βουλή, αυτή η µικρή, αλλά ζό-
ρικη Κοινοβουλευτική Οµάδα. Είναι ταυτόχρονα η αποτύπωση
της δικής σας απουσίας. 

Και επειδή έχω κατ’ επανάληψη ψέξει την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, ότι ενώ έχει εκατόν πενήντα οκτώ
Βουλευτές -αυτοί αντιστοιχούν στο 41% που πήρατε- συνήθως
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λέω είστε δύο, είστε τρεις, είστε τέσσερις. Τώρα είστε µία. 
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Δεν προβλέπεται…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν προβλέπεται να είστε µια; Αυτό λέω και εγώ, αυτό
λέω και εγώ!

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Δεν προβλέπεται να µιλήσει άλλος Βουλευτής
σήµερα, κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πώς είπατε; Δεν προβλέπεται να είστε παρόντες και πα-
ρούσες στην Ολοµέλεια; 

Το πρόβληµα, λοιπόν, είναι ότι εκείνοι που σας ψήφισαν, σας
ψήφισαν για να τους εκπροσωπείτε, για να είστε εδώ και εσείς
είστε, οπότε µη διαµαρτύρεστε. Και οι υπόλοιποι εκατόν πενήντα
επτά σήµερα απουσιάζουν και δεν είναι ότι έχουν κουραστεί από
το κοινοβουλευτικό έργο. Έχουµε να συνεδριάσουµε από την
Πρωτοµαγιά, δύο ολόκληρες εβδοµάδες. Δεν ήσαν αρκετές για
να φέρουν τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας εδώ, στη
Βουλή. 

Αυτό, λοιπόν, που εµείς λέµε ότι εµείς, εµείς οι έξι Βουλευτές
της Πλεύσης Ελευθερίας που δώσαµε ζωή στη Βουλή και πάµε
να δώσουµε ζωή και στην Ευρωβουλή είναι αυτό που εµπνέει
τους πολίτες. Είναι αυτό που τους κάνει να λένε «δεν µετανιώ-
σαµε που σας εµπιστευθήκαµε, δεν µετανιώσαµε που σας ψηφί-
σαµε, γιατί τιµάµε την ψήφο µας και την εµπιστοσύνη µας και σας
θέλουµε εκεί να ελέγχετε την Κυβέρνηση, να κάνετε αντιπολί-
τευση, να επισηµαίνετε τα κακώς κείµενα, να, να, να, να…». 

Κάθε φορά που κάνω αυτή την επισήµανση έρχεται, διαρκού-
σης της οµιλίας µου και ένας δύο ακόµη Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας λίγο να συµπληρώσουν αυτή την πραγµατικά αποκαρ-
διωτική εικόνα σας, αποκαρδιωτική! Δεν µπορώ να περιγράψω
δηλαδή τη θλίψη που µου προξενεί αυτή η άδεια Βουλή, αυτή η
άδεια Βουλή την ώρα που η κοινωνία πάλλεται. 

Σήµερα δεν ξέρω αν είναι κανείς εδώ για να έρθει, τουλάχιστον
να σώσει την τιµή της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. Ξέρω όµως ότι
και οι πολίτες έχουν καταλάβει ότι η λύση δεν είναι να προσπα-
θούµε µε κάθε τρόπο να φέρουµε εσάς µέσα στη Βουλή για να
επιτελέσετε τα καθήκοντά σας ή…. Να, καλώς τον, ήρθε ένας. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ήταν προ-
ηγουµένως εδώ και ξαναήρθε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ήταν προηγουµένως; Και επανέρχεται, πολύ ωραία.
Ελάτε, κύριε Χατζηδάκη, ελάτε. Μετράµε τους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας και επειδή ήταν µία µόνο, τώρα γίνεστε δύο
αισίως. 

Η λύση, λοιπόν, δεν είναι να προσπαθούµε να φέρουµε εσάς
µέσα στη Βουλή. Η λύση είναι οι πολίτες να δώσουν µεγαλύτερη
δύναµη στην Πλεύση Ελευθερίας, που τιµάει την εµπιστοσύνη
τους και θα γεµίσει σιγά-σιγά τη Βουλή. Όσο κι αν σήµερα µπορεί
να µην το φαντάζεστε ή να µη θέλετε ούτε να το σκέφτεστε, µε
δύναµη στην Πλεύση Ελευθερίας θα γεµίσει σιγά-σιγά αυτή η
άδεια Βουλή, γιατί εµείς θέλουµε τη γεµάτη Βουλή, τις γεµάτες
πλατείες, τα γεµάτα αµφιθέατρα, τις γεµάτες σχολές, και µε κα-
ταλήψεις αλληλεγγύης σε έναν λαό που µαστίζεται και εξολο-
θρεύεται και υφίσταται γενοκτονία, όπως είναι ο παλαιστινιακός
λαός. 

Θα ξεκινήσω µε αυτό, γιατί δεν µπορώ να το παραλείψω, όπως
δεν το έχω παραλείψει σε καµµία συνεδρίαση από τον Οκτώβριο
του 2023, από τότε δηλαδή που ρωτάω επίµονα τον Πρωθυ-
πουργό σας κ. Μητσοτάκη και Πρωθυπουργό της χώρας. Να µην
το ξεχνάµε αυτό. Αλλά δεν συµπεριφέρεται δυστυχώς ως Πρω-
θυπουργός της χώρας, συµπεριφέρεται ως Πρωθυπουργός της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, έρχεται, σας
µιλάει, τον χειροκροτάτε και φεύγει. Αλλά επειδή µπορεί να γίνει
και κανένα ατύχηµα, όπως αυτό που έγινε στη συζήτηση για την
πρόταση δυσπιστίας για τα Τέµπη και χειροκροτήσατε ως Πρω-
θυπουργό αντί για τον κ. Μητσοτάκη, πρώτα τον κ. Κώστα Καρα-
µανλή, δηλαδή τον υπόλογο, υπαίτιο και ένοχο για το έγκληµα
των Τεµπών, όπως είναι και ο κ. Μητσοτάκης υπόλογος, υπαίτιος
και ένοχος για το έγκληµα των Τεµπών, επειδή λοιπόν δεν θέλει
να του ξανασυµβεί µια τέτοια εµπειρία, τώρα πια δεν έρχεται. Θα
τον δούµε, από ό,τι καταλαβαίνω, για µία φορά προεκλογικά την

επόµενη Παρασκευή στη συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως
και µετά µην τον είδατε.

Εγώ επαναλαµβάνω από αυτό εδώ το Βήµα την πρόταση προς
τον κ. Μητσοτάκη και προς τους υπόλοιπους πολιτικούς Αρχη-
γούς να γίνει debate. Δεν µπορούµε να κάνουµε debate µέσω Tik-
Tok. Αν µπορούσαµε, θα το κάναµε και αυτό. Με κάποιον τρόπο,
κύριε Μητσοτάκη, πρέπει να µπείτε σε έναν διάλογο. Πρέπει να
αντιληφθείτε ότι δεν γίνεται η πολιτική αντιπαράθεση και η δη-
µοκρατική λειτουργία µε µονολόγους σε προστατευµένο περι-
βάλλον, µε ελεγχόµενα µέσα και χωρίς κανένα κίνδυνο. Η
πολιτική ενέχει κινδύνους, ενέχει ρίσκα, ενέχει ευθύνη και ενέχει
όλη αυτή την υποχρέωση λογοδοσίας, που εσείς αποποιείστε.

Κύριοι του ΠΑΣΟΚ, έχω ακούσει ότι και ο Πρόεδρός σας ζητά
debate. Παρακαλώ και τους προέδρους και επικεφαλής των υπό-
λοιπων Κοινοβουλευτικών Οµάδων να τοποθετηθούν. Εµείς είµα-
στε ανοιχτά υπέρ του διαλόγου, ανοιχτά υπέρ της αντιπαράθε-
σης και ανοιχτά υπέρ της ενηµέρωσης των πολιτών. Debate, λοι-
πόν, και εδώ µέσα στη Βουλή. Το λέω από τώρα για να προκατα-
λάβω τη συνθήκη, µήπως και το σκεφτεί ο κ. Μητσοτάκης και δεν
έρθει και φύγει, να έρθει εδώ και να κάνει µε όλους διάλογο, όχι
να απαντήσει στους δύο Αρχηγούς ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ και να
φύγει, όπως του αρέσει να κάνει. Να έρθει να απαντήσει σε µένα,
που τον ρωτάω ξανά και ξανά και ξανά και ξανά. Κοντεύουν τις
εξήντα οι επίκαιρες ερωτήσεις που έχω καταθέσει στον Πρωθυ-
πουργό από τα τέλη Αυγούστου. 

Κυρία Ράπτη, κύριε Χατζηδάκη, δεν πάει πολύ; Σεπτέµβριος,
Οκτώβριος, Νοέµβριος, Δεκέµβριος, Γενάρης, Φλεβάρης, Μάρ-
της, Απρίλης και είµαστε µέσα Μάη. Δεν πάει πολύ οκτώ µήνες
να σε ρωτάει η µοναδική γυναίκα πολιτική Αρχηγός, να σου ζη-
τάει να έρθεις να απαντήσεις σε ερωτήσεις, όχι για αµελητέα ζη-
τήµατα, αλλά για µείζονα ζητήµατα, για τις πυρκαγιές, για την
πολιτική προστασία, για τις πληµµύρες, για τη γενοκτονία των
Παλαιστινίων, για τις γυναικοκτονίες. 

Κατέθεσα τη Δευτέρα για δέκατη όγδοη φορά επίκαιρη ερώ-
τηση στον Πρωθυπουργό για το αν θα ποινικοποιηθούν, κυρία
Ράπτη, οι γυναικοκτονίες ως αυτοτελή κακουργήµατα. Είστε της
άποψης του κ. Βορίδη ότι αυτό είναι ποινικός λαϊκισµός, ότι λαϊ-
κίζουµε εµείς που λέµε ότι δεν είναι επαρκής η προστασία των
γυναικών, ότι είµαστε κάποιοι -λέει- αριστερόφρονες που λαϊκί-
ζουµε και κάνουµε ποινικό λαϊκισµό; 

Φτάσαµε στις πέντε γυναικοκτονίες το 2024 µε τραγικότερη τη
δολοφονία της Κυριακής Γρίβα µπροστά στο αστυνοµικό τµήµα,
όπου την είχαν αποπέµψει οι αστυνοµικοί του τµήµατος Αγίων
Αναργύρων, την ώρα που µιλούσε µε την Άµεση Δράση, όπου
επίσης την είχαν παραπέµψει οι αστυνοµικοί του τµήµατος και η
Άµεση Δράση την απέπεµπε επίσης λέγοντάς της ότι το περιπο-
λικό δεν είναι ταξί και εµπαίζοντάς την, ακόµα και όταν η γυναίκα
είπε «Είναι µπροστά µου, τον βλέπω». «Τι έχει έρθει να σας κάνει;
Τι θέλει να κάνει αυτός;» Λέει: «Θέλει να µου κάνει κακό. Τον
βλέπω.».

Είναι ποινικός λαϊκισµός να πούµε ότι αυτή η γυναίκα, όπως
και οι περισσότερες που δολοφονήθηκαν, θύµατα γυναικοκτο-
νίας, µπορούσαν να έχουν σωθεί αν υπήρχαν επαρκείς µηχανι-
σµοί; 

Και εν πάση περιπτώσει δεν ζητώ από εσάς να µου απαντή-
σετε. Ζητώ να έρθει ο κ. Μητσοτάκης, να αναλάβει την ευθύνη
του. Του κατέθεσα για δέκατη όγδοη φορά επίκαιρη ερώτηση.
Εξεγείρονται οι γυναίκες όλης της χώρας και έξω από τη χώρα,
όταν τον ακούνε να λέει αυτά τα αχαρακτήριστα που είπε στη συ-
νέντευξή του στον κ. Παπαδάκη και στην κ. Αναστασοπούλου. Τι
είπε; Ότι οι γυναίκες, λέει, καταγγέλλουν περισσότερο γιατί αι-
σθάνονται µεγαλύτερη ασφάλεια. Αυτό σηµαίνει, δεν έχει αυξη-
θεί δηλαδή η έµφυλη βία, λέει ο κ. Μητσοτάκης, απλώς καταγ-
γέλλουν περισσότερο οι γυναίκες διότι αισθάνονται µεγαλύτερη
ασφάλεια. Σκεφτείτε! Γιατί έχουµε κάνει, λέει, τόσα πράγµατα
που δικαιολογούν το να αισθάνονται µεγαλύτερη ασφάλεια. 

Αυτός ο εµπαιγµός, αυτή η πρόκληση στις γυναίκες θα σταµα-
τήσει; Αυτή η πρόκληση σε εµάς, που αγωνιούµε, και αντιλαµβα-
νόµαστε, και µαχόµαστε, και σας καταθέτουµε προτάσεις και
παρεµβάσεις ξανά και ξανά, θα σταµατήσει; Τι θέλει ο κ. Μητσο-
τάκης; Θέλει να γίνει κι άλλη γυναικοκτονία και πάλι να πέφτει
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απ’ τα σύννεφα; Γιατί δεν έρχεται να συζητήσουµε το θέµα αυτό,
που το βάζω κάθε βδοµάδα από τις 27 Νοεµβρίου µε επίκαιρη
ερώτηση και το θέτω µε κάθε παρέµβασή µου στη Βουλή, από
την πρώτη µου οµιλία ως Αρχηγού της Πλεύσης Ελευθερίας από
τον Ιούλιο; Γιατί το βάζετε κάτω από το χαλί; Γιατί δεν αναλαµ-
βάνετε δράση; Γιατί δεν έρχεται ο κ. Μητσοτάκης; 

Πέρσι τέτοια εποχή έλεγα ότι είναι σκάνδαλο να κάνετε debate
πολιτικών Αρχηγών χωρίς ούτε µία γυναίκα πολιτική Αρχηγό και
ζητούσα να συµµετάσχω στο debate και µου απαντούσαν «Μα
δεν είστε κοινοβουλευτικό κόµµα, κυρία Κωνσταντοπούλου».
Τώρα είµαστε κοινοβουλευτικό κόµµα και η δικαιολογία ποια είναι
τώρα για να µην αντιπαρατεθεί ο Μητσοτάκης µε εµένα στ’ αλή-
θεια; Ότι δεν γίνονται, λέει, debate για τις ευρωεκλογές.

Μα και αυτό έχει καταρριφθεί, έγινε debate το 2004, έγινε de-
bate το 2009, γίνονται debate για τις ευρωεκλογές. Γιατί δεν έρ-
χεται ο κ. Μητσοτάκης σε αντιπαράθεση; Προφανώς έχει να
χάσει, αλλά προφανώς οι πολιτικοί άνδρες και οι πολιτικοί γυναί-
κες δεν κρίνουν τις πράξεις τους µε βάση το συµφέρον τους,
ούτε το πολιτικό, ούτε το προσωπικό, ούτε το οικονοµικό, ούτε
οποιοδήποτε άλλο συµφέρον. Το µόνο συµφέρον που υπεισέρ-
χεται στην πολιτική πράξη εκείνων οι οποίοι ζητούν την εµπιστο-
σύνη των συµπολιτών τους είναι το πολιτικό συµφέρον της
κοινωνίας και το δηµόσιο συµφέρον. Και είναι στο πολιτικό συµ-
φέρον της κοινωνίας να ακούσουν οι πολίτες τις θέσεις όλων των
Αρχηγών και όλων των κοµµάτων, είναι στο δηµόσιο συµφέρον
να υπάρξει διαφάνεια και αχειραγώγητη, ανόθευτη και όχι ελεγ-
χόµενη ενηµέρωση.

Λέγοντας αυτά, θα πω ότι σε αυτή την άδεια Βουλή -που τώρα
γίνατε τρεις, ελπίζω, θα δούµε, θα µετρήσω πόσοι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας θα βρίσκονται εδώ µέχρι το τέλος της οµιλίας
µου- χαίροµαι που έστω πληθύνεστε διαρκούσης αυτής της,
όπως καταλαβαίνω, δοκιµασίας για εσάς.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Για να σας ακούσουµε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Χαίροµαι που µε ακούτε. Την τελευταία φορά που µε
ακούγατε µας κάνατε κάποιες ψυχιατρικές αναφορές, θα ανα-
φερθώ και σε αυτές.

Θα καταθέσω, λοιπόν, στα Πρακτικά τις επίκαιρες ερωτήσεις
που έχω καταθέσει και στον Πρωθυπουργό και στους Υπουργούς
από τις 17 Ιούλιου 2023. Η πρώτη επίκαιρη ερώτηση αφορούσε
το Μάτι και την Πολιτική Προστασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Πρό-
εδρε, να σας διακόψω για λίγο για να ανακοινώσω ένα σχολείο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και βέβαια και αν καλά υποψιάζοµαι ότι είναι το σχολείο
από εκεί που νοµίζω ότι είναι, ένας λόγος παραπάνω να µε δια-
κόψετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα έξι
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 3ο Γυµνάσιο Βόλου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Καλωσορίζω και εγώ τα παιδιά από τον Βόλο. Θα είµαι
το βράδυ στις Σταγιάτες στο Πήλιο στις 20.30’, για να µιλήσουµε
για τα κινήµατα και τη δικαιοσύνη και αύριο το πρωί στον Βόλο,
τον οποίο αγαπώ πολύ. Ξέρω ότι περνάει πολλές δοκιµασίες µε
αυτή τη δηµοτική αρχή. Έχει, όµως, πολίτες ενεργούς, παλλόµε-
νους και κυρίως νέα γενιά η οποία δεν συµβιβάζεται.

Σας καλωσορίζω και εγώ, παιδιά και σας ευχαριστώ γιατί δίνετε
και χρώµα και παρουσία σε µία Βουλή όπου, δυστυχώς, οι Βου-
λευτές απουσιάζουν, ιδίως της Πλειοψηφίας από τους εκατόν πε-
νήντα οκτώ έχουµε τρεις εδώ από τη Νέα Δηµοκρατία. Οπότε
χαιρόµαστε κάθε φορά όταν τα θεωρεία γεµίζουν µε µαθητές, µε
πολίτες και αυτό είναι που επιδιώκει η Πλεύση Ελευθερίας, να
γεµίζουν και τα θεωρεία και η Βουλή.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά τις επίκαιρες ερωτήσεις που έχω
καταθέσει, λοιπόν, προς Υπουργούς και Πρωθυπουργό, εβδοµή-
ντα πέντε στο σύνολο.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα καταθέσω τις επίκαιρες ερωτήσεις που έχω καταθέσει
προς τον Πρωθυπουργό, πενήντα έξι στο σύνολο. Κοντεύουµε
να σπάσουµε τα κοντέρ και ο κ. Μητσοτάκης κοντεύει να σπάσει
το κοντέρ της απουσίας.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα καταθέσω, επίσης, τις επίκαιρες ερωτήσεις προς τους
Υπουργούς, δεκαεννιά στο σύνολο, περισσότερες από κάθε άλλο
Αρχηγό.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταθέτω τις επίκαιρες ερωτήσεις που του έχω καταθέσει για
την ποινικοποίηση της γυναικοκτονίας, δεκαοκτώ στο σύνολο. Δε-
καοκτώ φορές δεν έρχεται να απαντήσει ο κ. Μητσοτάκης.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, καταθέτω τις επίκαιρες ερωτήσεις που του έχω κατα-
θέσει για το κράτος δικαίου στην Ελλάδα, δώδεκα στο σύνολο.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταθέτω και τις επίκαιρες ερωτήσεις που του έχω καταθέσει
για το Ισραήλ και την Παλαιστίνη και τη γενοκτονία των Παλαι-
στινίων, οκτώ στο σύνολο.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέλος, καταθέτω και τις επίκαιρες ερωτήσεις για τις συνθήκες
ασφαλείας των αεροµεταφορών, τέσσερις στο σύνολο.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κανονικά θα έπρεπε να εµφανιστεί την Παρασκευή ο Πρωθυ-
πουργός και να απαντήσει δύο από αυτές, έστω µία από αυτές.
Όµως, δυστυχώς, δεν θα έρθει να απαντήσει καµµία και οι ερω-
τήσεις αυτές µοιραία αρχειοθετούνται. Αυτό το οποίο δεν αρχει-
οθετείται είναι τα προβλήµατα, αυτό το οποίο δεν αρχειοθετείται
είναι η ανάγκη των πολιτών και της κοινωνίας για ελευθερία, σε-
βασµό στα δικαιώµατα, σεβασµό στην ελευθερία λόγου, σεβα-
σµό στην ανθρώπινη ύπαρξη. 

Και λέγοντας αυτό, επανέρχοµαι στη νέα γενιά και στους φοι-
τητές και εκφράζω την απόλυτη, αµέριστη και άπλετη αλληλεγ-
γύη και υποστήριξή µου στους φοιτητές των ελληνικών πανε-
πιστηµίων, όπως έκανα και για τους φοιτητές ξένων πανεπιστη-
µίων. Έχω σπουδάσει και στη Νοµική Αθήνας και έχω κάνει και
καταλήψεις και πορείες και διαδηλώσεις, όπως έχω σπουδάσει
και στο Κολούµπια και έχω, επίσης, κάνει και διαµαρτυρίες και
διαδηλώσεις. Κατάληψη δεν είχε γίνει τότε, αλλά γίνεται σήµερα
στα µεγαλύτερα πανεπιστήµια των Ηνωµένων Πολιτειών από φοι-
τητές οι οποίοι δεν δέχονται ότι µπορούν µωρά παιδιά, µανάδες,
πατεράδες, γέροντες, ανήµποροι να σφαγιάζονται, ότι το 2024
δεν είναι ανεκτή η γενοκτονία, ότι δεν µπορεί να σιωπούµε, όταν
οικονοµικά συµφέροντα είναι εκείνα τα οποία στραγγαλίζουν
ακόµη και διοικήσεις πανεπιστηµίων, γιατί το βασικό αίτηµα προς
τα πανεπιστήµιά τους από πλευράς των φοιτητών στις Ηνωµένες
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Πολιτείες είναι να σταµατήσουν να συναλλάσσονται οικονοµικά
µε το κράτος του Ισραήλ και µε συµφέροντα και εταιρείες που
εµπλέκονται στους εξοπλισµούς και στον πόλεµο.

Η Πλεύση Ελευθερίας ως δύναµη ειρήνης στηρίζει τους φοι-
τητές. Και θα ήθελα για λογαριασµό των φοιτητών να απαντήσω
στον κ. Μητσοτάκη που είπε χθες ότι αν κάποιοι νοµίζουν ότι θα
αφήσουµε τους φοιτητές των ελληνικών πανεπιστηµίων να κά-
νουν αυτά που κάνουν οι φοιτητές σε άλλα πανεπιστήµια, είναι
γελασµένοι. 

Κύριε Μητσοτάκη, αλίµονο εάν οι φοιτητές για τις διαµαρτυ-
ρίες τους, για τις κινητοποιήσεις τους, για τις δράσεις τους για
την ειρήνη ζητούσαν την άδειά σας! Αλίµονο! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
Αλίµονο αν οι νέοι διαχρονικά ζητούσαν άδεια και έγκριση και

κυβερνητική βούλα για να διαδηλώσουν. Δεν θα είχαν γίνει οι µε-
γαλύτερες επαναστάσεις, οι µεγαλύτερες ανατροπές, δεν θα είχε
γίνει η αντιπολεµική κοσµοσυρροή µε προεξάρχοντες τους φοι-
τητές στη διάρκεια του πολέµου του Βιετνάµ, δεν θα είχε γίνει ο
Μάης του ’68, δεν θα είχε γίνει το Πολυτεχνείο, δεν θα είχε γίνει
το φοιτητικό κίνηµα εδώ στην Ελλάδα, δεν θα είχαν γίνει ιστορι-
κής σηµασίας γεγονότα που άλλαξαν τον κόσµο και µας προσ-
διόρισαν. Βεβαίως και δεν περιµένουµε να δώσετε την άδεια, για
να µην πω τώρα την έκφραση που µου ήρθε να πω. Να µη δώσετε
την άδεια! Να µη δώσετε την άδεια! Διεκδικούµε το δικαίωµα να
διαδηλώνουµε και να αντιστεκόµαστε χωρίς την άδειά σας, χωρίς
την έγκρισή σας. Οι πολίτες, οι φοιτητές και η νέα γενιά δεν είναι
ενεργούµενα των κυβερνήσεων ούτε υπάλληλοι του Πρωθυπουρ-
γού ούτε όργανα οποιασδήποτε κυβερνήσεως, πολύ λιγότερο
δεν είναι φοβισµένα άτοµα που νοµίζετε ότι θα τα τροµοκρατή-
σετε παρουσιάζοντάς τα, όπως διαχρονικά κάνουν οι εξουσίες,
σαν να ήταν εγκληµατίες. Σαν να ήταν εγκληµατίες αυτοί οι
οποίοι διαδηλώνουν για την ειρήνη. 

Και την ίδια ώρα, δεν λέτε τίποτε για τους πραγµατικούς εγκλη-
µατίες, για το πραγµατικό έγκληµα που διαπράττεται σε κοινή
θέα, γι’ αυτά για τα οποία µίλησε ο Ζοζέπ Μπορέλ, που είναι ο
κατ’ εξοχήν αρµόδιος στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής, στο Ευρωκοινοβούλιο. Ούτε
αυτό το λέτε! 

Ας δούµε, λοιπόν, τι είπε ο Ζοζέπ Μπορέλ. Διαβάζω από το ση-
µείωµα του Γραφείου Διασύνδεσης µε το Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο, δικό µας έγγραφο, εδώ, της ελληνικής Βουλής: «Ο Ζοζέπ
Μπορέλ κατά την οµιλία του, σηµείωσε ότι οι αριθµοί είναι αδυ-
σώπητοι: Τριάντα τέσσερις χιλιάδες νεκροί Παλαιστίνιοι, το 75%
του πληθυσµού εκτοπισµένοι και στο όριο της ασιτίας, διακόσιοι
σαράντα εννέα νεκροί εργαζόµενοι σε ανθρωπιστικές οργανώ-
σεις, µεταξύ των οποίων εκατόν ογδόντα ένας υπάλληλοι των
Ηνωµένων Εθνών, και εκατό νεκροί δηµοσιογράφοι και υπάλλη-
λοι µέσων µαζικής ενηµέρωσης». 

Κύριοι δηµοσιογράφοι, ακούτε; Εκατό νεκροί δηµοσιογράφοι
και υπάλληλοι µέσων µαζικής ενηµέρωσης! Κάποιοι πληρώνουν
µε τη ζωή τους την υπηρέτηση του καθήκοντος ενηµέρωσης σε
εµπόλεµη ζώνη και όσοι έχετε κάνει πολεµικοί ανταποκριτές ξέ-
ρετε τι θα πει. Ας σταµατήσει αυτή η λογοκρισία µε το έγκληµα
που διαπράττεται στην Παλαιστίνη! Ας σταµατήσει αυτή η υπο-
κρισία ότι µας πείραξαν οι σκηνές των φοιτητών της Νοµικής και
τα πανό και δεν µας πείραξε η σφαγή και η γενοκτονία και η δο-
λοφονία δηµοσιογράφων! Ας σταµατήσει όλη αυτή η εντεταλ-
µένη ενηµέρωση που θέλει να κουκουλώσει το πιο αποκρουστικό
έγκληµα που έχουµε γνωρίσει οι σηµερινές γενιές! 

Επτά νεκροί της «World Central Kitchen», µιας µη κυβερνητικής
οργάνωσης η οποία πήγε να δώσει βοήθεια σε ανθρώπους, σ’
έναν ολόκληρο πληθυσµό που µαστίζεται αυτή τη στιγµή από την
ασιτία και οδηγείται στη λιµοκτονία! 

Σήµερα, επειδή δεν το είπατε, είναι η επέτειος, µια µαύρη επέ-
τειος, για τον παλαιστινιακό λαό. Είναι η εβδοµηκοστή έκτη επέ-
τειος µνήµης της Νάκµπα και ο Πρέσβης του κράτους της
Παλαιστίνης στην Ελληνική Δηµοκρατία µας έχει αποστείλει δελ-
τίο Τύπου µε το οποίο ευχαριστεί τριάντα ελληνικούς δήµους που
υψώνουν την παλαιστινιακή σηµαία για να εκφράσουν την αλλη-
λεγγύη τους µε τον παλαιστινιακό λαό. 

Και γράφει αυτό το δελτίο Τύπου -θα το καταθέσω και αυτό

στα Πρακτικά, το έχετε πάρει στα e-mail σας- το εξής: «Οι Πα-
λαιστίνιοι σε όλον τον κόσµο σηµατοδοτούν την Ηµέρα της Νά-
κµπα ή την «καταστροφή» κάθε χρόνο στις 15 Μαΐου, όταν πριν
από εβδοµήντα έξι χρόνια δεκαπέντε χιλιάδες Παλαιστίνιοι σκο-
τώθηκαν και πεντακόσια τριάντα ένα χωριά και κωµοπόλεις από
τα χίλια τριακόσια ισοπεδώθηκαν εντελώς και όταν επτακόσιοι
πενήντα χιλιάδες Παλαιστίνιοι εκτοπίστηκαν διά της βίας από τις
πατρογονικές τους εστίες στην Παλαιστίνη. Κατά την περίοδο
εκείνη, Σιωνιστικές συµµορίες λεηλάτησαν τα υπάρχοντα των Πα-
λαιστινίων, ενώ τους ανάγκασαν επίσης να αναζητήσουν καταφύ-
γιο έξω από την Παλαιστίνη».

Και αναφέρει, βεβαίως, την κατάσταση που σήµερα επικρατεί
στην Παλαιστίνη, την πλήρη απόγνωση του πληθυσµού ο οποίος
οδηγείται στον θάνατο.

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν µπορεί να σιωπούµε άλλο, δεν µπορεί να γυρνάµε αλλού
το βλέµµα, δεν µπορεί να επιτρέπουµε τη διάπραξη γενοκτονίας
και τη συνέχισή της, σαν να µη συµβαίνει τίποτε. Δεν µπορεί ο
Υπουργός Υγείας να λέει: «Καλά έκανε το Ισραήλ». Αυτός ο αρ-
νητής του Ολοκαυτώµατος, ο κ. Γεωργιάδης, ήρθε τώρα να µας
πει «Καλά έκανε το Ισραήλ που διέπραξε Γενοκτονία». Αυτό δεί-
χνει µια ροπή, τελικώς, στον εγκωµιασµό Γενοκτονίας και Ολο-
καυτώµατος. Δεν µπορεί ο κ. Μητσοτάκης να παριστάνει ότι δεν
συµβαίνει τίποτε. 

Καταθέτω στα Πρακτικά και τη συζήτηση στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο για τη Γενοκτονία στη Γάζα και καλώ τον κ. Μητσοτάκη
επιτέλους να έρθει στη διαχρονικά παραδοσιακή θέση της Ελλά-
δας που είναι η θέση του διεθνούς δικαίου, είναι η θέση της ει-
ρήνης, είναι η θέση της προστασίας των αµάχων, είναι η θέση
του σεβασµού στο Διεθνές Ανθρωπιστικό Δίκαιο και στο Διεθνές
Ποινικό Δίκαιο. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρία Υπουργέ, αδίκησα το νοµοσχέδιο, τη συζήτηση για το
νοµοσχέδιο και έρχοµαι ακριβώς στα θέµατα του πολιτισµού, στα
θέµατα που η Πλεύση Ελευθερίας βάζει στο επίκεντρο. Είµαστε
η Κοινοβουλευτική Οµάδα µε τους περισσότερους καλλιτέχνες.
Οι µισοί µας Βουλευτές είναι καλλιτέχνες. 

Με την ευκαιρία να συγχαρώ τον Σπύρο Μπιµπίλα, γιατί βγήκε
πρώτος σε σταυρούς στις εκλογές του Σωµατείου Ελλήνων Ηθο-
ποιών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
Το καταστατικό δεν επιτρέπει να είναι ξανά Πρόεδρος, αλλά η

εµπιστοσύνη και η αγάπη που του έδειξαν οι συνάδελφοί του
είναι σηµαντικές για ένα έργο άοκνο πάρα πολλών ετών. 

Εµείς θεωρούµε τον πολιτισµό προτεραιότητα. Θεωρούµε ότι
οι παρεµβάσεις στον πολιτισµό και στους ανθρώπους του πολι-
τισµού από πλευράς κυβερνητικής εξουσίας είναι απαράδεκτες.
Ήταν απαράδεκτη η δήλωση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, ο
οποίος έψεξε µία καλλιτέχνιδα, τη Μαρίνα Σάττι, γιατί, λέει, εκ-
προσωπεί τη χώρα και πρέπει να προσέχει πώς να φέρεται. 

Αυτό είναι κάτι που πρέπει να πούµε στον κ. Μητσοτάκη, αυτό
είναι κάτι που πρέπει να πούµε στην πολιτική εξουσία. Η κ. Μα-
ρίνα Σάττι, µία καλλιτέχνης, δεν πρέπει να προσέχει πώς να φέ-
ρεται ως Υπουργός της χώρας. Είναι καλλιτέχνης και βεβαίως
στο βαθµό που διαµαρτυρήθηκε για τη συµµετοχή ενός κράτους,
το οποίο διαπράττει γενοκτονία ή υπενόησε µία διαµαρτυρία ή
εξέφρασε την δυσανασχέτησή της, πάρα πολύ καλά έκανε και
βρίσκεται στοχοποιούµενη από τον κ. Μαρινάκη και εάν κατά-
λαβα καλά, και από µία άλλη πλευρά που επεσήµανε ότι είναι η
καταγωγή της σουδανική. Μπράβο της, που έχει αυτή την πολυ-
πολιτισµική ταυτότητα και µακάρι κάποτε να εγκολπώσουµε την
ανοχή, τη συµπερίληψη, σε όλα τα επίπεδα για τις ανθρώπινες
υπάρξεις. 

Η λογική, όµως, που ψέγει την καλλιτέχνιδα γιατί θα έπρεπε να
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προσέχει, είναι η ίδια λογική µε τη λογική του Υπουργείου Εξω-
τερικών που κατέβασε κάτω ένα έργο τέχνης για την εµφύλη βία,
τη ροζ σηµαία που συµβόλιζε τις γυναικοκτονίες και την έµφυλη
βία στην Ελλάδα. Και κατέβηκε, δυστυχώς, µε κυβερνητική εντο-
λή. Προς τιµήν σας, κυρία Υπουργέ, εσείς διαχωρίσατε τη θέση
σας από κυβερνητικές εντολές που κατεβάζουν έργα τέχνης. 

Είναι η ίδια νοοτροπία µε αυτή που εκφράστηκε, πριν κλείσει
η Βουλή, από δύο Υπουργούς της Κυβέρνησης, τον κ. Βαρτζό-
πουλο και στη συνέχεια τον κ. Φλωρίδη, ότι οι γυναικοκτονίες
είναι βιολογικό θέµα, κατά τον κ. Βαρτζόπουλο, και επιστηµονική
άποψη περί βιολογικού θέµατος, κατά τον κ. Φλωρίδη. 

Άρα τελικώς φιµώνουµε τις γυναίκες, ειδικά τις καλλιτέχνιδες,
τη Μαρίνα Σάττι, επειδή εκφράστηκε, τη Γεωργία Λαλέ, επειδή
έκανε σηµαία τη διαµαρτυρία για την έµφυλη βία, λέµε ότι αυτοί
που τις σκοτώνουν το κάνουν για βιολογικούς λόγους, λένε ότι
αυτός που το λέει αυτό έχει επιστηµονική άποψη και είναι πολύ
επιστηµονικό αυτό και όλα καλώς καµωµένα! 

Η δική µας θέση για τον πολιτισµό απαιτεί γενναίο προϋπολο-
γισµό για τον πολιτισµό, απαιτεί τον πολιτισµό και την παιδεία σε
πρώτη προτεραιότητα -κάτι που δεν συµβαίνει, είναι όµως η θέση
της Πλεύσης Ελευθερίας- απαιτεί ακάµατο αγώνα για την επι-
στροφή των γλυπτών του Παρθενώνα. Έχουµε δηλώσει µε όλους
τους τρόπους -το ξέρετε, κυρία Υπουργέ- ότι είµαστε συµπαρα-
στάτες στον αγώνα στον αγώνα αυτό, που όµως δεν είµαστε ευ-
χαριστηµένοι µε το πώς εξελίσσεται.

Διότι θεωρούµε και έχουµε προτείνει να γίνουν πολύ επιθετι-
κότερες νοµικές ενέργειες, αφού πια -έχετε αρθρογραφήσει κι
εσείς σχετικά- υπάρχει καταγεγραµµένη κλοπή χιλιάδων αρχαίων
αντικειµένων από το Βρετανικό Μουσείο και άρα έχει καταρρεύ-
σει το επιχείρηµα της καλής διαφύλαξης, υπάρχει καταγεγραµ-
µένη η άρνηση συζήτησης από πλευράς του Βρετανού
Πρωθυπουργού και υπάρχει επίσης καταχωρισµένη µια διεθνής
αλληλεγγύη πάρα πολύ σοβαρή που πρέπει να κεφαλαιοποιηθεί
και να µην ξεχαστεί.

Ο αγώνας που έκανε η Μελίνα Μερκούρη για την επιστροφή
των Γλυπτών του Παρθενώνα είναι ιστορικής σηµασίας, εθνικής
και πολιτισµικής. Όµως η Μελίνα ονειρευόταν ότι θα τα δει τα
Γλυπτά στον Παρθενώνα πριν κλείσει τα µάτια της και αυτό δεν
έγινε και πέρασαν δεκαετίες. 

Εχθές προβλήθηκε στην ΕΡΤ µια εξαιρετική εκποµπή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Πρό-

εδρε, έχουµε φτάσει στα τριάντα πέντε λεπτά.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα χρειαστώ το πολύ πέντε λεπτά για να ολοκληρώσω,
κύριε Πρόεδρε, αν δεν έχετε αντίρρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αντίρρηση
δεν έχει κανένας. Άρα περιµένουµε να τελειώσετε στα σαράντα
λεπτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ πολύ. Να είστε καλά.

Έλεγα λοιπόν ότι προβλήθηκε χθες µια εξαιρετική εκποµπή
του Γιώργου Κουβαρά για τη Μελίνα Μερκούρη, για τον αγώνα
που έκανε για τα Γλυπτά του Παρθενώνα και βέβαια, αφήνει αυτή
η εκποµπή και τα ντοκουµέντα που προβλήθηκαν, κάποια από τα
οποία δεν είχαν προβληθεί ποτέ από την ΕΡΤ και αφορούσαν τον
αγώνα της ενάντια στην εισβολή και κατοχή στην Κύπρο, µια
πολύ πικρή γεύση, µε δεδοµένο ότι περάσανε δεκαετίες και από
τον θάνατό της και ακόµη τα Γλυπτά δεν έχουν επιστραφεί.

Με τον ίδιο τρόπο, είναι τραγικό ότι πεθαίνουν ο ένας µετά τον
άλλον, η µία µετά την άλλη οι επιζώντες και οι επιζώσες του Β’
Παγκοσµίου Πολέµου και δεν έχουν διεκδικηθεί ούτε οι οφειλές
της Γερµανίας προς την Ελλάδα ούτε οι κλεµµένοι αρχαιολογικοί
θησαυροί, παρά το γεγονός ότι το 2014 επεστράφησαν οικειοθε-
λώς από γερµανικό µουσείο δέκα χιλιάδες αρχαία αντικείµενα
που είχαν συληθεί από τους αρχαιολόγους - αρχαιοκάπηλους
των SS. 

Η δική µας θέση είναι ότι την ιστορία δεν πρέπει να επιδιώκουν
κάποιοι ούτε να τη σβήσουν ούτε να τη ξαναγράψουν και ερχό-
µενη στο θέµα αυτό, θα πω τρεις παρατηρήσεις για το σχέδιο
νόµου.

Το σχέδιο νόµου ξεκινάει µε την παραδοχή ότι το Εθνικό Αρ-

χαιολογικό Μουσείο είναι το σηµαντικότερο µουσείο παγκοσµίως
για την ελληνική κλασική αρχαιότητα. Έχουµε σε λίγες µέρες την
Παγκόσµια Ηµέρα Μουσείων στις 18 του µήνα και στις 21 του
µήνα την Παγκόσµια Ηµέρα Πολιτισµού. Θα έπρεπε να έχει υπάρ-
ξει και χαραχθεί και χρηµατοδοτηθεί µια πολιτική για τα µουσεία
αυτά και βέβαια προϋπολογισµός γι’ αυτό το τόσο σηµαντικό
µουσείο.

Δεν είναι δυνατόν να νοµοθετείτε µια δωρεά, δηλαδή να έρχε-
ται στη Βουλή για να κυρωθεί µια πράξη πρόθεσης δωρεάς µιας
οικογένειας, της οικογένειας Λάτση, που προτίθεται να δωρίσει
40 εκατοµµύρια συν 40 εκατοµµύρια, αν καλά καταλαβαίνω, µε
αντάλλαγµα να µπει συνδικαιούχος περίπου των αρχιτεκτονικών
σχεδίων και να τα δωρίσει και µε αντάλλαγµα επίσης να γραφτεί
στην αίθουσα τη σχετική του µουσείου το όνοµα του πατέρα και
της µητέρας του κ. Λάτση, το όνοµα Ιωάννης Λάτσης και Εριέττα
Λάτση.

Κυρία Υπουργέ, εδώ θα είµαι αυστηρή. Γνωρίζετε -πιστεύω-
ότι υπήρξε µετά τον Δεύτερο Παγκόσµιο Πόλεµο κατηγορία σε
βάρος της οικογένειας αυτής για δοσιλογισµό, για συνεργασία
δηλαδή µε τους κατακτητές. Έγιναν τα δικαστήρια των δωσίλο-
γων και υπήρξαν απαλλακτικές αποφάσεις. Είναι και αυτό αλή-
θεια. Αλλά συνέχονται αυτές οι αποφάσεις που επιδιώκουν να
ξαναγράψουν την ιστορία µε το πώς τελικά στεκόµαστε απέναντι
στην ιστορία. 

Είναι ευπρόσδεκτη µία δωρεά που ενισχύει τον πολιτισµό. Δεν
είναι νοητό να πρέπει να εξαρτάται η εθνική πολιτική για τον πο-
λιτισµό και ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Πολιτισµού από
την ευαρέσκεια καµµιάς οικογένειας. Δεν είναι νοητό ως αντάλ-
λαγµα να προσφέρεται αυτή η άφεση ιστορικών γεγονότων και
ιστορικής καταγραφής. Και από πλευράς της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας δεν συναινούµε σε τέτοιου είδους ενέργειες, που µπορεί να
έχει κάθε λόγο η συγκεκριµένη οικογένεια να τις θέλει αλλά το
ελληνικό κράτος δεν µπορεί σε κάτι τέτοιο να ενδίδει. 

Ξέρω ότι εσείς προσωπικά έχετε την αγωνία να γίνουν πρά-
γµατα και σε σχέση µε τις αρχαιότητες. Είναι όµως σηµαντικό
αυτή την αγωνία να την συµµερίζεται η Κυβέρνηση και ο Πρωθυ-
πουργός. Είναι σηµαντικό να χρηµατοδοτείται από τον προϋπο-
λογισµό. Και είναι σηµαντικό για το σηµαντικότερο αρχαιολογικό
µουσείο που φιλοξενεί αρχαία της ελληνικής αρχαιότητας να µην
χρειαζόµαστε κανέναν κ. Λάτση και καµµία ανταλλαγή µε ξανα-
γράψιµο της ιστορίας για να φιλοξενήσουµε τα αρχαία µας. 

Εµείς θα είµαστε αρωγοί σε κάθε πρωτοβουλία σας -και ξέρετε
ότι έχουµε υπάρξει και θα ξαναϋπάρξουµε- που ενισχύει τον πο-
λιτισµό. Δεν µπορούµε όµως να συµπράξουµε σε τέτοιες συµβά-
σεις που έχουν και σοβαρά νοµικά προβλήµατα. Δεν έχω τον
χρόνο να αναφερθώ σε αυτά. Δεν µπορούµε να συµπράξουµε γε-
νικά στην άποψη -είναι η ίδια που εξέφρασε χθες ο Πρωθυπουρ-
γός για το Νοσοκοµείο της Κοµοτηνής- ότι για αυτά που το
κράτος πρέπει να κάνει, τελικώς εξαρτάται από την ευαρέσκεια
µεγάλων οικογενειών που δωρίζουν χρηµατικά ποσά.

Κυρίες και κύριοι, η φιλοδοξία µου να γίνουν περισσότεροι οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας διαρκούσης της οµιλίας µου
δεν ικανοποιήθηκε. Τρεις παραµείνατε. Δεν πειράζει. Έχουµε και
την άλλη εβδοµάδα Ολοµέλεια. Πιστεύω ότι µπορεί να εµφανι-
στείτε περισσότεροι. Περισσότερο πιστεύω ότι έχει µεγάλη ση-
µασία οι πολίτες να διεκδικήσουν και να µην ακυρώνετε την
εκπροσώπησή τους και την εµπιστοσύνη τους. Και αυτό θα το
διεκδικήσουν και µε την ψήφο τους στις ευρωεκλογές. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Καλαµατιανό, Κοινοβουλευτικό Εκ-

πρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώ µε την αναφορά που

έκανε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας σχετικά µε την υπόθεση Μπελέρη. Εµείς έχουµε ξεκα-
θαρίσει ότι υπάρχουν δύο ζητήµατα σχετικά µε το θέµα αυτό.
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Πρώτον, η παράνοµη κράτηση του εκλεγµένου δηµάρχου της
Χειµάρρας για την οποία από την πρώτη στιγµή ο ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία έχει κάθετη θέση και τονίζει ότι είναι αντίθετη
µε το κράτος δικαίου, µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα και τα δικαιώ-
µατα της εθνικής ελληνικής µειονότητας. 

Το δεύτερο ζήτηµα είναι η υποψηφιότητα Μπελέρη. Και εκεί
προκύπτει ότι αυτή είναι απότοκος της αποτυχίας της Κυβέρνη-
σης να διαχειριστεί διπλωµατικά το ζήτηµα αυτό της κράτησης
και γι’ αυτό επιλέγει να προχωρήσει σε µία κοµµατική υποψηφιό-
τητα. Οµολογία αποτυχίας διπλωµατικής επίλυσης από τη µία και
από την άλλη κοµµατικοποίηση και εργαλειοποίηση της υποψη-
φιότητας. Είναι στη λάθος κατεύθυνση αυτό. Είναι ένα θέµα
εθνικό ή κυρίως διµερές, γιατί αφορά και την Ευρωπαϊκή Ένωση
και την ενταξιακή πορεία της Αλβανίας στο ζήτηµα αυτό. Η Νέα
Δηµοκρατία επέλεξε να το κοµµατικοποιήσει και να το εργαλει-
οποιήσει, όπως µας είπε και οµολόγησε υποψήφια Ευρωβουλευ-
τής του κόµµατός σας. 

Δεύτερο θέµα, για τη Συµφωνία των Πρεσπών. Ακούσαµε ξανά
περί προδοτικής Συµφωνίας και αλλά. Δεν πρέπει η Συµφωνία
των Πρεσπών να διχάσει τον ελληνικό λαό, τις Ελληνίδες και τους
Έλληνες. Οφείλουµε όλοι µαζί να επιδιώξουµε την τήρηση και
την εφαρµογή της συµφωνίας. Αυτό είναι το εθνικά επωφελές και
βεβαίως είναι αντίθετο στα εθνικά συµφέροντα το γεγονός ότι
µέχρι τώρα, πέντε χρόνια µετά, η Κυβέρνηση έχει επιλέξει να µην
κυρώσει και τα µνηµόνια συνεργασίας µε τη γειτονική χώρα. 

Στην αιτιολογική έκθεση αυτών των µνηµονίων διαβάζουµε ότι
το Μνηµόνιο Κατανόησης θα συµβάλει καθοριστικά στην προ-
ώθηση των διµερών οικονοµικών σχέσεων, καθώς και στη δια-
σφάλιση των ελληνικών συµφερόντων στη δηµοκρατία της
Βόρειας Μακεδονίας. Αντίστοιχη διατύπωση υπάρχει και στην αι-
τιολογική έκθεση των άλλων δύο µνηµονίων. Υπογράφουν πίσω
απ’ αυτήν την αιτιολογική έκθεση οι Υπουργοί Οικονοµικών, ο κ.
Σταϊκούρας, ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Σπυρί-
δων - Άδωνις Γεωργιάδης - έχει υπογράψει ο κ. Γεωργιάδης αυτό
που σας λέω-, ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Νικόλαος - Γεώργιος
Δένδιας και αντίστοιχα στα άλλα µνηµόνια οι Υπουργοί. Άρα, λοι-
πόν, κακώς η Κυβέρνηση δεν έχει κυρώσει αυτά τα µνηµόνια,
εφόσον οι ίδιοι οι Υπουργοί οµολογούν ότι είναι προς τη διασφά-
λιση των ελληνικών συµφερόντων στη δηµοκρατία αυτή, στη γει-
τονική χώρα.

Έρχοµαι στα ζητήµατα του νοµοσχεδίου. Είναι το τρίτο νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού που έρχεται µέσα σε ένα
µήνα. Βλέπουµε µια υπερδραστηριότητα του Υπουργείου που δη-
µιουργεί την αίσθηση ότι ίσως ενδιαφέρεται εξαιρετικά για τα θέ-
µατα πολιτισµού η Κυβέρνηση. 

Πάµε να δούµε, όµως, την κατάσταση που επικρατεί στα µου-
σεία της χώρας, εκεί που βρίσκονται τα εκθέµατα της ελληνικής
και παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς. 

Αρχαιολογικό Μουσείο: Τι συµβαίνει; Όλο το Πάσχα, έως χθες
14 Μαΐου, λειτουργούσε µε µονή βάρδια, δηλαδή έκλεινε το µε-
σηµέρι το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο. Από σήµερα ξεκινά το
απογευµατινό ωράριο και θα λειτουργεί έως τις 8 το βράδυ.
Όµως, απ’ ό,τι ενηµερωνόµαστε -κυρία Υπουργέ, µπορείτε να το
διασταυρώσετε- στον πρώτο όροφο του µουσείου είναι ανοικτές
µόνο η αίθουσα προϊστορικής Θήρας και δύο αίθουσες από τη
συλλογή αγγείων. Όλες οι άλλες αίθουσες του ορόφου είναι κλει-
στές, δεκατέσσερις συνολικά, καθώς και οκτώ αίθουσες στο ισό-
γειο. 

Σήµερα θέλετε να κυρώσετε µια σύµβαση που θα δηµιουργή-
σει επέκταση του Αρχαιολογικού Μουσείου, αλλά το ερώτηµα
είναι µε ποιο προσωπικό, µε ποια κατάσταση να επικρατεί στον
χώρο. Με κλειστές αίθουσες; Έτσι προάγεται ο πολιτισµός; Έτσι
ωφελούνται τα µουσεία µας; Είναι πραγµατικά ανεκτή αυτή η κα-
τάσταση από εσάς; Είναι ικανοποιητική; Και πώς κρίνετε τη νο-
µοθετική σας πρωτοβουλία να δηµιουργήσετε νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου στα πέντε µεγαλύτερα µουσεία της χώρας; Αν
είστε ικανοποιηµένη, αυτά τα αποτελέσµατα που σας περιγράφω
σάς διαψεύδουν. 

Αντίστοιχη η κατάσταση στο Βυζαντινό Μουσείο της Αθήνας
και στο Μουσείο Λοβέρδου, όπου επίσης υπάρχει έλλειψη προ-
σωπικού, κλειστές αίθουσες και βεβαίως κρίσιµο θέµα ασφά-

λειας. Σας έχουµε θέσει αυτό το ζήτηµα και άλλες φορές σε
άλλες συζητήσεις, κυρία Υπουργέ. Περιµένουµε µια απάντησή
σας, να δούµε τι έχει γίνει µε την κλοπή των καλωδίων από το Βυ-
ζαντινό Μουσείο. Τι απαντάτε; Τι συνέβη εκεί; Δεν λειτουργούν
τα air condition γιατί εκλάπησαν τα καλώδια από το Βυζαντινό
Μουσείο. Έχει πρόβληµα η λειτουργία των air condition. Να
ακούσουµε τι έχετε να πείτε για όλα αυτά. Αρχαιολογικό Μουσείο
Θεσσαλονίκης. Αντίστοιχα, κλειστές αίθουσες, προβλήµατα µε
την καθαριότητα. Μουσείο Βυζαντινού Πολιτισµού Θεσσαλονί-
κης, Αρχαιολογικό Μουσείο Ηρακλείου: προβλήµατα. Κλειστές
αίθουσες, έλλειψη προσωπικού και θέµατα καθαριότητας. Όλα
αυτά παρουσιάζουν και εµφανίζουν µία εικόνα εγκατάλειψης των
µουσείων µας. Είστε ικανοποιηµένοι; Περιµένουµε απαντήσεις.

Περαιτέρω, µε έκπληξη είδαµε να συντελούνται παράνοµες
ενέργειες στο χώρο της Ακρόπολης. Και απογοήτευση βεβαίως
νιώσαµε. Είδαµε σκηνές «Bollywood» στην Ακρόπολη. Είδαµε
προφανώς ηθοποιούς στα µνηµεία της Ακρόπολης ντυµένους µε
χλαµύδες και βαµµένα σώµατα. Ο ορισµός του κιτς. Ενηµερωθή-
καµε ότι αυτό το απαράδεκτο δρώµενο έγινε ως ατραξιόν για Ιν-
δούς επιχειρηµατίες οι οποίοι παρέµειναν στο χώρο µαζί µε
άλλους µετά τις οκτώ το βράδυ που κλείνει η Ακρόπολη. Μέχρι
τώρα, κυρία Υπουργέ, δεν έχετε τοποθετηθεί γι’ αυτό το θέµα.
Δεν έχετε πει τίποτα γι’ αυτό που είναι πρωτοφανές και απαρά-
δεκτο γεγονός. Σήµερα όµως οφείλετε να απαντήσετε, όχι σε
εµάς, αλλά στον ελληνικό λαό, πώς βρέθηκαν όλοι αυτοί στο
χώρο της Ακρόπολης; Ήταν παράνοµη η παρουσία όλων αυτών
µετά το πέρας του ωραρίου; Υπήρχε απόφαση του ΚΑΣ για την
παρουσία ηθοποιών στο χώρο; Ποιος έδωσε την εντολή να µπουν
οι ηθοποιοί και να παραµείνουν οι επισκέπτες µετά τις οκτώ το
βράδυ; Οι υπάλληλοι λειτουργούσαν µόνοι τους; Μόνο αυτοί
φταίνε; Πέρα από τους υπαλλήλους έχουν ευθύνες και όσοι το
διοργάνωσαν και όσοι παρέµειναν εκεί µετά το πέρας του ωρα-
ρίου; Οι υπηρεσιακοί παράγοντες που βρίσκονταν εκεί έχουν ευ-
θύνη; Όσοι έχουν σχέση µε την Κυβέρνηση και ήταν εκεί, έχουν
ευθύνη; Η µπάντα του Λιµενικού έπαιζε εκεί γι’ αυτή την επί-
σκεψη. Δεν ήταν η µπάντα; Να σας ακούσουµε. Περιµένουµε µια
απάντηση. Δεν έχετε µιλήσει τόσο καιρό. Να ακούσουµε τι έχετε
να πείτε. Η µπάντα του Λιµενικού ήταν εκεί; Για ποιον έπαιζε; Πώς
βρέθηκε; Πώς βρέθηκε η µπάντα του Λιµενικού;

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Έχω µιλήσει.
Το Γραφείο Τύπου. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευτελίστηκε
ο αρχαιολογικός χώρος, κυρία Υπουργέ; Γιατί δεν πάτε στον ει-
σαγγελέα για τις παράνοµες πράξεις; Δεν θέλετε να αποκαλυ-
φθεί ποιος ή ποιοι βρίσκονται πίσω από αυτή την προσβολή στην
πολιτιστική µας κληρονοµιά. Εσείς προσωπικά ως Υπουργός Πο-
λιτισµού δεν νιώθετε ότι έχετε την πολιτική ευθύνη για αυτό το
φιάσκο, γι’ αυτό τον ευτελισµό του Παρθενώνα και της Ακρόπο-
λης; 

Πείτε µας και κάτι άλλο. Επισκεφθήκατε την Κωνσταντινού-
πολη. Λίγες µέρες πριν την επισκεφθείτε είχε ανακοινωθεί ότι θα
µετατραπεί σε τέµενος η Ιερά Μονή της Χώρας. Δεν ακούσαµε
να λένε κάτι γι’ αυτό στην επίσκεψή σας, ούτε έχετε τοποθετηθεί
µέχρι τώρα. Δεν πρέπει να τοποθετηθεί η Υπουργός Πολιτισµού
της Ελλάδας για το γεγονός ότι µετατρέπεται σε ισλαµικό τέµε-
νος ένα µνηµείο παγκόσµιας κληρονοµιάς; Πιστεύουµε πως πρέ-
πει και περιµένουµε να το ακούσουµε. 

Έρχοµαι στην κύρωση της σύµβασης για την επέκταση του Αρ-
χαιολογικού Μουσείου. Εµείς έχουµε καταψηφίσει τον νόµο σας
για τη µετατροπή των µουσείων σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου. Έχουµε ενστάσεις για το γεγονός ότι το νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου
που εσείς δηµιουργήσατε είναι αυτό που συµβάλλεται στην εν
λόγω σύµβαση. 

Επιπλέον, καταψηφίσαµε τη διάταξη για την άσκηση αρχαι-
ολογικού έργου -µελέτες, ανασκαφές, αναστηλώσεις και άλλα-
από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Την καταψηφίσαµε γιατί
έτσι τίθενται εκτός ελέγχου της αρχαιολογικής υπηρεσίας τα
έργα που αποφασίζονται και θα εκτελούνται από αυτά τα νοµικά
πρόσωπα. Και έρχεται να επιβεβαιώσει τις ενστάσεις µας το γε-
γονός ότι η σηµερινή σύµβαση που έρχεται προς κύρωση δεν πέ-
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ρασε από εισήγηση αρµόδιων υπηρεσιών ούτε από το ΚΑΣ όπως
κανονικά θα έπρεπε. Η σύµβαση εποµένως έχει ζητήµατα λει-
τουργίας κατά παρέκκλιση των ειδικών διατάξεων του αρχαι-
ολογικού νόµου και του σχετικού προεδρικού διατάγµατος για τη
µελέτη και εκτέλεση αρχαιολογικών έργων. 

Εµείς επιµένουµε στη θωράκιση του δηµόσιου χαρακτήρα της
πολιτιστικής κληρονοµιάς µε κατάργηση όλων των µορφών άµε-
σης ή έµµεσης ιδιωτικοποίησης της διαχείρισης της. Επιµένουµε
στην εµβάθυνση της σχέσης µε την UNESCO. Εµείς πιστεύουµε
ότι ο πολιτισµός αφορά ολόκληρη την κοινωνία. Πιστεύουµε ότι
για τον πολιτισµό απαιτούνται ισχυρές δηµόσιες πολιτικές και
ισότιµη πρόσβαση όλων στα πολιτιστικά αγαθά. 

Η δική σας προσέγγιση µε τις πολιτικές που εφαρµόζετε είναι
στην +αντίθετη κατεύθυνση. Εµείς ακούµε µε προσοχή τις ανη-
συχίες των αρχιτεκτόνων για τις πρακτικές που ακολουθείτε στην
αντιµετώπιση ενός εµβληµατικού µνηµείου και του δηµόσιου
χώρου στο κέντρο της Αθήνας. 

Συνεπώς, αντιπαραθέτουµε µια γενικότερη αντίληψη για την
πολιτιστική κληρονοµιά, τη διαχείρισή της και το δηµόσιο χώρο.
Διατυπώνουµε τη δική µας ξεκάθαρη θέση και οπτική. 

Είναι προφανές ότι δεν απορρίπτουµε τις χορηγίες όσων θέ-
λουν, πραγµατικά, να προσφέρουν. Δεν συµφωνούµε, όµως, µε
την επιλογή σας να απαιτούνται ειδικοί νόµοι και να µην αρκεί ο
θεσµός της πολιτιστικής χορηγίας. 

Η επέκταση του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου, πρέπει να
αποτελεί έναν εθνικό στόχο, είναι αναγκαία και, βεβαίως, έχει και
αποτύπωµα στο δηµόσιο χώρο. Οφείλατε, λοιπόν, να αναθεωρή-
σετε τις πολιτικές σας και να επιδιώξετε έναν δηµόσιο διάλογο
µε τον δήµο, µε τους κατοίκους, µε την κοινωνία, µε τους επιστή-
µονες, τους αρχαιολόγους, τους αρχιτέκτονες, µε όλους τους
αρµόδιους φορείς. Αυτό έπρεπε να κάνετε. Δεν το κάνατε. Και
προφανώς, αυτή η επιλογή σας ναρκοθετεί και την πορεία υλο-
ποίησης του έργου. 

Θέτουµε συνεχώς ερωτήµατα και δεν τα απαντάτε. Γιατί επι-
λέξατε να διενεργηθεί κλειστός διαγωνισµός µε µόλις δέκα υπο-
ψήφιους υποχρεωτικά από το εξωτερικό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και τη δευτερολογία µου. 
Γιατί να µη συµµετέχουν και άλλοι πολίτες αρχιτέκτονες, αρ-

χαιολόγοι εγχώριοι; Γιατί µε αυτές τις επιλογές σας αφήσατε πε-
ριθώρια για δικαστικές προσφυγές; Γνωρίζετε ότι αν ακυρωθεί ο
διαγωνισµός από το Συµβούλιο της Επικρατείας, θα τιναχθεί όλο
το έργο στον αέρα. Γιατί µόνο τριάντα έξι µήνες ωρίµανσης του
σχεδίου; Θα πρέπει να απαντήσετε, κυρία Υπουργέ, λοιπόν, σε
αυτά. 

Η επέκταση –επαναλαµβάνω- είναι αναγκαία, η δωρεά είναι ση-
µαντική, όµως, η διαχείριση του όλου θέµατος από την πολιτική
ηγεσία ναρκοθετεί την εξέλιξη του έργου. Το επισηµαίνουµε, λοι-
πόν, από τώρα, ότι την επιλογή σας για κλειστό διαγωνισµό και
χωρίς διαβούλευση µε την κοινωνία και τους φορείς και τους πο-
λίτες θα τη βρούµε µπροστά µας. 

Η Ελλάδα πρέπει να πρωταγωνιστεί για τον πολιτισµό. «Αυτός
είναι η κληρονοµιά της, αυτός είναι η περιουσία της και αν το χά-
σουµε αυτό δεν είµαστε κανείς», είπε η Μελίνα Μερκούρη, η
οποία τίµησε το θεσµό της Υπουργού Πολιτισµού. 

Εσείς, κυρία Υπουργέ, δυστυχώς, είστε υπόλογη για τις υπο-
χωρήσεις και την υποβάθµιση που πραγµατοποιείται επί των ηµε-
ρών σας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πριν µιλή-

σει και κλείσει η κυρία Υπουργός, έχουν ζητήσει το λόγο ο κ. Σπυ-
ρίδων Τσιρώνης, ο κ. Κόντης, ο κ. Μπαρτζώκας…

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δευτερολογία δεν είναι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μάλιστα. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Θέλουµε να ακούσουµε την κυρία Υπουργό

και µετά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Υπουρ-

γός κλείνει στη διαδικασία αυτή τη συζήτηση. 
Θέλετε να µιλήσετε; 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ναι, θα µιλήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία. 
Ο κ. Μπιµπίλας θα ήθελε να µιλήσει; Θα παρέµβει; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα το δούµε. Δεν είναι εντός της Αίθουσας αυτή τη στι-
γµή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.
Όπως καταλαβαίνετε, η διαδικασία είναι αντίστροφη. Άρα, θα µι-
λήσει;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τώρα δεν είναι στην Αίθουσα. Πιθανόν να µιλήσει. Αν
είναι, θα σας το πούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Κό-
ντης έχει τώρα τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα δευτε-

ρολογούσα, αλλά µου έδωσε αφορµή η παρέµβαση του κ. Μά-
ντζου προηγουµένως, ο οποίος -όπως συνηθίζει- ερµήνευσε µία
φράση του Προέδρου και της έβαλε τη δική του ερµηνεία µε τον
τρόπο που θεωρεί ότι την είπε. 

Να σας πω εγώ, κύριε Μάντζο, ότι η µεγάλη κόρη µου -όπως
και άλλα παιδιά µου- έχουν γεννηθεί στην Βραζιλία. Η µητέρα
τους είναι Βραζιλιάνα και θεωρείται Ελληνίδα. Τι να κάνουµε;
Λένε η Ελληνίδα Κόντη. Ελληνοβραζιλιάνα θέλετε να το πείτε; Να
το πούµε «αστοχία» και ότι έπρεπε να πει Ελληνοσουδανή ή Σου-
δανοελληνίδα; Δεν νοµίζω ότι ήταν απαξιωτικός ή υβριστικός ο
προσδιορισµός, όπως πολύ σωστά είπατε και εσείς, ο εθνικός,
που δεν είναι ύβρις. Έναν Σουδανό τι θα τον πούµε; Τανζανό; 

Ο πατέρας της κοπέλας είναι Σουδανός και είθισται εκ του πα-
τρός να αποδίδουµε την εθνικότητα και να λέµε ο Σουδανός, ο
Αµερικάνος. Έληξε αυτό. Δεν υπάρχει κάτι απαξιωτικό σε έναν
κακόγουστο διαγωνισµό από ένα κακόγουστο τραγούδι. Μέχρι
εκεί. Τελειώνουµε και δεν νοµίζω ότι αξίζει και να συζητάµε. 

Να πω, όµως, κύριε Μάντζο, ότι στα µαθήµατα δηµοκρατίας
που κατά καιρούς εσείς µας δίνετε εδώ, θα πρέπει να κάνετε λίγη
αυτοκριτική και στο κόµµα σας. Γιατί δεν είστε µε παρθενογέ-
νεση, ειδικά το ΠΑΣΟΚ. Είστε ένα κόµµα που ευθύνεται για πολλά
κακά της Ελλάδος. Και δεν µπορεί να µας κάνετε µαθήµατα δη-
µοκρατίας και να λέτε κάποιους φασίστες, ακροδεξιούς. 

Κάνατε ήδη την κίνησή σας. Εµείς αποκλειστήκαµε από τις ευ-
ρωεκλογές. Η αντίληψη που έχετε για τη δηµοκρατία είναι αυτή.
Να το κάνετε το µάθηµα αυτό και στην Ευρώπη όπου έχουν ανέ-
βει οι εθνικιστικές κυβερνήσεις και δεν ξέρω πώς τους µιλάτε,
πώς απευθύνεστε σε αυτούς στη Σουηδία, στη Φινλανδία. Ακρο-
δεξιά κόµµατα όπως θα τα λέγατε εδώ, ακόµα και φασιστικά µορ-
φώµατα κ.λπ., κυβερνούν τις χώρες αυτές, αν δεν το ξέρετε,
ειδικά στη Σουηδία.

Να σας πω, λοιπόν, να κάνετε την αυτοκριτική σας. Εγώ προ-
σωπικά θεωρώ ότι από το ΠΑΣΟΚ έχω θιγεί πάρα πολύ ως επαγ-
γελµατίας. Γιατί ήµουν πλοίαρχος του εµπορικού ναυτικού, όπως
έχω χιλιοπεί, και τα χρήµατα που πλήρωνα στο ταµείο µας, αυτό
το χιλιοταλαιπωρηµένο ΝΑΤ, το διέλυσε ο κ. Παπανδρέου, κύριε
Μάντζο. Ο κ. Ανδρέας Παπανδρέου διέλυσε το ΝΑΤ των Ελλήνων
ναυτικών. Κι αν θέλετε να τους κοιτάξετε κατάµουτρα να τους
πείτε ότι δεν είναι έτσι, φωνάξτε µια µέρα τον σύλλογο, όχι την
ΠΝΟ, όλους τους Έλληνες ναυτικούς, να τους πείτε ποιος διέ-
λυσε το ταµείο τότε. Ψάξτε ιστορικά να δείτε. Το καλύτερο και
υγιέστερο αποµαχικό ταµείο στην Ευρώπη, στο οποίο πλήρωνα
εγώ τότε ως εµποροπλοίαρχος ένα εκατοµµύριο δραχµές τον
µήνα αποµαχικά και άλλα τόσα οι εφοπλιστές, το διέλυσε εν µία
νυκτί για να δώσει συντάξεις σε κάποιους παλιννοστούντες που
ήρθαν απ’ έξω. Δεν ξέρω τι έγινε τότε και πήραν τα χρήµατα, κα-
ταλήστεψαν τα χρήµατα των Ελλήνων που έτρωγαν τη ζωή τους
µες στη θάλασσα, κύριε Μάντζο. 

Και να σας πω κάτι; Εγώ έχω κάνει πράγµατα που δεν θα µπο-
ρούσατε να κάνετε ποτέ. Έχω ταξιδέψει δεκαπέντε µήνες µονα-
δικός Έλληνας µε τριάντα Πακιστανούς, Ινδούς, Σοµαλούς. Δεν
θα το κάνατε ποτέ. Και µην κάνετε αυτούς τους µορφασµούς
γιατί είναι η πραγµατικότητα. Δέκα µέρες να σας βάλω εκεί δεν
θα αντέξετε. Μαθήµατα δηµοκρατίας, λοιπόν, δεν παίρνουµε από
εσάς, κύριε Μάνζτο. Δεν παίρνουµε και ούτε θα πάρουµε. Τη δη-
µοκρατική σας αντίληψη να τη δείξετε µε άλλους τρόπους. 
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Το ΠΑΣΟΚ, είπαµε, έχει διαλύσει την Ελλάδα είτε θέλετε είτε
όχι. Αυτή τη στιγµή χρωστάτε 500 εκατοµµύρια. Πληρώστε αυτά
τα χρήµατα. Γιατί είδα να επαίρεστε και να λέτε ότι δεν χρω-
στάτε, είναι σε τράπεζες. Οι Έλληνες όταν χρωστάνε σε τράπε-
ζες τους παίρνουν τα σπίτια. Να σας πάρουν κι εσάς τα γραφεία,
το κόµµα, τα πάντα. Χρωστάτε 500 εκατοµµύρια. Ναι ή όχι; Έχετε
κάνει έναν διακανονισµό για εκατό χρόνια, για διακόσια; Να µας
το πείτε. Οι Έλληνες ρωτάνε συχνά.

Οπότε, λοιπόν, σας έδωσα την απάντηση σε αυτό που είπατε
πριν περί δηµοκρατών, δηµοκρατίας κ.λπ. και σας παρακαλούµε
να είστε πιο ενηµερωµένος όταν κάνετε αυτά τα µαθήµατα. Σας
είπα κι άλλη φορά και προσωπικά για µένα. Ενηµερωθείτε για
µένα πρώτα όταν απευθύνεστε να µάθετε. Εγώ ξέρω ποιος είστε.
Διαβάζω την ιστορία του καθενός. Μάθετε και για µένα και πείτε
µε φασίστα, ακροδεξιό κ.λπ.. Γιατί ίσως πολλοί από αυτούς που
θαυµάζετε είτε προσπαθείτε να φτάσετε γενικά και να κάνετε
παρέα µαζί τους να έχουν µεγαλώσει µαζί µου από µικροί και να
µε συµπαθούν ή να µε θαυµάζουν κι εµένα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Τσι-
ρώνης έχει τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τη συγκε-

κριµένη σύµβαση που καλούµαστε να κυρώσουµε µε νόµο και
έχει ως συµβαλλόµενους το Υπουργείο Πολιτισµού και το Εθνικό
Αρχαιολογικό Μουσείο και το ζεύγος Ντόροθι και Σπυρίδωνα
Λάτση, να πούµε ότι πριν από οτιδήποτε άλλο το κάναµε ξεκά-
θαρο και στην επιτροπή, το κάνουµε ξεκάθαρο και εδώ, πως σε
αυτούς τους δύσκολους -και από οικονοµικής άποψης- καιρούς
που ζούµε, εκτιµούµε και χαιρετίζουµε τις προσφορές δωρεών
από ιδρύµατα και ιδιωτικούς φορείς που επιθυµούν να συµβάλ-
λουν µε τον δικό τους τρόπο στην προώθηση του δηµοσίου και
κοινωνικού συµφέροντος. Το µεµπτό, όµως, είναι ότι επελέγη
ένας κλειστού τύπου διαγωνισµός ο οποίος απέκλειε ισότιµη συµ-
µετοχή των ελληνικών αρχιτεκτονικών γραφείων. Ο διαγωνισµός
απευθύνθηκε σε δέκα συγκεκριµένα γραφεία του εξωτερικού τα
οποία έπρεπε να έχουν σχεδιάσει, τουλάχιστον, ένα µουσείο και
να έχουν βραβευτεί. Το µόνο που δεν θέσατε ως κριτήριο είναι
τα αρχικά γράµµατα του γραφείου. Τελικά η επιτροπή επέλεξε
οµόφωνα την πρόταση του γραφείου του βρετανού Ντέιβιντ Τσί-
περφιλντ και του αρχιτεκτονικού γραφείου του κ. Τοµπάζη, δε-
δοµένου ότι ήταν όρος του διαγωνισµού να συνεργαστούν έναν
ξένο και ένα ελληνικό αρχιτεκτονικό γραφείο.

Σε σχετική δήλωση που είχε κάνει ο Πρωθυπουργός κατά την
υπογραφή της προς κύρωση σύµβασης ευχαρίστησε τους δω-
ρητές για την ευγενική δωρεά ως όφειλε και είναι σωστό. Δεν
είναι αλήθεια, όµως, όταν είπε ότι µε βάση αυτήν τα προσχέδια
που επικράτησαν στον σχετικό διεθνή αρχιτεκτονικό διαγωνισµό
θα διαµορφωθούν σε τελικές µελέτες, γιατί ουδέποτε υπήρξε τέ-
τοιος διεθνής ανοιχτός διαγωνισµός, όπως συµβαίνει σε όλες τις
χώρες του κόσµου για έργα τέτοιας εµβέλειας. Το ποσό των 40
εκατοµµυρίων ευρώ είναι ένα µεγάλο ποσό όταν µάλιστα προ-
σφέρεται και ως δωρεά. Από την άλλη πλευρά είναι µια µικρή
ανταπόδοση η επιστροφή, αν θέλετε, της δωρεάς του ελληνικού
δηµοσίου προς τον άνθρωπο που αγόρασε την έκταση των έξι χι-
λιάδων διακοσίων σαράντα στρεµµάτων του πρώην αεροδροµίου
του Ελληνικού µόλις προς 92 ευρώ το τετραγωνικό µέτρο, προ-
κειµένου να αναπτύξει εκεί την τεράστια επένδυσή του. Παράλ-
ληλα είχε ξεσηκωθεί και µεγάλος θόρυβος για τη φθηνή
αποτίµηση των ελληνικών πετρελαίων που απέκτησε ο κ. Σπυρί-
δων Λάτσης και τα κέρδη µόνο για το 2023 άγγιξαν τα 600 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Καταλαβαίνετε ότι είναι ψίχουλα και αντίδωρο
µπροστά στα µεγάλα δώρα που είπα και στην πρώτη οµιλία µου.

Δήλωσε ακόµα ο κύριος Πρωθυπουργός ότι η υπογραφή της
προς κύρωση σύµβασης αποτελεί και τρανή απόδειξη των πολ-
λών που µπορεί να επιτυγχάνει η πατρίδα µας όταν δηµόσιος και
ιδιωτικός τοµέας συστρατεύονται για το συλλογικό καλό. Μας
προξενεί κατάπληξη η δήλωση αυτή του Πρωθυπουργού δεδο-
µένου ότι το νέο δόγµα της πολιτικής ορθότητας που κυριαρχεί
την τελευταία δεκαετία και το οποίου φανατικός οπαδός είναι και

ο κύριος Πρωθυπουργός βασίζεται στην αποθέωση της ιδιωτικής
πρωτοβουλίας και στην υποχώρηση του δηµοσίου και συλλογι-
κού συµφέροντος στη δόξα της ατοµικότητας και στην υποτί-
µηση των εθνών. Η ελίτ µατώνουν για να πείσουν ότι άµεση
προτεραιότητα στον νέο κόσµο έχει η ικανοποίηση των ατοµικών
µας επιθυµιών και όχι η επίδρασή τους στον µεγάλο πληθυσµό,
στο µεγάλο κοµµάτι της κοινωνίας. Η ελίτ µατώνουν για να πεί-
σουν ότι άµεση προτεραιότητα έχει η ικανοποίηση της ατοµικό-
τητας και όχι στο γενικό συµφέρον. Εµείς στη Νίκη σάς δηλώ-
νουµε ότι δεν θα µείνουµε στην κύρωση της παρούσας σύµβασης
και την οποία θα καταψηφίσουµε, αλλά θα είµαστε παρόντες σε
κάθε µικρή ή µεγάλη φάση υλοποίησης της, όχι ως οσφυοκά-
µπτες και υπηρέτες των δωρητών αλλά ως υπερασπιστές των
συµφερόντων των Ελλήνων πολιτών.

Και µια υπενθύµιση και απάντηση προς τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Πλεύρη, ο οποίος µας
είπε ότι επειδή δεν συµφωνούν µε τη Συµφωνία των Πρεσπών,
δεν φέρνουν και τις κυρώσεις και γι’ αυτό δεν τις έχουν φέρει
µέχρι τώρα τις κυρώσεις των µνηµονίων που απορρέουν από την
επαίσχυντη για εµάς, κύριε Καλαµατιανέ, Συµφωνία των Πρε-
σπών. Να του υπενθυµίσω ότι η κ. Μπακογιάννη τον Μάιο του
2021 δήλωνε -και δεν ήταν η µόνη- ότι η πατρότητα της Συµφω-
νίας των Πρεσπών ανήκει στη Νέα Δηµοκρατία. Καταθέτω τη δή-
λωση στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Τσιρώνης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, ψάξτε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας -γιατί λείπει ο κ.
Πλεύρης- να συµφωνήσετε τελικά στην εξωτερική πολιτική και
µετά µιλάτε για τη Συµφωνία των Πρεσπών.

Το σηµερινό είναι άλλη µια απόδειξη της αλλοπρόσαλλης εξω-
τερικής πολιτικής της Κυβέρνησης στην οποία αναφέρθηκα στην
πρωτολογία. Ντροπή και θλίψη για την αναξιοπρέπεια αλλά και
την ανικανότητα µιας επικίνδυνης για τα εθνικά συµφέροντα Κυ-
βέρνησης. Όσο και αν προσπαθήσετε να µειώσετε και να πληγώ-
σετε το ηθικό των Ελλήνων δεν θα το πετύχετε. Ο ηρωισµός και
η εθνική συνείδηση είναι χαραγµένα στο DNA των Ελλήνων. 

Μπορείτε να κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό για λίγο, µε τα εκα-
τοµµύρια που δαπανάτε στην επικοινωνιακή προπαγάνδα και τις
χιλιάδες των υπαλλήλων γύρω από την προβολή της Προεδρίας
της Κυβέρνησης, αλλά δυστυχώς για εσάς και ευτυχώς για τους
Έλληνες όπως και κάθε ψεύτης έτσι και τα κυβερνητικά ψέµατα
τα αποκαλύπτει η διάρκεια του χρόνου. Και δυστυχώς για εµάς
έχετε ήδη µεγάλη διάρκεια -έχετε πέντε έτη- άρα και µεγάλη ευ-
θύνη στο τιµόνι της χώρας. 

Έρχεται όµως η κάλπη των ευρωεκλογών και τότε θα δείτε τα
αποτελέσµατα της πολιτικής σας τα οποία είµαι σίγουρος ότι θα
οδηγήσουν σε πολιτικές εξελίξεις. Κι αυτό διότι οι πολλές διαφο-
ρετικές θέσεις εντός της Νέας Δηµοκρατίας αποτελούν ασφαλή
πρόβλεψη και για τον κατακερµατισµό της παράταξής σας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Θεανώ Φωτίου από τη Νέα Αριστερά.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε όλο το δικαίωµα να µιλήσετε στο τέλος

µετά από όλους µας, να µη µιλήσετε και καθόλου εάν θέλετε,
αφού η εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας έχει µιλήσει εκ µέ-
ρους της Κυβέρνησης και έχει πει τα πάντα.

Όµως, ποιο είναι το πρόβληµα του νοµοθετικού έργου; Στο νο-
µοθετικό έργο ο Υπουργός µέχρι τελευταίας στιγµής επιχειρεί τη
µεγαλύτερη συναίνεση, δηλαδή είτε να αλλάξει πράγµατα που
ακούει µέχρι τελευταίας στιγµής που µπορούν να βελτιώσουν το
νοµοσχέδιο είτε να βγάλει πράγµατα από το νοµοσχέδιο είτε να
προσθέσει πράγµατα στο νοµοσχέδιό του. Αυτή είναι η διαφορε-
τική διαδικασία του νοµοθετικού έργου, αλλιώς επιδεικνύεται
αυτό που λέγεται ελληνιστί «arrogance», δηλαδή µια υπεροψία
προς αυτούς τους θεσµούς η οποίοι κάνουν αυτή τη δουλειά.
Αυτό είναι το νοµοθετικό έργο.

Δεύτερον, κυρία Υπουργέ, το µείζον πρόβληµα είναι ότι δόθηκε
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ένα λάθος πρόγραµµα. Δόθηκαν λάθος δεδοµένα για να το
πούµε απλά τα οποία πέρασαν από τρία κύµατα λαθών.

Το πρώτο κύµα: Η παρέα. Μας λέει η Υπουργός: «Δεν είχα δι-
καίωµα εγώ µε την εµπειρία µου…» µέχρι το 2015, όχι µέχρι το
2017 «…που ήµουν Γραµµατέας του Υπουργείου Πολιτισµού να
µετέχω σε µια τέτοια οµάδα»; Ποιος σας αµφισβήτησε; Καλά κά-
νατε και µετείχατε. Σας είπαµε τίποτα; Οι άλλοι πού ήταν, κυρία
Υπουργέ; «Ποιοι ήταν οι άλλοι», σας ρωτάµε. Εκεί όµως υπάρχει
οµερτά. Εκτός από την κ. Γκραµπόφσκι δεν υπάρχει κανείς άλλος
ειδήµων ο όποιος να µετείχε σε αυτό το think tank, όπως µας
είπε. Πρώτη φορά ακούµε αυτόνοµο, αυτόβουλο think tank στην
Ελλάδα, αλλά φαίνεται ότι όλα συµβαίνουν.

Αυτό είναι το πρώτο κύµα. Μόλις οι πρώτες φοβερές ιδέες
προσκρούουν στο απαραβίαστο των δωρητών του Μετσόβιου
Πολυτεχνείου, ότι δεν µπορεί να µετατραπεί το Μετσόβιο Πολυ-
τεχνείο σε αρχαιολογικό µουσείο -γιατί αυτή ήταν η πρώτη µε-
γάλη ιδέα, να συνδεθούν υπογείως µε το Πολυτεχνείο για να γίνει
το Πολυτεχνείο µουσείο, έτσι τους είχε γυαλίσει- µόλις, λοιπόν,
πέφτουν πάνω σε αυτόν τον βράχο ανακρούουν πρύµνα. Αυτό
είναι το πρώτο κύµα.

Μόλις γίνεται αυτό, λοιπόν, αρχίζουν να σκέπτονται την µπρο-
στινή επέκταση, να σηκωθεί η µπροστινή επέκταση και να συνδε-
θεί µε το απέναντι «ΑΚΡΟΠΟΛ», το οποίο ήταν ήδη από το 2019
έτοιµο και περίµενε την αξιοποίησή του. 

Προσέξτε, τώρα, να δείτε τι γίνεται. Παρεµβαίνει το Ίδρυµα
Νιάρχου, το οποίο µε δικά του χρήµατα κάνει µια ιστορία αξιο-
λογήσεων των περιπτώσεων, οικονοµική αξιολόγηση και αρχιτε-
κτονική αξιολόγηση. Κανείς δεν έµαθε αυτό το δεύτερο κύµα πού
πετάχτηκε, µε λεφτά του Νιάρχου.

Φτάνουµε, λοιπόν, στην τρίτη -και καλή- περίπτωση. Παρά το
ότι υπάρχουν νόµοι -και θα µπορούσε να το πάει µε τους νόµους
δωρεάς- κάνει τον διαγωνισµό. Ακούστε µε. Δεν είναι το πρό-
βληµά µας ο διεθνής διαγωνισµός και αν ήταν κλειστός, κυρία
Υπουργέ. Πάρα πολλοί διεθνείς διαγωνισµοί γίνονται κλειστοί.
Πώς γίνονται, όµως; Καλούν τα γραφεία του εξωτερικού και του
εσωτερικού να πούνε τις ιδέες τους, ελεύθερα, µε σχέδια. Τότε
υπάρχει µια επιτροπή ειδηµόνων, η οποία λέει «αυτά και αυτά τα
γραφεία τα βάζω σε δεύτερο διαγωνισµό» και επανέρχεται. Τι κά-
νατε από όλα αυτά; Αυτό κάνατε; 

Να µας πείτε, λοιπόν, γιατί στην επιτροπή που έκρινε τον δια-
γωνισµό δεν ήταν µέσα η πλειοψηφία αρχιτέκτονες, χωροτάκτες
και πολεοδόµοι. Γιατί; Γιατί ήταν άλλοι αντί άλλων; Γιατί, θέλετε
συγκεκριµένη λύση και άποψη. Από εκεί και ύστερα, «ουκ έστι ο
δρόµος και η οδός».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Γι’ αυτό σας λέµε ότι εµείς δεν θα συναινέσουµε σε αυτόν τον
«πολιτισµό Ι.Χ.», όπως πολύ ωραία το είπε ο κ. Τζανακόπουλος!
Δεν θα συναινέσουµε σε αυτό που απεδείχθη πώς τα νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου κατακρηµνίστηκαν µέσα σε ένα χρόνο
λειτουργίας τους µε αυτό που κάνατε, πώς έχετε απαξιώσει τους
πάντες, τους φορείς, τους αρχαιολόγους, όλους τους ανθρώ-
πους µε έναν φρικτό τρόπο αυτής της υπεροψίας που έχετε.

Γι’ αυτό λέµε εµείς ότι πρέπει να υποστηρίξουµε όλους αυτούς
που κρατάνε τον πολιτισµό ψηλά. Και να ξέρει η Ελλάδα ότι το
Αρχαιολογικό Μουσείο, το τοπόσηµο της Αθήνας δεν θα το ξα-
ναδεί, θα το βλέπει από εδώ και ύστερα µε drone. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Μπαρτζώκας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Φτάνοντας στο τέλος της σηµερινής νοµοθετικής συζήτησης

θέλω να αναφέρω ότι ακούσαµε πολλές διαφορετικές τοποθετή-
σεις. Ωστόσο πρέπει να αναγνωρίσουµε -και νοµίζω αυτό όλοι
µας το αποδεχόµαστε εδώ µέσα- ότι δεν υπήρξαν πραγµατικές
σοβαρές αντιρρήσεις ή κριτική επί της ουσίας για την παρούσα
σύµβαση που κυρώνουµε αλλά κυρίως κατά τη γνώµη µου πα-
ρελκυστικές.

Πράγµατι µια ουσιαστική, για παράδειγµα, διαφοροποίηση ή
προβληµατισµός ήταν αυτός για το αν και κατά πόσο είναι επαρ-
κής ο χρόνος των τριάντα έξι µηνών. Σε αυτή την ανησυχία θα

ήθελα να παρατηρήσω ότι οποιοσδήποτε χρόνος και αν οριζόταν
στη σύµβαση φαντάζοµαι ότι κανείς δεν θα µπορούσε να µας δια-
βεβαιώσει µε σιγουριά ότι είναι αρκετός. 

Επίσης, να έχουµε κατά νου ότι οι τριάντα έξι µήνες είναι ένα
εύλογο χρονικό διάστηµα για τις µελέτες εάν θέλουµε να δούµε
κάποια στιγµή την επέκταση του µουσείου να γίνεται πραγµατι-
κότητα και όχι να παραµείνει στο διηνεκές στα σχέδια. Νοµίζω
ότι όλοι µας το θέλουµε και όλοι το επιδιώκουµε ακόµα και αν
εδώ µέσα κάποια κόµµατα δεν το στηρίζουν.

Τον προβληµατισµό που διατυπώθηκε από τα κόµµατα, κυ-
ρίως, της Μειοψηφίας σε σχέση µε την αξία και την αναγκαιότητα
της ιδιωτικής δωρεάς εγώ προσωπικά ειλικρινά δεν τον αντιλαµ-
βάνοµαι. Αναγνωρίζω ότι πρόκειται για µια θεµελιώδη διαφορε-
τική ιδεολογική προσέγγιση σε σχέση µε τη δική µας. Εµείς
θεωρούµε ότι όσοι έχουν την οικονοµική άνεση να συνδράµουν
στην ελληνική κοινωνία είναι ορθό να είναι παρόντες στις ανάγκες
του ελληνικού κράτους. 

Αν θέλετε, δεν µπορώ να αντιληφθώ για ποιον λόγο από το 1
ευρώ έως κάποια εκατοµµύρια ευρώ είναι κακό, εφόσον δεν επι-
βαρύνεται καθόλου το ελληνικό δηµόσιο, να µην ωφελείται ο Έλ-
ληνας πολίτης. Γιατί αντιλαµβάνεστε πως όταν δεν αποδεχό-
µαστε έστω και το 1 ευρώ -πόσω µάλλον δε πολλά εκατοµµύρια
ευρώ- είναι σαν να λέµε εµφατικά ότι αυτά τα εκατοµµύρια ευρώ
θα έπρεπε να τα βάλει ο Έλληνας πολίτης. Δεν υπάρχει άλλη
λύση εκτός αν δεν θέλουµε, για παράδειγµα, να ανακαινιστεί, να
γίνει το έργο για το οποίο συζητάµε σήµερα. Και αυτό αφορά
όλες τις δωρεές, όλες τις χορηγίες. 

Όταν, λοιπόν, διαφωνούµε στην ιδιωτική πρωτοβουλία, όταν
διαφωνούµε ώστε κάποιος άλλος και όχι ο ελληνικός λαός να
βάλει αυτά τα ποσά, θα πρέπει παράλληλα -µετά από αυτή την
άποψη- να απαντάµε και ποιος θα τα βάλει, µε ποιον τρόπο θα
βρεθούν αυτά τα λεφτά. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι δεν υπάρχει
άλλος τρόπος παρά µόνο ή να τα βάλει ο ελληνικός λαός ή να
φορολογηθεί ο ελληνικός λαός για να βρεθούν αυτά τα χρήµατα. 

Και θα επαναλάβω, χωρίς να µένω προσηλωµένος σε αυτό,
αλλά νοµίζω ότι ως έθνος έχουµε µια συνέχεια, ότι η χορηγία
είναι µια αρχαιοελληνική έννοια και µάλιστα τότε είχε υποχρεω-
τικό χαρακτήρα, ακριβώς γιατί η πολιτεία τότε -σήµερα όχι- θεω-
ρούσε επιβεβληµένη τη συµµετοχή των πλουσίων, αυτών που
είχαν τη οικονοµική δυνατότητα, στα κρατικά έξοδα. 

Παρ’ όλα αυτά θα ήθελα να µείνουµε στα θετικά σηµεία της
σηµερινής συζήτησης. Βλέπουµε ότι και άλλες Κοινοβουλευτικές
Οµάδες εκτός της Νέας Δηµοκρατίας προτίθενται να υπερψηφί-
σουν το νοµοσχέδιο, αναγνωρίζοντας τη σπουδαιότητα της προ-
σπάθειας που γίνεται, µιας προσπάθειας που ξεκίνησε µε πρω-
τοβουλία του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και υλοποι-
είται σταθερά και µε προσήλωση από την Υπουργό Πολιτισµού,
την κ. Μενδώνη. 

Είναι η υλοποίηση ενός εθνικού στόχου, ενός εθνικού οράµα-
τος που µόνο θετικό αντίκτυπο θα έχει, τόσο για το Εθνικό Αρ-
χαιολογικό Μουσείο όσο και για την πόλη της Αθήνας κι, αν
θέλετε, προφανώς για όλη την Ελλάδα. Μάλιστα πολλοί από τους
συναδέλφους σήµερα επανέλαβαν την ανάγκη να βελτιωθεί η
κτηριακή υποδοµή του µουσείου, ακριβώς για να µπορεί να αντα-
ποκριθεί στον ρόλο του και στον αυξηµένο όγκο επισκεπτών. 

Συµφωνούµε νοµίζω, λοιπόν, όλοι -ακόµα και δεν το στηρί-
ζουµε σήµερα- ότι η αναβάθµιση και επέκταση του Εθνικού Αρ-
χαιολογικού Μουσείου είναι απολύτως επιβεβληµένη. Σας καλώ,
λοιπόν, όλες και όλους για ακόµα µια φορά, παρ’ όλες τις ενδε-
χοµένως ενστάσεις ή διαφωνίες να γίνουµε κοινωνοί αυτής της
εθνικής προσπάθειας και να παραδώσουµε στις επόµενες γενιές
ανανεωµένο και εκσυγχρονισµένο το Εθνικό Αρχαιολογικό Μου-
σείο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείνουµε

τώρα µε την Υπουργό κ. Μενδώνη.
Έχετε τον λόγο, κυρία Υπουργέ. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, σας το λέω εκ των προτέρων ότι θα χρειαστώ

λίγο περισσότερο χρόνο από τον τυπικό, γιατί έχω σκοπό -καθώς
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ποτέ δεν έχω κρυφτεί και έχω πάντα απαντήσει σε ό,τι τίθεται
από όλους τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης- να απαντήσω,
τουλάχιστον, στα περισσότερα. Ελπίζω να προλάβω.

Πριν µπω στο ίδιο το νοµοσχέδιο και στα θέµατα που αφορούν
το µουσείο, θα µείνω σε δύο τρία ζητήµατα από αυτά που εθίγη-
σαν ήδη, ξεκινώντας από την Ακρόπολη και από την παρουσία,
τέλος πάντων από το συµβάν πριν από δεκαπέντε περίπου µέρες,
στη διάρκεια της επίσκεψης κάποιων Ινδών.

Είναι προφανές ότι όταν απαντά το γραφείο Τύπου του Υπουρ-
γείου, απαντά ο Υπουργός. Αυτό νοµίζω ότι είναι γνωστό και το
ξέρετε όλοι. Δεν χρειάζεται να επιχειρηµατολογήσω σε αυτό.
Εποµένως, δεν δέχοµαι και δεν αποδέχοµαι ότι δεν έχω απαντή-
σει. 

Προφανώς κακώς ανέβηκαν αυτά τα έξι, επτά άτοµα µε τις
στολές που ανέβηκαν. Προφανώς κακώς δεν τους σταµάτησαν.
Επίσης, είναι προφανές ότι δεν έλαβαν άδεια από το Υπουργείο
Πολιτισµού. Όσο για την µπάντα που επιµένουν κάποιοι ήταν
εκτός του αρχαιολογικού χώρου, εποµένως και γι’ αυτό δεν θα
απολογηθεί το Υπουργείο Πολιτισµού. Κακώς, λοιπόν, ανέβηκαν,
κακώς δεν τους σταµάτησαν οι υπάλληλοι του Υπουργείου Πολι-
τισµού. 

Αυτά όλα έχουν λεχθεί, έχουν γίνει αποδεκτά λάθη που ενδε-
χοµένως έγιναν και προφανώς έχουν γίνει όλες οι προβλεπόµε-
νες από τον κώδικα διοικητικές διαδικασίες. 

Αυτό το οποίο δεν καταλαβαίνω είναι γιατί προσπαθείτε, ιδιαί-
τερα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, να δηµιουργήσετε πολιτικό ζή-
τηµα. Δηµιουργείται σε καµµία χώρα της Ευρώπης πολιτικό
ζήτηµα όταν ακτιβιστές προσβάλλουν µε επικίνδυνο τρόπο τα εκ-
θέµατα; 

Δηµιουργήθηκε µήπως πολιτικό ζήτηµα τον Ιούνιο του 2016,
όταν εκατοντάδες οπαδοί ποδοσφαιρικής οµάδας εισέβαλαν µε
σηµαίες και λάβαρα στον Παρθενώνα; Και ιδού τι συνέβη το
2016. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά, για να ξέρουµε τι λέµε. 

Δηµιουργήθηκε αµιγώς πολιτικό ζήτηµα τον Οκτώβριο του
2017, όταν γνωστό µοντέλο, µε ανάλογα ρούχα των καρναβαλι-
στών, πόζαρε σε διάφορα σηµεία του βράχου; Ιδού θα τα κατα-
θέσω όλα αυτά στα Πρακτικά. Διότι τότε οι ίδιοι µιλούσατε για
προβολή της χώρας. Είναι ακριβώς τα ίδια ρούχα. 

Δηµιουργήθηκε πολιτικό ζήτηµα, όταν τον Δεκέµβρη του 2018
µεµονωµένη επισκέπτης ανέβηκε στον βράχο και προέβη σε χει-
ρονοµίες όχι ιδιαιτέρως ευπρεπείς; Προφανώς όχι. Προφανώς
όχι, διότι όλα αυτά µπορούν να συµβούν. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Άλλο το να συµβούν, άλλο το να ζητηθούν ευθύνες, άλλο το
να µιλάµε για πολιτικά ζητήµατα. Διότι αυτό κάνετε. Ένα αυτό. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Αυτό τι σχέση έχει;
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Έχει απόλυτη

σχέση, κυρία Μάλαµα. Α λα καρτ σχέσεις δεν υπάρχουν. 
Ένα άλλο ζήτηµα το οποίο ετέθη -και ετέθη από την κ. Γρηγο-

ράκου- είναι το ζήτηµα του Αρχαιολογικού Μουσείου της Σπάρ-
της. Θεωρώ ότι η κ. Γρηγοράκου ξέρει πάρα πολύ καλά ότι
κάναµε και κάνουµε πάρα πολλές προσπάθειες για να επιταχυν-
θούν και οι χρόνοι και να ολοκληρωθούν σωστά. 

Τα τεύχη δηµοπράτησης ακόµα επισήµως δεν έχουν κατατεθεί
στο Υπουργείο Πολιτισµού, το ξέρετε. Πρόκειται να κατατεθούν
στις επόµενες µέρες ή εβδοµάδες, γιατί είναι πλέον έτοιµα τα
πράγµατα και όπως έχει δεσµευτεί ο Πρωθυπουργός για το Μου-
σείο της Σπάρτης –προφανώς, γιατί το δικαιούται η Σπάρτη,
όπως δικαιούται και την αποκατάσταση του παλαιού µουσείου
και την επέκταση της Πινακοθήκης της- επειδή, λοιπόν, τα δι-
καιούται όλα αυτά η Σπάρτη το µουσείο θα χρηµατοδοτηθεί. Μην
ανησυχείτε, υπάρχουν χρηµατοδοτικά εργαλεία. Ο Πρωθυπουρ-
γός κρατά τις υποσχέσεις του, κυρία Γρηγοράκου. Έχει αποδει-
χθεί αυτό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Μακάρι. Το 2019 δεν τις
κράτησε πάντως. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Τώρα, πώς
είναι το Μουσείο του Αργοστολίου, που έθεσε ο κ. Μάντζιος.

Αυτό το οποίο ενδεχοµένως να µην ξέρετε είναι ότι η τελευταία
πράξη ήταν τον Ιανουάριο του 2015 πριν τις εκλογές, όπου το
Υπουργείο Πολιτισµού είχε αποφασίσει και είχε δώσει η πολιτική
ηγεσία την κατεύθυνση στις υπηρεσίες να κινηθούν στην εκπό-
νηση µελέτης ενός µουσείου το οποίο θα ακολουθούσε το ίδιο
το σχέδιο, το οποίο είναι σχέδιο του Καραντινού. Δεν είναι κηρυ-
γµένο το µουσείο αλλά παρ’ όλα αυτά υπάρχει σεβασµός στον
συγκεκριµένο αρχιτέκτονα. Έπρεπε να κατεδαφιστεί, γιατί έχει
πάθει πάρα πολύ ισχυρές ζηµιές από τον σεισµό. 

Από εκεί και πέρα όµως την περίοδο 2015 - 2019 δεν έγινε τί-
ποτε απολύτως, απολύτως τίποτα. Δόθηκαν δύο φορές εντελώς
αντιφατικές οδηγίες στις υπηρεσίες, µε αποτέλεσµα όπως και σε
χιλιάδες άλλα θέµατα του Υπουργείου Πολιτισµού να υπάρξει
αδράνεια. 2015  -2019 δεν κινείται τίποτα. 

Από τότε φροντίσαµε να τροποποιηθεί το ρυµοτοµικό σχέδιο.
Με ευθύνη πολιτικών παραγόντων της αντιπολίτευσης -δεν µιλώ
για Βουλευτές, µιλάω για τοπικούς παράγοντες- το ρυµοτοµικό
σχέδιο καθυστέρησε δύο χρόνια για µια αστεία τροποποίηση.
Έγινε και αυτό. Ωριµάσαµε τη µελέτη, το εντάξαµε στο Ταµείο
Ανάκαµψης και έχουµε ήδη ανάδοχο. Εποµένως, βεβαίως, υπάρ-
χει καθυστέρηση από τον σεισµό του 2014, αλλά να αναζητήσετε
σωστά τις ευθύνες. 

Τώρα, να δούµε τα θέµατα τα οποία είπατε. Δεν θα πω πολλά,
διότι τοποθετήθηκε ο Πρωθυπουργός στο θέµα της Μονής της
Χώρας. Απλώς άκουσα το τι κάνατε και τι διαβήµατα έχετε κάνει
από το 2020. Διότι και η µετατροπή σε τζαµί της Μονής της
Χώρας χρονολογείται το 2020. Προηγήθηκε η Αγία Σοφία. 

Τα διαβήµατα, λοιπόν, της ελληνικής Κυβέρνησης είναι συνεχή.
Έγινε ενηµέρωση αµέσως από µένα, µε επιστολή µου στη γενική
διευθύντρια της UNESCO. Έγινε ενηµέρωση από τον τότε ΥΠΕΞ,
τον κ. Δένδια, στους οµολόγους του. Έγινε ενηµέρωση από τη
µόνιµη αντιπρόσωπο της Ελλάδος στους οµολόγους της. Ετέθη
το θέµα κατ’ επανάληψη στην επιτροπή και στο Κέντρο Παγκό-
σµιας Κληρονοµιάς της UNESCO. 

Εξαιτίας των ελληνικών διαβηµάτων το θέµα συζητήθηκε στη
γενική διάσκεψη της UNESCO στο Ριάντ. Δεν είναι πολύς χρόνος,
είναι µερικοί µήνες, τον Σεπτέµβριο του 2023. Έχουν ήδη σταλεί
επιτροπές εµπειρογνωµόνων στην Τουρκία.

Έχουν καταθέσει τις απόψεις τους, βρίσκονται σε συνεννόηση
και απαντήσεις ενδεχοµένως από τις τουρκικές αρχές, επίκειται
και νέα αποστολή. Εποµένως δεν είναι ότι δεν έχει γίνει τίποτα. 

Επίσης µου κάνει πάρα πολλή εντύπωση πώς ξέρετε τι συζή-
τησα εγώ µε τον Τούρκο οµόλογό µου στην Κωνσταντινούπολη
πριν από µερικές µέρες. Προφανώς ετέθη το θέµα και της Αγίας
Σοφίας και της Μονής της Χώρας και η ανησυχία µας για το τι
συµβαίνει και αν υπάρχουν βλάβες στα µνηµεία προφανώς ετέ-
θησαν. Ξέρετε, δεν κάνει πάντοτε καλό σε τέτοια θέµατα να τα
δηµοσιοποιούµε και να κάνουµε τις συζητήσεις φέιγ βολάν. Μάλ-
λον κακό κάνουν. 

Από εκεί και πέρα, αν νοµίζετε ότι η Κυβέρνηση λειτουργεί µε
ένα-ένα Υπουργείο, επίσης κάνετε λάθος. Αυτό µπορεί να συνέ-
βαινε σε άλλες εποχές. Προφανώς σε συνεννόηση µε το ΥΠΕΞ
έγινε η παρέµβαση του µονίµου αντιπροσώπου. 

Αλλά και κάτι άλλο για να µη δηµιουργούµε συναισθηµατική
φόρτιση στον κόσµο. Άκουσα µάλιστα και τη λέξη «Ιερά Μονή της
Χώρας». Ιερά Μονή έχει σταµατήσει να υπάρχει από τη στιγµή
της Άλωσης της Κωνσταντινούπολης. Είναι βυζαντινό µνηµείο. Η
οποιαδήποτε θεολογικού και θρησκευτικού τύπου τελετή του χρι-
στιανισµού σταµάτησε µε την Άλωση. Το ίδιο ισχύει και για την
Αγία Σοφία. Αµέσως µετά. Εποµένως µη δηµιουργούµε συναι-
σθηµατική φόρτιση ούτε για την Ιερά Μονή ούτε ότι ξαφνικά χρι-
στιανικές εκκλησίες µετετράπησαν σε τζαµιά. 

Αυτό το οποίο συνέβη είναι το εξής: Αµέσως µετά την άλωση
τα µνηµεία αυτά µετατρέπονται σε τζαµιά. Το 1934, µε το διάτα-
γµα του Κεµάλ Ατατούρκ, αποδίδονται ως χώροι πολιτισµού και
ως µουσειακοί χώροι, σύµφωνα µε το θεσµικό πλαίσιο της Τουρ-
κίας. Αυτό άλλαξε επί Ερντογάν. Προφανώς άλλαξε κακώς και γι’
αυτό η Ελλάδα συνεχώς αντιδρά σε αυτό το θέµα. Νοµίζω ότι
εδώ η συζήτηση κλείνει. Έχετε και την τοποθέτηση του Πρωθυ-
πουργού. 

Τώρα, για τα θέµατα των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου
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και των πέντε µουσείων. Αν συνέβαινε στην πραγµατικότητα µια
µετατροπή υπηρεσιών, υπηρεσιών δεκαετιών, σε ένα άλλο νοµικό
στάτους σε οποιαδήποτε ευρωπαϊκή χώρα, θα υπήρχε το διά-
στηµα της προσαρµογής της διοίκησης. Αυτό προφανώς είναι
άγνωστο ως έννοια σε κάποιους εξ υµών. 

Το 2024, είναι προφανώς ένας χρόνος προσαρµογής των νο-
µικών προσώπων δηµοσίου δικαίου. Μέχρι το τέλος του 2023
εξακολουθούσαν οι λειτουργίες τους να γίνονται από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού. Από την 1η Ιανουαρίου πρέπει να γίνονται από
τα ίδια τα µουσεία. Και, βεβαίως, -και δεν το αρνούµαι, δεν έχω
κανένα πρόβληµα να αποδεχθώ την καλόπιστη κριτική- υπάρχει
µια καθυστέρηση στην έκδοση των οργανισµών τους. Σήµερα
είναι στο Συµβούλιο της Επικρατείας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Γι’ αυτό ακριβώς υπήρξαν και καθυστερήσεις στην πρόσληψη
ΙΔΟΧ προσωπικού. Όµως η πραγµατικότητα δείχνει άλλα. Τα
µουσεία αυτά, τα πέντε αυτά µουσεία, ιδιαίτερα τα τέσσερα,
έχουν κάνει µέσα στον ένα χρόνο περίπου λειτουργίας τους τε-
ράστια άλµατα, τα οποία δεν θα τα έκαναν ποτέ ως υπηρεσίες
του ελληνικού κράτους, ως δηµόσιες υπηρεσίες. 

Ένα πολύ χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η ευκολία µε την
οποία τα δύο µουσεία, της Κρήτης και της Θεσσαλονίκης, το Αρ-
χαιολογικό, εντάχθηκε στη διαδροµή του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης µε µία µόνο πράξη του διοικητικού συµβουλίου. Εάν πηγαί-
ναµε µε την κανονική διαδικασία, θα θέλαµε τουλάχιστον ένα
χρόνο και θα είχαν χάσει το τρένο. Ένα παράδειγµα αυτό. Έχουν
λάβει δωρεές, τις οποίες επίσης δεν θα ήταν καθόλου εύκολο να
τις λάβουν ως υπηρεσίες του ελληνικού δηµοσίου. 

Και για τα θέµατα της λειτουργίας τους: Ναι, καθυστέρησε η
πρόσληψη του προσωπικού. Έγινε ή γίνεται αν θέλετε. Και το
Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο και το Ηράκλειο λειτουργούν
πλέον µε επιπλέον προσωπικό.

Και χρησιµοποιώ επίτηδες την έννοια «επιπλέον προσωπικό»
και όχι «διευρυµένο ωράριο» και θα σας πω γιατί. Παρά τα όσα
είπατε, η αύξηση των επισκεπτών στο Εθνικό Αρχαιολογικό Μου-
σείο για παράδειγµα και στο πρώτο τρίµηνο του 2024 και τον
Απρίλιο και τον µισό Μάιο του 2024 καταγράφεται και είναι ιδιαί-
τερα σηµαντική, ξεπερνά το 15%. Εποµένως, δεν χάσαµε επισκέ-
πτες, αν αυτό είναι το µέληµά σας.

Αυτό το οποίο µπορούν πλέον να κάνουν τα µουσεία -και θα το
κάνουν και το κάνουν- είναι µία αξιολόγηση ad hoc το καθένα
ανάλογα µε το προφίλ του για το πότε και πώς θα διευρύνουν το
ωράριό τους, διότι αυτό σηµαίνει επιπλέον πόρους που πρέπει
να λαµβάνουµε υπ’ όψιν πώς καταναλώνονται.

Για παράδειγµα, το Αρχαιολογικό Μουσείο Θεσσαλονίκης λει-
τουργούσε τον χειµώνα 9.00’ µε 18.00’ και θα λειτουργήσει 9.00’
µε 17.00’. Ξέρετε γιατί; Διότι 17.00’ µε 20.00’ οι επισκέπτες είναι
σχεδόν ανύπαρκτοι. Εποµένως, πρέπει να γίνει µία αξιολόγηση
και οικονοµική. Αυτό ως νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου έχουν
τη δυνατότητα να το κάνουν, ανεξαρτήτως από το τι καθολικά
ισχύει στο Υπουργείο Πολιτισµού, εκτός αν µου πείτε ότι δεν σας
ενδιαφέρει το κόστος. Δεν πειράζει, ας υπάρχουν φύλακες, ας
υπάρχει επιπλέον ωράριο, αλλά ας µην πηγαίνει κόσµος. Ακριβώς
επειδή είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, είναι ευέλικτα
στο να προσαρµόζουν τα ωράριά τους.

Τώρα για να µην πάρω περισσότερο χρόνο, θα πάω κατευθείαν
στον νόµο.

Άκουσα την κ. Φωτίου να λέει ότι δεν ακούω και δεν προσπαθώ
να αποκοµίσω τη µεγαλύτερη συναίνεση. Μα, εδώ, κυρία Φωτίου,
έχουµε µία σύµβαση. Η σύµβαση έχει υπογραφεί, είναι συγκεκρι-
µένη, δεν αλλάζει. Ό,τι και να κάνουµε, ό,τι και να συζητήσουµε
τα άρθρα δεν αλλάζουν, έτσι είναι η διαδικασία. Τι να γίνει; Δεν
είναι θέµα συναίνεσης.

Επίσης, κάτι ακόµα: Ως Κυβέρνηση δεν είχαµε πει ποτέ ότι το
Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο θα επεκταθεί στο Εθνικό Μετσόβιο
Πολυτεχνείο. Αυτό ήταν µία συζήτηση η οποία είχε προηγηθεί και
αν θέλετε –έτσι, για να έχετε και την ικανοποίηση- ήταν από τα
θέµατα τα οποία είχαµε δει στις περίφηµες συζητήσεις που κά-
ναµε µε έγκριτους νοµικούς, το κατά πόσον θα ήταν δυνατόν και
υπό ποιες προϋποθέσεις να αλλάξει η βούληση του διαθέτη για

τον εκπαιδευτικό χαρακτήρα του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτε-
χνείου. Οι νοµικοί -και πολύ σωστά- είπαν ότι δεν µπορεί να γίνει
αυτό και εκεί σταµάτησε η συζήτηση. Ως Κυβέρνηση -γιατί εδώ
φτάνουµε στον παραλογισµό να ζητάτε τι κάναµε την εποχή που
δεν ήµασταν κυβέρνηση- λοιπόν, ποτέ δεν µιλήσαµε για επέ-
κταση στο Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο.

Επίσης, επειδή άκουσα πολλά για τους χορηγούς, για το ιδιω-
τικό χρήµα, κοιτάξτε, από τις προγραµµατικές δηλώσεις του 2019
και ο Πρωθυπουργός και εγώ, στον βαθµό που αναλογεί στον πο-
λιτισµό, δεν κρύψαµε ότι πιστεύουµε στη σύµπραξη ιδιωτικού και
δηµοσίου φορέα. Δεν κάνουµε κάτι διαφορετικό από το να υπο-
στηρίζουµε αυτήν ακριβώς τη θέση που είχαµε και τότε.

Για να µην πάρω πολύ χρόνο, δεν θα µείνω στο αν ήταν ανα-
γκαία η επέκταση ή η αναβάθµιση του µουσείου, διότι είναι προ-
φανές ότι σε αυτό συµφωνούµε όλοι. Το θέµα είναι ποιος
συµφωνεί και θέλει να την κάνει πράξη και ποιος συµφωνεί θεω-
ρητικά και γιατί, αφού συµφωνούσε, δεν έκανε τίποτα όταν µπο-
ρούσε να το κάνει.

Και κάτι ακόµα: Επειδή ακούω ότι έγιναν µελέτες που έβαζαν
την επέκταση αντίθετα από ό,τι σήµερα, ότι έγιναν µελέτες οι
οποίες συζητούσαν ότι η επέκταση µπορεί να γίνει στην Τοσίτσα,
ακούστε, η ελληνική πολιτεία έχει κανόνες. Το 2001, λοιπόν, µε
κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ µε τον ν.2947 θεσµοθετήθηκε η επέκταση του
µουσείου στο προκήπιο. Τότε µαζί µε την επέκταση ανελήφθη και
η χρήση και η διαχείριση του προκήπιου από το Υπουργείο Πολι-
τισµού. Έχουµε έναν νόµο, λοιπόν, που µας λέει ότι η επέκταση
πρέπει να γίνει στο προκήπιο. Αν δεν θέλατε ως κυβέρνηση να
γίνει η επέκταση στο προκήπιο, πολύ απλά ας αλλάζατε τον νόµο.
Ο νόµος, όµως, είναι εν ισχύι –και έχει και σχεδιάγραµµα στο
ΦΕΚ- και άρα, είµαστε υποχρεωµένοι να τον σεβαστούµε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Πείτε δυνατά

ό,τι έχετε να πείτε. Εγώ µιλώ πάντα ευθέως. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Είναι η ώρα σας, µην σας τη χαλάσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, µη

διακόπτετε, σας παρακαλώ. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Κοιτάξτε, και

οι φαρισαϊσµοί µέχρι ενός σηµείου. 
Είχαµε, λοιπόν, έναν νόµο. Όποιοι έκαναν µελέτες και ξόδευαν

χρήµατα µετά το 2001, πολύ απλά παρανοµούσαν.
Ακούσαµε και κάτι άλλο. Χρόνια καθηγητές και φοιτητές κου-

βέντιαζαν το πώς θα επεκταθεί και πώς θα αναδειχθεί το µουσείο.
Αυτό µας το είπε η κ. Φωτίου στην επιτροπή, όπως µας το είπε
και σήµερα. Και πολύ καλά έκαναν. Δεν είχαν καµµία θεσµική
ανάθεση, δεν είχαν κανέναν θεσµικό ρόλο και δεν το συζητούσαν
υπό κάποια θεσµική ιδιότητα, αλλά το συζητούσαν ως Έλληνες
πολίτες και ως επιστήµονες και έκαναν άριστα. Όµως, το ίδιο θε-
µιτό ενδιαφέρον ισχύει για όλους µας. Συνεπώς, δεν καταλα-
βαίνω γιατί ενοχλήθηκαν όσοι ενοχλήθηκαν από το γεγονός ότι
µια οµάδα πολιτών, ανάµεσά τους και ο σηµερινός Πρωθυπουρ-
γός και εγώ, συζητούσαµε το ζήτηµα επέκτασης του µουσείου.
Γιατί η αρνητική αντιµετώπιση των δικών µας συζητήσεων και η
σταθερά µικρόψυχη αναφορά στην κ. Μαρέβα Γκραµπόφσκι Μη-
τσοτάκη;

Ελέχθη και από την κ. Φωτίου και από τον κ. Τζανακόπουλο ότι
έχουµε δηλώσει ότι των συζητήσεων αυτών, τότε το 2017 που
δεν υπήρχε καµµία ιδιότητα, ηγείτο η κ. Γκραµπόφσκι Μητσο-
τάκη. Δε µας φέρνετε και εµάς να δούµε το αποδεικτικό; Γιατί
εµείς δεν ξέρουµε να ηγείται. Δεν ξέρω πού το ξέρετε τώρα
εσείς. Φέρτε το µας να το δούµε. Γιατί δεν είναι το ίδιο εύλογο
να συζητούσαµε κι εµείς το ίδιο όραµα και στο ίδιο πλαίσιο µε
τους υπόλοιπους από τη µια ως Έλληνες πολίτες και από την
άλλη ως ειδικοί επιστήµονες; Γιατί έπρεπε να έχουµε µία συγκε-
κριµένη ιδιότητα και µάλιστα πολιτική το 2017, για να µιλάµε για
το µέλλον του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου; Και γιατί εσείς
ως κυβέρνηση που είχατε όλη αυτή την έγνοια για το Εθνικό Αρ-
χαιολογικό Μουσείο δεν κάνατε τίποτα τότε;

Κοιτάξτε, υπάρχει και κάτι ακόµα και το ξέρετε πάρα πολύ
καλά, διότι είστε πολιτικοί. Όταν ένα κόµµα εξουσίας ετοιµάζεται
-και το να ετοιµάζεται υπάρχει πάντα ως δικαίωµα- οφείλει να συ-
ζητήσει θέµατα, οφείλει να συζητήσει θέµατα τα οποία θέλει να
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τα χειριστεί ως Κυβέρνηση. Μην ψάχνετε, λοιπόν και µη συνωµο-
σιολογείτε. Μην ψάχνετε να βρείτε τι και πώς συνέβη το 2017. Τί-
ποτα απολύτως δεν συνέβη και να είστε σίγουροι ότι η συζήτηση
του 2017 ουδόλως επηρέασε το τι έγινε από το 2019 και µετά.

Επίσης, άκουσα πώς είναι δυνατόν ο Πρωθυπουργός να έχει
ιδέες για ένα µουσείο. Μας το είπατε, κυρία Φωτίου και µας µι-
λήσατε για ευρωπαϊκά πρότυπα και συµπεριφορές. Να σας θυ-
µίσω ότι το Κέντρο Πολιτισµού «Pompidou» στο Παρίσι, το οποίο
φιλοξενεί το Εθνικό Μουσείο Μοντέρνας Τέχνης και τη Δηµόσια
Βιβλιοθήκη, ήταν το όραµα του Γάλλου Προέδρου. Φέρει το
όνοµά του και προήλθε µε απευθείας ανάθεση και µε συµµετοχή
του «Pompidou». Είναι πάρα πολλά τα παραδείγµατα αυτά. Μην
προσπαθείτε, λοιπόν, να δηµιουργήσετε προβλήµατα και να
βρείτε συνωµοσίες εκεί που δεν υπάρχουν.

Ας δούµε τώρα τι κάναµε από τις προγραµµατικές δηλώσεις
του 2019 και εξής. Τον Νοέµβριο του 2019 ανατίθεται από το
Υπουργείο Πολιτισµού σε εξειδικευµένη εταιρεία η εκπόνηση µε-
λέτης σκοπιµότητας και βιωσιµότητας χάρη στη χορηγία του
Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». Εδώ, λοιπόν, να θυµίσω τα εξής:
Η µελέτη σκοπιµότητας ενός έργου δεν είναι παρά η συγκέ-
ντρωση των πληροφοριών σχετικά µε τις ενδεχόµενες δυσχέ-
ρειες και τα οφέλη του έργου. Περιλαµβάνουν µια κατ’ αρχήν
εκτίµηση των τεχνικών και οικονοµικών µεγεθών και δεν υπόκει-
νται από κανέναν νόµο σε καµµία διοικητική έγκριση. Έτσι, λοι-
πόν, να µη λέµε γιατί δεν εγκρίθηκε η µελέτη βιωσιµότητας. Και
αυτό συµβαίνει, γιατί δεν περιέχουν ενέργειες που καλείται να
υλοποιήσει η διοίκηση. Δεν είναι, δηλαδή, δεσµευτικές, αλλά
αποτελούν απλώς καλή πρακτική. Αυτό συµβαίνει σε όλη την Ευ-
ρώπη. Μάλιστα, προηγούνται όλων των διοικητικών διαδικασιών,
είτε διαγωνισµών είτε αναθέσεων, που είναι απαραίτητες. Αυτό,
λοιπόν, συνέβη από το 2019. 

Από τον Ιούνιο του 2021 η συγκεκριµένη µελέτη έχει κατατεθεί
στη Βουλή. Αν µπείτε, θα τη βρείτε, υπάρχει στα Πρακτικά της
Βουλής, γιατί τότε ζητήθηκε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Επο-
µένως, πώς λέτε ότι αυτά είναι µυστικά και κρυφά; 

Πάµε να δούµε τη συνέχεια. Ως το τέλος του 2020 εκπονούνται
από το Υπουργείο η µελέτη αρχιτεκτονικής και στατικής τεκµη-
ρίωσης του υφιστάµενου κτηρίου-µνηµείου, ο έλεγχος του υπε-
δάφους και η γεωτεχνική µελέτη, οι τοπογραφικές αποτυπώσεις
της ευρύτερης περιοχής, η µελέτη ιστορικής, αρχαιολογικής, χω-
ροταξικής και πολεοδοµικής θεώρησης και νοµοθετείται από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος µία σειρά αναγκαίων χωροταξικών
ρυθµίσεων. 

Έτσι, επειδή µας είπατε ότι περάσαν δύο χρόνια µέχρι το 2021
και δεν κάναµε τίποτα. Δεν ξέρω ποιος άλλος θα τα έκανε τόσο
γρήγορα. 

Το έτος 2021, πράγµατι µε την δωρεά της οικογένειας Λαιµού
χρηµατοδοτήθηκε η εκπόνηση των αρχιτεκτονικών ιδεών, σχετικά
µε την αναβάθµιση και την επέκταση του κτηρίου του µουσείου
επί της οδού Πατησίων. Αυτό δεν έγινε αυθαίρετα. Προφανώς,
το κάναµε µε βάση συγκεκριµένο νόµο. Υπάρχει νόµος γι’ αυτή
τη διαδικασία και η υπουργική απόφαση αποδοχής της δωρεάς
προέβλεψε τουλάχιστον δέκα αρχιτεκτονικά γραφεία του εξωτε-
ρικού µε αποδεδειγµένη αρχιτεκτονική εµπειρία στον σχεδιασµό
µουσειακών χώρων να συνεργαστούν ισότιµα µε τουλάχιστον ένα
ελληνικό αρχιτεκτονικό γραφείο έκαστο, προκειµένου να εκπο-
νήσουν από κοινού και να συνυποβάλουν την αρχιτεκτονική ιδέα.
Οι ιδέες αυτές θα αξιολογούνταν από διεθνή επταµελή επιτροπή,
την οποία όρισε το Υπουργείο. Τα µέλη τα οποία πρότεινε η δω-
ρήτρια οικογένεια έπρεπε να τύχουν της αποδοχής του Υπουρ-
γείου, εποµένως δεν έκαναν ό,τι ήθελαν και στην περίπτωση αυτή
οι δωρητές. 

Την εξέλιξη του έργου παρακολούθησε πενταµελής επιτροπή
στελεχών του Υπουργείου. Ήταν υπάλληλοι του Υπουργείου
αυτοί που παρακολουθούσαν την εξέλιξη του έργου υπό τον Γε-
νικό Γραµµατέα Πολιτισµού. Η σχετική υπουργική απόφαση που
έθεσε τους όρους αποδοχής της δωρεάς τέθηκε άµεσα στη δη-
µόσια γνώση, διότι και στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» αναρτήθηκε και στο ΦΕΚ,
και µάλιστα ολόκληρη και όχι απόσπασµα, γιατί και αυτό το ακού-
σαµε. 

Μετά από αυτά κατατέθηκαν πράγµατι δέκα αρχιτεκτονικές

ιδέες από δέκα αρχιτεκτονικά σχήµατα. Κάθε σχήµα απαρτιζόταν
από ένα γραφείο του εξωτερικού και ένα ελληνικό, διότι αυτό
ακριβώς προέβλεπε η απόφαση. Η όλη διαδικασία του αρχιτεκτο-
νικού διαγωνισµού της εκπόνησης των προσχεδίων και της αξιο-
λόγησής τους παρακολουθήθηκε και υποστηρίχθηκε διαχειρι-
στικά από δύο εταιρείες, την εταιρεία «HILL» και τον τεχνικό σύµ-
βουλο BETAPLAN. Και αυτό το είπαµε. Δεν το κρύψαµε ποτέ. 

Και αφού εξηγήθηκε, λοιπόν, το τι συνέβη, πάµε να δούµε γιατί
αυτή η αρχιτεκτονική λύση είναι η ορθή και η πλέον κατάλληλη.
Αυτό συµβαίνει για τέσσερις λόγους. Πρώτον, διότι προήλθε
µέσα από µία δεξαµενή ιδεών αρίστων. Τι θέλω να πω; Σύµφωνα
µε ρητό όρο της υπουργικής απόφασης, και τα δέκα αρχιτεκτο-
νικά γραφεία του εξωτερικού και, συνεπώς, και το γραφείο Τσί-
περφιλντ έπρεπε να διαθέτουν αρχιτεκτονική εµπειρία όχι γενικά,
αλλά συγκεκριµένα στην αρχιτεκτονική των µουσείων. Γιατί απαι-
τήθηκε αυτό; Νοµίζω ότι απαντάται πάρα πολύ εύκολα. Διότι ένα
κτήριο για µουσείο πρέπει να έχει πολύ συγκεκριµένα χαρακτη-
ριστικά και ιδιότητες από ένα οποιοδήποτε άλλο δηµόσιο κτήριο.
Εποµένως, ήδη µπήκε ένας όρος ο οποίος είναι απολύτως αντι-
κειµενικός. 

Τα δέκα αρχιτεκτονικά γραφεία που προσήλθαν όχι µόνο κά-
λυψαν την προϋπόθεση αυτή της εµπειρίας, αλλά την υπερέβη-
σαν, γιατί όλα διέθεταν διεθνή βραβεία ειδικά επί του σχεδιασµού
των µουσειακών χωρών. Διότι άκουσα κιόλας ότι λίγο-πολύ ήταν
φωτογραφικό, γιατί ο Τσίπερφιλντ είχε πάρει βραβεία. Κάθε ένα
από τα γραφεία αυτά συνεργάστηκε µε ένα αναγνωρισµένο ελ-
ληνικό γραφείο, το οποίο επίσης θα έπρεπε να έχει εµπειρία και
να πληροί συγκεκριµένη ποιότητα. Και ο πήχης ήταν ήδη πολύ
ψηλά. 

Δεύτερον, η αναδειχθείσα πρόταση εκπονήθηκε στο πλαίσιο
των όρων που έθεσε αποκλειστικά το Υπουργείο Πολιτισµού, κα-
τόπιν γνώµης του αρµόδιου Συµβουλίου, γιατί άκουσα από τον
κ. Καλαµατιανό ότι έπρεπε να περάσει η σύµβαση από το ΚΑΣ.
Οι συµβάσεις δεν κυρώνονται. Δεν περνούν από το ΚΑΣ. Κυρώ-
νονται από τη Βουλή. Όµως, πρέπει στην περίπτωση αυτή να
έχουν τεθεί όροι. Και αυτοί οι όροι ετέθησαν από το αρµόδιο Συµ-
βούλιο του Υπουργείου Πολιτισµού και, προφανώς, τα κριτήρια
είναι απολύτως συµβατά µε τον αρχαιολογικό νόµο. 

Επίσης, σύµφωνα µε ρητό όρο της υπουργικής απόφασης,
όλες οι αρχιτεκτονικές ιδέες που υποβλήθηκαν ανταποκρίνονται
υποχρεωτικά στην τεχνική περιγραφή, στις προδιαγραφές, στους
όρους και στις προϋποθέσεις που έθεσαν οι υπηρεσίες του
Υπουργείου. Πέρασε, λοιπόν, από τις υπηρεσίες -µην δηµιουρ-
γείτε εντυπώσεις!- του Υπουργείου Πολιτισµού, πέρασε από το
αρµόδιο Συµβούλιο και έτσι φτάσαµε στο αρχιτεκτονικό προσχέ-
διο. 

Εποµένως, η προκριθείσα αρχιτεκτονική ιδέα έχει εκπονηθεί
σε πλαίσιο, το οποίο έχει καθοριστεί αποκλειστικά από το ελλη-
νικό δηµόσιο και όχι από τον δωρητή. Η δε συµβατότητά της µε
τις προβλέψεις του αρχαιολογικού νόµου έχει τεθεί εξαρχής ως
προϋπόθεση συµµετοχής. 

Τρίτον, η συγκεκριµένη πρόταση αναδείχθηκε οµόφωνα από
επταµελή διεθνή επιτροπή αξιολόγησης. Κοιτάξτε, στην επιτροπή
αυτή δεν µπήκαν άσχετοι, µπήκαν αρχιτέκτονες και πολιτικοί µη-
χανικοί, µπήκαν καθηγητές αρχαιολογίας, ιστορικοί τέχνης, νο-
µικοί. Δείτε λίγο τα βιογραφικά τους. Κανένα από αυτά τα µέλη
δεν είχε καµµία σχέση µε τα αρχιτεκτονικά σχήµατα που υπέβα-
λαν υποψηφιότητα. Κανένα από αυτά τα µέλη δεν πήρε αποζη-
µίωση για τον πάρα πολύ χρόνο που διέθεσαν. Αντίθετα, όλοι
θεωρούσαν τιµή τους ότι µετέχουν σε αυτή τη διαδικασία. 

Η συγκεκριµένη ιδέα, λοιπόν, των Τσίπερφιλντ και Τοµπάζη
είναι προϊόν µιας τεράστιας εµπειρίας που διαθέτουν αυτά τα
δύο γραφεία για τον σχεδιασµό µουσειακών χωρών και όχι µόνο
στην Ελλάδα αλλά και στον κόσµο. Δεν νοµίζω ότι εύκολα µπορεί
να αµφισβητηθεί ούτε το ένα ούτε το άλλο. Η αρχιτεκτονική τους
ιδέα κρίθηκε οµόφωνα ότι συγκεντρώνει τα στοιχεία της ευρηµα-
τική σχέσης µεταξύ του παλαιού και του νέου κτηρίου του µου-
σείου, της ποιότητας, της χωρικής εµπειρίας, της ευαισθησίας
προς µουσειολογικές και µουσειογραφικές προκλήσεις, της πο-
λεοδοµικής ένταξης στον ιστό της πόλης της Αθήνας, καθώς και
της πρωτοπόρας επίλυσης ζητηµάτων βιωσιµότητας και περιβαλ-
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λοντικού σχεδιασµού. 
Ακούσαµε ότι δεν κάναµε ανοιχτό διαγωνισµό. Ακούσαµε ότι

στο Μουσείο της Ακρόπολης, αντίθετα, είχαν έρθει εκατοντάδες
και είχαν καταθέσει τις απόψεις τους. 

Όλοι ξέρουµε ότι οι µελέτες έργων που χρηµατοδοτούνται
εκτός τακτικού προϋπολογισµού και εθνικών πόρων, άρα από
συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα, από δωρεές κ.λπ., δεν
υπόκεινται στην υποχρέωση διενέργειας αρχιτεκτονικού διαγω-
νισµού. Οι µελέτες εκπονούνται µε αποδοχή της δωρεάς, σύµ-
φωνα µε τον ν.3316/2005 και έχουν την ίδια ισχύ µε τις µελέτες
που εκπονούνται υπό συνθήκες διαγωνισµού, προκειµένου στη
συνέχεια να ενταχθούν µε κανονικές διαδικασίες του ελληνικού
δηµοσίου σε χρηµατοδότηση εκτός τακτικού προϋπολογισµού,
εκτός δηµοσίων επενδύσεων εθνικών πόρων. Υπάρχει, λοιπόν,
θεσµικό πλαίσιο. 

Ακούσαµε και σήµερα ότι αποκλείστηκαν και απαξιώθηκαν οι
Έλληνες αρχιτέκτονες. Πώς αποκλείστηκαν, όταν στο άρθρο 3 η
υπουργική απόφαση προέβλεπε ρητά ότι η σύµπραξη ξένων και
ελληνικών γραφείων ήταν υποχρεωτική προϋπόθεση συµµετοχής
και εάν δεν υπήρχε αυτή η σύµπραξη, η προσφορά αποκλειόταν;
Πώς αποκλείστηκαν οι Έλληνες αρχιτέκτονες, όταν η υπουργική
απόφαση, ενώ θέτει προϋποθέσεις συµµετοχής στα ξένα γρα-
φεία, εν εντούτοις για τα ελληνικά δεν θέτει στην ουσία καµµία
προϋπόθεση και προβλέπει µάλιστα οι Έλληνες αρχιτέκτονες να
µπορούν να συµµετάσχουν στη διαδικασία είτε έχουν ιδρυµένα
γραφεία είτε ενεργούν ως αρχιτεκτονικές οµάδες; Πώς απαξιώ-
θηκαν οι Έλληνες αρχιτέκτονες, όταν στο ίδιο άρθρο η υπουρ-
γική απόφαση προέβλεπε ρητά τη συνεργασία µεταξύ Ελλήνων
και ξένων; Και δεν µιλούσε για συνδροµή ή για συνεπικουρία, µι-
λούσε για συνεργασία, δηλαδή για συνέργεια σε ισότιµη βάση. 

Επιπλέον, γιατί να θελήσουµε να απαξιώσουµε τους Έλληνες
αρχιτέκτονες; Και εάν η πρόσκληση συµµετοχής τους, τους απα-
ξίωνε, τότε γιατί προσήλθαν; Διότι προσήλθαν Έλληνες αρχιτέ-
κτονες. 

Με αυτό που λέτε εσείς, που υποστηρίζετε ότι εµείς υποτιµή-
σαµε τους Έλληνες αρχιτέκτονες, µε αυτό το ίδιο σκεπτικό τους
υποτιµάτε εσείς. Είπατε στα συγκεκριµένα δέκα ελληνικά γρα-
φεία και τα κονσόρτια που δηµιουργήθηκαν, τα οποία προσήλθαν
και συµµετείχαν, ότι δέχτηκαν να αυτοαπαξιωθούν, προφανώς
µόνο και µόνο για να εισπράξουν την αµοιβή. Ποια αµοιβή; Αστεία
πράγµατα! 

Τα ονόµατα των δέκα ελληνικών γραφείων είναι δηµοσιευµένα
και είναι γνωστά σε όλους µας. Αυτούς, λοιπόν, τους έχετε προ-
σβάλλει! Τους έχετε προσβάλλει πολύ και το ξέρουν. 

Καταλάβατε ότι προσβάλλετε µε τρόπο επώνυµο συγκεκριµέ-
νους αρχιτέκτονες, ανάµεσα στους οποίους και το γραφείο Το-
µπάζη; Η υπουργική απόφαση δεν προσέβαλε τους Έλληνες
αρχιτέκτονες, εσείς τους προσβάλατε και µάλιστα πάρα πολύ! 

Ως προς το θέµα που έθεσαν η κ. Φωτίου και άλλοι σήµερα,
ότι για αυτή τους την απαξίωση ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαι-
ολόγων και η Πανελλήνια Ένωση Αρχιτεκτόνων έχουν προσφύγει
στο Συµβούλιο της Επικρατείας, θέλω να ρωτήσω το εξής:
Μήπως µας φέρατε αυτή την προσφυγή, κυρία Φωτίου και κυρία
Μάλαµα; Καταθέστε την στα Πρακτικά. Εµείς στο Υπουργείο δεν
έχουµε λάβει καµµία προσφυγή από αυτούς τους φορείς κατά
του αρχιτεκτονικού διαγωνισµού ούτε στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας ούτε σε κανένα άλλο δικαστήριο. 

Θα σας πω όµως τη µόνη εκκρεµοδικία που υπάρχει σχετικά
µε τον διαγωνισµό. Σε έναν µήνα, τον ερχόµενο Ιούλιο, εκδικάζε-
ται στο Σ.τ.Ε. αίτηση ακύρωσης όχι του Συλλόγου Αρχιτεκτόνων
ούτε της Πανελλήνιας Ένωσης Αρχιτεκτόνων, αλλά του Συλλό-
γου Ελλήνων Αρχαιολόγων. Και τι προσβάλλει ο ΣΕΑ; Την υπουρ-
γική απόφαση αποδοχής της δωρεάς; Όχι, όχι. Προσβάλλει την
πράξη µε την οποία ορίστηκαν τα µέλη της επιτροπής αξιολόγη-
σης και υποστηρίζει ότι προσβάλλονται διότι δεν ήταν δικά τους
µέλη. Δηλαδή στην επιτροπή αξιολόγησης δεν ήταν µέλη του
Υπουργείου Πολιτισµού. Αυτό ήταν που τους ενδιέφερε. Αυτό
ήταν που τους ενδιέφερε, το συνδικαλιστικό τους προφίλ. Δη-
λαδή οι άλλοι διεθνούς κύρους επιστήµονες δεν µπορούσαν να
κάνουν τη δουλειά που θα έκαναν τα µέλη του ΣΕΑ, δεν ήξεραν
τη δουλειά τους. 

Ας συγκρίνουµε το γεγονός ότι ο ΣΕΑ προσφεύγει στο ανώ-
τατο ακυρωτικό δικαστήριο της χώρας µε αυτούς τους ισχυρι-
σµούς µε τη συµπεριφορά των µη προκριθέντων αρχιτεκτονικών
γραφείων, τα οποία όχι µόνο δεν θεώρησαν ότι αδικήθηκαν, αλλά
έστειλαν ευχαριστήρια και στη διεθνή επιτροπή και συγχαρητή-
ρια στο αρχιτεκτονικό σχήµα Τσίπερφιλντ-Τοµπάζη. Η σύγκριση
µεταξύ της µικροψυχίας και της ευγένειας είναι αποκαλυπτική,
ΣΕΑ και οι ξένοι αρχιτέκτονες ή και οι Έλληνες αρχιτέκτονες που
ήταν στα κονσόρτια που δεν προκρίθηκαν. 

Εποµένως, µη µας κάνετε µαθήµατα ότι η Κυβέρνηση δεν συ-
µπεριφέρεται κατά το ευρωπαϊκό πρότυπο, πολύ περισσότερο
από πολλούς. 

Πάµε τώρα να δούµε αυτήν την περίφηµη προσφυγή, γιατί ξα-
φνικά έγινε θέµα ότι θα ακυρωθεί η σύµβαση, δεν θα προχωρήσει
κ.λπ.. Την προσφυγή του ΣΕΑ λοιπόν, του Συλλόγου Ελλήνων Αρ-
χαιολόγων, συνυπογράφουν και οκτώ µόλις αρχιτέκτονες από
όλη την Ελλάδα. Αυτή είναι η µόνη εκκρεµοδικία που υπάρχει για
τον αρχιτεκτονικό διαγωνισµό, για την οποία προβληµατίζεται η
Μείζων και η Ελάσσων Αντιπολίτευση, µήπως τινάξει στον αέρα
τη σύµβαση δωρεάς. 

Εµείς, διαβάζοντας το περιεχόµενο της προσφυγής, δεν συµ-
µεριζόµαστε τον προβληµατισµό και µάλλον δεν τον συµµερίζε-
ται ούτε ο ίδιος ο ΣΕΑ, γιατί αν τον συµµεριζόταν, θα είχε υπο-
βάλει αίτηµα αναστολής ενεργειών, πράγµα το οποίο δεν έκανε.
Η προσφυγή εκδικάζεται σε έναν µήνα, ευελπιστούµε ότι δεν θα
αργήσει η έκδοση απόφασης και αναµένουµε µε σεβασµό την
απόφαση του ακυρωτικού δικαστηρίου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Μετά
τις ευρωεκλογές.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Μετά τις ευ-
ρωεκλογές θα γίνει αυτό ούτως η άλλως. 

Ο δεύτερος προβληµατισµός που ετέθη από την εισηγήτρια
του ΣΥΡΙΖΑ ήταν µήπως οι δέκα αρχιτεκτονικές ιδέες που αξιο-
λογήθηκαν δεν ήταν αρκετές, γιατί, όπως µας είπε, στο Μουσείο
της Ακρόπολης υπήρχαν πάνω από τετρακόσιες συµµετοχές.
Αυτό το ακούσαµε στην επιτροπή. Όµως τα πράγµατα ούτε είναι
έτσι ούτε αυτοί που τα λένε τα ξέρουν καλά. 

Για το Μουσείο της Ακρόπολης διενεργήθηκαν τέσσερις αρχι-
τεκτονικοί διαγωνισµοί, δύο πανελλήνιοι και δύο διεθνείς. Το µου-
σείο κατασκευάστηκε εν τέλει βάσει του τέταρτου και τελευταίου
στον οποίο συµµετείχαν µόλις δώδεκα µελετητικές οµάδες -εν
προκειµένω, έχουµε δέκα- οι οποίες αξιολογήθηκαν από διεθνή
επιτροπή αξιολόγησης που ορίστηκε πάλι από τον Υπουργό Πο-
λιτισµού, όπως και στην περίπτωσή µας, και αναδείχθηκε το
σχήµα Μπερνάρ Τσουµί και Μιχάλη Φωτιάδη, δηλαδή µια σύ-
µπραξη ελληνικού και ξένου αρχιτεκτονικού γραφείου, ακριβώς
όπως και στη δική µας περίπτωση. Εποµένως, γιατί πάµε να δη-
µιουργήσουµε τέτοιες εντυπώσεις; 

Ο τελευταίος προβληµατισµός σχετικά µε την προκριθείσα αρ-
χιτεκτονική ιδέα διατυπώθηκε από την κ. Φωτίου, η οποία µας
είπε η ίδια ότι ως καθηγήτρια αρχιτεκτονικής έκανε προτάσεις τα
τελευταία δέκα χρόνια για τη µόνη ορθή λύση που κατά τη γνώµη
της είναι η επέκταση του µουσείου προς την οδό Τοσίτσα και όχι
προς την Πατησίων. Μα, το απάντησα. Από το 2001 έχουµε ένα
νόµο που µας λέει πού θα γίνει η προέκταση, είναι ο νόµος 2947
του 2001. Ήσασταν πέντε χρόνια κυβέρνηση, κυρία Φωτίου, και
Υπουργός της κυβέρνησης, εάν θέλατε να το αλλάξετε γιατί το
βλέπατε καταστροφικό, θα µπορούσατε να το έχετε κάνει.

Για να µην πάρω περισσότερο χρόνο γιατί ήδη έχω καταχρα-
στεί πάρα πολύ, λέω ότι η προς κύρωση δωρεά δεν χρηµατοδοτεί
την κατασκευή -να το ξεκαθαρίσουµε αυτό-, χρηµατοδοτεί την
εκπόνηση όλων των µελετών που απαιτούνται για να καταστεί δυ-
νατή η κατασκευή στο επόµενο στάδιο. Κι επειδή πολλοί ρωτή-
σατε πώς θα γίνει η κατασκευή αυτή, σας απαντώ µε αυτό που
περιλαµβάνει η ίδια σύµβαση. Θα γίνει µέσω δηµοπράτησης του
έργου µε τις διαδικασίες και τις προδιαγραφές του ελληνικού δη-
µοσίου. 

Ο νόµος µε τον οποίον συντάχθηκε η συγκεκριµένη σύµβαση,
κυρία Κουρουπάκη, είναι ο 4182 του 2013. Υπάρχει αυτός ο
νόµος. Και σήµερα θα µπορούσαµε να µη φέρουµε τη σύµβαση
στο Κοινοβούλιο. Τη φέρνουµε για λόγους διαφάνειας.
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Ακούσαµε από κάποιους εξ υµών ότι τα 40 εκατοµµύρια είναι
πολύ µεγάλο ποσόν και ότι οι τριάντα έξι µήνες είναι πολύ λίγος
χρόνος. Άλλοι µας είπαν ότι τριάντα έξι µήνες είναι πάρα πολύς
χρόνος. Τέλος πάντων, αυτά νοµίζω ότι είναι θέµατα τα οποία η
ίδια η ίδια η πραγµατικότητα θα τα αποδείξει. Επίσης να πω ότι
η µελέτη δεν είναι από τέσσερις. Γιατί ακούστηκε ότι τα χρήµατα
αυτά πάνε σε τέσσερα γραφεία. Αν δείτε στο παράρτηµα οι µε-
λέτες είναι πάνω από τριάντα που απαιτούνται και οι συνεργάτες
είναι πολλοί περισσότεροι από τέσσερις. 

Λοιπόν, διαβάζετε κάποια πράγµατα και µετά ελάτε να τα συ-
ζητήσουµε. Μην πετάτε απλώς κουβέντες που θα δηµιουργήσουν
εντυπώσεις σε κάποια ακροατήρια. Μην ασκούµε τον λαϊκισµό
και για τέτοια ζητήµατα. Φτάνει! 

Ακούσαµε επίσης ότι ο δωρητής µάς επιβάλλει -µας επιβάλ-
λει!- επιλογή µελετητών. Μα ο δωρητής είναι ο Σπύρος και η Ντό-
ροθι Λάτση. Δεν είχαν καµµία σχέση µε τους µελετητές. Εµείς
τους είπαµε ότι αυτό το σχέδιο θέλουµε να κάνουµε, από αυτά
τα γραφεία και αυτοί δέχτηκαν να το χρηµατοδοτήσουν. Τι είναι
αυτά τα πράγµατα τα οποία ακούγονται;

Μας λέτε ότι τις προδιαγραφές τις εισέβαλαν οι δωρητές. Μα
είναι δυνατόν; Όλες οι προδιαγραφές έχουν µπει από τις υπηρε-
σίες και τα αρµόδια συµβούλια του Υπουργείου Πολιτισµού. 

Και τέλος –και είναι και το τελευταίο σχόλιο το οποίο κάνω- δέ-
χοµαι ότι πολλοί εξ υµών µπορεί να αγωνιάτε για το ποια τελικά
θα είναι αυτή η παρέµβαση στο δηµόσιο χώρο, πώς θα είναι αυτή
η επέκταση. Άκουσα µάλιστα ότι δεν έχουµε καµµία ιδέα για τι
θα γίνει µε τον κήπο. Μα εάν δει κανείς αυτά που έχουµε δηµο-
σιεύσει, τα περίπου δέκα προσχέδια, ο κήπος είναι πολύ περισ-
σότερος από τον κήπο που είναι σήµερα. 

Επειδή λοιπόν τα συµµερίζοµαι όλα αυτά, επειδή δέχοµαι την
καλοπροαίρετη ανησυχία, σας λέω ότι η σύµβαση προβλέπει -και
µπορείτε να το δείτε στα οικεία άρθρα- ότι όλες οι µελέτες όλων
των γραφείων σε όλα τα στάδια θα περνούν, εκτός από το Διοι-
κητικό Συµβούλιο του Μουσείου, από τις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Πολιτισµού οι οποίες θα εισηγούνται στα αρµόδια
συµβούλια του Υπουργείου Πολιτισµού. Και ποια είναι αυτά; Είναι
και τα τρία κεντρικά: Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο, Κεντρικό
Συµβούλιο Νεοτέρων Μνηµείων, Συµβούλιο Μουσείων. 

Εποµένως οτιδήποτε µπορεί να αντίκειται στο παραµικρό στον
αρχαιολογικό νόµο, είναι προφανές ότι δεν θα µπορεί να γίνει
διότι ούτε οι υπηρεσίες, ούτε τα συµβούλια, ούτε η πολιτική ηγε-
σία έχει καµµία διάθεση να παρανοµήσει. 

Τελειώνοντας θεωρώ ότι πρέπει να κυρωθεί η σύµβαση, όχι
γιατί δεν έχουµε διαφορές στον πολιτισµό. Ευτυχώς ο πολιτισµός
-όπως είπα και προηγουµένως- είναι µια βαθιά πολιτική έννοια.
Έχουµε διαφορές και µάλιστα µεγάλες. Και είµαστε ευτυχείς γι’
αυτό. Αλίµονο εάν βλέπαµε όλοι τον πολιτισµό και την πολιτική
του πολιτισµού, κοντόφθαλµα, µονόφθαλµα, ιδεοληπτικά. Υπάρ-
χει προφανώς διαφορά στην αντιµετώπιση. 

Όµως εδώ ερχόµαστε να αποδεχθούµε ένα ποσόν έως 40 εκα-
τοµµύρια που γενναιόδωρα προσφέρει ο Σπύρος και η Ντόροθι
Λάτση, το ζεύγος Λάτση για το συγκεκριµένο έργο. Ακούστηκε
ότι θα µπορούσαν να καλύψουν άλλες ανάγκες του ελληνικού
λαού. Μάλιστα. Ακριβώς επειδή δίδονται από τον ιδιώτη χορηγό,
µπορούν τα 40 αυτά εκατοµµύρια να εξοικονοµηθούν από τον τα-
κτικό προϋπολογισµό ή το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
των εθνικών πόρων και να δοθούν για να καλύψουν άλλες ανά-
γκες του ελληνικού λαού.

Γι’ αυτό είµαστε υπέρ των χορηγών. Και γι’ αυτό είµαστε υπέρ

των συµπράξεων του δηµοσίου µε τον ιδιωτικό τοµέα. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υπουργό.
Πριν ολοκληρώσουµε τη συνεδρίαση, να ανακοινώσω µία αί-

τηση άδειας απουσίας της Βουλευτού Φλώρινας, κ. Θεοπίστης
Πέρκα, στο εξωτερικό από 16-5-2024 έως 20-5-2024. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» και οι
Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν σήµερα 15-5-2024 τις
εξής προτάσεις νόµων:

1. «Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας σχετικά µε
την Εναέρια Αστυνόµευση του FIR των Σκοπίων (LWSS)».

2. «Κύρωση Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου
Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Γραµµατείας Ευ-
ρωπαϊκών Υποθέσεων της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Βό-
ρειας Μακεδονίας για την Επιτάχυνση της Διαδικασίας Ένταξης
της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση».

3. «Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ της Κυβέρνησης
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρα-
τίας της Βόρειας Μακεδονίας για την ίδρυση Συντονιστικής Επι-
τροπής για την Οικονοµική Συνεργασία.».

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Πρώτη φορά λέω Βόρεια Μακεδονία πάντως. Σκόπια λέω

πάντα.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρ-

θρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού: «Κύρωση
της σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και
του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία
«Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο», ως δωρεοδόχων, και των Σπυ-
ρίδωνα Ι. Λάτση και Ντόροθυ συζ. Σ. Λάτση, ως δωρητών, σχετικά
µε τη χρηµατοδότηση, εκ µέρους των δωρητών, της εκπόνησης
µελετών για την αναβάθµιση και επέκταση του κτιρίου που στε-
γάζει το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, τρία άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το
σύνολο του νοµοσχεδίου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου...για την
αναβάθµιση και επέκταση του κτιρίου που στεγάζει το Εθνικό

Αρχαιολογικό Μουσείο
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Ακροτελεύτιο Άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς µετά την
ολοκλήρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού: «Κύρωση της σύµβα-
σης δωρεάς µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Εθνικό Αρχαι-
ολογικό Μουσείο», ως δωρεοδόχων, και των Σπυρίδωνα Ι. Λάτση
και Ντόροθυ συζ. Σ. Λάτση, ως δωρητών, σχετικά µε τη χρηµα-
τοδότηση, εκ µέρους των δωρητών, της εκπόνησης µελετών για
την αναβάθµιση και επέκταση του κτιρίου που στεγάζει το Εθνικό
Αρχαιολογικό Μουσείο» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση, επί της αρχής, επί των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής: 

«Κύρωση της σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την
επωνυµία «Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο», ως δωρεοδόχων,
και των Σπυρίδωνα Ι. Λάτση και Ντόροθυ συζ. Σ. Λάτση, ως δω-
ρητών, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση, εκ µέρους των δωρητών,
της εκπόνησης µελετών για την αναβάθµιση και επέκταση του
κτιρίου που στεγάζει το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
Άρθρο 3 Κύρωση της σύµβασης δωρεάς 
ΠΡΟΟΙΜΙΟ
Άρθρο 1 της Σύµβασης: Ορισµοί
Άρθρο 2 της Σύµβασης: Αντικείµενο και ποσό της δωρεάς
Άρθρο 3 της Σύµβασης: Χρόνος υλοποίησης του έργου -

Χρονοδιάγραµµα
Άρθρο 4 της Σύµβασης: Συµφωνητικά παροχής των δωρού-

µενων υπηρεσιών
Άρθρο 5 της Σύµβασης: Προδιαγραφές - Έλεγχος των µε-

λετών
Άρθρο 6 της Σύµβασης: Εξόφληση των τιµολογίων
Άρθρο 7 της Σύµβασης: Επιτροπή παρακολούθησης του

έργου
Άρθρο 8 της Σύµβασης: Δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτη-

σίας
Άρθρο 9 της Σύµβασης: Αναγνώριση της δωρεάς
Άρθρο 10 της Σύµβασης: Υποχρεώσεις των συµβαλλόµενων
Άρθρο 11 της Σύµβασης: Ισχύς της Σύµβασης - Ολοκλήρωση

- Τροποποίηση
Άρθρο 12 της Σύµβασης: Λύση της Σύµβασης
Άρθρο 13 της Σύµβασης: Φορολογικές ρυθµίσεις
Άρθρο 14 της Σύµβασης: Εφαρµοστέο δίκαιο - Επίλυση δια-

φορών
Άρθρο 15 της Σύµβασης: Κοινοποιήσεις - Αντίκλητος
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ι ΜΕΛΕΤΕΣ
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΥΠΟΣΤΗΡΙΞΗΣ ΤΟΥ ΕΡΓΟΥ
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙΙ ΧΡΟΝΟΔΙΑΓΡΑΜΜΑ
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙV ΜΕΛΕΤΗΤΕΣ - ΣΥΝΕΡΓΑΤΕΣ
Άρθρο 4 Έναρξη ισχύος

Άρθρο 1
Σκοπός

Με το παρόν επιδιώκεται η, διά δωρεάς και άνευ οποιασδήποτε
οικονοµικής δαπάνης του Υπουργείου Πολιτισµού και του νοµι-
κού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Εθνικό Αρ-
χαιολογικό Μουσείο», παροχή των υπηρεσιών που απαιτούνται
για να εξελιχθεί σε στάδιο κατασκευής το αρχιτεκτονικό προσχέ-
διο, το οποίο εκπονήθηκε δυνάµει της µε αρ. 558074/15.11.2021
απόφασης της Υπουργού Πολιτισµού (Β’ 5352) αναδείχθηκε οµό-
φωνα, κατόπιν αξιολόγησης από Διεθνή Επιτροπή Αξιολόγησης
και αφορά στην αναβάθµιση και επέκταση του κτιρίου που στε-
γάζει το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο. 

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι η κύρωση της σύµβασης δω-
ρεάς που υπογράφηκε τη 17η Απριλίου 2024 µεταξύ, αφενός, του
Υπουργείου Πολιτισµού και του νοµικού προσώπου δηµοσίου δι-
καίου µε την επωνυµία «Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο», ως δω-
ρεοδόχων, και αφετέρου, των Σπυρίδωνα Ι. Λάτση και Ντόροθυ
συζ. Σ. Λάτση, ως δωρητών. Με την ως άνω σύµβαση οι δωρητές
αναλαµβάνουν, έκαστος εις ολόκληρον, να χρηµατοδοτήσουν
αποκλειστικά µε δική τους δαπάνη, χωρίς καµία επιβάρυνση των
δωρεοδόχων και έως του ποσού των σαράντα εκατοµµυρίων
(40.000.000,00) ευρώ, την παροχή των υπηρεσιών που απαιτού-
νται προκειµένου: α) τα αρχιτεκτονικά γραφεία που εκπόνησαν
το αρχιτεκτονικό προσχέδιο, να εκπονήσουν τις περαιτέρω µελέ-
τες για την έκδοση οικοδοµικής άδειας, τη µελέτη εφαρµογής
και τα τεύχη δηµοπράτησης, σύµφωνα µε τις προδιαγραφές και
διαδικασίες δηµοπράτησης του ελληνικού δηµοσίου και β) τα
γραφεία που παρακολούθησαν και υποστήριξαν την εκπόνηση
του αρχιτεκτονικού προσχεδίου, να παρακολουθήσουν και υπο-
στηρίξουν τεχνικά, διαχειριστικά και διαδικαστικά τη διαδικασία
εκπόνησης των ως άνω µελετών που απαιτούνται για την εξέλιξή
του.

Άρθρο 3
Κύρωση της σύµβασης δωρεάς

Κυρώνεται και έχει ισχύ νόµου η σύµβαση δωρεάς µε τα συ-
νηµµένα σε αυτήν Παραρτήµατα, η οποία υπογράφηκε τη 17η
Απριλίου 2024 µεταξύ, αφενός, του Υπουργείου Πολιτισµού και
του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία
«Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο», ως δωρεοδόχων, και αφετέρου,
των Σπυρίδωνα Ι. Λάτση και Ντόροθυ συζ. Σ. Λάτση, ως δωρητών,
το κείµενο της οποίας έχει ως εξής:
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Άρθρο 4
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος άρχεται από τη 17η Απριλίου 2024, ηµε-
ροµηνία κατά την οποία υπογράφηκε η κυρούµενη σύµβαση.

Αθήνα,                           2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ                      2. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ»
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): To Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα Πρακτικά της Τετάρτης 14ης

Φεβρουαρίου 2024, της Πέµπτης 15ης Φεβρουαρίου 2024, της
Παρασκευής 16ης Φεβρουαρίου 2024, της Δευτέρας 19ης Φε-

βρουαρίου 2024, της Τρίτης 20ης Φεβρουαρίου 2024, της Τετάρ-
της 21ης Φεβρουαρίου 2024, της Πέµπτης 22ης Φεβρουαρίου 2024
και της Παρασκευής 23ης Φεβρουαρίου 2024 έχουν διανεµηθεί
ηλεκτρονικά στη διαδικτυακή ιστοσελίδα της Βουλής, καθώς και
στα τµήµατα Πρακτικών και Εντύπων απ’ όπου µπορείτε να τα
αναζητήσετε, και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς τα Πρακτικά

των συνεδριάσεων της Τετάρτης 14ης Φεβρουαρίου 2024, της Πέ-
µπτης 15ης Φεβρουαρίου 2024, της Παρασκευής 16ης Φεβρουα-
ρίου 2024, της Δευτέρας 19ης Φεβρουαρίου 2024, της Τρίτης 20ης

Φεβρουαρίου 2024, της Τετάρτης 21ης Φεβρουαρίου 2024, της
Πέµπτης 22ης Φεβρουαρίου 2024 και της Παρασκευής 23ης Φε-
βρουαρίου 2024 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του Σώ-

µατος και ώρα 16.50’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή Πα-
ρασκευή 17 Μαΐου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερω-
τήσεων.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


